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Beretning fra

oktoberkonferencen 1989

i Jesu Kristi Kirke
af Sidste Dages Hellige

Taler og meddelelser givet den 30. september

og 1. oktober 1989 i Tabernaklet på Tempelpladsen

i Salt Lake City, Utah

Jeg
vil gerne tale til de ældre i Kirken og

til deres familier og dem, som betjener

dem", sagde præsident Ezra Taft

Benson i sin åbningstale til oktober-

konferencen 1989.

Derpå foreslog han 8 områder, hvorpå

de ældre kan få det bedste ud af deres al-

derdom: (1) Arbejd i templet og kom der

ofte; (2) indsaml og skriv slægtens histo-

rie; (3) bliv involveret i missioneringen; (4)

sørg for lederskab ved at opbygge familie-

sammenhold; (5) acceptér og opfyld kirke-

kaldelser; (6) planlæg jeres økonomiske
fremtid; (7) yd Kristuslignende tjeneste og

(8) forbliv i fysisk form, sunde og aktive.

Til de ældres familier, sagde præsident

Benson: „Vi opmuntrer familierne til at

give deres aldrende forældre og bedstefo-

rældre den kærlighed, omsorg og op-

mærksomhed, de fortjener . . . Husk, at

forældre og bedsteforældre er vort an-

svar, og at vi skal tage os af dem efter bed-

ste evne . .

.

Lad os også lære at være tilgivende over

for vore forældre, som, selv om de måske
gjorde fejl, da de opdrog os, næsten altid

gjorde det bedste, de kunne, " sagde præ-
sidenten.

„Endelig vil vi tilskynde de ældres præ-
stedømmeledere til at være opmærksom-
me på vor himmelske Faders Ånd, når de

hjælper og imødekommer de ældres ån-

delige, fysiske, følelsesmæssige og øko-

nomiske behov.

Det Første Præsidentskab, fra venstre: førsterådgiver, præsident Gordon B. Hinckley, præsident Ezra Taft

Benson og andenrådgiver, præsident Thomas S. Monson.

Vi stoler på, at I vil bruge jeres rådgive-

re, lederne i Det Melkisedekske Præste-

dømmes kvorummer og Hjælpeforenin-

gen, hjemmelærerne og besøgslærerin-

derne i dette store ansvar, samt at I vil op-

fylde disse pligter uden tilbageholdenhed

og tøven," sagde han.

Præsident Benson præsiderede ved den

to dage lange generalkonference. Konfe-

rencemøderne blev ledet af præsident

Gordon B. Hinckley, førsterådgiver i Det

Første Præsidentskab og af præsident

Thomas S. Monson, andenrådgiver i Det

Første Præsidentskab.

Ved mødet lørdag eftermiddag blev der

foretaget betydningsfulde administrative

ændringer, idet ældste Rex D. Pinegar og

ældste Carlos E . Asay blev opretholdt i de-

res kaldelser i De Halvfjerds' Præsidium,

otte generalautoriteter fra De Halvfjerds'

Første Kvorum fik emeritusstatus og otte

generalautoriteter fra De Halvfjerds' An-

det Kvorum blev hæderligt afløst.

„Ved generalkonferencen i oktober 1978

fik flere generalautoriteter status som
emeritus," sagde præsident Hinckley.

„Samtidig blev det også bekendtgjort, at

andre generalautoriteter eftersom tiden

gik ville få denne status.

Af hensyn til alder og helbred er det i

dag foreslået, at vi opretholder . . . med
tak for deres trofaste og effektive virke:

Ældsterne Theodore M. Burton, Robert L.

Simpson, Victor L. Brown, Paul H. Dunn,

J. Thomas Fyans, Wm. Grant Bangerter,

Royden G. Derrick og Rex C. Reeve."

Herefter bekendtgjorde præsident

Hinckley: „Da de Halvfjerds' Andet Kvo-

rumblev oprettet i april 1989, var de oprin-

delige medlemmer af de Halvfjerds' An-

det Kvorum generalautoriteter, der virke-

de i en fem-årig kaldelse. Det er som følge

heraf foreslået, at vi afløser med oprigtig

tak for deres hengivne indsats . . . Russell

C. Taylor, Robert B. Harbertson, Devere

Harris, Spencer H. Osborn, Philip T.

Sonntag, John Sonnenberg, F. Arthur Kay
og Keith W.Wilcox."

Ældsterne Hugh W. Pinnock, Derek A.

Cuthbert og Ted E. Brewerton blev opre-

tholdt som hovedpræsidentskab for Søn-

dagsskolen. Som rådgivere til Unge
Mænds præsident blev præsident,

Vaughn J. Featherstone, blev ældsterne

Jeffrey R. Holland og Monte J. Brough op-

retholdt.

Konferencemøderne blev udsendt til

hele verden via satellit og på anden måde

på engelsk og 15 andre sprog. Videobånd

af konferencen vil blive tilgængelig for

medlemmer i de fleste egne af verden.

Redaktionen.
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Mødet lørdag formiddag,

den 30. september 1989

Til de ældre i Kirken

Præsident Ezra Taft Benson

„I har så meget at leve for. Må disse gyldne år være jeres allerbedste

år, mens I til fulde lever og viser kærlighed og tjener. Må Gud
velsigne dem, som betjener jer - jeres familie, jeres venner og

medlemmer og ledere i Kirken"
,
//

Mine elskede brødre og søstre, det

er en glæde atter at mødes med
jer til endnu en generalkonferen-

ce i Kirken - at føle jeres ånd og støtte og
vide, at I elsker Herren.

Jeg glæder mig til at høre generalautori-

teternes inspirerende budskaber. Jeg er så

taknemmelig for deres støtte og især for

mine rådgiveres og De Tolvs store hjælp.

Må jeg over for dem og over for jer alle

udtrykke min dybe påskønnelse for jeres

venlige opmærksomhed ved min nyligt

overståede 90-års fødselsdag.

Jeg har tidligere talt til Kirkens børn, un-

ge mænd og unge piger, til de enlige voks-

ne brødre og søstre, og til mødrene og
fædrene i Israel. Her til morgen vil jeg ge-

rne tale til de ældre i Kirken og til deres fa-

milier og dem, som betjener dem.

Jeg har særlige følelser for de ældre - for

denne vidunderlige gruppe af mænd og
kvinder.

Jeg føler, at jeg til en vis grad forstår

dem, fordi jeg er en af dem.

Herren kender og elsker de ældre blandt

sit folk. Det har altid været således, og på
dem har han lagt mange af sine største an-

svar. I forskellige uddelinger har han vej-

ledt sit folk gennem profeter, som var op-

pe i årene. Hanbehøvede den visdom, der

udspringer af alderens erfaring, samt de

menneskers inspirerede ledelse, som gen-

nem mange år havde vist sig trofaste mod
hans evangelium.

Herren velsignede Sara i hendes ældre

år, så hun kunne føde Abraham et barn.

Måske blev kong Benjamins største tale

givet, da han var meget gammel og døden
nær. Han var i sandhed et instrument i

Herrens hånd, for han var i stand til at lede

og grundlægge fred blandt sit folk.

Mange andre mænd og kvinder har

igennem tiderne udført store gerninger,

når de, selv i deres fremskredne alder,

tjente Herren og hans børn.

I vor uddeling er mange af de 13 profe-

ter, som er blevet kaldet af Herren, blevet

kaldet da de var omkring 70-80 år eller

endnu ældre. Hvor Herren dog kender og
elsker sine børn, som har givet så meget
gennem et langt liv fyldt med erfaringer!

Vi elsker jer, som er ældre i Kirken. I er

den hurtigst voksende del af verdens be-

folkning i dag, ligesom I er det i Kirken.

Vort ønske er, at jeres gyldne år vil blive

gode og belønnende. Vi beder for, at I vil

føle glæden ved et liv, der blev brugt godt,

og et liv, der er fyldt af gode minder og
endnu større forventninger gennem Kristi

forsoning. Vi håber, at I vil føle den fred,

som Herren lovede dem, som fortsætter

med at stræbe efter at holde hans bud og

følge hans eksempel. Vi håber, at jeres da-

ge er fyldt med gøremål samt med aktivi-

teter, hvorved I kan tjene dem, som ikke

er så heldige som jer. Ældre betyder næ-
sten altid bedre, for jeres rigdom af vis-

dom og erfaring kan fortsat udvides og

øges, når I hjælper andre.

Må vi foreslå 8 områder, inden for hvilke

vi kan berige vore år som ældre:

1. Arbejd i templet og kom der ofte. Vi, som
er ældre, bør ikke alene bruge vor energi

på at velsigne vore forfædre, men også

sikre os, så vidt det er os muligt, at alle vo-

re efterkommere vil modtage ophøjelsens

ordinanser i templet. Arbejd med jeres fa-

milier, rådfør jermed dem ogbed for dem,

som måske endnu er uvillige til at berede

sig selv til at drage til templet.

Vi tilskynder alle, som kan, til ofte at ta-

ge til templet og acceptere kaldelser til at

tjene i templet, når helbred og styrke og

afstande tillader det. Vi er afhængige af je-

res hjælp i tempeltjenesten. Med det øge-

de antal templer, har vi behov for flere af

vore medlemmer, som forbereder sig selv

denne tjeneste. Søster Benson og jeg er

taknemmelige for, at vi næsten hver uge

kan komme i templet sammen. Hvor har

det været en stor velsignelse i vort liv!

2. Indsaml og skriv slægtens historie. Vi be-

der jer flittigt søge at indsamle og skrive je-

res personlige og jeres families historie. I

er, imange tilfælde, de eneste, der kender

historien, minderne om de kære, samt da-

toerne og begivenhederne. I nogle tilfæl-

de er I slægtshistorien. Der er kun få må-

der, hvorpå jeres arv vil blive bedre beva-

ret, end ved at I indsamler og skriver jeres

historie.

3. Bliv involveret i missioneringen. Vi har

behov for et større antal ældre missionæ-

rer i missioneringen. Der, hvor helbred og

midler tillader det, beder vi flere hundre-

de af vore ægtepar om at sætte deres liv i

orden og tage på mission. Hvor har vi dog

stor brug for jer i missionsmarken! I er i

stand til at missionere på måder, som vore

yngre missionærer ikke kan.

Jeg er taknemmelig for, at to af mine

egne søstre, som er enker, var i stand til at

tjene som missionærkammerater i Eng-

land. De var henholdsvis 68 og 73 år gam-

le, da de blev kaldet, og det var en vidun-

derlig oplevelse for dem begge to.

Hvor er bedsteforældre dog et godt eks-

empel og en velsignelse for familiens ef-

terkommere, når de udfører en mission.

De fleste ældre ægtepar, som tager af sted,

bliver styrket og oplivetved at missionere

.

Ved denne hellige måde at tjene på, bliver

mange helligjorte og føler glæden ved at

bringe andre kundskab om Jesu Kristi

evangeliums fylde.

I kan ligeledes ved programmet, „Mor-

mons Bog fra familie til familie", sende

eksemplarer af Mormons Bog på mission

for jer, hvori I har skrevet jeres vidnes-

byrd.

4. Sørg for lederskab ved at opbygge familie-

sammenhold. Vi tilskynder alle ældre med-

lemmer til, når det er muligt, at samle de-

res familie. Organisér dem i enheder, der

støtter hinanden. Sørg for effektive ledere

ved familiesammenkomster. Arranger fa-
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miliemøder, hvor man mærker fællesska-

bet og lærer familiearven at kende. Nogle

af de bedste minder, jeg har, er fra vore

egne familiesammenkomster. Skab gode

familietraditioner, som knytter jer sam-

men for evigheden. Ved at gøre dette, kan
vi skabe en del af himlen her på jorden

inden for de enkelte familier. Når alt kom-
mer til alt er evigheden jo blot en fortsæt-

telse af det retskafne familieliv.

5. Acceptér og opfyld kirkekaldelser. Vi har

tiltro til, at alle ældre medlemmer, som på
nogen mulig måde kan, vil acceptere kal-

delser i Kirken og udfylde dem med vær-

dighed. Jeg er taknemmelig for personligt

at kende brødre, som er mellem 70 og 90,

og som tjener som biskopper og gren-

spræsidenter. Hvor har vi stor brug for

råd og indflydelse fra jer, som har gået ad

livets sti! Vi har alle behov for at høre om
jeres succes, hvordan I har overvundet

hjertesorg, smerte eller skuffelse, og hvor-

dan I er blevet stærkere ved at overvinde

disse ting.

Der er rige muligheder for jer for at tjene

i de fleste af Kirkens organisationer. I har

tiden, og I har en solid grundvold i evan-

geliet, hvilket gør jer i stand til at yde et

godt stykke arbejde. På så mange måder
viser I vejen med hensyn til trofast tjene-

ste i Kirken. Vi takker jer for alt det, I har

gjort, og beder om at Herren vil styrke jer

til at gøre endnu mere.

6. Planlæg jeres økonomiske fremtid. Når I

går gennem livet frem mod jeres pensio-

nering og de mange år, der følger efter, be-

der vi alle vore ældre medlemmer om at

planlægge at være sparsommelige i de år,

der følger efter deres fuldtidsbeskæftigel-

se. Lad os undgå unødvendig gæld. Vi rå-

der ligeledes til forsigtighed ved medun-
derskrivning af økonomiske forpligtelser,

selv når det gælder familiemedlemmer,

hvis pensionsindtægten derved bringes i

fare.

Vær endnu mere forsigtig i de ældre år

med „bliv-hurtig-rig"-projekter, belåning

af hus eller med investering i usikre foreta-

gender. Gå forsigtigt frem, så et helt livs

planlægning ikke ødelægges af en eller

flere dårlige økonomiske beslutninger.

Planlæg tidligt jeres økonomiske fremtid,

og følg dernæst planen.

7. Yd Kristuslignende tjeneste. Kristuslig-

nende tjeneste ophøjer. Idet vi erkender

dette, kalder vi alle ældre medlemmer,
som er i stand til det, til at bruge seglen i

andres tjeneste. Dette kan være en del af

den helliggørende proces. Herren har lo-

vet, at de, som mister deres liv i andres tje-

neste, vil finde det. Profeten Joseph Smith

fortalte os, at vi bør „benytte vort liv" til at

opfylde Hans formål (L&P 123:13).

Fred og glæde og velsignelser vil følge

dem, som tjener andre. Ja, vi anbefaler tje-

neste for alle, men den er særlig sød i de

ældres liv.

8. Forbliv i fysisk form, sunde og aktive. Vi

glæder os over den indsats, der gøres af så

mange ældre for at sikre sig et godt hel-

bred i de ældre år. Vi ser mange gå ture

tidligt om morgenen. Vi hører om andre,

som bruger motionsudstyr i deres hjem.

Nogle deltager endog i maratonløb og kla-

rer sig bemærkelsesværdigt godt. Endnu
andre svømmer for at holde sig i form.

Indtil for nyligt svømmede vor elskede

emeritus-generalautoritet, Joseph Ander-

son, som nu er næsten 100 år gammel, ca.

1500 meter hver dag. Jeg kan ikke helt leve

op til dette, men jeg nyder en rask travetur

hver dag, og den forfrisker mig.

Vi elsker at se vore ældre forblive leven-

de og aktive! Når man holder sig aktiv,

fungerer både sindet og legemet bedre. En
stavspræsident fortalte, at et af hans med-
lemmer stod på vandski på sin 80-års fød-

selsdag.

Vi vil også udtrykke vor kærlighed til

Tabernaklet på tempelpladsen er stedet for generalkonferencen.
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jer, som har mistet jeres ægtefælle. Nogle
gange føler I jer unyttige og alene, følelser,

der kan virke næsten overvældende. I

mange tilfælde behøver det ikke at være
således. Foruden de 8 hovedpunkter, der

lige er nævnt, er her nogle aktiviteter, der

har været nyttige for andre.

Nogle mennesker, som er alene, be-

skæftiger sig med at lave tæpper til hvert

nyt barnebarn, som skal giftes, eller til

hvert nyt barn, der fødes ind i familien.

Andre skriver breve på fødselsdage eller

deltager i børnebørnenes skole- og sports-

aktiviteter, når de kan. Nogle samler al-

bum med billeder af hvert barnebarn, som
de forærer dem på fødselsdage. Vi kender

en oldemor, som er enke, og som undervi-

ser næsten 30 elever i klaverspil. Hun har

talt til næsten 5000 unge mennesker i løbet

af de sidste tre år . Et af de unge mennesker
spurgte hende: „Rejste du over prærien

sammen med pionererne?"

Vi ser utallige andre af vore enker arbej-

de som frivillige på hospitaler eller yde an-

dre former for samfundstjeneste. Der er

mange, der finder tilfredsstillelse ved at

hjælpe på disse måder.

Nøglen til at overvinde ensomheden og
følelsen af unyttighed for dem, som er fy-

sisk i stand til det, er at glemme sig selv

ved at hjælpe andre, som i sandhed træn-

ger til det. Vi lover dem, som vil yde den-

ne form for tjeneste, at de til en vis grad vil

blive helbredt for tabet af deres kære eller

for angsten ved at være alene. Måden,
hvorpå man kan have det bedre med sin

situation, er ved at forbedre et andet men-
neskes situation.

Til dem, som er syge og lider smerte el-

ler lider under dette livs omskiftelser, vil

vi gerne give udtryk for en særlig kærlig-

hed og omsorg. I er med i vore bønner og

i vort hjerte. Husk, hvad fader Lehi sagde,

da han velsignede sin søn, Jakob, som led

under sine ældre brødres, Lamans og Le-

muels overgreb. Han sagde: „Du kender

Guds storhed, oghan vil hellige dine lidel-

ser og lade dem blive dig til velsignelse"

(2 Nephi 2:2). Således vil det også være
for jer.

Vi beder til, at I vil fortsætte med at stræ-

be efter at forblive stærke i indstilling og

ånd. Vi ved, at det ikke altid er let. Vi be-

der til, at de, som nu gør det for jer, som I

ikke længere selv er stand til at gøre, vil

gøre det i kærlighed, i blidhed og med en
omsorgsfuld ånd.

Vi håber, at I vil fortsætte med at have

gode tanker og følelser i jeres hjerte og
sind og hurtigt afvise de følelser, som er

skadelige og ødelæggende for jer. Vi sto-

ler på, at jeres bønner bliver bedt hver

dag, og endog hver time, hvis der er brug

for det. Mormons Bog lærer os at vi dagligt

skal „leve i taksigelse for den store nåde

og velsignelse, som (Gud) skænker jer"

(Alma 34:38).

I vil opdage, at daglig læsning i Mor-
mons Bog vil opløfte jeres ånd, drage jer

nærmere Frelseren og vil hjælpe jer til at

blive evangeliestuderende, som kan dele

storslåede sandheder med andre.

Nu vil jeg kort tale til de ældres familier.

Vi gentager skriftstedet fra Salmerne:

„Forkast mig ikke i alderdommens tid og
svigt mig ikke, nu kraften svinder" (SI.

71:9).

Vi opmuntrer familierne til at give deres

aldrende forældre og bedsteforældre den
kærlighed, omsorg og opmærksomhed,
de fortjener. Lad os huske budet i skrifter-

ne, som siger, at vi skal tage os af dem af

vort eget hus, medmindre vi vil findes

„værre end en vantro" (1 Tim. 5:8). Jeg er

så taknemmelig for min egen kære familie

og for den kærlige omsorg, de har givet

deres forældre i så mange år.

Husk, at forældre og bedsteforældre er

vort ansvar, og at vi skal tage os af dem ef-

ter bedste evne. Når de ældre ikke har fa-

milier, derkan tage sig af dem, bør præste-

dømmets og Hjælpeforeningens ledere

gøre alt, der står i deres magt, for at imø-

dekomme de ældres behov på den samme
kærlige måde. Vi giver nogle få forslag til

de ældres familier.

Siden Gud skrev de tibud på stentavler-

ne, har hans ord genlydt fra Sinaj ned gen-

nem århundrederne om at „ære din fader

og moder" (2 Mos. 20:12).

At ære og respektere vore forældre om-
fatter, at vi sætter dem højt. Vi elsker og
påskønner dem og bekymrer os for deres

lykke og velvære. Vi behandler dem med
høflighed og tankefuld hensynsfuldhed.

Vi søger at forstå deres synspunkter. Ly-

dighed mod forældres retfærdige ønsker

er i sandhed en del af det at ære dem.
Desuden fortjener vore forældre ære og

respekt for at have givet os livet. Ud over

dette ydede de næsten altid utallige ofre,

mens de drog omsorg for os og passede

os, da vi var spæde. I vor barndom sørge-

de de for livets nødvendigheder og passe-

de os, når vi var syge og de tog sig af os, da
vi var underlagt det følelsesmæssige

stress ved at vokse op. I mange tilfælde

gav de os mulighed for at modtage en ud-

dannelse, og til en vis grad uddannede de

os. Meget af det, vi ved og gør, lærte vi af

deres eksempel. Må vi altid være taknem-

melige over for dem og vise denne tak-

nemmelighed.

Lad os også lære at være tilgivende over

for vore forældre, som, selv om de måske
gjorde fejl, da de opdrog os, næsten altid

gjorde det bedste, de kunne. Må vi altid

tilgive dem, således som vi også ønsker at

blive tilgivet af vore børn for de fejl, vi

begår.

Selv når forældre bliver ældre, bør vi

ære dem ved at tillade dem valgfrihed og

mulighed for uafhængighed så længe som
muligt. Lad os ikke forhindre dem i at

træffe de valg, de stadig kan træffe. Nogle

forældre er i stand til at leve og klare sig

selv langt op i alderen og foretrækker at

gøre det. Når de kan, så lad dem gøre det.

Hvis de får sværere ved at klare sig selv,

kan familiens, Kirkens og samfundets res-

sourcer være nødvendige for at hjælpe

dem. Når de ældre bliver ude af stand til at

klare sig selv, endog med ekstra hjælp,

bør den nødvendige omsorg gives i et fa-

miliemedlems hjem, når det er muligt.

Kirkens og samfundets ressourcer kan og-

så være nødvendige i denne situation.

Omsorgsgiverens rolle er meget vigtig.

Der er et stort behov for støtte og hjælp til

en sådan person. Sædvanligvis er det en

ældre ægtefælle eller en midaldrende dat-

ter, der har sine egne børn at tage sig af,

som også tager sig af en forælder, der er

oppe i alderen.

Vi håber også, at I vil medtage de ældre

ved jeres familieaktiviteter, når det er mu-
ligt. Det er en vidunderlig glæde for os at

se livlige, søde børnebørn med en kærlig

bedsteforælder midt iblandt dem. Børn el-

sker disse lejligheder. De elsker, når deres

bedsteforældre besøger dem, og når de

kommer til middag, til familieaftener og

andre særlige lejligheder. Dette giver mu-
lighed for at undervise i at ære, elske, re-

spektere og drage omsorg for dem, som er

ældre.
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Emeritusgeneralautoritet, ældste Joseph Anderson, til højre, som fyldte 100 år i november 1989,

hilses af ældste Loren C. Dunn fra De Halvfjerds' Første Kvorum.

Bedsteforældre kan have en dyb indfly-

delse på deres børnebørn. Deres tid er al-

mindeligvis ikke så overlæsset og travl

som forældrenes, så bøger kan blive åbnet

og læst, historier kan blive fortalt, og der

kan undervises i anvendelse af evangeli-

ske principper. Børn kan derved få et syn

på livet, som ikke alene er belønnende,

man kan bringe dem sikkerhed, fred og

styrke . Det er muligt at sende breve, bånd,

og billeder, især når afstandene er store,

og det ikke er muligt at se hinanden så of-

te. De, som er velsignet med at være nært

knyttet til deres bedsteforældre og andre

ældre mennesker, har et rigt kammerat-

skab og sammenhold. De kan sammen
med familiemedlemmer deltage i eksa-

mensafslutninger, bryllupper, ture til

templet, missionær-afskedsmøder og

-hjemkomstmøder, samt andre særlige

begivenheder.

Vi nyder at se vore børn og børnebørn

vokse og opnå forskellige ting, og vi deler

på mange måder deres glæder og fryder

os over deres sejre. Lykke velsigner vort

liv, når vore børn stræber og opnår deres

mål i livet. I 3 Joh. 1:4 læser vi: „Større

glæde har jeg ikke end at høre, at mine

børn vandrer i sandheden. " Og denne vi-

den kan bringe en fornyelse af kærlighe-

den og modet til at fortsætte vore egne

kampe.
Endelig vil vi tilskynde de ældres præ-

stedømmeledere til at være opmærksom-
me på vor himmelske Faders And, når de

hjælper og imødekommer de ældres ån-

delige, fysiske, følelsesmæssige og øko-

nomiske behov. Vi stoler på, at I vil bruge

jeres rådgivere, lederne i Det Melkisedek-

ske Præstedømmes kvorummer og Hjæl-

peforeningen, hjemmelærerne og besøgs-

lærerinderne i dette store ansvar, samt at I

vil opfylde disse pligter uden tilbagehol-

denhed og tøven.

Vi håber, at præstedømmets og hjælpe-

organisationernes ledere fortsat vil give

de ældre kaldelser, hvori de kan bruge de-

res forråd afvisdom og råd . Vi håber, hvor

det er muligt, at alle ældre kan være hjem-

melærere eller besøgslærerinder. Selv de,

som til en vis grad er bundet til deres seng

og hjem, kan af og til hjælpe i dette arbejde

med telefonsamtaler, brevskrivning eller

andre særlige opgaver.

En præstedømmeleder kan gøre meget

for at hjælpe og opmuntre den enkelte og

ægteparrene, når de bereder sig til at ud-

føre en mission. Uddragningsprogram-

met og velfærdsprogrammet velsignes på
en storslået måde af dem, som er ældre og

har mulighed for at tjene i disse områder.

Vi håber, at alle ældre personer og ægte-

par har gode og omsorgsfulde hjemmelæ-

rere og besøgslærerinder. Det er en stor

trøst og fred for dem, at vide, at de har no-

gen, de kan vende sig imod i nødens

stund. Det er vigtigt, at der bruges takt,

diplomati og oprigtighed, når disse behov

imødekommes.
Vi håber, at I vil involvere de uafhængi-

ge ældre i barmhjertighedstjenesten. Tag

dem også med til stavens og wardets soci-

ale aktiviteter, især de enlige medlemmer
og dem, med en afhængig ægtefælle. De
glemmes så ofte. Kærlig omsorg bør især

ydes ved en ægtefælles dødsfald. Det er

for de fleste en tid, hvor man er meget

følsom.

Ofte er midlertidig hjælp et stort behov

for familiemedlemmer, der konstant sør-

ger for fysisk og følelsesmæssig omsorg til

personer med særlige behov, og den på-

skønnes i høj grad. Det er vigtigt at hjælpe

familien med at vedligeholde dens funkti-

oner som en familie, med periodisk frihed

fra de tunge ansvar, som en langvarig eller

dødelig sygdom kan medføre. Alle har be-

hov for kærlig støtte og hjælp i de over-

vældende pligter, der er forbundet med
alvorlig sygdom eller problemer.

Transport er ofte et stort problem for de

ældre. Vi kan hjælpe med at sørge for, at

de får mulighed for at deltage i deres søn-

dagsmøder, besøge kære, gå på indkøb og

komme til læge eller hospital.

Vi bør altid bønsomt søge inspiration og

vejledning, når vi drager omsorg for de

ældre . Der er altid stor forskel på de enkel-

te og deres behov.

Må Gud velsigne de ældre i Kirken. Jeg

elsker jer af hele mit hjerte. Jeger en af jer.

I har så meget at leve for. Må disse gyld-

ne år være jeres allerbedste år, mens I til

fulde lever og viser kærlighed og tjener.

Må Gud velsigne dem, som betjener jer -

jeres familie, jeres venner og medlemmer
og ledere i Kirken.

Jeg efterlader jer mit vidnesbyrd om
glæden ved at leve - om glæde ved fuld-

stændigt at efterleve evangeliet og om at gå

gennem Smelterens ild og om den hellig-

gørende proces, der foregår. Som apost-

len Paulus udtrykte så godt: „Og vi ved, at

alle ting samvirker til gode for dem, som
elsker Gud" (Rom. 8:28).

Jeg efterlader min velsignelse over jer.

Frelserens lever. Dette er hans kirke. Vær-

ket er sandt, og med vor Herres og Frel-

sers ord: „Se på mig og hold ud indtil en-

den, så skal I leve; thi den, der holder ud
indtil enden, ham vil jeg give evigt liv"

(3 Nephi 15:9), om hvilket jeg bærer vid-

nesbyrd i Jesu Kristi navn. Amen.
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Fortsat åbenbaring

Ældste James E. Faust
De Tolv Apostles Kvorum

„Vi har fået løfte om, at Kirkens præsident modtager vejledning for os

alle som Kirkens åbenbarer. Vor sikkerhed ligger i, at vi lytter til det,

han siger, og følger hans råd.
"

ge åbenbaring vedrørende deres egne an-

svar, men har ingen pligt eller ret til at er-

klære noget som Guds ord ud over deres

egne ansvars begrænsninger.

Jeg bruger som min tekst den 9. trosarti-

kel: „Vi tror alt, hvad Gud har åbenbaret,

alt, hvad han nu åbenbarer, og vi tror, at

han endnu vil åbenbare mange store og

vigtige ting angående Guds rige."

Åbenbaring i fortiden

Jeg
ønsker i dag at tale om en særlig di-

mension i evangeliet: nødvendighe-

den af konstant kommunikation med
Gud ved den proces, der er kendt som

guddommelig åbenbaring. Dette princip

er grundlæggende for vor tro. Præsident

Wilford Woodruff erklærede: „Ligegyl-

digt på hvilket tidspunkt Herren har haft

et folk på jorden, han anerkendte som så-

dan, blev dette folk ledt ved åbenbaring"

{journal of Discourses, 24:240). Jeg fastslår

her til at begynde med, at Guds inspirati-

on er tilgængelig for alle, som værdigt

søger Helligåndens vejledning. Dette

gælder især dem, som har modtaget Hel-

ligåndens gave.

Jeg ønsker imidlertid i dag at tale om
Guds kommunikation til alle sine børn

gennem profeterne, hvilket er forskellig

fra personlig åbenbaring, der modtages af

de enkelte medlemmer af Kirken og af an-

dre. Profeterne, seerne og åbenbarerne

har haft og har stadig det ansvar og det

privilegium at modtage og erklære Guds
ord for verden. De enkelte medlemmer,
forældre og ledere har retten til at modta-

Den første del lyder: „Vi tror alt, hvad
Gud har åbenbaret" . Gennem tiderne er

Guds budskaber til sine børn i almindelig-

hed blevet åbenbaret gennem profeter.

Amos siger: „Nej! Den Herre Herren gør

intet uden at have åbenbaret sin hemme-
lighed for sine tjenere, profeterne" (Amos
3:7). Disse er de profetiske orakler, som
gennem århundrederne har stillet ind på
den „himmelske senderstation" med an-

svar for at viderebringe Herrens ord til an-

dre. De vigtigste kvalifikationer i alle tids-

aldre for en profet er ikke rigdom, titel,

stilling, udseende, uddannelse eller intel-

lektuelle færdigheder. De to vigtigste kva-

lifikationer for en profet er, at han skal kal-

des som en sådan af Gud, ved åben profe-

ti, og ordineres af én, som vides at besidde

den lovlige og åndelige myndighed, og

han skal modtage og erklære Guds åben-

baringer. (Se L&P 42:11).

Intetmenneske kender Guds veje, med-
mindre de bliver åbenbaret for ham (se Ja-

kobs Bog 4:8).

Igennem århundrederne er åbenbarin-

ger fra profeterne kommet i stadig vok-

sende antal. Herren sagde: „Thi de trofa-

ste skal han give linie på linie og bud på
bud, og derved vil jeg prøve og undersøge

dem" (L&P 98:12).

Åbenbaringer er kommet på forskellige

måder. De er blandt andet kommet ved

Helligåndens vejledning (hvilket måske
er det hyppigste), ved det talte ord, og ved

besøg fra hellige budbringere.

Nutidig åbenbaring

Den 9. trosartikel fortsætter: „Vi tror . . .

alt, hvad (Gud) nu åbenbarer". Af mær-
kelige årsager, synes det lettere for mange
at tro afdøde profeters ord end nulevende

profeters.

Den største åbenbarer i vor tid har været

Joseph Smith. I den vanskelige periode

mellem 1823 og 1843, blot 20 år, blev der

modtaget, trykt og offentliggjort 134 åben-

baringer.

Hver af de 89 apostle, der er blevet kal-

det siden da, er blevet opretholdt som pro-

feter, seere og åbenbarere. Men de profe-

ter, seere og åbenbarere, der efterfulgte

Joseph Smith som præsident for Kirken,

har været apostle, hos hvem alle nøglerne

Præsident Ezra Taft Benson smiler til medlemmerne i forsamlingen.
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i Kristi jordiske rige har været aktive og
virksomme.

Vi bevæger os nu fremad, ædelt og fri-

modigt, med mod og overbevisning, ledt

af vores ærværdige profet, Ezra Taft

Benson. Han er på alle måder berettiget til

vor støtte. 1 46 år er han blevet opretholdt

som Herrens, Jesu Kristi, apostel. Han er

nu jordens seniorapostel. Han er blevet

ordineret og indsat som profet, seer og
åbenbarer for verden.

Han er blevet opretholdt som Kirkens

præsident. Han har fået to inspirerede

rådgivere til at hjælpe sig. Han er den
præsiderende højpræst over al jordens

præstedømme. Han alene holder og bru-

ger alle rigets nøgler under Herren Jesus

Kristus, som leder denne kirke og er hov-

edhjørnestenen. I sit præsidentskab, hjul-

pet af sine to stærke rådgivere og støttet af

De Tolvs Kvorum, leder han dette værk
fremad.

Jeg tror ikke, at medlemmerne af denne
kirke, kan være fuldstændig i harmoni
med Frelseren, uden at opretholde den-

nes levende profet på jorden, Kirkens

præsident. Hvis vi ikke opretholder den
nulevende profet, hvem han end måtte

være, dør vi åndeligt. Ironisk nok er nogle

døde åndeligt fordi de udelukkende fulgte

profeter, som længe havde været døde.

Andre prøver at undgå at støtte de nule-

vende profeter, idet de prøver at opløfte

sig selv ved at kritisere de nulevende pro-

feter, endog meget underfundigt.

I vor tid har vi været velsignet med fort-

sat kommunikation fra Himlene, som har

været åbne for vor tids profeter. Store og

vigtige erklæringer er medtaget i det, vi

nu kender som afsnit 138 i Lære & Pagter,

som blev givet i 1918. En af de mest stor-

slåede guddommelige tilkendegivelser

blev givet i 1978, da præstedømmets og
templets velsignelser blev stillet til rådig-

hed for alle værdige mandlige medlem-
mer. Linie på linie og bud på bud er yderli-

gere kundskab og ledelse blevet givet til

Kirken.

Således har Halvfjerdserne ved åbenba-

ring i vor tid fået udvidet deres rolle ved at

blive medlemmer af områdepræsident-

skaber og virke i Kirkens hovedadmini-

stration. De hjælper Det Første Præsi-

dentskab ogDe Tolv med at „opbygge Kir-

ken og ordne alle dens anliggender blandt

alle folk" (L&P 107:34). Mange andre gud-

dommelige instruktioner er også blevet

modtaget.

Mange af de guddommelige instruktio-

ner, vi har fået i denne tid, såvel som for-

dums, har været af lærdomsmæssig ka-

rakter. Nogle af dem har været funktions-

mæssige og taktiske. Mange af dem er ik-

ke iøjenfaldende. Præsident John Taylor

sagde: „Adams åbenbaring instruerede

ikke Noa om at bygge arken; ej heller for-

talte Noas åbenbaring Lot, at han skulle

forlade Sodoma, ej heller talte nogle af dis-

se om Israels børns afrejse fra Ægypten.

Disse personer fik alle åbenbaringer for

dem selv" (Millennial Star, 1. nov. 1947,

s. 323).

I vor tid har Gud åbenbaret, hvorledes

Kirken skal administreres med et med-
lemstal på over 6 millioner, til forskel for
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dengang, der kun var 6 medlemmer af Kir-

ken. Disse forskelle omfatter bl.a. brugen

af moderne teknologi, som f.eks. film,

computere og satellitudsendelser, nye

måder at undervise og lede missionerin-

gen på i forskellige lande; endvidere opfø-

relsen af templer, samt meget andet.

Denne fortsatte åbenbaring tilflyder

hyppigt Kirken. Præsident Wilford Wo-
odruff sagde: „Denne kraft ligger i den Al-

mægtige Gud og han deler den ud til sine

tjenere, profeterne, når de dagligt har be-

hov for den for at opbygge Zion" (Journal

of Discourses, 14:33). Den er nødvendig,

for at Kirken kan opfylde sin mission.

Uden den ville vi komme til kort.

Fremtidig åbenbaring

En meget opmuntrende del af den 9.

trosartikel, som vi har gennemgået, er

dens afslutning: „Vi tror, at han endnu vil

åbenbare mange store og vigtige ting an-

gående Guds rige." Ældste Boyd K. Pac-

ker har sagt: „Åbenbaring er et fortsat

princip i Kirken. På en måde er Kirken sta-

dig i sin organisationsfase. Når lys og
kundskab gives, når profetier bliver op-

fyldt og mere intelligens modtages, kan
der tages endnu et skridt" (The Holy Temp-

le, SaltLake City: Bookcraft, 1980, s. 137).

Kirken har hele tiden brug for dens le-

der, Frelserens, Jesu Kristi vejledning.

Præsident George Q. Cannon forklarede:

„Vi har Bibelen, Mormons Bog og Lære &
Pagter, men alle disse bøger kan, uden de

levende orakler og en konstant strøm af

åbenbaring fra Herren, ikke lede noget

folk ind i det celestiale rige . . . Det synes

måske at være en mærkelig udtalelse at

komme med, men hvor mærkelig den end
lyder, er den dog sand.

Selvfølgelig er disse optegnelser af uen-

delig værdi. De kan ikke værdsættes for

meget, ej heller kan de studeres for nøje.

Men i sig selv, med alt det lys, de giver, er

de utilstrækkelige til at vejlede menneske-

nes børn ind i Guds nærhed. For at blive

ledet derhen er det nødvendigt med et le-

vende præstedømme og konstant åbenba-
ring fra Gud til folket i henhold til de om-
stændigheder, hvorunder de befinder

sig." (Gospel Thruth, Classics in Mormon
Literature Series, 2 bind i ét, samlet af Jer-

reld L. Newquist, Salt Lake City: Deseret

Book Company, 1987, s. 252).

Hvornår kommer den lovede åbenba-

ring? Kun Gud ved hvornår. Den kom-
mer, når der er behov derfor. Hvem mod-
tager den? For at få svar på dette, må vi til-

bage til Amos' ord: „Nej! Den Herre Her-

ren gør intet uden at have åbenbaret sin

hemmelighed for sine tjenere, profeter-

ne" (Amos 3:7). Denne fortsatte åbenba-

ring vil ikke og kan ikke blive fremtvunget

af menneskers og begivenheders påvirk-

ninger. Det er ikke en „åbenbaring der

skyldes en udvikling". Den stammer ikke

fra profeterne; den kommer fra Gud. Kir-

ken ledes af en profet under vejledning og
ledelse af Gud. Parley P. Pratt fortalte:

„Den lovgivende, dømmende og udøv-

ende magt ligger hos ham (Herren). Han
åbenbarer lovene, han udsøger, vælger el-

ler udpeger lederne, og har ret til at irette-

sætte, rette eller endog fjerne dem efter

behag. Heri ligger nødvendigheden af en
konstant forbindelse via direkte åbenba-

ring mellemham og hans kirke" (Millenni-

al Star, marts 1845, s. 150).

Vi har fået løfte om, at Kirkens præsi-

dent modtager vejledning for os alle som
Kirkens åbenbarer. Vor sikkerhed ligger i,

at vi lytter til det, han siger, og følger hans

råd.

Denne kirkes lærdomme blev omtalt af

ældste Stephen L. Richards: „De (præsi-

dentskabet) er højesteretten her på jorden

når det drejer sig om fortolkningen af

Guds love.

I udøvelsen af deres funktioner bliver de

kontrolleret af en forfatning, hvoraf en del

er nedskrevet og en del ikke er det. Den
nedskrevne del består af de godkendte

skrifter, fortidige og nutidige, samt af de

sidste dages profeters nedskrevne udta-

lelser. Den uskrevne del er åbenbaringens

ånd og den guddommelige inspiration,

som de modtager i kraft af deres kaldelse.

Når Det Første Præsidentskab skal for-

mulere deres fortolkninger og beslutnin-

ger rådfører de sig altid med De Tolv

Apostles Råd, som ved åbenbaring er ud-

peget til at hjælpe og bistå dem i Kirkens

ledelse. Når en afgørelse derfor er nået og

bekendtgjort af disse ledere, bliver den
bindende for alle Kirkens medlemmer,
uanset deres individuelle synspunkt.

Guds rige er et lovens og ordens rige"

(Conference Report, okt. 1938, s. 115-116).

Hvordan kan vi være så sikre på, at pro-

feterne, seerne og åbenbarerne som lovet

aldrig vil vildlede dette folk? (Se Joseph Fi-

elding Smith, Ensign, juli 1972, s. 88). Et

svar herpå indeholdes i det storslåede

princip, der findes beskrevet i afsnit 107 i

Lære & Pagter: „Og enhver bestemmelse,

som tages af disse kvorummer, må være
enstemmig" (vers 27). Dette krav om en-

stemmighed, kontrollerer fordomme og
personlig modvilje. Det sikrer, at Gud
regerer gennem Ånden, ikke gennem
mennesket ved flertal eller kompromis.

Det sikrer, at den bedste visdom og erfa-

ring fokuseres på et emne, før den dybe,

uangribelige påvirkning af åbenbaret råd-

givning modtages. Det er et værn mod
menneskets svaghed.

Ansvaret for at afgøre den guddommeli-
ge værdi af det, et af Guds orakler udtaler,

hviler ikke udelukkende på ham. Præsi-

dent J. Reuben Clark udtalte: „Vi kan

mærke, når en af talerne ,bliver påvirket af

Helligånden', ved at vi selv ,bliver påvir-

ket af Helligånden' " (David H. Yarn, jun.,

redigeret af J. Reuben Clark: Selected Pa-

pers on Religion, Education, and Youth,

Provo, Utah: Brigham Young University

Press, 1984, s. 95-96).

Dette er i harmonimed Brigham Youngs

råd: „Jeg er mere bange for, at dette folk

har så meget tillid til deres ledere, at de ik-

ke selv vil spørge Gud, om de ledes af

ham. Jeg er bange for, at de falder til ro i

blind selvsikkerhed, idet de stoler på, at

deres evige skæbne er i deres lederes hæn-
der, med så ubekymret en tillid, der i sig

selv ville hindre Guds formål med deres

frelse og svække den indflydelse, de kun-

ne have på deres ledere, hvis de for sig

selv vidste, ved åbenbaring fra Jesus, at de

ledes ad den rette vej . Lad hver mand og

kvinde vide, ved Guds Ånds hvisken til

dem, om deres ledere går ad den sti, Gud
befaler, eller ej" (Journal of Discourses,

9:150).

Det var nødvendigt med åbenbaring for

grundlæggelsen af Kirken. Åbenbaring

har bragt den frem fra sin ydmyge begyn-

delse til dens nuværende kurs. Åbenba-

ring er tilflydt os som strømmende, leven-

de vand.

Fortsat åbenbaring vil lede Kirken frem-

ad mod den afsluttende scene. Men som
præsident Clark fortalte os, har vi ikke

behov for flere eller andre profeter. Vi

har mere behov for et folk med „ører, der

lytter" (Conference Report, okt. 1948,

s. 82).

Vi gør ikke krav på, at vore profeter, see-

re og åbenbarere er ufejlbarlige eller fuld-

komne. Alligevel vil jeg ydmygt sige, at

jeg har været i selskab med disse mænd,
og jeg tror, at deres største ønske er at ken-

de og gøre vorhimmelske Faders vilje. De,

som sidder i det højeste råd i denne kirke

og har deltaget, når inspirationen er kom-
met og beslutninger er truffet, ved, at det-

te lys og denne sandhed ligger ud over

den menneskelige intelligens og fatteev-

ne. Disse dybe, guddommelige indtryk er

faldet som dug fra Himlen og har lagt sig

på os hver især og samlet. Således inspire-

ret kan vi gå fremad i fuldkommen enhed
og harmoni.

Jeg vidner ydmygt om, at jeg ved, at

Herren stadig vejleder sin kirke gennem
sine tjenere, på trods af den enkeltes

ufuldkommenheder. Jeg beder om, at vi

må reagere på Guds Ånd og lytte til de

orakler, han har udpeget. Jeg beder om
dette, fordi jeg ved, at vi jordiske menne-
sker ikke uden åbenbaring kan kende

Guds hensigter. I Jesu Kristi navn. Amen.
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Ihukommelse og
taknemmelighed
Biskop Henry B. Eyring
Førsterådgiver i Det Præsiderende Biskopråd

„Hvorledes kan I og jeg altid huske Guds godhed,

således at vi kan bevare en forladelse for vore synder?"

Mange af jer har haft den samme
oplevelse, som jeg har haft. Og
har I det ikke, så vil I få det: I vil

tage til et hospital eller et hjem for at trøste

en eller anden, og i stedet trøster de jer. El-

ler måske prøver I at opmuntre en eller an-

den, der efter jeres mening synes at eje så

lidt, og alligevel udtrykker de taknemme-
lighed for ting, som I tager for givet.

At finde taknemmelighed og gavmild-

hed der, hvor manmed rimelighed kunne
finde bitterhed og vrede, overrasker os.

Det er så overraskende, fordi man ser så

meget af det modsatte: mennesker, som
har meget mere end andre, men alligevel

reagerer vredt, når en fordel tages bort, el-

ler som bliver bitre, når en yderligere gave

nægtes.

Et digt beskriver denne kontrast, dets

titel er „Hvor anderledes":

Nogle klager når himlen er klar,

og fuldstændig lys at se på,

når blot en lille plet sig viser

på deres kæmpe himmel blå.

Og andre fyldes med tak og pris,

hvis blot en lille stribe af lys,

en stråle af Guds barmhjertighed

oplyser mørket i deres nat.

(Richard Chenevix Trench, i Sourcebook

ofPoetry, Grand Rapids, Michigan:

Zondervan Publishing House, 1968,

s. 396).

I og jeg ville gerne vide, hvorledes vi

kontrollerer vore ønsker og øger vor tak-

nemmelighed og gavmildhed. Vi har be-

hov for denne ændring. En dag vil vi alle,

i vore familier og som et folk, leve som ét,

og søge hinandens bedste.

I ved, fra studium af Kirkens historie, at

vi har prøvet at leve som ét i forskellige si-

tuationer. En historie fra et af disse forsøg

i Orderville i Utah giver os en idé om,
hvorfor det er så svært.

Orderville blev grundlagt i 1870 og 1871

af et folk, som ønskede at leve i den fore-

nede orden. 1 1875 begyndte de ordenen.

De byggede beboelsesenheder i et kvad-

rat, med en fælles spisesal. De byggede et

forrådshus, en skobutik, et bageri, en

smedje, et garveri, en skole, en fårestald

og en uldproduktion. De havde fremgang
og fremstillede selv næsten alt det, de

havde brug for, fra sæbe til bukser. De
havde tømrere, jordemødre, lærere,

kunstnere og musikere. De fremstillede så

meget, at de kunne sælge det overskyden-

de i nabobyerne for penge, og med disse

penge opbyggede de et fond, hvorved de

kunne købe mere jord og udstyr.

Befolkningstallet voksede til 700. 150 af

disse gav Orderville en særlig fordel: de

var kommet til Orderville fra missionen

vedMuddy River, hvor de næsten var sul-

tet ihjel. Da de, som var kaldet til Muddy,
var blevet afløst, befandt de sig i dyb fat-

tigdom. 24 af disse familier tog til Long
Valley, grundlagde Orderville og gav alt

det, de havde til Herren. De havde ikke

meget, men deres fattigdom kan have væ-
ret deres største bidrag. Det, at de næsten
intet havde, gav dem et grundlag for i

fremtiden at værdsætte deres nye situati-

on, hvilket burde have indgydt dem tak-

nemmelighed: al den mad eller tøj eller

husly, som de fik i Orderville, blev værd-

sat i sammenligning med deres afsavn i

Muddy-missionen

.

Men tiden gik, jernbanen kom, og frem-

gang i minerne lagde kontanter i hænder-

ne på folkene i nabobyerne. De kunne kø-

be importeret tøj, og det gjorde de. Folket

i Orderville havde det bedre, end de hav-

de haft i årevis, men mindet om fattig-

dommen i Muddy var falmet. De fokuse-

rede nu på det, der fandtes i nabobyen.

Derfor følte de sig gammeldags og forfor-

delt.

En genial dreng reagerede på sin util-

fredshed, da han blev nægtet et par nye

bukser fra fabrikken i Orderville, fordi de

gamle endnu ikke var helt slidte. I hem-
melighed samlede han de kuperede lam-

mehaler fra forårskuldet. Han skar ulden

af dem og gemte det i sække. Da han så

blev sendt til Nephi for at sælge en ladning

uld, tog han sine sække med og byttede

dem for et par butikskøbte bukser. Han
skabte sensation, da han havde de nye

bukser på til det næste bal.

Ordenens præsident spurgte ham,

hvad han havde gjort. Drengen svarede

ærligt. Så kaldte de ham til et møde og bad
ham om at tage bukserne med. De roste

ham for hans initiativ, påpegede at buk-

serne i virkelighed tilhørte ordenen, og

tog dem. Men de sagde dette: bukserne

ville blive sprættet op, brugt som møn-
ster, og herefter ville bukserne i Orderville

se ud som de nye butikskøbte. Og han vil-

le få det første par.

Det gjorde dog ikke helt ende på „buk-

seoprøret". Snart begyndte ordrerne på
nye bukser at strømme ind til skrædderaf-

delingen. Da ordrerne blev afvist, fordi de

gamle bukser endnu ikke var slidte, be-

gyndte drengene at snige sig ind i bygnin-

gen, hvor slibehjulet var. Snart begyndte

bukserne at slides hurtigt. Ældsterne gav

efter, sendte et læs uld for at bytte det for

stof, og den nye slags bukser blev lavet til

alle.

I ved, at dette ikke er en lykkelig slut-

ning. Orderville stod overfor mange ud-

fordringer i de år, hvor man levede i orde-

nen. En af dem overvandt de aldrig. Det

var problemet med ikke at huske. Det er

også et problem, vi må løse.

Ligesom de glemte fattigdommen i

Muddy, glemmer vi så let, at vi kom til

dette liv uden noget. Ligegyldigt hvad vi

får, synes det snart som vor naturlige ret,

ikke som en gave. Og vi glemmer giveren.

Så skifter vort blik fra det, vi har fået, til

det, vi endnu ikke har.

Gud har igen og igen brugt en metode til

at afhjælpe dette problem, ikke at kunne

JANUAR 1990

10



huske. En gruppe mennesker i Mormons
Bog mistede deres flokke, deres hjorde og

deres kornmarker. Nogle mistede livet.

Og så huskede de overlevende. I Alma
står der: „Og så store var deres lidelser, at

hver eneste sjæl havde grund til at sørge;

og de troede, at det var Guds straffedom-

me, der var kommet over dem for deres

ondskab og vederstyggeligheders skyld;

derfor blev de mindet om deres pligt" (Al-

ma 4:3).

At stå over for død og vanskeligheder,

får hukommelsen og dermed taknemme-
ligheden til at vende tilbage hos både de

retfærdige og de gudløse folk. Men der må
findes en anden måde at komme til at hu-

ske på, én vi kan vælge.

Det gør der. En af Guds tjenere, kaldet

kong Benjamin, belærte sit folk og os

herom.

Han lærte dem, at ingen af os er bedre

end andre, fordi vi alle er som støv, hvortil

Gud har givet liv og siden opretholder.

Han beskrev det faktum, som gælder for

ethvert menneske: utilgivet synd giver os

uendelig lidelse. Og han beskrev den ga-

ve, vi alle har fået tilbudt: de, hvis tro på
Jesus Kristus leder dem til omvendelse og

tilgivelse, vil leve i uendelig lykke.

Kong Benjamins undervisning havde
en mirakuløs virkning. Taknemmelighed
for det, de havde, førte til tro, der førte til

omvendelse. Det førte igen til tilgivelse.

Dette bragte ny taknemmelighed. Og der-

næst underviste kong Benjamin i, at hvis

vi husker og forbliver taknemmelige, vil vi

bevare en forladelse for vore synder gen-

nem alle livets tilskikkelser. Han sagde

det på denne måde:

„Og atter siger jeg jer, som jeg før har

sagt, at eftersom I er kommet til kundskab
om Guds herlighed, eller om I har kendt

hans godhed og har smagt hans kærlig-

hed og fået forladelse for jeres synder,

hvad der er årsag til så stor glæde i jeres

sjæl, så ønsker jeg, at I skal ihukomme og

altid bevare i erindringen Guds storhed

og jeres egen intethed samt hans godhed
og langmodighed imod jer, uværdige

skabninger, og ydmyge jer i største yd-

myghed, daglig påkalde Herrens navn og

være bestandige i troen på det, der skal

komme, som blev talt ved engelens

mund.
Og se, jeg siger jer, at dersom I gør det-

te, skal I altid være glade og være fyldt

med Guds kærlighed og altid får synds-

forladelse; og I skal vokse i kundskaben
om hans herlighed, som skabte jer, eller i

kundskaben om det, der er ret og sandt"

(Mosiah 4:11-12).

Hvad kan I og jeg gøre for altid at huske

Guds godhed, således at vi kan bevare en

forladelse for vore synder? Apostlen Jo-

hannes nedskrev, hvad Frelseren lærte os

Ældste Victor L. Brown, emeritusmedlem af De Halvfjerds' Første Kvorum, sammen med ældste Lynn

A. Sorensen og ældste Helio R. Camargo fra De Halvfjerds ' Andet Kvorum. Ældste Camargo er præsident

i det brasilianske områdepræsidentskab, og ældste Sorensen er hans førsterådgiver.

om hukommelsens gave, som kommer
ved Helligåndens gave: „Men talsman-

den, Helligånden, som Faderen vil sende

i mit navn, han skal lære jer alle ting og
minde jer om alt, hvad jeg har sagt jer"

(Joh. 14:26).

Helligånden bringer minder tilbage om,
hvad Gud har lært os. Og en af de måder,

hvorpå Gud underviser os, er med sine

velsignelser. Hvis vi således vælger at ud-

øve tro, vil Helligånden bringe Guds god-

hed til vor erindring.

I kan prøve dette i bøn i dag. I kan følge

befalingen: „Du skal takke Herren, din

Gud, for alting" (L&P 59:7). Præsident

Benson foreslogbøn som et tidspunkt til at

gøre dette. Han sagde:

„Profeten Joseph sagde på et tidspunkt,

at en af de største synder, som sidste da-

ges hellige gør sig skyldige i, er utaknem-
melighedens synd. Jeg antager, at de fle-

ste af os ikke har tænkt på dette som en

stor synd. Der er en udbredt tendens til, at

vi, i vore bønner og i vor påkaldelse af

Herren, beder om flere velsignelser. Men
af og til føler jeg, at vi har brug for at benyt-

te mere af vor bøn til at udtrykke taknem-

melighed for de velsignelser, vi allerede

har modtaget. Vi får så meget" (God, Fami-

ly, Country, Salt Lake City: Deseret Book
Company, 1974, s. 199).

'

I kan have en oplevelse med Helligån-

dens gave i dag. I kan indlede jeres per-

sonlige bønner med taksigelse. I kan be-

gynde at tælle jeres velsignelser, og så

standse et øjeblik. Hvis I udøver tro, vil I,

sammen med Helligåndens gave, opdage

at minder om andre velsignelser flyder

ind i jeres sind. Hvis I begynder at udtryk-

ke taknemmelighed for hver af disse vel-

signelser, vil jeres bønner måske vare lidt

længere end ellers. Minderne kommer.

Og det samme gør taknemmeligheden.

I kan prøve det samme, når I skriver i je-

res mindebog. Helligånden har hjulpet

med dette siden tidernes begyndelse.

Husk, at i Moses' optegnelse står der: „Og
en mindebog blev ført, hvori der blev ned-

skrevet på Adams sprog; thi så mange,

som påkaldte Gud, blev det givet at skrive

ved inspirationens ånd." (Moses 6:5).

Præsident Spencer W. Kimball beskrev

processen ved inspirerede optegnelser:

„De, som fører en mindebog, vil sandsyn-

ligvis i højere grad ihukomme Herren i de-

res daglige liv. Dagbøger er en måde,

hvorpå vi kan tælle vore velsignelser og

efterlade en optegnelse over disse velsig-

nelser for vore efterkommere" (The Tea-

chings of Spencer W. Kimball, redigeret af

Edward L. Kimball, Salt Lake City: Bookc-

raft, 1982, s. 349).

Når I begynder at skrive, bør I spørge jer

selv: „Hvordan velsignede Gud mig i

dag?" Hvis I gør det længe nok og med
tro, vil I opdage, at I husker velsignelser.

Og af og til husker I en gave, som I ikke

lagde mærke til i løbet af dagen, men som
I da vil vide, er en indgriben af Guds hånd
i jeres liv.

I kan vælge at huske den største gave af

alle. Næste uge når I går til et møde, hvor

nadveren bliver omdelt, vil I høre ordene:

„Altid erindre ham". I kan forpligte jer til

at gør dette, og Helligånden vil hjælpe jer.

PræsidentMarion G. Romney talteom ga-
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ven, at blive hjulpet til at huske. Han
sagde:

„Vi bør være taknemmelige og udtryk-

ke påskønnelse for alle de goder vi modta-

ger - og vi modtager i sandhed mange.

Vores vigtigste mål for vores taknemme-
lighed bør være og er imidlertid Gud, vor

himmelske Fader, og hans Søn, Jesus Kri-

stus, vor Herre og Forløser . . .

Vi skylder Herren, Jesus, en uendelig

gæld af taknemmelighed, for han købte os

for en høj pris.

Det er umuligt for os, svage jordiske

som vi er, fuldstændigt at fatte og påskøn-

ne de lidelser, han udholdt på korset, for

at han for os kunne vinde sejr over dø-

den" (Ensign, jun. 1974, s. 3).

Jeg bærer mit vidnesbyrd om, at Jesus er

Kristus, at han sonede for vore synder, og

at de nøgler, som åbner dørene til evigt liv,

blev gengivet til profeten Joseph Smith og

findes på jorden i dag. Jeg bærer vidnes-

byrd om, at præsident Ezra Taft Benson
nu har disse nøgler.

For ikke så længe siden spurgte en

mand mig: „Tror din kirke stadig på, at

når Kristus kommer, I da vil leve som ét,

på den måde de gjorde det i Enoks stad?"

Han lagde lidt tryk på ordet stadig, somom
vi ikke troede på noget sådant mere. Jeg

sagde: „Ja, det gør vi". Dernæst sagde

han: „I er det folk, der kunne gøre det".

Jeg ved ikke, hvorfor han mente det,

men jeg ved, hvorfor han havde ret. Han
havde ret, fordi dette er Guds rige. Jeres

dåb for syndernes forladelse, jeres modta-

gelse af Helligåndens gave, blev tilbudt af

tjenere i præstedømmet, som var aner-

kendt af Gud.
Således kan den ihukommelse, som

kong Benjamin formanede os til at have,

blive vor. Ihukommelse er taknemmelig-

hedens sæd, som er gavmildhedens sæd.

Taknemmelighed for syndernes forladel-

se er barmhjertighedens sæd, Kristi rene

kærlighed. Således har Gud gjort denne

velsignelse mulig for jer og mig, en ænd-
ring i selve vor natur: „Og syndernes for-

ladelse bringer sagtmodighed og ydmyg-
hed i hjertet; og som følge afydmyghed og

sagtmodighed kommer den Helligånds

besøg, og denne Trøster fylder dem med
håb og fuldkommen kærlighed, hvilken

kærlighed er bestandig ved flid i bønnen,

indtil enden kommer, da alle de hellige

skal bo hos Gud" (Moroni 8:26).

Jeg beder til, at vi kan træffe de enkle

valg, som leder os til at bo med ham. Og
jeg beder til, at vi vil ihukomme og være

taknemmelige for forsoningens gave og

Helligåndens gave, som gør denne rejse

mulig.

I Jesu Kristi navn. Amen.
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Åbenbaring i en verden
der forandrer sig

Ældste Boyd K. Packer
De Tolv Apostles Kvorum

„Ændringer i organisationer eller procedurer er vidnesbyrd om,

at åbenbaring fortsætter. Lærdommene er faste, men metoderne

eller procedurerne er det ikke.

"

Det er roligere og enklere end det. Mor-
mons Bog lærer os, at „engle taler gennem
den Helligånds kraft" (2 Nephi 32:3), og
fortæller, at selv om engle talte til nogle,

som havde „mistet evnen til at fornemme,

så (de) ikke (kunne) forstå hans ord"

(1 Nephi 17:45, kursiv tilføjet).

Hvis I har oplevet inspiration, forstår I.

Vort fysiske legeme er vor ånds redskab

.

I den storslåede åbenbaring, Visdomsor-

det, får vi at vide, hvordan vi skal holde

vore legemer fri fra urenheder, som kan
svække eller endog ødelægge de fine fysi-

ske sanser, som har at gøre med åndelig

kommunikation

.

Visdomsordet er en nøgle til personlig

åbenbaring. Det blev givet „som princip

med en forjættelse og afpasset efter de

svages evne, ja, de allersvageste, som er

eller kan kaldes hellige" (L&P 89:3).

Løftet er, at de, som vil adlyde, kan
modtage „store skatte af kundskab, ja, en-

dog skjulte skatte" (vers 19). Hvis vi mis-

handler vores legeme med vanedannende
stoffer eller misbruger receptpligtig medi-

cin, trækker vi de gardiner for, som lukker

den åndelige kommunikations lys ude.

Afhængighed af medicin tjener mørkets

prins' formål, for den afbryder kanalen til

sandhedens Helligånd. I øjeblikket har

modstanderen en uretfærdig fordel. Af-

hængighed besidder evnen til at afbryde

den menneskelige vilje og tilintetgøre den
moralske handlefrihed. Den kan berøve

personers magt til at træffe beslutninger.

Handlefrihed er en alt for grundlæggende
lærdom til at blive stillet i sådan en fare.

Det er min overbevisning og min kon-

stante bøn, at kraften - om nødvendigt

gennem forskning, og gennem inspirati-

on til videnskabsmænd, vil komme, der

kan fjerne afhængigheden på samme
måde, som det forvolder den.

Jeg bønfalder jer alle til ærligt at bede
om, at der et eller andet sted vil blive op-

daget en metode, der kan bortskaffe af-

Efter dåben bliver man bekræftet som
medlem af Jesu Kristi Kirke af Sidste

Dages Hellige i en kort ordinanse,

hvorunder man får overdraget Helligån-

dens gave. Derefter har alle mænd, kvin-

der og selv små børn, ret til at modtage in-

spireret vejledning som en hjælp i deres

liv - personlig åbenbaring! (Se Alma
32:23).

Helligånden kommunikerer i højere

grad med ånden gennem sindet end gen-

nem de fysiske sanser. Denne vejledning

kommer som tanker, som følelser, gen-

nem indtryk og tilskyndelser. Det er ikke

altid let at beskrive inspiration. Skrifterne

lærer os, at vi må „føle" den åndelige

kommunikations ord mere end høre dem,
og se med de åndelige øjne snarere end
med de jordiske.

Det mønster, som åbenbaring følger, er

ikke dramatisk. Inspirationens stemme er

en lille, stille stemme. Det er ikke nødven-
digt med trance, eller hellige erklæringer.

hængigheden i det menneskelige legeme.

Det er ikke blot menneskelig lidelse og
endog menneskeliv, der er i fare; det er

hele den personlige og sociale og politiske

og åndelige frihed, som menneskene har

kæmpet for i århundreder. I fare er alt det,

som blev købt med martyrernes blod. Sel-

ve den moralske handlefrihed er i fare!

Hvis vi alle beder inderligt, vil Herren i

sandhed hjælpe os. Og med disse bønner

skal I lære jeres børn at adlyde visdomsor-

det. Det er deres rustning og vil beskytte

dem mod vaner, der blokerer den person-

lige åbenbarings kanaler.

Andens anliggender behøver ikke - bør

ikke - kræve vor uafbrudte tid og op-

mærksomhed. Almindelige hverdagsting

tager det meste af vor opmærksomhed.
Og det er som det bør være. Vi er jordiske

væsener, som lever i en fysisk verden.

Det åndelige er som en surdej. Mæng-
den kan være lille, men ved sin indflydel-

se, påvirker den alt det, vi gør. Fortsat

åbenbaring er grundlæggende for Jesu

Kristi evangelium.

Jeg forsikrer jer om, at åbenbaring kom-
mer til vor profet og præsident og til dem,

som er ordineret som apostle, som profe-

ter, seere og åbenbarere. Men åbenbaring

er ikke begrænset til dem. Herren ønsker,

at „enhver måtte kunne tale i Gud Her-

rens navn, han, som er verdens Frelser"

(L&P 1:20).

Al inspiration kommer ikke fra Gud (se

L&P 46:7). Den onde har magt til at aflytte

disse åbenbaringskanaler og sende mod-
stridende signaler, som kan lede os vild og

forvirre os. Der findes tilskyndelser fra

onde kilder, tilskyndelser der er så om-
hyggeligt forfalskede, at de bedrager selv

de udvalgte (se Matt. 24:24).

På trods af dette kan vi lære at skelne

mellem disse ånder. Selv om alle medlem-
mer har ret til åbenbaring, kan Kirken ved-

blive at være et ordens hus.

Åbenbaring kommer på en ordentlig

måde i Kirken. Vi har ret til personlig

åbenbaring. Med mindre vi imidlertid er

indsat i et præsiderende embede, modta-

ger vi ikke åbenbaring om, hvad andre bør

gøre.

Åbenbaring i Kirken kommer til dem,
som er blevet kaldet på rette vis, opret-

holdt, ordineret eller indsat. En biskop vil

f. eks. ikke modtage nogen åbenbaringer

vedrørende nabowardet, fordi det er uden
for hans jurisdiktion.

Lejlighedsvis påstår nogle, at de har

modtaget myndighed til at undervise og

velsigne uden at være kaldet og indsat.

Mindre end et år efter at Kirken var blevet

organiseret (i februar 1831), blev der mod-
taget en åbenbaring, som profeten beteg-

nede „som værende Kirkens lov". Den
indeholder dette vers:
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„Det skal ikke tillades nogen at gå ud og
prædike mit evangelium eller opbygge
min kirke, udenhan bliver ordineret af en,

der har myndighed, og som er Kirken be-

kendt og på forskriftsmæssig måde selv er

blevet ordineret af kirkens ledere" (L&P
42:11, kursiv tilføjet).

Det er årsagen til at opretholdelse af

dem, der kaldes til et embede, bliver så

omhyggeligt beskyttet i Kirken - at alle

kan vide, hvem der har myndighed til at

undervise og til at velsigne.

En usædvanlig åndelig oplevelse bør ik-

ke anses som et personligt kald til at lede

andre. Det er min overbevisning, at ople-

velser af særlig hellig karakter er individu-

elle og bør holdes for sig selv hos den, som
modtog den.

Der er kun få ting, som forstyrrer åben-

baringens kanal helt så effektivt som dem,
der er faret vild og tror, at de er udvalgt til

at undervise andre, når de ikke er udvalgt.

Andre, der frygter, at de også kan fare

vild, holder sig tilbage og søger ikke den
guddommelige åbenbarings kilde. Lydig-

hed mod den indsatte præstedømme-
myndighed vil beskytte os fra at fare vild.

Der findes nogle i Kirken, som foruroli-

ges, når der foretages ændringer, hvori de

er uenige, eller når de ændringer, de fore-

slår, ikke foretages. De bruger disse ting

som beviser på, at lederne ikke er inspire-

rede.

De skriver og taler for at overbevise an-

dre om, at Brødrenes lærdomme og be-

slutninger ikke kommer gennem inspira-

tion.

Der er to ting, der karakteriserer dem:
de irriteres altid over ordet lydighed, og de
sætter altid spørgsmålstegn ved åbenba-

ring. Således har det altid været. Helaman
beskriver dem, som „begyndte at miste

troen på profetiens og åbenbarelsens ånd,

og Guds straffedomme truede dem" (He-

laman 4:23). „De blev overladt til deres

egen styrke" (vers 13) og „Herrens ånd
beskyttede dem ikke mere; ja, den havde
forladt dem" (vers 24).

Ændringer i organisationer eller proce-

durer er vidnesbyrd om, at åbenbaring

fortsætter. Lærdommene er faste, men
metoderne eller procedurerne er det ikke.

Da de nye engelske udgaver af skrifter-

ne blev udgivet, blev der f.eks. lavet man-
ge rettelser på grundlag af originalen eller

trykkerens manuskript, hvoraf noget tid-

ligere ikke havde været tilgængeligt. I Al-

ma, kapitel 16, vers 5, fandtes ordet whe-

ther. Det originale manuskript for dette

vers findes ikke. Da vi imidlertid fandt

trykkerens manuskript, så vi at profeten

Joseph Smith havde ændret ordet til whi-

ther. Whether betyder „hvis"; whither be-

tyder „hvor". Det efterfølgende vers be-

kræfter, at whither er korrekt.

Et andet eksempel: i Alma, kapitel 32,

vers 30, fandtes ordene „spirer og begyn-
der at vokse" 3 gange. En sætter havde
helt klart ved en fejl udeladt dem. I

1981-udgaven blev 35 ord genindsat. Det
er nu i overensstemmelse med den oprin-

delige tekst.

Der var mange af denne slags ændrin-

ger. Ingen af dem ændrede lærdommene.
Hver eneste ændring, hvor lille den end
var, blev omhyggeligt og bønsomt over-

vejet og godkendt af Det Første Præsi-

dentskabs og De Tolv Apostles Kvorums
Råd ved et møde i templet.

Alle sådanne sager afgøres på denne
måde. Herren grundlagde denne frem-

gangsmåde, da han gav åbenbaringer

vedrørende tempelordinanserne.

1 1841 fik de hellige befaling om at bygge
et tempel i Nauvoo, hvori de kunne udfø-

re dåb for de døde, og de fik tid til at gøre

det i. De ville blive forkastet, hvis de ikke

gjorde det. Han sagde:

„Jeg befaler jer, alle mine hellige, at I

skal bygge mig et hus . . .

Og om I ikke gør dette inden for den be-

stemte tid, skal I blive forkastet som en kir-

ke tilligemed jeres døde, siger Herren, je-

res Gud" (L&P 124:31-32).

De hellige klarede det. Hvor umuligt det

end så ud for dem i betragtning af den
frygtelige modstand, de stod overfor, lov-

ede Herren at vejlede dem gennem sine

udpegede tjenere:

„Dersom mit folk vil lytte til min og mine
tjeneres røst, til dem jeg har udvalgt til at lede

mit folk, se, sandelig siger jeg jer, da skal

de ikke flyttes fra deres sted.

Men dersom de ikke vil lytte til min eller

til de mænds røst, jeg har udvalgt, da skal de
ikke blive velsignet" (L&P 124:45-46; kur-

siv tilføjet).

Senere, da han talte om det samme em-
ne om tempelordinanser, bekræftede

Herren atter, at han vil åbenbare sin vilje

til sine bemyndigede tjenere:

„Thi den, der har fået disse nøgler, har

ingen vanskelighed ved at få kundskab
om det, der angår menneskenes børns

frelse" (L&P 128:11).

Siden da har dette åbenbaringsprincip

været i Kirken. De, som har nøglerne, har

modtaget kundskab om det, de skulle gø-

re. Når der har været ændringer, er de

kommet på denne måde. Herren gør, som
han sagde, at han ville gøre:

„Derfor befaler og genkalder jeg, Her-

ren, som det synes mig godt" (L&P 56:4).

„Jeg befaler, og menneskene adlyder ik-

ke, jeg tilbagekalder, og de modtager ikke

JANUAR 1990

14



velsignelsen" (L&P 58:32).

Han fortalte de hellige, at når fjenderne

hindrede dem i at holde budene, ville han
ikke længere kræve det af dem. Han
sagde:

„Den synd og overtrædelse af mine hel-

lige love og befalinger vil jeg gengælde på
deres hoveder, som forhindrede mit

værk, indtil tredie og fjerde led, så længe

de ikke omvender sig" (L&P 124:50).

Evangeliets plan blev åbenbaret linie på
linie, bud på bud, lidt her og lidt der. Og
således fortsætter det: „Vi tror, at han
endnu vil åbenbare mange store og vigtige

ting angående Guds rige" (Den 9. Trosar-

tikel).

Der vil være ændringer i fremtiden, som
i fortiden. Om Brødrene foretager ændrin-

gerne eller modstår dem, afhænger fuld-

stændigt af de instruktioner, de modtager
gennem åbenbaringens kanaler, som blev

fastlagt i begyndelsen.

Lærdommene vil være de samme, evi-

ge. Organistationen, programmerne og
fremgangsmåderne bliver ændret som be-

stemt af ham, hvis kirke dette er.

Vi, som er kaldet til at lede Kirken, er al-

mindelige mænd og kvinder med almin-

delige evner, som kæmper for at tjene i en
kirke, som vokser med en sådan hast, at

det forbløffer selv dem, som ser detpå nær
hold. Nogle har tendens til at finde fejl hos

os; og det er i sandhed let for dem. Men de
ser ikke på os mere undersøgende, end vi

selv gør. Et kald til at lede er ikke en frita-

gelse fra livets udfordringer. Vi søger in-

spiration på samme måde, som I gør, og vi

må adlyde de samme love, som gælder

ethvert medlem af Kirken.

Vi er kede af vore utilstrækkeligheder,

kede af, at vi ikke er bedre, end vi er. Vi fø-

ler, som I ser, indvirkningerne ved at blive

ældre, idet den for øjnene af jer pålægger

begrænsninger på Hans ledere.

Men vi ved det. Der findes råd og råd-

givere og kvorummer, der opvejer men-
neskets småfejl og skrøbeligheder. Her-

ren organiserede sin kirke for at sørge for,

at jordiske mennesker kunne virke som
jordiske mennesker, og dog forsikrede

han, at hans åbenbarings ånd ville vejlede

os i alt det, vi gør i hans navn.

Og i sidste ende kommer det, som gives,

på grund af, at Herren har sagt det, „en-

ten ved (hans) egen røst eller (hans) tjene-

res, thi det er det samme" (L&P 1:38). Vi

kender hans røst, når han taler.

Åbenbaring fortsætter hos os i dag. Ån-
dens tilskyndelser, drømmene og synerne

og besøgene, samt engles betjening er hos

os nu.

Og Helligåndens sagte, stille stemme er

„en lygte for min fod, et lys på min sti" (SI.

119:105). Om dette bærer jeg vidnesbyrd i

Jesu Kristi navn. Amen.

Valgfrihedens røde tråd

Præsident Howard W. Hunter
De Tolv Apostles Kvorum

„Vi har fået kundskaben, hjælpen, løftet og friheden til at vælge vejen

til evig sikkerhed og frelse. Valget er vort.

"

heds bolværk?" Han svarede dernæst:

„Det er ikke vore afrisende forter, vore

barske kyster, vor hær og vor flåde ... Vi

er afhængige af den kærlighed til frihe-

den, som Gud har nedlagt i os" (Speech at

Edwardsville, Illinois, 11 Sep. 1858, citeret

iJohnBartlett, Familiar Quotations, Boston:

Little, Brown and Company, 1968, s. 636).

Der er selvfølgelig dem, som i bitterhed

og mistro har afvist begrebet om en uaf-

hængig ånd i mennesket, som er i stand til

at have fri vilje og valg og sand frihed.

Vi erklærer et lyst og herligt syn på Gud
og mennesket for alle, som vil høre, et

syn, som er åbenbaret i og oplyst af Jesu

Kristi gengivne evangeliums lys. Vi vid-

ner om Guds kærlige godhed og om hans

evige respekt for os hver især. For os, som
individuelle Guds børn og for det, vi hver

især kan blive.

Som vor profet og leder, præsident Ezra

Taft Benson har sagt: „Jesu Kristi Kirke af

Sidste Dages Hellige forkynder, at livet er

evigt, at det har et formål . . . Gud har en

plan ... for vor, hans børns gavn og vel-

signelse . . .

Grundlæggende for denne betydnings-

fulde plan er vor handlefrihed . . .

Valgfrihed . . . løber som en rød tråd

gennem evangeliet ... til velsignelse for

Hans børn" (The Teachings of Ezra Taft Be-

nson, Salt Lake City: Bookcraft, 1988, s.

80-81).

En del af forsikringen om menneskets

frie, ædle og voksende ånd, kommer fra

den herlige erkendelse, at vi alle eksistere-

de og havde vor identitet og handlefrihed,

længe før vi kom til denne verden. For

nogle er denne tanke ny, men Bibelen be-

lærer tydeligt om et sådant evigt perspek-

tiv af livet, et liv, der strækker sig tilbage,

før denne verden blev til, og fremad ind i

evighederne forude.

Gud sagde til Jeremias: „Før jeg danned

dig i moderskød, kendte jeg dig; før du
kom ud af moderliv, helliged jeg dig, til

profet for folkene satte jeg dig" (Jer. 1:5).

På et andet tidspunkt mindede Gud Job

om, at „alle gudssønner råbte af glæde"

(Job 38:7), før der endnu var nogen mand

Jeg
er beæret over at hilse på et så stort

et antal medlemmer afJesu Kristi Kirke

af Sidste Dages Hellige, hvoraf mange
er samlet her på Tempelpladsen i Salt

Lake City. Jeg er dog opmærksom på, at

moderne tv-teknologi og et antal fjern-

synsstationers venlighed, giver mig det

privilegium at tale til mange, som ikke er

medlemmer af vores kirke, og som måske
ikke er bekendt med alle dens lærdomme
og dens tro.

Jeg vil gerne i dag tale til begge grupper,

til medlemmerne af vores kirke såvel som
til andre, om et af de vigtigste læresætnin-

ger i vor tro og en af Guds kosteligste ga-

ver til menneskeheden. Det er vor frihed,

vor handlefrihed, vor umistelige og gud-

dommelig ret til at vælge det, vi vil tro på
og det, vi ikke vil tro på, og at vælge det, vi

ønsker at være og det, vi ønsker at gøre.

Jeg vil tale om vort ansvar og vor mulighed
for at vælge Gud, det gode og evigt liv, el-

ler at vælge det onde, det ødelæggende og
det, som leder til smertefuld elendighed

og fortvivlelse.

Abraham Lincoln spurgte engang:

„Hvad udgør vor friheds og uafhængig-
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eller kvinde på den jord, Guds skabte.

Apostlen Paulus sagde, at Gud Faderen

valgte os, „før verdens grundvold blev

lagt" (Ef . 1:4).

Hvor og hvornår skete alt dette? Det

skete længe før menneskets jordiske fød-

sel. Det skete i den storslåede forudtilvæ-

relse, hvor vi udviklede vor identitet og
øgede vor åndelige formåen ved at bruge

vor handlefrihed og træffe betydningsful-

de valg. Vi udviklede vor intelligens og
lærte at elske sandheden, og vi beredte os

til at komme til jorden og fortsætte denne
udvikling.

Vor himmelske Fader ønskede, at vi

skulle gå fremad og fortsætte i dødelighe-

den og blive stærkere ved vor frihed til at

vælge og lære. Han ønskede også at vi

skulle udøve tro og vilje, især med det nye
fysiske legeme vi skulle mestre og kontrol-

lere. Men vi ved, både fra gammel og nuti-

dig åbenbaring, at Satan ønskede at nægte
os vor uafhængighed og handlefrihed ved
den nu glemte begivenhed for længe si-

den, ligesom han lige nu ønsker at nægte

os disse ting. Satan modstod på voldelig

vis den handlefrihed Faderen tilbød; så

voldeligt, at Johannes i Åbenbaringen be-

skrev en „kamp i Himmelen" (Åb. 12:7)

over sagen. Satan ville have tvunget os, og
han ville have berøvet os denne kostelig-

ste gave, hvis han kunne: vor frihed til at

vælge en guddommelig fremtid og den
ophøjelse, vi alle håber at opnå.

Gennem Kristus og hans tapre forsvar

for vor Faders plan, sejrede handlefrihe-

den og den evige fremgang. I disse afgø-

rende førjordiske omgivelser, nåede man
en vigtig milesten, en monumental sejr

blev vundet. Som resultat fik vi lov til at

fortsætte med at stræbe efter det, præsi-

dent David O. McKay engang beskrev

som „det evige princip for fremgang".

Præsident McKay bemærkede, at senere

ville Kristus selv komme til jorden „for at

fuldkommengøre samfundet ved at fuld-

kommengøre den enkelte, og kun ved ud-

øvelsen af handlefrihed kan den enkelte

nærme sig fuldkommenhed" (Conferen-

ce Report, apr. 1940, s. 118).

Således kom vi til jorden, ligesom Jere-

mias, kendt af Gud som hans bogstavelige

åndelig børn, med det privilegium at væl-

ge vor personlige vej når det drejer sig om
tro og religiøs overbevisning. Med Kristi

triumf i Himlen, da han sejrede over Luci-

fer, og hans senere triumf på jorden, da

han overvandt virkningerne af Adams
fald og menneskehedens død, fortsætter

„menneskenes børn ... og kender godt

fra ondt . . . frie for evigt, til at handle for

sig selv og ikke lade sig påvirke af noget

Derfor er menneskene frie efter kødet

... og de kan frit vælge frihed og evigt liv

ved den store formidling for alle menne-
sker, eller fangenskab og død efter djæve-

lens magt og fangenskab; thi han søger at

gøre alle mennesker ulykkelige, ligesom

han selv er" (2 Nephi 2:26-27).

For fuldstændigt at forstå handlefrihe-

dens gave og dens uvurderlige værdi er

det nødvendigt, at vi forstår, at Guds vig-

tigste måde at handle på, er ved overtalel-

se og tålmodighed og langmodighed, ikke

ved tvang og hård konfrontation. Han
handler ved mild overtalelse og søde ord.

Han handler altid med urokkelig respekt

for den frihed og uafhængighed, vi besid-

der. Han ønsker at hjælpe os og trygler om
mulighed for at bistå os, men han vil ikke

gøre det imod vor handlefrihed. Han el-

sker os for meget til at gøre dette, og det

ville være i modstrid med hans guddom-
melige egenskaber.

Brigham Young sagde engang: „Men-
neskets vilje er fri; dette er en af deres eksi-

stens' love, og Herren kan ikke gå imod
sin egen lov. Skulle han gøre det, ville han
ophøre med at være Gud . . . Dette er en

lov, som altid har eksisteret i al evighed og
vil fortsætte med at eksistere gennem alle

de evigheder, der skal komme. Ethvert in-

telligent væsen, skal have magt til at væl-

ge" (Journal of Discourses, 11:272).

Satans plan var at tilbagekalde og i sid-

ste ende forbyde vore valg, det var ikke

Guds. Alles Fader ville ganske enkelt al-

drig gøre det. Han vil imidlertid bistå os

for evigt, og hjælpe os med at se den rette

vej, træffe de rette valg, reagere over for

den rette røst og føle hans uimodsigelige

Ånds indflydelse. Hans blide, fredfyldte,

magtfulde overtalelse til at gøre det rette

og finde glæde vil være hos os, „så længe
tiden varer og jorden står, eller så længe
der findes et eneste menneske på jorden,

der kan frelses" (Moroni 7:36).

Selv om vi har frihed til at vælge, kan vi

faktisk træffe forkerte valg, dårlige valg,

sårende valg. Og af og til gør vi det, men
det er her Jesu Kristi mission og barmhjer-

tighed når sin fulde magt og herlighed.

Han har påtaget sig byrden for hele ver-

den. Han har sørget for en formidlende

forsoning for alle de forkerte valg, vi træf-

fer. Han er vor formidler hos Faderen og

har i forvejen betalt for de fejl og tåbelighe-

der, vi ofte ser i udøvelsen af vor frihed . Vi

må acceptere hans gave, omvende os fra

disse fejl og følge hans befalinger for at

kunne få fuld fordel af hans forløsning.

Tilbudet er der altid; vejen er altid åben. Vi

kan altid, selv i vor mørkeste timer og un-

der vore forfærdeligste fejl, se hen til

Guds søn og leve.

Da Israels børn vendte tilbage fra Ægyp-
ten og stod på grænsen til det forjættede

land, stod de over for det klare valg over-

for det, der lå foran dem. Om den fremtid,

der skulle blive deres, sagde Herren til

dem:

„Se, jeg forelægger eder i dag velsignel-

se og forbandelse,

velsignelsen, hvis I lyder Herren eders

Guds bud, som jeg i dag pålægger eder,

og forbandelsen, hvis I ikke lyder Her-

ren eders Guds bud" (5 Mos. 11:26-28).

Det er dette valg, Herren lægger foran

os, når vi står over for vore egne forjætte-

de lande og vor egen lyse fremtid. Vi har

fået kundskaben, hjælpen, løftet og frihe-

den til at vælge vejen til evig sikkerhed og

frelse. Valget er vort.

Selve valget er og har altid været vort

gennem guddommeligt bud, før denne
verden blev til.

Lad os være bevidste omkring det fak-

tum, at vor fremtid formes af de beslutnin-

ger, vi træffer.

Må vi udøve vor tro og vor handlefrihed

til at vælge de velsignelser, som Gud har

lagt foran os i vor Frelsers storslåede evan-

gelieplan. Det beder jeg om i Jesu Kristi

navn. Amen.
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Mødet lørdag eftermiddag,

den 30. september 1989

Opretholdelse

af Kirkens ledere

Præsident Gordon B. Hinckley
Førsterådgiver i Det Første Præsidentskab

Mine brødre og søstre, efter præsi-

dent Bensons ønske skal jeg nu
præsentere Kirkens generalau-

toriteter og øverste ledere for jer til opret-

holdelse.

Det er foreslået, at vi opretholder præsi-

dent Ezra Taft Benson som profet, seer og
åbenbarer og præsident for Jesu Kristi Kir-

ke af Sidste Dages Hellige; Gordon B.

Hinckley som førsterådgiver i Det Første

Præsidentskab og Thomas S. Monson
som andenrådgiver i Det Første Præsi-

dentskab.

De, der kan godkende dette, bedes vise

det. De, der er imod, kan vise det.

Det er foreslået, at vi opretholder præsi-

dent Howard W. Hunter som præsident

for De Tolv Apostles Råd og følgende som
medlemmer af dette Råd: Howard W.
Hunter, Boyd K. Packer, Marvin J. Ash-
ton, L. Tom Perry, David B. Haight, James
E. Faust, Neal A. Maxwell, Russell M.
Nelson, Dallin H. Oaks, M. Russell Bal-

lard, Joseph B. Wirthlin og Richard G.

Scott.

De, der kan godkende dette, bedes vise

det. Nogen imod, kan tilkendegive det.

Det er foreslået, at vi opretholder råd-

giverne i Det Første Præsidentskab og De
Tolv Apostle som profeter, seere og åben-

barere.

Alle, der kan godkende dette, bedes vi-

se det. Dersom der er nogen imod, bedes

de vise det ved samme tegn.

Det er foreslået, at vi afløser ældsterne

Wm. Grant Bangerter og Hugh W. Pin-

nock som medlemmer af de Halvfjerds'

Præsidium.

De, der ønsker at vise deres tak til disse

brødre for deres trofaste virke, kan gøre

dette ved en oprakt højre hånd.

Det er foreslået, at vi opretholder som
præsidenter for de Halvfjerds' kvorum-
mer: Ældsterne Dean L. Larsen, Marion
D. Hanks, Robert L. Backman, James M.
Paramore, J. Richard Clarke, Rex D. Pi-

negar og Carlos E. Asay.

Alle, der kan godkende dette, bedes

vise det. Nogen imod?
Ved generalkonferencen i oktober 1978

fik flere generalautoriteter status som
emeritus. Samtidig blev det også bekendt-

gjort, at andre generalautoriteter med
mellemrum ville få denne status.

Af hensyn til alder og helbred er det i

dag foreslået, at vi opretholder følgende

som emeritusmedlemmer af de Halv-

fjerds' Første Kvorum med en tak for de-

res trofaste og effektive virke: Ældsterne

Theodore M. Burton, Robert L. Simpson,

Victor L. Brown, Paul H. Dunn, J. Thomas
Fyans, Wm. Grant Bangerter, Royden G.
Derrick og Rex C. Reeve.

De, der kan godkende dette, bedes vise

det.

Da de Halvfjerds' Andet Kvorum blev

oprettet i april 1989, var de oprindelige

medlemmer af de Halvfjerds' Andet Kvo-
rum generalautoriteter, der virkede i en
fem-årig kaldelse.

Det er som følge heraf foreslået, at vi af-

løser med oprigtig tak for deres hengivne

indsats følgende medlemmer af de Halv-

fjerds' Andet Kvorum: Russell C. Taylor,

Robert B. Harbertson, Devere Harris,

Spencer H. Osborn, Philip T. Sonntag,

John Sonnenberg, F. Arthur Kay og Keith

W.Wilcox.

De, der gerne vil give udtryk for tak til

disse brødre, bedes gøre det ved en oprakt

højre hånd.

Det er foreslået, at vi med tak afløser

ældsterne Robert L. Simpson, Devere

Harris og Derek A. Cuthbert som præsi-

dentskab for Søndagsskolens hovedbe-

styrelse.

De, der kan godkende dette samt give

udtryk for deres tak, bedes vise det.

Det er foreslået, at vi opretholder æld-

sterne Hugh W. Pinnock, Derek A. Cuth-

bert og Ted E. Brewerton som præsident-

skab for Søndagsskolens hovedbesty-

relse.

De, der kan godkende dette, bedes vise

det. Dersom der er nogen imod, bedes de

vise det ved samme tegn.

Det er foreslået, at vi med tak afløser

ældste Rex D. Pinegar som førsterådgiver

og ældste Robert B. Harbertson som an-

denrådgiver i præsidentskabet for Unge
Mænds hovedbestyrelse.

De, der ønsker at give udtryk for deres

påskønnelse, bedes vise det.

Det er foreslået, at vi opretholder ældste

Jeffrey R. Holland som førsterådgiver og
ældste Monte J. Brough som andenråd-

giver i præsidentskabet for Unge Mænds
hovedbestyrelse.

Alle, der kan godkende dette, bedes

vise det. Nogen imod?
Det er foreslået, at vi opretholder Kir-

kens øvrige generalautoriteter og øverste

ledere, som de nu fungerer.

Alle, der kan godkende dette, bedes vi-

se det. Dersom der er nogen imod, bedes

de vise det.

Præsident Benson, det ser ud til, at af-

stemningen har været enstemmigt be-

kræftende.
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Kvinden -

af umådelig værdi

Ældste Russell M. Nelson
De Tolv Apostles Kvorum

„Kirken gør muligvis mere for at skabe forståelse for kvindens

sag og fremme den end nogen anden institution på jorden.

Den viser vej til hendes evige mål.

"

nogen anden institution på jorden. Den
viser vej til hendes evige mål.

En værdig kvinde personificerer livets

ædle og værdifulde egenskaber. En tro-

fast kvinde kan blive en hengiven datter af

Gud - mere interesseret i at være retfær-

dig end i at være egoistisk, mere ivrig efter

at være barmhjertig end i at udøve herre-

dømme, mere besluttet på at være retskaf-

fen end på at blive kendt. Og hun kender

sin egen umådelige værdi.

Hver eneste trofast ung pige i Kirken er-

klærer, at personlig værdi er en af hendes
dyrebareste værdier. Hun siger: „Jeg har

uendelig værdi og min egen guddommeli-
ge mission, som jeg vil bestræbe mig på at

udføre" (Unge Piger, Jesu Kristi Kirke af

Sidste Dages Hellige, 1986, s. 2). Hver
eneste af Guds døtre har umådelig værdi

på grund af sin guddommelige mission.

Kvinder i skrifterne kan lære os betyd-

ningsfulde lektier om kvindens guddom-
melige mission. Eva var et godt eksempel.

Hun arbejdede ved sin mands side. De
kendte begge frelsesplanen. De adlød

begge budene om lydighed mod Gud.
Hun bad ligeledes om guddommelig vej-

ledning. Hun fødte børn. Hun underviste

dem i evangeliet (se Moses 5:1-12; L&P
138:39).

Sara bekræftede ved at blive mor til Isak

i en fremskreden alder, at intet er „umu-
ligt for Herren" (1 Mos. 18:14).

Maria, mor til vor Forløser, var det ful-

dendte eksempel på fuldstændig at un-

derkaste sig Guds vilje (se Luk. 1:38). Hun
bevarede fortroligheder (se Luk. 2:19).

Med tro udholdt hun sorg (se Joh. 19:25).

Beretningerne om disse og andre heltin-

der i skriften viser, at kvinder er afgørende

i Guds plan for sine børn. Tilsvarende har

mænd også betydningsfulde, men ander-

ledes opgaver. Vi lærer fra skriften, at

mænd skal bære ansvar i præstedømmet,
og som ægtemænd og fædre skal de sørge

for deres familier (se 1 Tim. 5:8; L&P

Ord kan ikke udtrykke den taknem-
melighed, vi føler, for disse brød-

re, som lige er blevet afløst fra ak-

tivt at fungere som Kirkens generalautori-

teter. Vi påskønner deres vidunderlige

tjenestegerning og mægtige positive på-

virkning i denne verden.

Herren har skænket os det privilegium

at vi kan opretholde vores ledere (se L&P
20:63-66; 26:2; 28:13; 38:34; 93:51; 104:21;

124:144). Opretholdelse bekendtgør for

Kirken, hvem der har myndighed (se L&P
42:11) og gør det muligt for os alle at vise

vores støtte. Vi ærer alle vores ledere, bå-

de mænd og kvinder, og er taknemmelig
for brødre og søstre, der er så forenede i

dette Guds rige på jorden.

For nylig blev jeg ved en pressekonfe-

rence i et østeuropæisk land spurgt om
kvindens muligheder i Jesu Kristi Kirke af

Sidste Dages Hellige. Jeg svarede, at Kir-

ken muligvis gør mere for at skabe forstå-

else for kvindens sag og fremme den end

75:28; 83:2, 4) og beskytte dem (se L&P
134:6, 11). Fra begyndelsen er præste-

dømmet kun blevet overdraget mænd og

kom i lige linie gennem fædrene (se L&P
84:6-16; 86:8; 107:40-41; Abraham 1:3-4).

Præstedømmets velsignelser deles af

mænd og kvinder. Alle kan kvalificere sig

til dåb og Helligåndens gave. Alle kan på-

tage sig Herrens navn og modtage nadve-

ren. Alle kan bede og modtage svar på de-

res bønner. Åndens gaver og vidnesbyrd

om sandheden kan skænkes alle uanset

hvilket køn man tilhører. Mænd og kvin-

der modtager den højeste ordinanse i Her-

rens hus sammen og på lige fod, eller slet

ikke (se L&P 131:1-3).

Der er lige mulighed for udvikling af ån-

delige og intellektuelle muligheder.

Mænd har ikke monopol på forstanden,

og kvinder har ikke eneret over hjertet. De
højeste anerkendelser på menneskelige

præstationer - underviser, faglig dygtig,

loyal ansat, trofast ven, skriftkyndig,

Guds barn, Kristi discipel, betroet ledsa-

ger, elskede forældre - erhverves ved ens

krav til værdighed.

Elsket far eller mor. Hvilken ædel titel!

Der findes ingen større roller i livet for en

mand end rollerne som ægtemand og far.

Tilsvarende findes der ingen større roller

for en kvinde end rollerne som hustru og

mor.

Når jeg har set min elskede ledsager og

vores kære døtre give sig fuldt ud for at

klare disse hellige rollers udfordrende

krav, er jeg i sandhed blevet inspireret.

Jeg har været forbløffet ved en mors for-

udsigelse af, at et barn ville få mæslinger

eller skoldkopper, længe før mine erfarne

lægeøjne kunne se det. Jeg har set en mors

ufattelige ro, når hendes barn fik krampe.

Der forventes så meget af en kvinde. Of-

te er hun detektiv; hun må finde bortkom-

ne genstande og dagligt løse forvirrende

„hvem har gjort det"-mysterier.

Tit kræver hendes ivrige tilhørere, at

hun anvender sine musikalske talenter

ved at synge - når som helst og alle vegne.

Hun er en kunstner, der skaber kunst med
farver og farvebøger, nål og tråd eller an-

dre midler (se SI. 90:17; L&P 42:40).

I den første del af de fleste børns liv er

det en kvinde, der står for disciplinen.

Hun er linedanserinden, der træder ud på
linen og skal balancere mellem at være for

streng og for eftergivende.

Mor er „arbejdsminister" i sit hjem.

Hun underviser i arbejdsmoral med dets

ansvar og belønninger. Far har også del i

denne pligt. Jeg kan huske en varm lørdag

eftermiddag for mange år siden, hvor en

af vores små piger hørte klokken fra en is-

bil i nabolaget. Hun bad mig om nogle

penge. Lidt hjerteløs svarede jeg: „Skat,

hvorfor tjener du ikke selv penge, ligesom
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alle andre gør?" Jeg glemmer aldrig hen-

des svar.

„Men, far, " sagde hun, „jeg kan ikke li-

de at arbejde! " (Nu, hvor hun selv har fire

børn, er det anderledes).

En kvinde er en mester i kommunikati-

on. Og hun kommunikerer bedst i ydmyg
bøn. Hvor mange af os har ikke lært at be-

de ved siden af vores mors bøjede knæ?
Hun ved med sikkerhed, at hendes børn

først kan gå alene, når de har fundet deres

vej til vor himmelske Fader gennem bøn.

En kvinde er helt sikkert en lærer. Der er

en, der har sagt: „Når du underviser en

dreng, underviser du en enkelt person,

men når du underviser en pige, undervi-

ser du en hel generation."

J. Edgar Hoover (grundlæggeren af FBI

o . a
.
) har sagt, at „helbredelsen af krimina-

litet nås ikke ved den elektriske stol, men
i barnestolen" (i Emerson Roy West, red.

Vital Quotations, Salt Lake City: Bookcraft,

1968, s. 78).

Jeg ærer kvinder, som ikke er mødre. De
ved, at moderskab kun er én af kvindens

verdener. Kvindens dyd og intelligens er

desuden også helt enestående anvendeli-

ge i andre verdener, som barmhjertig-

hedstjeneste og undervisning.

Jeg står i gæld til mange vidunderlige

mænd og kvinder, som har været mine læ-

rere. Fra underskolen husker jeg Miss

Crow, Miss McLean, Miss Starr og andre.

Senere var Miss Bradford, Miss Cunning-

ham og Miss Snow blandt mine yndlinge.

De var eksempler på beskedenhed, elsk-

værdighed og moral. De var ikke bekym-
ret over, hvad jeg ville tilegne mig, men
over hvad jeg ville blive. Disse vidunderli-

ge ugifte lærere påvirkede mig på en an-

derledes måde end min mor. Deres strå-

lende håb, ambitioner på mine vegne og
krævende forventninger var af afgørende

betydning for min forberedelse til livet.

En klog kvinde fornyer sig selv. Når ti-

den er dertil, udviklerhun talenter og fort-

sætter sin uddannelse. Hun mønstrer den
disciplin, der kræves for at nå sine mål.

Hun gennembryder mørket og åbner

sandhedens vinduer, så der kommer lys

på hendes vej

.

En kvinde underviser i det at prioritere

ved sit eksempel. For nylig så jeg en fjern-

synsudsendelse, hvori en kvindelig sagfø-

rer blev interviewet. Hun gik hjemme hos

sit barn hele dagen. Da hun blev spurgt

om sin beslutning, svarede hun: „Jeg ven-

der sikkert engang tilbage til juraen, men
ikke nu. For mig er sagen enkel. Enhver

sagfører kan tage sig afmine klienter, men
det er kun mig, der bør være dette barns

mor."

En sådan beslutning træffes ikke på bag-

grund af rettigheder, men på baggrund af

forpligtelser og ansvar. Hun ved, at når

hun tager sig af ansvarene, vil rettigheder-

ne klare sig selv.

Profeten Joseph Smith blev undervist i

dette, mens han uretfærdigt var inde-

spærret i Liberty Jail - et sted med så få ret-

tigheder, så lidt frihed og så meget mis-

brugt myndighed. Idet Mesteren belærte

sin profet om rettigheder, blev disse in-

struktioner ledsaget af belæringer om for-

pligtelser og ansvar (se L&P 121).

En retskaffen kvinde er skriftkyndig.

Mange skriftsteder passer enestående på
hendes liv (se 1 Mos. 28:1; SI. 113:9;

Ordspr. 31:10-31; Ef. 5:22-33; Kol. 3:18;

Tit. 2:3-5, Jakobs Bog 3:7; Mosiah 4:14-16

fyldt op med videnskabelige undersøgel-

ser og forskning om ubetydeligheder.

Han bad om en væsentlig kursændring.

„Det, vi behøver," sagde han, „er forsk-

ning i det, der virkelig betyder noget. Vi

skal findeud afmere om, hvorfor vi er her,

hvor vi kommer fra, og hvor vi er på vej

hen!"

Den uforglemmelige tale kommer jeg i

tanke om, hver gang jeg hører lærere i Pri-

mary og mødre i hjemmene oplyse børn

med åbenbarede svar på de selv samme
spørgsmål. Når de gør dette, bærer de

stærke vidnesbyrd om Herren Jesu Kristi

guddommelighed

.

Et særligt kor, bestående af søstre fra Hjælpeforeningen, Unge Piger og Primary fra American Fork i Utah,

sang ved kvindernes hovedmøde.

og L&P 25). I skriften vil hun finde „store

skatte af kundskab, ja, endog skjulte skat-

te" (L&P 89:19).

Hun behøver ikke en universitetsud-

dannelse i fysik for at forstå guddommeli-
ge sandheder, som f. eks. „der findes intet

immaterielt stof" (L&P 131:7). Hun be-

høver ikke at have studeret astronomi for

at forstå de lektier, som Gud underviste

Abraham i - forholdet mellem jorden og
solen, solen og planeterne samt planeter-

ne til universets midtpunkt mm. (se Abra-

ham 3). Når hun synger „Blinke, blinke

stjernelil, hvordan er du blevet til?" ken-

der hun svarene fra skriften.

Jeg husker tydeligt, at jeg deltog i et be-

tydningsfuldt internationalt symposium.
Taleren var en af verdens førende viden-

skabsmænd, som talte til et lærd selskab af

professorer, der repræsenterede alle stør-

re universiteter fra nær og fjern. Kort for-

talt sagde han, at verdens biblioteker blev

Selvfølgelig er der tidspunkter, hvor en

kvindes evne til at holde ud strækkes til

det yderste. En lærer kan få nok af barnli-

ge spilopper, eller en mor kan sige, at hun
er „parat til at sige op". Hun kan blive

modløs, især hvis hun urealistisk sam-

menligner sig med andre eller fokuserer

på det, hun skal lave, i stedet for det, hun
kan blive.

Hendes selvagtelse må ikke baseres på
fysisk udseende, eller på om hun har et

bestemt talent eller ej, eller på sammenlig-

ning af mængden af noget som helst.

Hendes selvagtelse erhverves ved person-

lig retskaffenhed og et nært forhold til

Gud. Hendes ydre glød skabes af godhed
indvendig. Og hendes tålmodighed er

meget tydeligere end nogen fejl (se L&P
67:13).

Vi opnår fred i sjælen ved inderlig bøn.

Så er det, at vi glemmer os selv og mindes

de udstrakte arme hos Frelseren, som sag-
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de: „Kom hid til mig, alle I, som er trætte

og tyngede af byrder, og jeg vil give jer

hvile" (Matt. 11:28).

Når vores byrder deles med ham, bliver

de lettere.

Følelsen af værdi opnås, når en kvinde

følger Mesterens eksempel. Hendes for-

nemmelse af umådelig værdi stammer fra

hendes egen Kristuslignende længsel ef-

ter at virke med kærlighed, som han gør.

Når hendes mand, børn, børnebørn, ni-

ecer eller nevøer vender hjem fra en dag
plaget af verdens barske realiteter, kan en
kærlig kvinde sige: „Kom til mig. Jeg vil

give dig hvile." Hvor hun er, kan blive et

helligt sted, et ly fra livets storme. Her er

der ly på grund af hendes evne til at nære
og elske betingelsesløst.

Sommetider bliver denne sande kærlig-

hed nødvendigvis en barsk kærlighed.

Hendes belæringer om lydighed og an-

svarlighed må minde om hendes Mesters,

som sagde: „Hvis I elsker mig, så hold mi-

ne befalinger!" (Joh. 14:15; se også 2 Mos.

20:6; 5 Mos. 5:10; Mosiah 13:14; L&P 46:9;

124:87).

Den gode hyrde sagde: //Vogt mine

lam!" (Joh. 21:15). Tilsvarende passer en

kvinde på sine kære, sørger for næring og

underhold, ligesom Frelseren ville have

gjort.

Hendes guddommelige gave er at opfo-

stre og hjælpe de små, at tage sig af de fat-

tige og opløfte de sønderknuste.

Herren har sagt: „Min gerning og her-

lighed (er) at tilvejebringe udødelighed og

evigt liv for mennesket" (Moses 1:39). På

samme måde kan hans hengivne datter og

discipel i sandhed sige: „Min gerning og

herlighed er at hjælpe mine elskede med
at nå dette himmelske mål."

At hjælpe et andet menneske med at nå

sine celestiale muligheder er en del af

kvindens guddommelige mission. Som
mor, lærer eller en hellig, der opdrager,

former hun levende ler efter sine forhåb-

ninger. I fællesskab med Gud er hendes

guddommelige mission at hjælpe ånder

med at leve og sjæle med at blive løftet til

et højere plan. Det er formålet med hen-

des skabelse. Den er ædel, opbyggende

og ophøjende.

Hendes hellige kaldelse udfordres af Sa-

tan. Han ønsker at knuse familieenheden

og fornedre kvindens værdi. Satan vil tri-

umfere, hvis blot én mand vil forse sig

mod hende eller ikke ære hende, eller hvis

en kvinde fornægter sin umådelige værdi

og opfører sig under sin værdighed. Den
vulgære afbildning af hendes skønhed

som et mål for begær, den skændige

krænkelse af hendes personlige renhed

bør fremprovokere retfærdig harme hos

alle omsorgsfulde mennesker.

Evangeliet er blevet gengivet i disse sid-

ste dage, for at Herrens lys kan sejre over

Modstanderens anstrengelser. Der er for

længe siden blevet profeteret om denne

dag. Herren har lovet værdige hellige i vor

tid: „Over trælle og trælkvinder vil jeg ud-

gyde min Ånd i de dage" (Joel 3:2).

En kvinde modtager sine største beløn-

ninger, når hun rejser sig for at leve op til

sin bestemmelse som en hengiven datter

afGud . Til alle trofaste hellige har han lov-

et troner, riger, fyrstendømmer, herlig-

hed, udødelighed og evige liv (se Rom.
2:7; L&P 75:5; 128:12, 23; 132:19). Dette er

mulighederne for kvinder i Jesu Kristi Kir-

ke af Sidste Dages Hellige. Det er ophøj-

ende, evigt og guddommeligt.

Må Gud velsigne os, at vi ærer hver ene-

ste kvinde i sin guddommelige mission

som en kvinde af umådelig værdi. Det be-

der jeg om i Jesu Kristi navn. Amen.
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Kærlighed

Ældste W. Eugene Hansen
De Halvfjerds' Første Kvorum

„Mens vi nærmer os, hvad der virker som uoverstigelige problemer

for menneskeheden i dag, har der aldrig været mere brug for kærlighed

i verden - ikke kun til Gud, men kærlighed til hele menneskeheden.

"

Mine elskede brødre og søstre. Da
dette er min første mulighed for

at tale til jer efter kaldelsen til

denne nye opgave, ønsker jeg, at I ved,

hvor taknemmelig jeg er for det privilegi-

um at kunne tjene Herren og vie resten af

mit liv til opbyggelsen af riget.

Der er ikke noget enkelt ord, der bedre

beskriver Frelserens liv og mission end or-

det kærlighed.

Frelserens mission begyndte med den
kærlighed, som Faderen havde for sine

børn. I Johannes-evangeliet læser vi: „Thi

således elskede Gud verden, at han gav

sin Søn den enbårne, for at enhver, som
tror på ham, ikke skal fortabes, men have

evigt liv" (Joh. 3:16).

Den største mission i verdenshistorien

blev altså forordnet og begyndt på grund
af vor kære og omsorgsfulde himmelske
Faders kærlighed.

I husker, at farisæerne i deres forsøg på
at fange Mesteren fik en lovkyndig til at

spørge: „Mester, hvilketbud i loven er det

største?" (Hvor jeg ønsker, at det havde

været en anden end en lovkyndig, der

havde stillet dette spørgsmål; men det

giver nogen trøst, at det var farisæerne,

som fik ham til det. [Ældste Hansen er tid-

ligere advokat o.a.]).

I husker svaret:

„Han svarede ham: ,Du skal elske Her-

ren din Gud af hele dit hjerte, af hele din

sjæl og af hele dit sind.'

Dette er det største og første bud.

Der er et andet, som er dette ligt: ,Du
skal elske din næste som dig selv.'

På disse to bud hviler hele loven og pro-

feterne" (Matt. 22:36-40).

Ældste James E. Talmage har bemær-
ket, at disse to bud „er så nøje knyttet

sammen, at de i virkeligheden kun udgør

ét: . . . ,Du skal elske'. Den, der holder det

ene af disse to, holder dem begge, thi

uden kærlighed til næsten er det umuligt

at behage Gud" (Et studium af Trosartikler-

ne, s. 414).

Mens vi nærmer os, hvad der virker som
uoverstigelige problemer for menneske-

heden i dag, har der aldrig været mere
brug for kærlighed i verden - ikke kun til

Gud, men kærlighed til hele menneske-

heden.

Som kirke er vi heldige at kunne vise

kærlighed og yde tjeneste på en organise-

ret måde.
Vores missionsprogram er et udtryk for

kærlighed til vores næste, når vi deler

evangeliets budskab. Det er af kærlighed

og interesse for andre, at vores missionæ-

rer tilbringer op til to år, stort set for egen
regning, i alle egne af verden. Mange op-

lever vanskeligheder, afsavn og farer,

mens de fortæller om evangeliets velsig-

nelser.

Vores tiende og offerydelser, når de gi-

ves i den rette ånd, er et udtryk for den
kærlighed og interesse, som vi har for

Herrens værk og for dem, der behøver

materiel hjælp.

Præstedømmekvorummernes, hjælpe-

foreningernes og ungdomsorganisatio-

nernes fællesskab og varme er tilgængeli-

ge for alle, som tager imod indbydelsen:

„Kom til Kristus og bliv fuldkommen i

ham" (Moroni 10:32).

Biskopper, stavspræsidenter, hjælpefo-

reningspræsidentinder, hjemmelærere,

børnehaveledere og alle, som har accepte-

ret kaldelser for at gøre deres del, tilbrin-

ger tusindvis af timer i meningsfyldt kri-

sten tjeneste. De yder denne tjeneste, ikke

blot af pligt, men af oprigtig kærlighed til

dem, de tjener.

Men på trods af alt det gode, der udfø-

res, mangler der stadig meget. Måske fin-

des de største muligheder for forbedring i

vores personlige forhold til hinanden.

Da Frelseren var nær afslutningen af sin

gerning og forberedte sig på det offer, som
ville blive den største af alle kærlighedsga-

ver, kom han med denne magtfulde for-

maning: „I skal elske hverandre: ligesom

jeg har elsket jer" (Joh. 13:34).

Lad migkomme med fire forslag til at fo-

kusere på principper, der vil gøre os til

venligere, mere behagelige, mere harmo-

niske og mere kærlige personer.

For det første: Vær hensynsfulde. Vær
opmærksomme på andres tanker og følel-

ser og altid forsigtige med ikke enten i ord

eller handling at forklejne eller nedgøre.

Vær opmuntrende, opløftende og forsig-

tig med ikke at nedbryde en persons selv-

tillid. Det er min erfaring, at der selv

blandt jurister - uanset hvor problemfyldt

denne profession sommetider kan være -

stadig er god plads til at vise hensyn og re-

spekt.

For det andet: Vær rosende. Vær på ud-

kig efter egenskaber og handlinger hos

andre, som du oprigtigt kan rose. Alle be-

riges af oprigtige og fortjente kompli-

menter.

For det tredje: Vis kærlighed. Profeten

Moroni rådede os med hensyn til behovet

for kærlighed: „Thi dersom han ingen

kærlighed har, er han intet" (Moroni

7:44). I sit brev til korinterne sammenfat-

tede apostlen Paulus betydningen af kær-

lighed i dette velkendte vers: „Talte jeg

end med menneskers og engles tunger,

men ikke havde kærlighed, da var jeg et

rungende malm eller en klingende bjæl-

de" (1 Kor. 13:1).

Hvad vil det sige at vise kærlighed?

Kærlighed er det modsatte af selviskhed.

Det kræver, at man er gavmild og giver af

både sine midler og sin tid i andres tje-

neste.

Vi bør have et element af offer i vores of-

ferydelser, og når vi helliger vores tid. Vi

bør stræbe efter at opmuntre dem, der er

inden for vores rækkevidde, som er uden
håb eller som fortvivler. Vi bør især inte-

ressere os for de unge iblandt os.

„Den kærlighed, som er Kristi rene kær-

lighed" (Moroni 7:47).
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Templet i Salt Lake City.

For det fjerde: Vær taknemmelig. Hvis

vi gerne vil vise vores kærlighed til vor

himmelske Fader, er vi taknemmelige. Vi

viser vores taknemmelighed ved den må-
de, vi lever på, ikke blot ved det, vi siger

eller hævder.

Det er blevet sagt, at utaknemmelighed
er en alvorligere synd end hævn. Ved
hævn gengælder vi ondt med ondt, men
ved utaknemmelighed gengælder vi godt

med ondt.

For mange år siden, da det var alminde-

ligt at afholde gudstjenester ved eksa-

mensafslutninger, fortalte præsident Ha-
rold B. Lee en beretning til en gruppe
universitetskandidater. Jeg husker endnu
hans beretning.

Han fortalte om en kvinde, der tidligt i

livet blev enke og sad alene med flere

børn, som hun skulle tage sig af. Pengene
var små. Børnene måtte arbejde hårdt for

at supplere de beskedne beløb, som mo-
deren kunne tjene ved at vaske og gøre

rent for andre.

Men efterhånden som børnene som de

bedste gennemførte uddannelser og fort-

satte med usædvanlige præstationer i

samfundet og i forretningsverdenen, blev

en lokal avis opmærksom på familien. En
journalist blev sendt til hjemmet for at in-

terviewe denne usædvanlige mor, som nu
var lidt foroverbøjet og grå.

Journalisten stillede flere spørgsmål i et

forsøg på at finde hemmeligheden bag
hendes succes. Hun havde opnået så

meget med så lidt.

Journalisten stillede sit sidste spørgs-

mål: „Med så dejlige børn, hvem elskede

du så mest?" Med en tåre, der fugtede

hendes øje, svarede hun:

„Jeg elskede mest hende, der var syg,

indtil hun fik det bedre.

Jeg elskede mest ham, der var borte,

indtil han kom hjem.

Jeg elskede mest ham, det mislykkedes

for, indtil det lykkedes.

Jeg elskede mest hende, der var ked af

det, indtil hun blev lykkelig.

"

Til sidst vil jeg citere Solomon Bennett

Freehof:

„For mange år siden foretrak jeg dygtige

mennesker. Det var en glæde at se en for-

stand, der fik tanker, som hurtigt blev ud-

trykt i ord, eller ideer udtrykt på en ny må-
de. Jeg har opdaget, at min smag nu har

ændret sig. Mundtlige festfyrværkerier

keder mig ofte. De virker motiveret af

selvhævdelse og fremhævelse af sig selv.

Nu foretrækker jeg en anden type menne-
ske; én, der er betænksom, forstående

overfor andre og forsigtigmed ikke at ned-

bryde en anden persons selvrespekt . . .

Min foretrukne person i dag er én, som al-

tid er opmærksom på andres behov eller

deres smerte, frygt, ulykke og søgen efter

selvrespekt . . . Engang kunne jeg lide

dygtige mennesker. Nu kan jeg bedst lide

gode mennesker" (Richard L. Evans, Ri-

chard Evans' Quote Book, Salt Lake City:

Publishers Press, 1971, s. 166).

Må vi alle stræbe efter mere flittigt at vi-

se vores kærlighed til Herren ved den må-
de, hvorpå vi udvikler Kristuslignende

kærlighed i vores forhold til andre. At vi

må få „livets sejskrans", som Jakob omta-

ler, „som Gud har lovet dem, der elsker

ham" (Jakobs Brev 1:12), det beder jeg om
i Jesu Kristi navn. Amen.
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„Han elskede . .

.

dem til det sidste"

Ældste Jeffrey R. Holland
De Halvfjerds' Første Kvorum

„Når vi møder svære tider . . . er der én ting, der alene vil klare prøven

- til alle tider, i alle prøvelser, i alle vanskeligheder og i alle

overtrædelser. Et ophører aldrig - og det er Kristi rene kærlighed.

"

opretholdelsen i april måned og igen i

dag. Det er ikke en bagatel at „oprethol-

de" en anden person. Ordet betyder bog-

stavelig talt at opretholde, elleromman vil

„holde oppe". Når vi opretholder livet,

nærer vi det, vi holder det gående. Når vi

støtter en ven, en nabo eller en fremmed
på gaden, støtter vi, anvender vores styr-

ke og yder hjælp . Vi bærer hinandens byr-

der under livets tunge og personlige pres.

Som med alt andet i vores liv, er Herren

Jesus Kristus vores eksempel og ideal i

denne meget væsentlige opgave at sørge

for støtte. Hans arm er den stærkeste, og
hans udholdenhed udholder alt. Aldrig

viste han den urokkelige støtte tydeligere,

end i de sidste timer af sit jordiske liv; ti-

mer, hvor han sikkert ønskede, at andre

kunne have holdt ham oppe.

Mens det hellige måltid til den sidste

nadver blev forberedt, var Jesus overvæl-

det af dybe og inderlige følelser. Kun han
vidste, hvad der lå lige forude, men måske
forstod selv han ikke fuldt ud omfanget af

den smerte, som han måtte gennemgå, før

det kunne siges, at „Menneskesønnen
steg ned under alt dette" (L&P 122:8).

Midt under dette måltid og med sådan-

ne tanker, rejste Kristus sig stille og bandt

et linnedklæde om sig, som en slave eller

tjener ville, og knælede for at tvætte

apostlenes fødder (se Joh. 13:3-17). Denne
lille kreds af disciple i dette netop grund-

lagte rige skulle snart gennemgå deres al-

vorligste prøve, så han ville tilsidesætte

sin egne voksende sjælekvaler for endnu
engang at tjene og styrke dem. Det betød

intet, at ingen tvættede hans fødder. I

overvældende ydmyghed fortsatte han
med at undervise og rense dem. Til den
sidste time - og også senere - ville hanvæ-
re deres støttende tjener. Johannes, som
var tilstede og så det hele, skrev: „Og som
han havde elsket sine egne her i verden,

elskede han dem til det sidste" (Joh. 13:1).

Sådan var det, og sådan skulle det være
- gennem natten og gennem smerten og

Jeg
slutter mig til ældste Hansen og alle

mine nykaldede brødre til de Halv-

fjerds' kvorummer og udtrykker min
taknemmelighed til Herren for det

privilegium at modtage denne hellige kal-

delse og muligheden for at tjene. Der fin-

des ingen ord, der rigtig udtrykker hver-

ken den fornemmelse af ansvar eller den
følelse af utilstrækkelighed, man føler,

når man kaldes til denne tjenestegerning.

I disse mange uger med selvransagelse,

har jeg gentagne gange følt, som Paulus

der engang skrev: „At en overvældende
byrde, der oversteg vore kræfter, blev lagt

på os" (2 Kor. 1:8).

Jeg ønsker også at udtrykke påskønnel-

se for min familie, som har elsket mig,

bedt for mig, trøstet og opretholdt mig he-

le livet - som kun en familie kan. Kun de

ved, hvor meget jeg elsker dem. Kun jeg

ved, hvor meget de for evigt betyder for

mig.

Denne eftermiddag ønsker jeg at takke

jer, de trofaste medlemmer i Kirken, for

altid. Han ville altid være deres styrke, og

ingen kval i hans egen sjæl ville nogensin-

de holde ham fra den støttende rolle.

På denne stille nat i Mellemøsten, hvor

månen lyste, skulle al smerte, al hjerte-

sorg, al knusende uret og krænkelse, som
hver eneste mand, kvinde eller barn i hele

menneskeheden måtte opleve, lægges på
hans trætte skuldre. Men i et sådant øje-

blik, hvor nogen måske snarere burde ha-

ve sagt det til ham, sagde han til os: „Jeres

hjerte forfærdes ikke og være ikke mod-
løst!" (Joh. 27).

„I skal sørge," sagde han - trist, ensom,

bange og sommetider endda forfulgt,

„men jeres sorg skal vendes til glæde . . . Men
vær frimodige, jeg har overvundet ver-

den" (Joh. 16:20, 33; fremhævelse til-

føjet).

Hvordan kunne han sige det? Frimodi-

ge og glade? På en nat som denne. Han
vidste, at smerten var umiddelbart fore-

stående. Men sådanne velsignelser kom
han altid med, og sådan talte han altid -

lige til det sidste.

Vi kan ikke vide, hvor meget hans di-

sciple forstod af de kommende begiven-

heder, men vi ved, at Kristus mødte sine

sidste øjeblikke alene. I en af hans virkelig

uforbeholdne bemærkninger til sine brød-

re, sagde han: „Min sjæl er dybt bedrøvet

til døden" (Matt. 26:38). Og han forlod

dem for at gøre det, som kun han kunne

gøre. Verdens Lys trådte væk fra menne-
skenes selskab og gik ind i haven for at

brydes med mørkets prins alene. Han gik

fremad, knælede og faldt fremover med
ansigtet mod jorden og sagde med en sjæ-

lekval, som du og jeg aldrig vil kende:

„Min Fader! er det muligt, så lad denne

kalk gå mig forbi" (Matt. 26:39). Men han

vidste, at den for vores skyld ikke kunne

gå forbi, og at han måtte drikke den bitre

kalk til sidste dråbe!

Forståeligt nok var hans disciple trætte

og faldt snart i søvn. Men hvad med Kristi

søvn? Hvad med hans udmattelse? Hvil-

ken hvile eller søvn skulle styrkeham gen-

nem en så pinefuld oplevelse? Det var

ganske enkelt ikke hans bekymring i den-

ne situation eller tilsyneladende nogen-

sinde. Kristus vil holde ud. Han vil sejre.

Han vil ikke vakle eller svigte os.

Selv korsfæstet regerede Kristus med en

konges velvilje og holdning. Om dem,

som sårede hans legeme og udgød hans

blod, sagde han: „Fader! tilgiv dem; thi de

ved ikke, hvad de gør" (Luk. 23:34). Og
den angrende tyv ved sin side lovede han
paradiset. Sin elskede mor kunne han ik-

ke vise en kærlig gestus med sine hænder.

Så han ser ganske enkelt på hende og si-

ger: „Kvinde! se, det er din søn." Så over-

drager han Johannes at tage sig af hende

ved at sige: „Se, det er din moder" (Joh.
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19:26-27). Han var bekymret for andre - alle og chokket afden største smerte? Den- ladtmig?" (Mark. 15:34). Kanhanbære al-

men især for hende - til det sidste. ne smerte skyldtes ikke tornene og nagler- le vores synder og vores frygt og ensom-

Eftersom han i sidste ende må træde for- ne, men rædslen af at føle sig fuldstændig hed? Han gjorde det, han gør det, og han

løsningens vinperse alene, er han da i

stand til at udholde det mørkeste øjeblik af

alene: „Eloi! Eloi! Lama sabaktani? . . .

Min Gud! Min Gud! Hvorfor har du for-

Denne kopi a/Kristusstatuen minder besøgende på tempelpladsen om at Frelseren er Kirkens overhoved.

Den originale statue af Bertel Thorvaldsen findes i København og blev afsløret i 1828.

vil gøre det.

Vi ved ikke, hvordan en så stor sorg kan

bæres, men det er ikke underligt, at solen

skjulte sit ansigt i skam. Ikke underligt, at

forhænget i templet blev flænget. Ikke un-

derligt, at selve jorden rystede ved dette

fuldkomne barns trofasthed. Og mindst

én romerskhøvedsmand, som så alt dette,

fornemmede noget af betydningen. I

ærefrygt udtalte han erklæringen, der vil

stå for evigt: „Sandelig, han var Guds
Søn" (Matt. 27:54).

Livet har sin del af frygt og fiasko. Som-
metider kan man ikke helt leve op til det,

man gerne vil. Sommetider har vi tilsyne-

ladende både indadtil og udadtil ingen

styrke til at fortsætte. Nogle gange svigter

andre os, eller økonomien og omstændig-

hederne svigter os. Livet kan med dets

problemer og sorger give os en følelse af at

vi er meget ensomme.
Men når vi møder svære tider, vidner

jeg om, at der er der én ting, der aldrig no-

gensinde vil svigte os. En ting, der alene

vil klare prøven - til alle tider, i alle prøvel-

ser, i alle vanskeligheder og i alle overtræ-

delser. Et ophører aldrig - og det er Kristi

rene kærlighed.

Moroni siger til verdens Frelser: „(Jeg)

erindrer ... at du har sagt, at du har elsket

verden således, at du har nedlagt dit liv for

verden . .

.

Nu ved jeg," skriver han, „at den kær-

lighed, som du har næret for menneske-

nes børn, har været sand kærlighed"

(Ether 12:33-34).

Efter at Moroni så en uddeling dø ud, og

en hel civilisation tilintetgøre sig selv, cite-

rer han sin far for alle, som i en senere tid

(„de sidste dage") vil lytte: „Dersom I ik-

ke har kærlighed, er I intet" (Moroni 7:46).

Kun Kristi rene kærlighed vil få os til at

lykkes. Kristi kærlighed, er langmodig og

velvillig. Kristi kærlighed, er ikke opblæst

og forbitres ikke. Kun hans rene kærlig-

hed gørham - og os - i stand til atbære alt,

tro alt, håbe alt og udholde alt (se Moroni

7:45).

Sin kærlighed så dyb og skøn,

han ofred' alle, datter, søn,

modtag alt, hvad han giver dig

og aldrig giv som svar et „nej.

"

(Sange, nr. 11).

Jeg vidner om, at Kristus elsker os, som
er i verden, og han elsker os til det sidste.

Hans rene kærlighed svigter os aldrig. Ik-

ke nu. Aldrig. Aldrig.

Om denne guddommelige støtte til os

alle vidner jeg om i denne hans sande og

levende kirke. I Jesu Kristi navn. Amen.
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Med øjet alene henvendt
på Guds ære

Ældste Marlin K. Jensen
De Halvfjerds' Første Kvorum

„Et af de vigtigste ofre, vi kan yde, er at lægge vores egoisme

og forfængelige ambitioner på offeralteret.

"

Brødre og søstre, jeg er taknemmelig

for denne mulighed for at hilse på
jer og fortælle, hvor taknemmelig

jeg er for at være kaldet som medlem af de
Halvfjerds' Første Kvorum. Min hustru

Kathy siger, at hun altid har vidst, at jeg

ville få en livstidsdom af en eller anden
art, men ingen af os drømte om, at det ville

være så belønnende!

Ingen kan stå på denne forhøjning for

første gang - hvor så mange store mænd
og kvinder i årenes løb har stået - uden at

opleve en stærk følelse af personlig util-

strækkelighed og et overvældende ønske

om at udtrykke påskønnelse. Jeg føler

begge dele i dag.

Jeg vil gerne udtrykke min påskønnelse

for mine venner og naboer i den lille bjerg-

dal, hvor jeg blev født, og hvor jeg har

valgt at leve mit liv hidtil. Jeg vil også ger-

ne udtrykke påskønnelse for mine ædle
forfædre og min nulevende familie. Jeg er

altid opmærksom på deres godhed og de-

res interesse for mig. Jeg takker oprigtigt

mine forældre, som fortsat arbejder på et

projekt, der begyndte ved min fødsel for

47 år siden. Jeg skylder især min livsledsa-

ger meget. Hendes støtte, kærlighed og

gode humør gør mit liv dejligt. Hun øn-

sker, at I kender hendes egen stærke over-

bevisning om sandheden af det gengivne

evangelium. Sammen er vi blevet velsig-

net med otte dejlige børn, hvis udvikling

og lykke er vores væsentligste opgave. Jeg

elsker hver enkelt af dem meget.

Jeg er også meget taknemmelig for den
velsignelse dagligt at kunne omgås Kir-

kens generalautoriteter. Jeg lover disse

pligtopfyldendemænd min loyalitet, kær-

lighed og utrættelige indsats i opbygnin-

gen af Guds rige. Jeg lover dem også, at

jeg altid vil følge Herrens påmindelse i

Lære & Pagter: „Styrk derfor dine brødre

i alle dine samtaler, i alle dine bønner og i

alle dine handlinger" (L&P 108:7)

.

Endelig er jeg meget taknemmelig for al-

le jer, mine brødre og søstre over hele ver-

den, som har fået kundskab om Forløse-

ren og tilhører hans kirke. Jeg værdsætter

jeres godhed og hengivenhed og ser frem

til at møde jer og tjene ved jeres side i åre-

ne fremover. Sammen med jer er jeg med
apostlen Paulus' ord ydmyg i min viden

om, „ at hverken død eller liv eller engle el-

ler åndemagter eller noget nuværende el-

ler noget tilkommende eller kræfter

eller det høje eller det dybe eller nogen
anden skabning vil kunne skille os fra

Guds kærlighed i Kristus Jesus, vor Her-

re" (Rom. 8:38-39). Denne kundskab er

jeg mest taknemmelig for.

Mens jeg i de sidste par måneder har

ransaget skrifterne for vejledning i min
nye kaldelse, er jeg blevet opmærksom på
betydningen af vores motiver, ønsker og

indstilling når det gælder vores evige vel-

færd. Jeg vil tale om et af disse emner i

dag: Nødvendigheden af at udføre vores

jordiske arbejde med „øjet alene hen-

vendt på Guds ære" (L&P 4:5).

Fristelsen til at søge personlig anerken-

delse og belønning for vores tjeneste er al-

tid til stede. Mønstret blev fastlagt i den
førjordiske tilværelse af Satan selv. Dér,

mens Faderen forklarede sin frelsesplan

for jordens indbyggere og behovet for en

forløser, reagerede Satan ved at sige: „Se,

her er jeg, send mig, jeg vil være din søn,

og jeg vil forløse hele menneskeheden, så

ikke en eneste sjæl skal fortabes, og jeg vil

visselig gøre det. Giv mig derfor din ære"

(Moses 4:1). Som modsætning viste Kri-

stus os en gang for alle, at Guds værk skal

udføres med den indstilling at din, og ikke

min fremhæves. Frelseren sagde: „Fader,

ske din vilje, og din være herligheden

evindelig" (v. 2).

De, der søger ære og fordel for sig selv i

udførelsen af Herrens værk, gør sig skyl-

dig i det, som skriften kalder præstelist.

Om denne synd udtalte Nephi: „Præste-

list består deri, at mennesket prædiker og

fremstiller sig selv som et lys for verden

for at opnå vinding og verdens ros, men
de søger ikke Zions velfærd" (2 Nephi

26:29).

Sidste dages hellige, hvis øje alene er

henvendt på Guds ære, ser livet fra et helt

andet perspektiv end dem, hvis opmærk-
somhed er rettet på noget andet. Sådanne

medlemmer er fx ikke særlig interesseret i

anerkendelse for deres gode gerninger.

De er mere interesserede i at vogte Her-

rens får end i at tælle dem. Faktisk finder

de ofte størst glæde ved at tjene anonymt,

for derved at efterlade modtagerne af de-

res venlighed uden nogen at takke eller

prise bortset fra Herren. I den henseende

kan vi måske lære noget af vores kristne

brødre og søstre i amish-samfundene i

Pennsylvania. Det siges, at deres forfatte-

re ofte komponerer og udgiver digte og re-

ligiøs litteratur anonymt, for at aflede op-

mærksomheden fra dem selv og derved

sikre, at kun Gud får æren.

Der er noget særligt ædelt over gode
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Ældste Dallin H. Oaks fra De Tolvs Kvorum lægger broderligt sin arm om skulderen af et andet medlem af

De Tolv, ældste Russell M. Nelson. Her ses også andre medlemmer afkvorummet, ældste James E. Faust,

forrest, og ældste foseph B. Wirthlin, bagest.

gerninger udført af mennesker, der hand-

ler uden tilskyndelse eller tvang og uden
forventning om belønning eller anerken-

delse. Kilden til deres godhed findes i

„deres hjerters attrå" (Alma 41:3) og er re-

sultatet af rene motiver.

Vores næstyngste datter illustrerede

dette princip på en enkel måde for et års

tid siden, da hun var 3 år. Uden særlig an-

ledning, bortset fra glædenved at gøre no-

get sødt for en anden, gemte hun en læk-

ker godbid under min pude. Da jeg næste

morgen takkede hende og spurgte, hvor-

for hun havde gjort en sådan god gerning,

sagde hun: „Bare fordi jeg elsker dig, far -

bare fordi jeg elsker dig."

Muligheden for at opnå stillinger og tit-

ler i Kirken betyder også kun lidt for sidste

dages hellige, hvis øjne alene er henvendt

på Guds ære. Deres opmærksomhed er

rettet mod de muligheder for at tjene, som
deres kirkekaldelser giver, snarere end på
muligheden for personlig berømmelse.

Det var sikkert medlemmer, som tjener

kompetent og stille, uanset om de er de

„største" eller de „mindste" i riget, som
apostlen Paulus havde i tankerne, da han
skrev: „Og de, som synes os mindre ære-

fulde på legemet (Kirken), dem klæder vi

med des mere ære" (1 Kor. 12:23).

Den fortjeneste, der er ved at yde trofast

tjeneste, uanset ens stilling i Kirken, blev

jeg blidt gjort opmærksom på for flere år

siden ved en bisættelse af en mand, som
havde gjort meget godt i sit liv uden no-

gensinde at blive anerkendt med en høj

stilling i Kirken. Jeg blev rørt, da jeg hørte

den afdødes svoger beskrive ham, som en

mand, der aldrig havde tjent som ældster-

nes kvorumspræsident, biskop eller

stavspræsident, men som „havde ydet en
stor indsats bag kulisserne."

Alle, der har set en kærlig leder af Pri-

marys børnehave tålmodigt betjene sin

flok toårige, eller som har mærket den bli-

de ånd hos de vidunderlige gråhårede

mænd og kvinder, der trofast tjener i Her-

rens templer, vil forstå Frelserens be-

mærkning: „Thi den, som er den mindste

blandt jer alle, han er stor" (Luk. 9:48).

Når vores øjne er koncentreret om Guds
ære, mærker vi majestæten ved hans

skabninger og de store rammer for hans

værk på denne jord. Vi føler os ydmyge
over at være deltagere i hans rige i de sid-

ste dage. Hvis vi standser op og stille over-

vejer vores rolle i alt dette, vil vi erkende,

at et af de vigtigste ofre, vi kan yde, er at

lægge vores egoisme og forfængelige am-
bitioner på offeralteret. Vi erkender, som
Moses gjorde, da han i en åbenbaring hav-

de set Guds herlighed: „Nu ved jeg som
følge af dette, at mennesket er intet, no-

get, som jeg aldrig før havde troet" (Mo-

ses 1:10).

Paulus viste en lignende indstilling og

erkendelse i sit første brev til korinterne,

hvori han retorisk spørger:

„Hvad er da Apollos? og hvad er Pau-

lus? Tjenere ved hvem I kom til troen. Og
enhver tjente, som Herren gav ham;

jeg plantede, Apollos vandede, men
Gud gav væksten.

Så kommer det da hverken an på den,

der planter, eller på den, der vander, men
på Gud, der giver vækst" (1 Kor. 3:5-7).

Brødre og søstre, jeg bærer vidnesbyrd

om, at Jesu Kristi Kirke af Sidste Dages

Hellige er Guds rige på jorden i dag. Dette

rige vil rulle frem med eller uden os som
enkeltpersoner. Mænd og kvinder, som
blot et øjeblik ser bort fra Guds ære og sø-

ger at ophøje sig selv, eller som bliver fan-

get af denne verdens forfængelighed, vil

opdage, at riget hurtigtbevæger sig videre

uden dem. Desværre er ingen af os immu-
ne over for denne alt for menneskelige

tendens. I de sidste dramatiske timer af

Frelserens liv diskuterede hans apostle -

disse stærke mænd, som bestemt burde

vide bedre - med hinanden om, hvem der

skulle anses for at være den største (se

Luk. 22:24).

Til de trofaste af de sidste dages hellige,

hvis syn på deres egen betydning i Guds
plan er i det rette perspektiv, har Herren

lovet: „Og dersom I kun har øje for min
ære, skal jeres hele legeme blive opfyldt

med lys, og der skal intet mørke være i jer,

og det legeme, der er fyldt med lys, fatter

alle ting.

Hellig derfor jer selv, at jeres sind må
være opladt for Gud, og de dage skal kom-
me, da I skal se ham; thi han vil afsløre sit

ansigt for jer, og det skal ske i hans egen

bestemte tid og på hans egen måde og ef-

ter hans egen vilje" (L&P 88:67-68).

Om disse sandheder bærer jeg vidnes-

byrd, og tilføjer mit eget ydmyge vidnes-

byrd om Guds og hans Søns virkelighed

og godhed. I Jesu Kristi navn. Amen.
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At overvinde modgang
Ældste Carlos H. Amado
De Halvfjerds' Andet Kvorum

„Vi har ikke i dette liv svar på hvert eneste problem. Når prøvelserne

kommer, er det tid, at vi i vores sjæl vender os til Gud, som er livets

skaber og den eneste kilde til trøst.

"

Den dag, jeg ankom til Mexico City

som generalautoritet sammen
med min familie, blev jeg ringet op

af en tidligere missionærkammerat, som
ønskede at tale med mig samme aften.

Hans ældste søn, som lige var begyndt på
universitetet, var omkommet ved en tra-

gisk ulykke. Han var kun 17 år og fuld af

livsmod. Sønnen var trofast i Kirken og

havde gennemført seminar. For blot to

uger siden havde han talt med sine for-

ældre om sine ønsker og mål i livet. Nu var

han væk. Forældrene forstod udmærket
frelsesplanen og var beseglet i templet,

men den fysiske adskillelse påvirkede

dem.
De, der har gennemgået sådanne prøv-

elser, ved, at der er tragedier, som er så

vanskelige, at vi ikke kan forstå dem. Vi

har ikke i dette liv et svar på hvert eneste

problem. Når prøvelserne kommer, er det

tid, at vi i vor sjæl vender os til Gud, som
er livets skaber og den eneste kilde til

trøst. „Fred efterlader jeg jer, min fred

giver jeg jer; jeg giver jer ikke, som verden

giver" (Joh. 14:27). For nogle måneder si-

den hørte jeg, at en af mine venners hu-

stru igen frygtede, at der ville indtræffe en

abort. Jeg skyndte mig sammen med nog-

le andre, som også var bekymret for bar-

net, at sikre, at alt ville gå godt. Mens vi

var ifærd med at arrangere det, fik vi at vi-

de, at det var for sent. Det var tredje gang,

at hun havde gennemgået denne smerte-

fulde oplevelse. Jeg spurgte mig selv:

Hvad kan jeg sige for at trøste dem? Hvor-

dan vil Herren hjælpe dem med at over-

vinde dette nye slag?

Samme dag, som denne kvinde forlod

hospitalet, hørte hun om en anden søster

i hendes stav, som gennemlevede samme
oplevelse. Fuld af tillid til Herren, tog hun
hen og besøgte denne søster og støttede

hende. Hun forandrede sin egen tragedie

til en trøstende velsignelse for andre.

Idet jeg tænkte over hendes indstilling,

erindrede jeg noget, jeg lærte for mange år

siden, da min far døde. Han døde pludse-

ligt og efterlod min mor med 15 børn,

hvoraf de ti stadig var afhængig af hende.

Det var en stor tragedie for hende. Selvføl-

gelig havde vi en sikker grundvold i evan-

geliet, Kirkens fællesskab og vores egne

vidnesbyrd, som trøstede os og hjalp os

med at bære tabet med værdighed. Selv

om vi aldrig lod hende være alene, påvir-

kede det hende dybt. Selv om hun accep-

terede Guds vilje, fandt hendes sjæl ikke

nogen indre fred.

En morgen, hvor vi tog bussen ind til

centrum, begyndte hun at føle sig ensom.

Jeg lagde mærke til det, men vidste også,

at jeg ikke kunne give hende den trøst,

som hun behøvede. Hun græd stille, men
med værdighed. En kvindelig passager

kom hen til hende og sagde: „Du virker

meget ked af det. " Min mor svarede: „Jeg

har lige mistet min mand." Så spurgte

kvinden: „Har du børn?" og min mor sva-

rede: „Jeg har 15 børn, og hver eneste af

dem har nogle træk, som minder mig om
deres far. Så jeg bliver hele tiden mindet

om ham."

Da kvinden hørte dette, sagde hun: „Du
er virkelig velsignet, fordi du kun har mis-

tet din mand. Jeg mistede også min mand
og mine to døtre i en bilulykke, og jeg le-

ver helt alene. Så jeg forstår din smerte og

sorg." Så tilføjede hun: „Kun Gud kan

hjælpe os med at overvinde prøvelser som
disse."

De, der kommer ud for meget modgang
og sorg og derefter fortsætter med at tjene

deres medmennesker, udvikler en stor ev-

ne til at forstå andre. Ligesom profeterne,

har de opnået en højere grad af forståelse

af Kristi sind og vilje. For mig var denne

kvinde som en engel. Hun trøstede min
mor og fik hende til at tænke på Gud i en

vanskelig tid. Fra den dag af sagde min
mor til mig, hver gang hun følte sig ensom
eller forladt: „Min søn, det var synd for

den kvinde, som mistede alt. Jeg er tak-

nemmelig over, at Herren har velsignet

mig med 15 børn, som kan ledsage mig i

livet." Denne personlige oplevelse har

hjulpet mig med at forstå betydningen af

det, Gud åbenbarede Joseph Smith i Lære

& Pagter:

„Og mine lidelser gjorde, at selv jeg,

Gud, den største af alle, skælvede af smer-

te og blødte fra hver pore og led både på
legeme og sjæl og ønskede, at jeg ikke

skulle drikke den bitre kalk.

Dog, ære være Faderen, jeg tømte den

og fuldendte mine forberedelser for men-
neskehedens børn" (L&P 19:18-19).

Kristus har lidt mere end nogen af os, og

han ved, hvor voldsomme vores lidelser

er. Der er ingen af vores lidelser, som han

"M w
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ikke gennemgik i Getsemane eller på Gol-

gata. Det er derfor, han forstår os og kan
hjælpe os.

Kristus sagde: „Jeg er opstandelsen og

livet; den, som tror på mig, skal leve, om
han end dør" (Joh. 11:25). Den største tra-

gedie, derkan ske for et menneske, er ikke

tab af ejendele, forstand eller liv, men sna-

rere at miste det evige liv, som er en gratis

gave fra Gud.
Skrifterne vidner om de forskellige pro-

feter - almindelige mennesker med usæd-
vanlige kaldelser - som mødte meget
modgang. Lehi blev befalet at forlade sit

guld, sit sølv og sit land. Mosiahs sønner

måtte frasige sig tronen. Job mistede sin

jord, sit kvæg og tilmed sine børn, mens
Abinadi, Stefanus og Kristi apostle blev

slået ihjel i Herrens tjeneste.

For nogle er den virkelige prøve på vo-

res tro at forblive trofast, uden at knurre

mod Herren, når vi mister jordiske ejen-

dele, familiemedlemmer eller endog, når

det kræves, at vi giver vores liv.

Der er i skriften tegn på, at disse store

mænd fuldt ud stolede på Frelseren, selv

uden fuldt ud at forstå hans hensigter.

Profeten Joseph Smith erfarede, mens
han oprettede Guds rige i denne sidste

uddeling, at jo mere han kæmpede for at

velsigne andre, jo større blev hans mod-
stand. Han gik til Herren og søgte retfær-

dighed. Kristus forstod Joseph men anty-

dede, at han muligvis måtte lide endnu
mere. Herren fortalte ham: „Menneske-
sønnen steg ned under alt dette; er du
større end han?" (L&P 122:8).

Senere accepterede Joseph, da han be-

dre forstod sin Frelsers vilje og hensigt,

sin skæbne ved at ofre sit liv. Det er ikke

vigtigt at vide, hvilke prøvelser vi mulig-

vis skal gennemgå i dette liv. Det, der er

væsentligt, er vores indstilling, når vi mø-
der disse prøver, og de lektier og erfarin-

ger, vi lærer af dem. De vil bidrage til at

forfine vores forståelse og øge vores ånde-

lighed.

Grundlæggende begrænser vi vores

forståelse af begivenheder, der indtræffer

i dette liv, ved den store vægt, vilægger på
det nuværende. Først, når vi fæstner vo-

res blik på det himmelske, begynder vi at

forstå evighederne. Kun med Kristi hjælp

kan vi fuldt ud overvinde tragedier. Det er

nødvendigt at udvikle vores tro på ham
som verdens Forløser. Han har lært os: „I

verden har I trængsel; men vær frimodi-

ge, jeg har overvundet verden" (Joh.

16:33). Det er min bøn, at vi, når vi lider,

vil følge det mønster, som han fastsatte i

sin bitre oplevelse i Getsemane. Han sag-

de: „Om du vil, så tag denne kalk fra mig!

dog ske ikke min vilje, men din!" (Luk.

22:42). Dette vidner jeg om i Jesu Kristi

navn. Amen.

Lær at erkende svar

på bønner
Ældste Richard G. Scott
De Tolv Apostles Kvorum

„Når vi tilsyneladende ikke modtager svar på presserende bønner,

kan det skyldes, at vi ikke forstår visse sandheder om bøn, eller fordi

vi ikke erkender svarene, vi modtager.

"

Vor himmelske Fader sendte os ikke til

jorden, for at vi skulle have fiasko, men for

at det skulle gå os godt. Det virker måske
som et paradoks, men det er grunden til,

at det sommetider kan være meget van-

skeligt at erkende svarene på vore bønner.

Nogle klarer livet udelukkende med deres

egne erfaringer og evner som hjælp. An-
dre søger gennem bøn guddommelig in-

spiration at få at vide, hvad de skal gøre.

Når det er nødvendigt, er de berettiget til

en kraft, der overstiger deres egne evner.

Kommunikation med vor Fader i Him-
len er ikke nogen ligegyldig sag. Det er et

helligt privilegium. Det er baseret på
uændrede principper. Når vi modtager

hjælp fra vor himmelske Fader, er det som
svar på tro, lydighed og den rette anven-

delse af handlefrihed.

Det er forkert at tro, at alle vores bønner

vil blive besvaret omgående. Nogle bøn-

ner kræver en betragtelig indsats fra vores

side. Det er rigtigt, at vi sommetider mod-
tager tilskyndelser, når vi ikke direkte har

søgt dem. De vedrører som regel noget,

som vi har brug for at vide og ikke kan fin-

de ud af på anden måde.

Vi er her på jorden for at opnå erfarin-

ger, som vi ikke kan få på nogen anden
måde. Vi får lejlighed til at vokse, til at ud-

vikle os og til at få åndelig modenhed. For

at gøre det, må vi lære at anvende sandhe-

den. Hvordan vi tager imod udfordringer

og løser vanskelige problemer er af afgø-

rende betydning for vores lykke.

For bedre at forstå bøn har jeg lyttet til

andres råd, overvejet skrifterne og stude-

ret profeternes og andres liv. Alligevel er

det, der virker mest effektivt, at jeg fore-

stiller mig et barn, som tillidsfuldt hen-

vender sig til en kærlig, venlig, vis og for-

stående Fader, som ønsker, at det skal gå
godt for os.

Tænk ikke over, hvor klodset I udtryk-

ker jeres følelser. Tal blot med jeres Fader.

Han hører hver eneste bøn og besvarer

Over for mig sad en kvinde og
græd. Med tårefyldte øjne fortalte

hun mig: „Jeg ved ikke mere,

hvad jeg skal tro." Hun fortalte, at hun
uden held havde kæmpet og bedt i mange
dage for at finde ud af, hvordanhun skulle

foretage en meget betydningsfuld afgørel-

se i sit liv. Forpint sagde hun: „Jeg ved ik-

ke, hvad jeg skal gøre. Hvis du vil sige

mig, hvad jeg skal gøre, vil jeg gøre det."

Med sin hånd på skrifterne sagde hun:

„Gud har fortalt os, at han vil hjælpe os.

Han besvarer alle andres bønner. Hvorfor

besvarer han ikke mine?"

Når man er fanget i en sådan malm-
strøm af følelser, er det svært selv at finde

vej ud. Minbøn er, at jeg må kunne hjælpe
de af jer, som har lignende følelser.

Når vi tilsyneladende ikke modtager
svar på presserende bønner, kan det skyl-

des, at vi ikke forstår visse sandheder om
bøn, eller fordi vi ikke erkender svarene,

vi modtager.
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Præsident Ezra Taft Benson vinker tak til korets medlemmer efter et konferencemøde.

den på sin måde. Når vi forklarer et prob-

lem og foreslår en løsning, svarer han
sommetider ja og sommetider nej. Ofte

holder han et svar tilbage, ikke af mang-
lende interesse, men fordi han elsker os -

med fuldkommen kærlighed. Han øn-

sker, at vi anvender de sandheder, som
han har givet os. For at kunne udvikle os,

er vi nødt til at stole på vores evne til at

træffe korrekte afgørelser. Vi er nødt til at

gøre det, vi føler er rigtigt. Med tiden vil

han svare. Han vil ikke svigte os.

Jeg har beskrevet, hvor virkeligt vores

forhold til vor Fader er. Der er intet, han
ikke ved om os. Han kender alle vores be-

hov og kunne give os alle svarene. Og dog
opmuntrer han os til at træffe korrekte

valg, fordi hans mål er vores evige lykke.

Sommetider opfører vi os dårligt, hand-
ler uklogt og føler, at vi ligesom et barn ik-

ke kan komme til vor Fader med et pro-

blem. Hvor vidunderligt er det ikke, når

kommunikationen er anstrengt, at have
en Formidler, som klarer tingene, når vi

adlyder hans råd og omvender os. Sådan
er vores ældre bror, Frelseren.

Måske blev Oliver Cowderys oplevelser

nedskrevet, for at vi kunne forstå, hvor-

dan vi skal bede og erkende svarene på vo-
res bønner. Oliver fik at vide: „Så vist som
Herren . . . lever, skal du få kundskab om
alt, hvad du beder om i tro og med et oprigtigt

hjerte; og når du tror, skal du få kundskab . . .

Jeg vil tale til dig i din sjæl og i dit hjerte

gennem den Helligånd" (L&P 8:1-2; frem-

hævelse tilføjet). Når vi modtager en til-

skyndelse i vores hjerte, kan vi bruge vores

forstand til enten at rationalisere den bort

eller til at følge den. Vær forsigtig med
hvad I gør med en tilskyndelse fra Herren.

Oliver blev videre undervist: „Kom i

hu, at uden tro kan du intet gøre, bed der-

for i tro. Driv ikke spøg med disse ting; bed
ikke om det, som du ikke bør bede om . . .

Efter din tro skal det ske dig" (L&P
8:10-11; fremhævelse tilføjet).

„Bed i tro" vil sige at bede med tillid til

vor hellige Fader. Ligesom mange af os,

erkendte Oliver ikke de tegn på svar, som
Herren allerede havde givet på hans bøn-

ner. For at åbne hans, og vores, øjne, blev

denne åbenbaring givet gennem Joseph
Smith:

„Velsignet er du, for hvad du har gjort;

thi du har søgt vejledning hos mig, og se,

du har fået min Ånds belæring, så ofte som du

har begæret det. Havde det ikke været så,

ville du ikke være kommet der, hvor du nu
er.

Se, du ved, du har søgt vejledning hos
mig, og at jeg har oplyst din forstand, og jeg

siger dig dette, for at du kan vide, at du er

blevet oplyst gennem sandhedens ånd"
(L&P 6:14-15; fremhævelse tilføjet).

Hvis du mener, at Gud ikke har besvaret

dine bønner, så overvej disse skriftsteder -

og derefter grundigt efter tegn i dit eget liv

på, at Gud allerede har besvaret dine

bønner.

For at hjælpe os alle med at erkende de

givne svar, har Herren sagt: „Dersom du
ønsker mere vidnesbyrd, så kom den nat i

hu, da du råbte til mig i dit hjerte for at få

sandheden om disse ting at vide.

Gød jeg ikke fred i din sjæl med henblik på

denne sag?" (L&P 6:22-23; fremhævelse til-

føjet).

Herren giver os yderligere indsigt ved at

råde os til at udtænke svaret på et problem

i vores eget sind og derefter spørge, om
det er rigtigt: „Dersom det er rigtigt, vil

jeg bevirke, at dit hjerte brænder i dig, og

derved skal du fornemme, at det er rigtigt.

Men er det ikke rigtigt, skal du ikke have

sådan følelse, men dine tanker skal være
uklare" (L&P 9:8-9; fremhævelse tilføjet).

Det er meget væsentligt at erkende, at

Herren også besvarer vore bønner på en

tredje måde, nemlig ved at tilbageholde et

svar, når bønnen opsendes. Hvorfor gør

han dog det?

Han er vores fuldkomne Fader. Han el-

sker os ud over vores fatteevne. Han ved,

hvad der er bedst for os. Han ser enden fra

begyndelsen. Han ønsker, at vi handler

for at opnå den nødvendige erfaring:

Når han svarer ja, er det for at give os

selvtillid.

Når han svarer nej, er det for at forhind-

re fejltagelser.

Når han tilbageholder et svar, er det for, at

vi kan udvikle os gennem tro på ham, ly-

dighed mod hans bud samt villighed til at

handle i overensstemmelse med sandhe-

den. Det forventes af os, at vi påtager os et

ansvar ved at handle efter en afgørelse,

der er i overensstemmelse med hans lær-

domme, uden yderligere bekræftelse. Vi

skal ikke bare sidde passivt og vente eller

knurre, fordi Herren ikke har talt. Vi skal

handle.

For det meste er det, vi vælger at gøre,

rigtigt. Han vil bekræfte det korrekte i vo-

res valg på sin egen måde. Bekræftelsen

kommer normalt gennem pakker med
hjælp langs vejen. Vi opdager dem ved at

være åndeligt opmærksomme. De er som
små sedler fra en kærlig Fader som tegn på
hans godkendelse. Hvis vi tillidsfuldt be-

gynder på noget, som ikke er rigtigt, vil

han lade os det vide, inden vi er kommet
for langt. Vi fornemmer denne hjælp ved
at erkende følelser af bekymring og usik-

kerhed.

Nephis anstrengelser for at få fat i mes-

singpladerne viser, hvordan principperne

virker. Da de ældre brødre blev bedt om at

tage afsted, „knurrede" de og fik ingen

hjælp. Nephi fik derimod forsikringen:

„Du vil finde yndest hos Herren, fordi du
ikke har knurret" (1 Nephi 3:6). Nephis
ord: „Jeg vil gå og gøre det," afslører en

positiv forpligtelse til at handle og få suc-

ces ved at bruge en åndelig lov (1 Nephi

3:7).
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Selv efter to mislykkede forsøg forblev

Nephi sikker i sin sag. Han krøb ind ibyen
hen mod Labans hus uden at kende alle

svarene. Hanbemærkede: „Jeg tilskynde-

des af Ånden, thi jeg vidste ikke på for-

hånd, hvad jeg skulle gøre," og dernæst

tilføjede han meget væsentligt, „jeg fort-

satte alligevel min gang" (1 Nephi 4:6-7;

fremhævelse tilføjet).

Nephi var villig til at forsøge igen og
igen og yde sit bedste. Han gav udtryk for

sin tro på, at han ville få hjælp. Han næg-
tede at miste modet. Men fordi han hand-

lede, havde tillid til Herren, var lydig og
benyttede sin handlefrihed korrekt, fik

han vejledning. Han blev skridt for skridt

inspireret til succes og blev med sin mors
ord „givet. . . magt til at udføre, hvad Her-
ren har befalet" (1 Nephi 5:8; fremhævel-

se tilføjet).

Nephi vidste, at han måtte betro sig til

Gud, udøve tro og handle, for at han
skridt for skridt kunne modtage hjælp.

Han knurrede ikke og bad ikke om en

fuldstændig forklaring. Men læg især

mærke til, at han ikke ventede passivt på
hjælp. Han handlede! Ved at følge en ån-

delig lov, blevhan inspireret og givet magt
til at handle.

Sommetider erkendes svarene på vores

bønner ikke, fordi vi er for fast besluttet på
at vente på bekræftelse af vores egne øn-

sker. Vikan ikke se, at Herren ønsker, at vi

skal gøre noget andet. Vær omhyggelige

med at søge hans vilje.

Jeg tilstår, at jeg ikke ved, hvordan man
træffer en korrekt afgørelse, undtagen der

hvor der findes retfærdighed og tillid til en
himmelsk Fader. Principperne virker

ganske enkelt ikke, når handlefriheden

bevidst bruges i modstrid med Guds vilje.

Vi er overladt til vores egne midler, til

at sprælle og kæmpe for os selv, hvis der

er synd, vi ikke har omvendt os fra. Men
vi kan reddes ved selv at omvende
os.

Når vi søger inspiration som hjælp til at

kunne træffe afgørelser, giver Herren

blide tilskyndelser. De kræver, at vi tæn-

ker, udøver tro, arbejder, til tider kæmper
samt handler. Sjældent kommer hele sva-

ret med det samme i en afgørende sag eller

på et kompliceret problem. Oftere kom-
mer svaret et stykke ad gangen, uden at

enden er i syne.

Jeg har gemt den vigtigste del afbønnen
til sidst. Det er vores taknemmelighed!

Vores oprigtige anstrengelser for at takke

vor elskede Fader skaber en vidunderlig

følelse af fred, personlig værdi og kærlig-

hed. Uanset hvor svære vore problemer

er, fylder en oprigtig påskønnelse vores

sind med taknemmelighed.

Hvordan kan det være, at de fattigste

bedst ved, hvordan man skal takke Her-

ren. I Guatemalas højland kan medlem-
merne knap nok eksistere. At tage til

templet kræver store ofre. Et besøg kræver

et års forberedelse. Det er hårdt arbejde og

et stort offer atlægge penge og mad til side

samt spinde, farve og væve nyt tøj . Derpå
følger den lange vandring på bare fødder

ned fra bjergene, sejladsen over Lago de

Izabel og busturene med kun lidt mad.
Trætte og udslidte ankommer de til tem-

plet. De vasker sig til de stråler af renhed,

tager deres nye tøj på og går ind i Herrens

hus.

Klædt i hvidt undervises de af Ånden,
modtager ordinanser og indgår pagter. En
kvinde fra højlandet var dybt rørt af ånden
og begavelsens betydning. Da hun kom
ind i det celestiale værelse, så hun andre

siddende med hovederne bøjet ærbødigt.

Uskyldigt knælede hun ved indgangen til

værelset uden at andre ænsede hende.

Hun bøjede sit hoved, græd stille og i tyve

minutter udgød hun sit hjerte til sin him-

melske Fader. Til sidst løftede hun sit ho-

ved. Hendes kjole var gennemblødt af tå-

rer. Den opmærksomme tempelpræsi-

dentinde spurgte: „Kan jeg hjælpe?" Hun
svarede: „Åh, vil du? Mit problem er, at

jeg har forsøgt at fortælle min himmelske
Fader, hvor taknemmelig jeg er for alle mi-

ne velsignelser, men jeg føler ikke, at jeg

kommer igennem. Vil du hjælpe mig med
at fortælle ham, hvor taknemmelig jeg

er?"

Disse råd om bøn er sande. Jeg har af-

prøvet dem omhyggeligt i det laboratori-

um, mit eget liv er. Jeg har opdaget, at det,

der sommetider virker som en uigennemt-
rængelig kommunikationsbarriere, er et

stort skridt, der skal tages i tro.

Hvis du søger hans hjælp, så sørg for, at

dit liv er rent, dine motiver er værdige, og

du er villig til at gøre det, han beder om -

for han vil besvare dine bønner. Han er

din kærlige Fader; du er hans elskede

barn. Han elsker dig i sinfuldkommenhed
og han ønsker at hjælpe dig.

I Jesu Kristi navn. Amen.
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Pligter, belønninger og risici

Ældste M. Russell Ballard
De Tolv Apostles Kvorum

,, I forældre og kommende missionærer har ingen grund
til at være bange eller tro, at det er usædvanligt farligt eller

risikabelt at tage -på mission.

"

Mine brødre og søstre, siden gene-

ralkonferencen i april har nogle

af vores missionærer befundet

sig i stadig vanskeligere omstændighe-
der. Som vejleder for områdepræsident-

skabet i det nordlige Sydamerika blev jeg

ligesom jer bedrøvet, ved at høre, at to tro-

faste missionærer, ældste Todd Ray Wil-

son og ældste Jeffrey Brent Ball, mistede

livet i Bolivia. Disse to retfærdige unge
mænd, som døde, mens de var i Herrens

tjeneste, fik alle Kirkens medlemmer til at

sørge. Vi sørger også over de andre missi-

onærer, som er døde af sygdomme eller

ulykker siden årets begyndelse.

Men vores sorg ved tabet af enhver tro-

fast missionær kan mildnes ved denne ud-
talelse fremsat af Herren selv: „Og den,

der mister sit liv i min tjeneste for mit

navns skyld, skal finde det igen, nemlig

evigt liv" (L&P 98:13). Til alle forældre, fa-

miliemedlemmer og venner til missionæ-

rer, som har mistet livet i Mesterens tjene-

ste, sender vi vores kærlighed, taknem-

melighed og bønner om trøst og fred.

Med tilladelse af præsident Steven B.

Wright fra missionen i La Paz i Bolivia for-

tæller jeg om denne særlige oplevelse,

somhan fik i en drøm: „Jeg så disse to æld-

ster klædt i hvidt stående ved dørene i en
smuk bygning. De hilste på utallige men-
nesker, som også var klædt i hvidt, og som
gik ind ibygningen. Det var tydeligt ud fra

deres påklædning, at de, der gik ind i byg-

ningen, var bolivianere. Jeg så templet,

som en dag vil blive bygget i Bolivia. Æld-
sterne Wilson og Ball ledte dem, som de i

åndeverdenen havde forberedt på at mod-
tage evangeliet, ind i templet for at over-

være de stedfortrædende ordinanser,

som blev udført for dem. Denne drøm har

været en stor trøst for mig og har hjulpet

mig med at forstå og acceptere deres

død."

Dette glimt, som præsident Wright fik af

arbejdet med forløsningen på den anden
side af døden, er i overensstemmelse med
den himmelske åbenbaring, som blev gi-

vet præsident Joseph F. Smith for mere
end syv årtier siden. Præsident Smith er-

klærede: „Jeg så, at denne uddelings tro-

faste ældster fortsætter med at forkynde

omvendelsens og forløsningens evangeli-

um ... i de dødes store verden" (L&P
138:57).

Prøvelser og modgang har Kirken mødt
siden begyndelsen. Profeten Joseph
Smith har sagt: „Helvede kan udøse sit ra-

seri som Vesuvs eller Etnas brændende og
flydende lava, og dog vil ,mormonismen'
bestå. Vand, ild, sandhed og Gud er alle

realiteter. ,Mormonismen' er sandheden.

Gud er dens ophavsmand. Han er vort

skjold. Det er ved ham, vi blev født. Det

var ved hans røst, at vi blev kaldet til en

uddeling af hans evangelium i begyndel-

sen af tidernes fylde. Det var ved ham, at

vi forbliver til denne dag, og vedham vil vi

forblive, hvis det er til vor herlighed, og i

hans almægtige navn er vi bestemt til at

udholde trængsler og prøvelser som gode
soldater til enden" („Profeten Joseph

Smiths lærdomme", s. 164).

Indtil nu har mere end 37000 trofaste

missionærer i år været med til at bringe ti-

tusinder af mennesker kundskab om gen-

givelsen af Jesu Kristi evangelium. Disse

nye medlemmer oplevede en stor foran-

dring i deres hjerte og „de ydmygede sig

og stolede på den sande og levende Gud"
(Alma 5:13).

Vores missionærer har ikke deltaget i

dette store værk uden alvorlige udfordrin-

ger, modgang og vanskeligheder. Foræl-

dre til missionærer har altid kendt risiko-

en for at miste en elsket, der tjener i mis-

sionsmarken, på grund af ulykker eller

sygdom. Nu må vi føje muligheden for

terrorisme til de risici, der er ved at tjene

som missionær. Terrorisme er en århund-

reder gammel foreteelse, men den har må-
ske aldrig før været så åbenlys og højrøstet

eller fået en så massiv dækning i medierne

som i vor tid.

Terrorismen har mange ofre . Det er bl .a

.

de uskyldige og lovlydige mennesker,

som bor i en urolig egn. Mennesker som
forsøger at sørge for deres familier og at

gøre det rette. Missionærerne lever blandt

jordens folk; og selv med medlemmernes
beskyttelse kan de også blive uskyldige of-

re for voldshandlinger. Vimå ikke dømme
befolkningen i en nation eller region på
grund af nogle få menneskers uansvarlige

og feje terrorhandlinger.

Sommetider angriber terrorister Kir-

kens medlemmer eller ejendomme, fordi

de fejlagtigt tror, at Kirken repræsenterer

et bestemt lands interesser. I modsætning
til sådanne fejlagtige meninger har Jesu

Kristi Kirke af Sidste Dages Hellige ingen

tidligere eller nuværende forbindelse med
noget regeringsorgan i noget land, herun-

der Amerikas Forenede Stater. I ægte kri-

sten venlighed og kærlig interesse tilby-

der missionærer og andre medlemmer af

Kirken alle oprigtige og lovlydige menne-
sker intet mere eller mindre end Jesu Kristi

gengivne evangelium. Desværre har erfa-

ringerne lært os, at ikke alle mennesker

accepterer disse forsikringer. Derfor må
ledere og medlemmer være forberedt på
alt, der kan ske i fremtiden.

Kirkens voksende synlighed i verden

medfører en række nye udfordringer.

Men I forældre og kommende missionæ-

rer har ingen grund til at være bange eller

tro, at det er usædvanligt farligt eller risi-

kabelt at tage på mission. Vores tal der går

tilbage til 1981 afslører, at det totale antal

af missionærer, som har mistet livet ved

ulykker, sygdomme eller af andre årsager,

er meget lille. Sidste dages hellige missio-

nærers levevis før og under deres mission

bidrager til deres sundhed og sikkerhed.

Fx er dødeligheden blandt unge mandlige

missionærer fra USA, som tjener over he-

le verden, kun en femtedel af tallet for un-

ge mænd i samme aldersgruppe i Utah.

Dødeligheden er en syvendedel af tallet
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for unge mænd i samme alder i hele USAs
befolkning. Jeg siger ikke dermed, at tje-

neste som missionær er en garanti for læn-

gere levetid, men missionærer har klart en

meget lavere risiko for at dø end andre i

samme alder.

Kirken yder en stor indsats for at sikre

missionærernes helbred og sikkerhed ved
at formindske sandsynligheden for syg-

domme og ulykker. I det sidste års tid har

et højt kvalificeret hold af SDH-læger be-

søgt mange af missionerne i udviklings-

landene og er kommet med væsentlige

forslag, som er blevet fulgt, til at forbedre

missionærernes sundhed. Vi gør og vil

fortsat gøre alt i vor magt for at reducere

enhver risiko, som kan skade vore missio-

nærer. Men i en verden med handlefrihed

kan Kirken ikke fjerne enhver risiko eller

fuldstændigt garantere, at en missionær

aldrig vil blive syg eller komme til skade.

Kirkens missionsafdeling har ansat seks

tidligere missionspræsidenter, som døg-

net rundt er til rådighed for missionspræ-

sidenterne og deres missionærer. De rea-

gerer omgående med Kirkens ressourcer

for at sikre missionærerne og deres famili-

ers velbefindende.

Når der opstår et problem, som fx den
nylige uro i Colombia, følger Det Første

Præsidentskab og De Tolvs Råd dagligt,

ja, tilmed hver time om nødvendigt, med
i begivenhederne gennem områdepræsi-

dentskaberne, der består af generalautori-

teter.

Vær forsikret om, at missionærernes

sikkerhed og deres beskyttelse altid er

højt prioriteret. Men samtidig kan Kirken

Mange mennesker på tempelpladsen lyttede til konferencen via et højttalersystem. I baggrunden ses

Kirkens kontorbygning, til venstre herfor templets spir og helt til højre ses tabernaklet.

ikke trække sig tilbage fra områder i ver-

den, hvor der er uro, medmindre det er

absolut nødvendigt. Brødre og søstre,

Herrens befaling, „Gå derfor hen og gør

alle folkeslag til mine disciple", er vanske-

lig at opfylde (Matt. 28:19).

Kampen om at føre sjæle til Kristus be-

gyndte i den førjordiske verden med kri-

gen i himlen (se Åb. 12:7). Den samme
kamp fortsætter i dag i konflikten mellem
rigtigt og forkert og mellem evangeliet og
de falske principper. Kirkens medlemmer
befinder sig i frontlinien i kampen om
menneskenes sjæle. Missionærerne er på
slagmarken og kæmper med sandhedens

sværd for at bære det storslåede budskab
om gengivelsen af Jesu Kristi evangelium

til jordens folk. Ingen krig har nogensinde

været uden risiko. Profetierne om de sid-

ste dage får mig til at tro, at kampen for

menneskers sjæle vil tage til i styrke, og ri-

sikoen vil blive større, mens vi nærmer os

Herrens andet komme.
De kommende års udfordringer vil

kræve, at vi erstatter frygt med tro for at

forberede os selv og vores familier. Vi må
være i stand til at overvinde frygten for

fjender, der er imod os og truer os. Herren

har sagt: „Frygt derfor ikke, lille hjord!

Gør godt! Lad jord og helvede forene sig

imod dig; thi dersom I er bygget på min
klippe, kan de ikke få overhånd" (L&P
6:34).

Da jeg besøgte missionærerne i Bolivia,

Peru og Ecuador kort efter tragedien, var

jeg meget imponeret over den dybe kær-

lighed, missionærerne nærede for de folk,

som de var kaldet til at undervise. Deres

intense ønske om fortsat at tjene de dejlige

mennesker i deres mission er umulig at

beskrive. Nogle gange udtrykker forældre

og familiemedlemmer forståeligt nok be-

kymring, uro eller tilmed frygt over den

sikkerhed som deres sønner og døtre, der

er missionærer, lever under. Men sjæl-

dent, hvis nogensinde, hører vi missionæ-

rerne give udtryk for sådanne bekym-

ringer.

De elsker og holder fantastisk meget af

de mennesker, de tjener, og generelt øn-

sker de at fortsætte i Herrens tjeneste. Dis-

se pligtopfyldende missionærer viser ty-

deligt resten af os, at „frygt er ikke i kær-

ligheden, men den fuldkomne kærlighed

driver frygten ud" (1 Joh. 4:18).

Brødre og søstre, på mange måder har

de sidste 60 år været relativt rolige for Kir-

ken i sammenligning med tiden, hvor

evangeliet blev gengivet. Forfølgelse og

modgang har været begrænset. Måske er

nogle af disse nylige begivenheder en pro-

ces, der skal hærde os, så vi lærer, hvor-

dan vi bærer og ikke svigter vores ansvar

om at prædike evangeliet til alle jordens

folk.

Vi forældre er nødt til at begynde tidligt

med at forberede vores børn på at få et

stærkt og inderligt vidnesbyrd om evan-

geliet. Vi må besidde den tro, det mod og

den forpligtelse, som vores pionerforfæd-

re havde, hvis vi fortsat skal opbygge

Guds rige på jorden.

Husk også på, at medlemskab af Kirken

kræver forståelse for at skulle ofre i Her-

rens tjeneste. Profeten Joseph Smith sag-

de det således: „Når et menneske for

sandhedens sag har bragt som offer alt,

hvad han har, og ikke engang har holdt sit

liv tilbage og tror, at Gud har kaldet ham
til at bringe dette offer, fordi han søger at

JANUAR 1990

32



gøre hans vilje . . . kan han opnå den nød-
vendige tro til at tilegne sig det evige liv"

(Lectures on Faith, Salt Lake City: Deseret

Book Co., 1985, s. 69).

I husker, at profeten Joseph skrev tilMr

.

John Wentworth, redaktøren for avisen

Chicago Democrat: „Sandhedens banner er

blevet hejst; ingen vantro hånd kan hin-

dre værket i at skride fremad; forfølgelser

kan rase, pøbelhobe kan forene sig, hære
kan samle sig, bagtalelse kan spotte, men
Guds sandhed vil gå fremad dristigt,

ædelt og uafhængigt, indtil den har gen-

nemtrængt alle kontinenter, besøgt alle

egne, faret gennem alle lande og lydt i alle

ører, indtil Guds mål er blevet nået, og
den store Jehova skal sige, at arbejdet er

udført" (History ofthe Church, 4:540).

Herren har endnu ikke sagt, at arbejdet

er udført, så vi må fortsat gå fremad. Det

er dejligt at vide, at i de fire år, præsident

Ezra Taft Benson har præsideret over Kir-

ken, er mere end 80000 missionærer ble-

vet indsat til at forkynde det glade bud-

skab om gengivelsen.

Værket vil fortsat vokse og trives over

hele verden. I de sidste par år har Herrens

tjenere åbnet dørene og er begyndt at vir-

ke i Den Tyske Demokratiske Republik,

Polen, Ungarn og Jugoslavien. De har åb-

net mange lande i Afrika, herunder Nige-

ria, Ghana, Zaire, Liberia, Sierra Leone,

Swaziland, Elfenbenskysten og Namibia,

samt Papua New Guinea. 13 nationer og
territorier er blevet åbnet for missionering

inden for de sidste fire år. Mange andre vil

blive åbnet for evangeliets forkyndelse.

Sandelig, ingen vantro hånd kan standse

det hellige arbejde med at forkynde liv og
frelse for alle nationer og folk, men dette

værk vil ikke fortsætte uden udfordringer

og risiko.

Arbejdet med at forkynde Jesu Kristi

evangelium i hele verden vil kræve viden,

tro, offer og de største anstrengelser af

hvert eneste medlem af Kirken. Som pro-

feten Joseph Smith sagde til de hellige i

Nauvoo i 1842: „ Skal vi ikke gå fremad for

denne store sag? . . . Frisk mod ... og
fremad til sejr!" (L&P 128:22). I dag genta-

ger Kirkens ledere disse ord af profeten Jo-

seph.

Brødre og søstre, missionærerne har

brug for vores tro og bønner. Bed inderligt

hver dag for deres sikkerhed og beskyttel-

se, for det er en meget vigtig måde, hvor-

på vi alle kan støtte dem, mens de udfører

deres væsentligste opgave med at forkyn-

de evangeliet for hele verden. Jeg bærer

vidnesbyrd om, at Jesus Kristus er Guds
Søn. Vi tager del i hans værk. Jeg vidner

om, at vi fortsat gennem tro og bønner fra

alle Kirkens medlemmer vil føre dette sto-

re værk fremad til den endelige sejr. I Jesu

Kristi navn. Amen.

Præstedømmets møde,

den 30. september 1989

Stålsat og modigt må vi stå

Ældste Marvin J. Ashton
De Tolv Apostles Kvorum

„l unge mænd, der er bærere af præstedømmet, Gud ønsker, at vi

sejrer. Han ønsker, at I triumferer over alle jeres fjender. Stålsat og

modigt må vi stå. Gud er ved roret. Der er ingen grund til nederlag.

"

For mange år siden havde jeg på Brig-

ham Young University mulighed for

at overvære statsmeterskaberne i at-

letik for gymnasieelever. Det jeg lærte ved

at overvære 1500m løbet imponerede mig
dybt. Jeg ved, at jeg aldrig vil glemme det.

Omkring et dusin drenge havde kvalifice-

ret sig til at repræsentere deres skoler.

Startskuddet lød, og disse drenge, som
havde trænet længe og hårdt, begyndte at

løbe. Fire drenge løb tæt sammen og kom
hurtigt foran. Pludselig trådte løberen på
andenpladsen på den forreste løbers sko

med sin pigsko. Da den forreste skulle ta-

ge det næste skridt, opdagede han, at han
manglede en sko.

Da jeg så dette, tænkte jeg over, hvad
mon føreren ville gøre på grund af det,

som hans konkurrent utilsigtet havde

gjort. Jeg mente, at han havde en række
muligheder. Han kunne tage et par hurti-

ge skridt og nå fyren, som havde forhind-

ret ham i at vinde, knytte sin næve og slå

ham for at få hævn. Han kunne løbe over

til sin træner og sige: „Det er takken - jeg

har trænet hele mit liv til denne store dag

og se, hvad der er sket!" Han kunne løbe

hen til tilskuerne og sige til sin mor, far el-

ler veninde: „Er det ikke forfærdeligt?"

Eller han kunne sætte sig ned på banen og
græde. Men til min glæde gjorde han in-

gen af disse ting. Han blevbare ved med at

løbe.

Det var halvvejs i den første baneom-
gang, og jeg tænkte ved mig selv: „Godt
klaret; han vil løbe den første af de fire om-
gange og så trække sig tilbage med æren i

behold."

Men da han havde løbet den første om-
gang, blev han ved med at løbe. Han fuld-

førte den anden omgang, så den tredje -

og for hvert skridt han tog, skar slaggerne

op gennem hans sok og gjorde ondt under

foden. De løb på cindersbaner dengang.

Men han gav ikke op. Han blev bare ved
med at løbe.

Jeg tænkte ved mig selv: „Hvilket frem-

ragende eksempel på mod og selvdiscip-

lin! Hvilke forældre! Hvilken træner!

Hvilke ledere kunne have påvirket hans

liv så meget, at han i en sådan situation ik-

ke holdt op med at løbe!" Han afsluttede

opgaven, som han skulle udføre. Han
vandt ikke, men han var den virkelige vin-

der. Da jeg gik over til ham ved afslutning

af løbet og lykønskedeham for hans modi-

ge præstation, var han rolig og fattet. Han
fortsatte, hvor det ville have været meget
lettere at give op.

Ældste Bruce R. McConkie døde for næ-
sten 4 1/2 år siden. Han var en meget højt

værdsat og æret apostel og var især en ven

af det Aronske Præstedømme og dets le-

dere over hele jorden. Da ældste McCon-
kie døde, sad hans elskede og evige livs-

ledsager, Amelia, ved hans side, og der

blev sagt nogle meget betydningsfulde

ord. Søster McConkie holdt hans hånd i

hans sidste minutter på jorden, og hun
spurgte: „Bruce, har du et budskab til

mig?" Selv om han var svag og ved at dø,

lød hans sidste ordmed fast røst: „Fortsæt

arbejdet."
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Robert C. Bowden dirigerede herrekoret ved konferencens præstedømmemøde.

Her var en af Guds udvalgte tjenere,

som havde studeret, overvejet og skrevet

mindst lige så meget om Jesu Kristi liv og
mission som nogen anden på sin tid, og
han brugte disse stærke ord til vejledning

og opmuntring. Søster McConkie har si-

den fortalt mig, hvilken stor betydning og
styrke dette „fortsæt arbejdet" har været,

som tiden er gået. Som et særligt vidne

kendte ældste McConkie til betydningen

af: „Jesus sagde nu til de jøder, som var

kommet til tro på ham: ,Hvis I bliver i mit

ord, er I sandelig mine disciple,

og I skal forstå sandheden, og sandhe-

den skal frigøre jer' " (Joh. 8:31-32). Frelse

og ophøjelse understreges her som først

og fremmest værende baseret på forplig-

telse og udholdenhed.

At holde ud, eller fortsætte arbejdet, er

ikke kun et spørgsmål om at tolerere om-
stændighederne og holde dem ud, men
om at kæmpe videre. Jeg ved, at de fleste

har svært ved det - at holde ud med
glæde.

En weekend havde jeg lejlighed til at

deltage i en kvartårlig stavskonference i

Idaho. Da en gruppe primarybørn stod

foran forsamlingen og sang „Jeg er Guds

kære barn," lagde jeg mærke til tre børn

på første række, som sang, men ikke sag-

de noget med munden. De var døve; de

sang med deres hænder. Ingen hørte

dem, men vi modtog deres budskab. De
rørte min ånd meget dybt, og jeg var privi-

ligeret at kunne fortælle dem foran med-
lemmerne i den stav, at vor himmelske

Fader hørte dem. Selv om de ikke havde

sagt noget højt, havde de overført et

uforglemmeligt budskab. I bevægende
tavshed underviste de med Ånden, de un-

derviste med forstanden, og de under-

viste med hjertet. De havde ikke opgivet

at synge, bare fordi de ingen stemme
havde. De var blevet belært om at fort-

sætte arbejdet.

Lad mig nu læse teksten fra sangen: „Så
fast som de evige bjerge".

Så fast som de evige bjerge

skal stålsat og modigt vi stå

på den grund, som fædrene lagde

for os at bygge på.

En grundvold af pligt og ære,

af tro på den sande Gud.

I triumf de løfted hans banner,

vandred i ørknen ud

Og vi hører ørknen sjunger:

Fremad frem! Stadig frem! Altid frem!

Over bjerg, over dal det runger:

Fremad frem! Stadig frem! Altid frem!

Så hæver vi højt vort banner

mod målet, vort evige hjem.

Du stærke og stræbende ungdom;

Fremad frem! Stadig frem! Altid frem!

Og på denne grund vil vi bygge

et slot til vor Konge stor,

imens vore glade sange

skal tone ud over jord.

For arven, som de os skænked,

ej guld eller verdslig pragt,

men en arv, som varer evigt:

Glæde og sundheds magt.

Og vi hører ørknen sjunger:

Fremad frem! Stadig frem! Altid frem!

Over bjerg, over dal det runger:

Fremad frem! Stadig frem! Altid frem!

Så hæver vi højt vort banner

mod målet, vort evige hjem.

Du stærke og stræbende ungdom;

Fremad frem! Stadig frem! Altid frem!

{Sange, nr. 178).

Denne smukke sang blev første gang

brugt i Kirken som helhed for 59 år siden.

At sige, at den kom i rette tid, er at under-

drive. I dag bør den være udtryk for en

måde at leve på, vores højeste prioritet og

et kald til unge og gamle. I unge, drenge

og piger og ledere over hele verden, jeg

opmuntrer jer til at fortsætte arbejdet. Giv

ikke op, I må ikke vakle eller blive trætte.

Giv ikke efter for verdens levevis, som
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kun kan bringe ulykke og modløshed. Jeg

elsker og respekterer unge, som står fast,

når ydre påvirkninger ville gøre det let for

dem at fejle eller falde.

Jeg takker hele tiden Gud for de unge
mænd og unge piger i denne generation.

Jeg tror fast på, at de bedste unge, der no-

gensinde har levet i hele Kirkens historie,

lever i dag. Langt hovedparten er pionerer

på vej fremad i retfærdighed og sandhed.

De fleste af vores unge holder fast ved tro-

en på trods af tilstandene i vore dage, og
de undgår fristelserne og snarerne ved

umoralske forhold, som hele tiden frister

dem. Hvilken glæde er det ikke at tænke
over, at vi har flere unge mænd og kvinder
end nogensinde før, som i dag tjener i mis-

sionsmarken - unge mennesker, som er

meget engagerede og som nyder en usæd-
vanlig succes.

Når vi oplever chikane, ødelæggelse,

vandalisme, ja, selv tab af menneskeliv, er

vores missionæres indstilling ikke frygt,

men en villighed til at marchere fremad

med indstillingen „fortsæt arbejdet".

Kun få, om nogen overhovedet, har bedt

om afløsninger eller forflyttelser, når

flammer, ødelæggelser og farer har passe-

ret deres vej . Det er en glæde at se dem stå

fast som de evige bjerge, der omgiver os

her. Gud vil blive ved med at hjælpe dem
til at fortsætte arbejdet, og deres arbejde

vil ikke blive forhindret, men blive for-

stærket og frugtbart.

Jeg vil gerne citere en udtalelse, som
præsident Benson fremsatte til en forsam-

ling af unge i det sydlige Californien, efter

han var blevet præsident for Kirken:

„I næsten 6000 år har Gud holdt jer til-

bage, for at I kunne komme frem i de sid-

ste dage før det andet komme. Alle tidlige-

re uddelinger af evangeliet er endt i fra-

fald, men vores vil ikke . . . Gud har til den
sidste omgang gemt nogle af sine stærke-

ste børn, som i triumf vil være med til at

løfte riget. Og det er her, at I kommer ind,

for I er generationen, som må være beredt

på at møde jeres Gud . . . Tag ikke fejl af

det - I er en udvalgt generation. Der har

aldrig været forventet mere af de trofaste

på så kort tid, som der forventes af os . .

.

Hver dag må vi personligt træffe mange
afgørelser, som viser, hvem vi støtter. Det

endelige udfald er givet - retfærdighe-

dens styrker vil til sidst vinde. Hvad der

mangler at blive afsløret er, hvor vi per-

sonligt, hver for sig, nu og i fremtiden, vil

stå i denne kamp - og hvor modige vi vil

være. Vil vi leve op til vores forudordine-

rede mission i de sidste dage?"

For en del år siden var Peter Snell fra

New Zealand verdens bedste i løb på 1500

m og på 800 meter. Jeg fik lejlighed til at

møde ham i Wellington i New Zealand.

Senere samme uge var der én, der spurgte

mig: „Har du lyst til at se, hvor Peter Snell

træner og løber?" Jeg svarede ja. Jeg var

chokeret, da jeg blev vist ned til stranden
- ikke til en bane, men til stranden. Jeg

spurgte: „Hvor løber han?" Mine venner

sagde: „Han løber ude nær vandet, hvor

sandet går op over hans fødder. Derude
var det vanskeligt at trække fødderne op
af sandet efter hvert skridt. " Jeg havde en

idé om hvorfor, men jeg spurgte mine
venner: „Hvorfor løber han der?" De sva-

rede: „Når han i en konkurrence løber på
en bane, føler han det, somom han flyver,

fordi han ikke skal trække sine fødder op
af det våde sand."

I tankerne kunne jeg se ham løbe på det

vanskelige underlag. Jeg lærte af ham.
Lidt senere tog mine venner mig med til et

andet sted, hvor Peter Snell trænede - op-

pe i bjergene. Da jeg igen så efter en bane,

sagde de: „Nej, han løber op ad de stejle

bakker. Når han så løber lige ud ved
sportskonkurrencer, er det ret let at løbe

.

"

Det var derfor han vandt, og det er derfor

jeg husker hans eksempel. De fortalte

mig, at han løb hver dag, uanset hvordan
vejret var, eller hvor træt han var.

Jeg har altid været meget imponeret
over nogle af de udtalelser, Winston
Churchill kom med, da han var premier-

minister i Englands mørkeste dage under
krigen. Han sagde bl. a. følgende:

„Det nytter ikke at sige: ,Vi gør vores

bedste.' Det, der er nødvendigt, skal lyk-

kes" (iReader's Digest, juli 1964, s. 247).

Også: „Foran os har vi en ildprøve af

den vanskeligste slags . . .

I spørger, hvad vores politik er. Jeg si-

ger: Det er at føre krig til vands, til lands og
i luften med hele vores magt og med hele

den styrke, som Gud kan give os . . . Det
er vores politik.

I spørger: Hvad er vores mål? Jeg kan
svare med et ord: Det er sejr, sejr for en-

hver pris, sejr på trods af terror; sejr, uan-

set hvor lang og hård vejenmå være" (før-

ste tale som premierminister i Underhuset

den 13. maj 1940; citeret af Louis L. Sny-

der, The War: A ConciseHistory, 1939-1945,

New York: Julian Mesner, Inc., 1961,

s. 89).

I unge mænd, bærere af præstedøm-

met, Gud ønsker, at vi skal sejre. Han øn-

sker, at I skal triumfere over alle jeres fjen-

der. Stålsat og modigt må vi stå. Gud er

ved roret. Der er ingen grund til nederlag.

Det bør være inspirerende for os alle he-

le tiden at gennemgå budskabet fra profe-

ten Joseph Smith i L&P 121:7-8:

„Min søn, fred være med din sjæl! Din

modgang og dine lidelser skal blot vare et

øjeblik,

og om du er standhaftig, skal Gud op-

høje dig i det høje, og du skal triumfere

over alle dine fjender."

Her fortalte Gud den ædle profet om be-

tydningen af at fortsætte arbejdet under

alle omstændigheder og i alle situationer.

Vi lover ungdommen i dag, med samme
overbevisning som Herren talte til profe-

ten Joseph i L&P 122:4, at „din Gud skal

stå dig bi evindelig." Mens vi i dag fort-

sætter arbejdet, er dette løfte stadig gyl-

digt og gælder for evigt.

Jeg er stolt af, at vi har en præsident, ja,

Ezra Taft Benson, som elsker og opmun-
trer vores ædle ungdom til at virke med
flid, fortsætte arbejdet og holde sig nær
Gud. Kirkens ungdomsprogrammer er i

dag stærkere på grund afhans indflydelse

i dag og i de forløbne år.

Jesus er Kristus. Han er vores Forløser,

vor Herre og Frelser og ven. Vi takker kon-

stant i gerning og ibøn for hans uovertruf-

ne eksempel på at fortsætte under om-
stændigheder, som fik ham til at bløde fra

hver pore og lide under sine medhjælpe-

res misforståelser og dårlige opførsel.

Glæde og lykke opnås ved en beslutning

om at fortsætte arbejdet og virkelig gøre

det under alle forhold. Må Gud hjælpe os

med at gøre dette og høste belønningerne

i vor tid beder jeg om i Jesu Kristi navn.

Amen.
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Kyskhed:
Kilden til sand manddom
Ældste Robert L. Backman
De Halvfjerds' Præsidium

„Med alt det I lærer, mens I udvikler jer mod manddommen,
beder jeg om, at I vil forstå den livsvigtige sandhed,

at kyskhed er den højeste og mest fuldkomne standard,

som ligger til grund for al åndelig fremgang.

"

En dag sad jeg med en køn ung vor-

dende missionær, mens han fortalte

sin sørgelige beretning mellem hulk

af sorg, kvaler og anger. Jeg ønskede at

græde sammenmed ham. Presset af nogle

af sine såkaldte venner, befandt han sig i

et blandet selskab, hvor der serveredes

spiritus. På trods af alt, hvad han vidste

var sandt, gav han efter for de tilstedevæ-

rendes tilråb, blev fuld, og før aftenen var

forbi, havde han mistet sin dyd.

Ude af stand til at modstå det gruppe-

pres, han stod overfor, opløstes hans for-

sæt om at forblive kysk af omstændighe-

derne, hanbefandt sig i. Han havde set sin

livslange drøm om mission og tempelæg-

teskab blive til et mareridt - og nu følte

han sig skamfuld og uren - uværdig.

„Har jeg forspildt min mulighed for en
mission, for at blive gift i templet?" spurg-

te han. „Hvordan kan min himmelske Fa-

der tilgive mig for det, jeg har gjort? Gid
jorden ville åbne sig og opsluge mig!" Jeg

havde ondt af ham.

Men min sympati for ham blev næsten

overgået af den vrede, som jeg følte over

for dem, som havde ført ham ned af „den
brede vej", tilsyneladende ligeglade med
den smerte, som de havde forårsaget, lyt-

tende til Satans sirenesang om, at kysk-

hed er forældet.

Jehova befalede: „Du skal ikke bedrive

hor. Den, der bedriver hor og ikke omven-
der sig, skal kastes ud" (L&P 42:24).

Mine elskede unge brødre, på trods af

hvad verden vil have os til at tro, har Gud
aldrig ændret den lov.

Kirkens Første Præsidentskab har på et

andet tidspunkt, hvor der også herskede

en moralsk krise, udtalt:

„Kirkens ungdom ... vi bønfalder jer

om at leve rent, for det urene liv fører kun
til fysisk lidelse, elendighed og sorg - og
åndeligt er det vejen til tilintetgørelse.

Hvor herlig og nær englene er ungdom-
men, der er ren . . . Seksuel renhed er

ungdommens kostbareste ejendel; det er

grundlaget for al retfærdighed . . .

Tider nærmer sig, hvor vi får brug for al

den sundhed, styrke og åndelig kraft, som
vi kan få, for at bære de plager, der vil

hjemsøge os" (James R. Clark, red., Mes-

sages ofthe First Presidency, 6 bind, Salt La-

ke City: Bookcraft, 1975, 6:150).

„I, Zions ungdom, kan ikke deltage i ik-

ke-ægteskabelige seksuelle forhold, som
er utugt, og undslippe straffene og dom-
men, som Herren har erklæret gælder

denne synd. Regnskabets time vil kom-
me, lige så sikkert som nat følger dag"

(Messages, 6:176).

Den fulde konsekvens af hans handlin-

ger var tydelige for min grædende ven,

som endelig forstod, hvor sande Almas

ord var: „Ugudelighed har aldrig været

lykke" (Alma 41:10).

Mens jeg tilbragte disse triste øjeblikke

med den sørgmodige unge mand, kunne
jeg ikke lade være med at sammenligne

hans følelser med følelserne hos en anden

ung mand, hvis besegling jeg havde fore-

taget i Herrens hus.

Det lykkelige par havde der i overværel-

se af deres familier givet udtryk for glæde

ved de højtidelige pagter, som de havde

indgået med Gud og med hinanden, da de

knælede ved det hellige alter, så ind i hi-

nandens sjæle med fuldstændig tillid og

begyndte deres ægteskab rene og værdige

til de celestiale velsignelser, som blev ud-

talt over deres hoveder.

Deres lykke var uden begrænsninger.

Mine elskede brødre i det Aronske Præ-

stedømme, med alt det I lærer, mens I ud-

vikler jer mod manddommen, beder jeg

om, at I vil forstå den livsvigtige sandhed,

at kyskhed er den højeste og mest fuld-

komne standard, som ligger til grund for

al åndelig fremgang.

Retfærdighed er lykke.

Herren har erklæret: „Intet urent kan

indkomme i hans rige; derfor indgår in-

gen til hans hvile, uden de, der har vasket

deres klæder i mit blod som følge af deres

tro og omvendelse fra alle deres synder

samt deres trofasthed indtil enden" (3 Ne-

phi 27:19).

Jeg udfordrer jer til at være rene, være

værdige, være stærke, være lykkelige*. Hvor-

dan? Hvad kan I gøre for at modstå „den

ondes gloende pile" (L&P 27:17). Hvad
kan I gøre for at modstå fristelser og van-

dre oprigtigt for Herren?

For detførste - Vær tålmodige. Vær ikke for

ivrige efter at blive voksne. Nyd forvent-

ningens glæde, forventningen om hvad

det vil sige at være voksen. Husk, I er kun

unge en gang, og I skal være gamle i meget

lang tid.

Vores utålmodighed får os ofte til at flir-

te med det forbudte og glemme konse-

kvenserne af vores tåbelige eksperimen-

ter. Præsident Lee beskrev engang meget

levende et billede af smerten ved at flirte

og derefter give efter for fristelsen:

„Jeg har set smukke unge menneskelige
sommerfugle lege med syndens fristende

flammer . . .

Mange af disse smukke menneskelige

sommerfugle, der alle har vinger til at

flyve under himmelen, er styrtet med for-

brændte vinger på grund af deres nysger-

righed efter det forbudte. Jo mere jeg ser

til livet, desto mere overbevises jeg om, at

vimå indprente jer unge mennesker, hvor

forfærdelig synd er, frem for blot at være

tilfredse med at belære om omvendelsens

vej. Jeg ville ønske, at nogen kunne adva-
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re jer mod det nattens helvede, som følger

efter en moralsk synd . . . som en, der hav-

de syndet, beskrev med disse ord: ,Ingen
vidste noget om det. Du fortalte dig selv,

at ingen fandt ud af det, ingen fordømte

dig, men dit ansigt rødmede, dit hjerte

slogmod ribbenene. Sved piblede frem på
din pande. Du gik i seng den aften med
bind for din sjæls øjne. Du byggede et lille

skjul, som du kunne gemme dig bag. Du
forsøgte at sove, men søvnen kom ikke.

Du sagde til dig selv: ,Andre gør det' Jeg
måtte gøre det' eller ,Ingen finder nogen-

sinde ud af det' . Men der var hænder fra

den usete verden, som gennem mørket

kom og rev bindet fra sjælens øjne og rev

det lille skjul ned, som du havde lavet til

din sammenkrøbne ånd' " (Youth and the

Church, Salt Lake City: Deseret Book Co.,

1970, s. 87-88).

Mine unge venner, vær tålmodige.

For det andet - Fokusér på jeres evige mål.

Herren har lovet de trofaste: „Alt det, som
min Fader har, gives ham" (L&P 84:38).

Tænk over, hvad det betyder for jer at væ-
re Guds søn.

Brødre, sæt begrænsninger for jeres

handlinger - grænser, som I ikke vil over-

skride - langt før grænsen, der adskiller

godt og ondt. Vær forberedt på de ople-

velser, der kommer fremover. Planlæg,

hvordan I vil møde fristelser - afvej konse-

kvenserne, nu og for evigt. Sørg for at for-

stå den situation, I står overfor. Hvis no-

gen, måske en ven, beder jer om at gøre

noget, I ikke er sikker på, så gentag det,

han har sagt: „Det ønsker du, at jeg skal

gøre?"

Spørg så dig selv: „Vil det bryde mine
regler eller loven eller skade nogen jeg re-

spekterer eller holder af eller få nogen til at

mistro mig, hvis jeg gør det, min ven si-

ger?" Se på begge sider af sagen. Hvad
godt vil der ske, hvis du gør dette, oghvad
dårligt vil der ske? Nu, hvor du har afvejet

resultaterne, er du rede til at træffe en af-

gørelse. Hvis alt er positivt, har du sikkert

lyst til at gå med din ven; hvis ikke, er det

dit ansvar at sige nej. (Tilpasset fra John
W. Larsen, Youth 's Frontier, Making Ethical

Decisions, Irving, Texas: Boy Scouts of

America, 1985, s. 14).

Vær hård ved dig selv. Præsident Spen-

cer W. Kimball gav os et stærkt eksempel i

en tale til de unge i Stockholm i Sverige.

Om sin egen barndom sagde han:

„Når jeg så var ude alene, enten for at

malke køerne eller for at stakke hø, havde
jeg tid til at tænke. Jeg grublede over tin-

gene og traf så denne beslutning: Jeg,
Spencer Kimball, vil aldrig så meget som
smage på nogen form for spiritus. Jeg,

Spencer Kimball, vil aldrig røre tobak. Jeg

vil aldrig drikke kaffe eller te. Ikke fordi

jeg kan forklare, hvorfor jeg ikke bør gøre

det, men fordi Herren har sagt, at jeg ikke

skal!' Han har sagt, at disse ting er afskye-

lige. Det er der også mange andre ting, der

er - og de er ikke omtalt i visdomsordet.

Men jeg traf min beslutning.

Det er det, jeg gerne vil fremhæve. Jeg

traf min beslutning, da jeg var dreng: Jeg
vil aldrig røre disse ting.' Og derfor, fordi

jeg havde taget den beslutning, var det

nemt at følge den, og jeg veg ikke fra den.

Der kom mange fristelser, men jeg under-

søgte dem end ikke. Jeg standsede ikke op
og bedømte dem og sagde: ,Nå, skal jeg,

eller skal jeg ikke?' Jeg sagde altid til mig
selv: Jeg har besluttet mig til, at jeg ikke

vil. Derfor gør jeg det ikke.'

Jeg er noget ældre, end I, som er til stede

her i aften, og jeg vil sige, at jeg begynder
snart på et nyt år, og jeg har aldrig smagt
te, kaffe, tobak, spiritus af nogen art eller

narkotiske midler. Det kan lyde meget
overlegent og pralende, men jeg vil blot

drage denne slutning: At hvis hver eneste

dreng og pige, når de begynder at blive

lidt mere modne og lidt mere uafhængige
af deres venner og familie - hvis de da vil

tage den beslutning: Jeg vil ikke vige', så

er det lige meget, hvilken fristelse der

kommer for: Jeg har taget min beslut-

ning. Det er afgjort' " (Den danske Stjer-

ne, april 1975, s. 53-54).

For det tredje - Stå fast ved din overbevis-

ning. Bestem over dit liv. Det er dit legeme
- som din ånd er iklædt - det drejer sig om.

Bliv ikke afhængig af din appetit eller dine

lidenskaber. Værmoden nok til at lade ån-

den kontrollere dit legeme. Selvkontrol er

livsvigtig, når du kæmper imod det, du
ved er forkert; især når en ven insisterer.

Denne selvkontrol kræver øvelse, så det

er vigtigt at opbygge din indre styrke.

Mind hele tiden dig selv om, at du er søn

af Gud og skal udføre store ting.

Winston Churchill, den modige stats-

mand fra 2. verdenskrig, gav os alle nogle

gode råd. Han tordnede sin overbevis-

ning: „Giv aldrig efter, giv aldrig efter,

aldrig, aldrig, aldrig, aldrig - i intet, stort

eller småt, vigtigt eller uvæsentligt - giv

aldrig efter undtagen for overbevisninger,

der er ærefulde og fornuftige" (tale til Har-

row School, 29. okt. 1941, i John Bartlett,

Familiar Quotations, 15. udg., Boston: Litt-

le, Brown, and Co., 1980, s. 745).

For det fjerde - Omvend dig. Nogle af os

hæmmes i vores udvikling af fejl, vi har

gjort, synder, vi har begået, og beklagel-

ser, som vi lader tynge vores samvittig-
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hed, indtil de vejer så tungt, at vi næsten

knækker sammen.
I tegneserien Radiserne betror Søren

Brun sine nytårsforsætter til Trine. Han si-

ger: „Trine, du vil blive stolt af mig . . . Jeg

har besluttet, at detkommende år skal væ-
re beslutningernes år for mig! Her er en li-

ste med ting i mit liv, som jeg vil rette . .

.

Jeg vil blive en bedre person!"

Trines svar var: „Ikke mig . . . Jeg vil

bruge hele året på at fortryde fortiden . .

.

Søren Brun, det er den eneste måde . .

.

Jeg vil græde over spildt mælk og sukke

over mistet kærlighed . . . Det er meget
nemmere . . . Det er for svært at forbedre

sig . . . Jeg prøvede det engang . . . Det

gjorde mig helt tosset . . . ,Glem fremti-

den' er mit motto . . . Fortryd fortiden!

Åh, hvor jeg fortryder fortiden! Hvorfor

gjorde jeg det ene? Hvorfor gjorde jeg det

andet? Hvorfor? Jeg fortryder det hele!

Åh, hvor jeg fortryder! Hvilken anger!

Hvilke kvaler! Hvilke ..." Søren Brun

sukker og smider sine forsætter væk.

(Udeladelser i originalen).

Betinget af at du omvender dig fra tidli-

gere synder, er vor kærlige himmelske Fa-

der kun interesseret i, hvad du vil gøre

med din fremtid. Lad os vende tilbage til

de spørgsmål, som min fortvivlede unge
venog de, der har overtrådt, somhan hav-

de, stillede. Jeg forsikrer jer om, at I stadig

er inderligt elsket af jeres himmelske Fa-

der og af Herrens kirke. Evangeliets andet

princip er omvendelse, dette skønne frel-

sende princip, uden hvilket alle vi ufuld-

komne mennesker ville være fortabt. Her-

ren har givet dette løfte: „Er eders synder

som skarlagen, de skal blive hvide som
sne; er de end røde som purpur, de skal

dog blive som uld" (Es. 1:18).

Er det ikke et herligt løfte? Og det er kun
betinget af jeres omvendelse. Selv om vej-

en kan være lang og vanskelig, selv om
smerten og sorgen kan være intens, selv

om Kirken må handle kærligt for at afba-

lancere retfærdighed og barmhjertighed,

kan omvendelsesprocessen rense jeres

sjæl, og I kan igen vandre i Helligåndens

lys - overtrædelsen er tilgivet, og sjælen

er renset og helliggjort.

I kender trinene! Udsæt det ikke. Glem
fortiden - bortset fra når I bruger den til at

bygge et bedre liv. Begynd nu at være

værdige til de evige velsignelser, som
Gud har lovet de trofaste.

Mine kostelige unge brødre, må I forstå

at kyskhed er kilden til virkelig mand-
dom, kronen på sand kvindelighed, et

lykkeligt hjems grundvold samt den høje-

ste og mest fuldkomne standard, som lig-

ger til grund for al åndelig fremgang. At
vi, som er blevet kaldet, må være værdige

til at blive udvalgt, beder jeg om i Jesu Kri-

sti navn. Amen.

Betydningen af forberedelse

Ældste Ben B. Banks
De Halvfjerds' Andet Kvorum

„Jeg lover jer unge mænd, at hvis I vil forpligtejer og forberede

jer på at tage på mission, vil det blive den mest belønnende

og spændende oplevelse i jeres liv.

"

Jeg
vil gerne rette mine bemærkninger i

aften til jer unge mænd i Det Aronske

og i Det Melkisedekske Præstedøm-
me, som planlægger eller overvejer at

udføre en mission, og til de unge mænd i

Det Aronske eller i Det Melkisedekske

Præstedømme, som måske kæmper med
om de ønsker at tage på mission eller ej.

Jeg vil gerne fortælle jer denne beret-

ning. I foråret for ni år siden kom min søn

Ben til mig og sagde: „Far, vi skal holde

vores familiesammenkomst til sommer i

det rekreative område ved Flaming Gor-

ge" (omkring 350 km øst for Salt Lake Ci-

ty). „Hvad med om du, jeg og alle drenge-

ne i vores familie, som gerne ville tage af-

sted nogle dage før, kørte på cykel til Fla-

ming Gorge og mødte resten af familien

der?"

Jeg svarede: „Det lyder godt, men vi har

kun en motorcykel!"

Ben sagde: „Nej far, du misforstår mig.

Jeg mener almindelige cykler." Jeg troe-

de, han sagde det for sjov. Han sagde:

„Jeg laver et træningsprogram for os. Vi

står tidligt op om lørdagen, og i tre timer

cykler vi ad de ruter, som jeg planlægger.

Så er vi forberedt på turen, når tiden er in-

de."

Jeg sagde: „OK", uden rigtigt at vide,

hvad jeg ville komme ud for. Jeg havde ik-

ke en cykel og vidste, at jeg måtte bruge

min datters gamle og tunge cykel. Den
havde 10 gear, eksede hjul og et sæde, der

var ekstremt hårdt. Jeg vidste også, at det,

at stå tidlig op lørdag morgen, ikke var

det, jeg holdt mest af. Men fordi nogle af

mine sønner ønskede, at jeg skulle tage

med dem, sagde jeg: „OK".
Da det blev tid til træning og forberedel-

se, fandt jeg på alle mulige undskyldnin-

ger for ikke at tage med på træningsture-

ne. Men en lørdag kørte jeg med dem op
til enden af Parleys Canyon og tilbage. Det

var hårdt, men jeg mente, jeg kunne klare

det. Jeg skulle bare have vidst!

Dagen for selve turen oprandt. Jeg slut-

tede mig til mine drenge den anden dag af

turen, fordi jeg havde møder den første

dag. Rejsen den anden dag førte os fra He-

ber City til Roosevelt (godt 150 km).

Da vi indlogerede os på motellet den af-

ten, ringede jeg til min kone derhjemme
og sagde til hende, at det aldrig havde

gjort så ondt i hele mit liv. Hver eneste

muskel, knogle og fiber i min krop smerte-

de fra top til tå. Jeg bønfaldt: „Når du
kommer i morgen med resten af familien,

så vær sød at medbringe alt det salve og

creme, som du kan finde."

Hun svarede: „Skat, du lyder som om
du har det forfærdeligt."

Jeg svarede hende: „Jeg har det værre

end jeg lyder."

Den næste dag hadede jeg daggryet,

fordi jeg vidste, hvordan det ville være at

sidde på det hårde sæde og igen cykle hele

dagen for at nå vores mål - især stræknin-

gen fra Vernal til Flaming Gorge, som be-

stod af omkring 60 km med stigninger på
op til 9%, og temperaturen ville ligge om-
kring 35 grader. Det er unødvendigt at si-

ge, at hele turen var en meget anstrengen-
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de og vanskelig opgave. Men for mine
sønner, som meget af tiden stod og vente-

de på deres langsomme og uforberedte far

på toppen af bakkerne, var det spænden-
de, sjovt og belønnende.

Den aften, da vi ankom til vores mål,

kom jeg let og dog dybsindigt til erkendel-

sen af, hvor dårligt forberedt jeg var på
det, der skulle have været en dejlig ople-

velse med mine sønner; men ikke blev

det, fordi jeg ikke havde brugt tid til at for-

berede mig ordentligt. Jeg besluttede mig
den aften for, at jeg aldrig igen ville være
så uforberedt. Jeg tog hjem og købte cykler

til mig selv og mine to yngste sønner. Jeg

begyndte at træne og forberede mig, så

mine sønner og jeg næste sommer kunne
cykle til Lake Powell, en strækning på om-
kring 500 km, og det gjorde vi. Året efter

cyklede vi til St. George, og hvert eneste

år derefter cyklede vi til Lake Powell, ind-

til vi blev kaldet på mission til Skotland for

to år siden.

Mine unge venner, hvis det er vigtigt at

forberede sig på en cykeltur, hvorfor er

det så så meget vigtigere for jer at forbere-

de jer på at tjene som missionærer? Hvor-
for? På grund af den evige betydning, som
en mission har i jeres liv og i andres liv. Vi

lærer om det ansvar, vi har, for at forkyn-

de evangeliet, da Jesus sagde: „Gå derfor

hen og gør alle folkeslagene til mine di-

sciple, idet I døber dem i Faderens og Søn-

nens og Helligåndens navn" (Matt.

28:19). Paulus sagde til korinterne: „Thi

om jeg forkynder evangeliet, har jeg ikke

noget at rose mig af; jeg er jo under tvang;

ve mig, om jeg ikke forkynder det!"

(1 Kor. 9:16).

Jeg beder jer, mine unge venner, om
aldrig at skamme jer over Kristi evangeli-

um (se Rom. 1:16). Forbered jer og gør jer

værdige til at modtage en missionærkal-

delse. Lev rent og uplettet. Studér skrif-

terne - ikke kun læs, men studér skrifter-

ne - især Mormons Bog, som præsident

Benson har rådet os til. Vær stærke nok til

at efterleve visdomsordet og følg jeres for-

ældres og præstedømmelederes råd.

Jeg ved, at I unge mænd vokser op i en
udfordrende verden med alle former for

gruppepres. Måske kæmper I med at be-

slutte jer til at tage på mission på grund af

ønsker om uddannelse og beskæftigelse;

eller på grund af en spirende karriere ind-

en for musik eller sport; eller på grund af

et alvorligt forhold til en pige, som det er

svært at rejse fra. Jeg forstår det, fordi jeg

har syv sønner samt en svigersøn, som har
måttet træffe lignende afgørelser. Og dog
har hver eneste besluttet at tjene.

Hvis I spekulerer på eller kæmper med,
hvad der vil være af størst værdi for jer, så

lyt til vejledningen, som Herren har givet:

„Thi du har mange gange ønsket at få at

vide af mig, hvad der var af størst gavn for

dig . . . Og se, nu siger jeg dig, at det, der

vil være til størst gavn for dig, vil være at

forkynde omvendelse for dette folk, så du
kan bringe sjæle til mig, og at du sammen
med dem kan nyde hvilen i min Faders ri-

ge" (L&P 15:4, 6).

Jeg lover jer unge mænd, at hvis I vil for-

pligte jer og forberede jer på at tage på
mission, vil det blive den mest belønnen-

de og spændende oplevelse i jeres liv. Ja,

der vil være mange og forskellige oplevel-

ser - ja, tilmed morsomme oplevelser som
ældsten, der fortalte mig, hvordan han og
hans kammerat steg på bussen. Da de sat-

te sig ned, sad der på sædet foran dem en
bedstefar og et lille barnebarn, som var let-

tere hysterisk. Geniale som missionærer

er, besluttede de at prøve at berolige den
lille dreng og derved hjælpe bedstefa-

deren.

Drengen havde en baseballhue på. Æld-
sterne tog først huen af hans hoved og lod

som om de smed den ud af vinduet, men
i stedet gemte de den hurtigt under deres

sæde. Så fortalte de drengen, at hvis han
ønskede det stærkt nok, kunne han ønske
den tilbage på sit hoved. Drengen så på
sin bedstefar og undrede sig over det, der

skete. Da han gjorde det, satte ældsterne

hurtigt huen på hans hoved igen. Dren-

gen mærkede straks huen på sit hoved,

tog den af, så igen på den og smed den så

ud af vinduet, mens han sagde: „Gør det

igen bedstefar!" Jeg tror, at ældsterne

stod af ved næste stoppested.

Ja, I kan få mange morsomme oplevel-

ser på jeres mission, men de oplevelser,

som I vil få størst glæde af, og som vil være
jeres i evigheden, vil være de gange, hvor
Anden virker gennem jer og berører an-

dres liv, ligesom den gjorde med søster Ci-

ardo fra Sardinien i Italien, som tilsluttede

sig Kirken og kom til Skotland på mission.

Da søster Ciardo rejste på mission, ville

hendes mor ikke tale med hende, og hen-

des far sagde, at hun aldrig mere ville væ-
re velkommen derhjemme. Men denne
unge kvindes tro udvirkede et mirakel.

Omtrent et år efter at søster Ciardo kom
på mission, kom hun en dag for at besøge
mig med tårerne trillende ned af kinder-

ne. Hun havde et brev fra sin mor i hæn-
derne. Der kom også tårer i mine øjne, da

jeg læste brevet, hvor moderen fortalte

datteren, athun var blevet døbt, og at hen-

des far kom i Kirken og ville lytte til lekti-

erne.

Jeg tænker på Tony Ridden og Tracy

McFall fra Skotland, som blev døbt for

nogle år siden. De kom fra en baggrund,
hvor man aldrig ville have troet, at dette

var muligt. Alligevel stod de begge og talte

for blot nogle få måneder siden ved deres

egne missionærafsked med tårer i øjnene

og udtrykte kærlighed og taknemmelig-

hed til de ældster, som havde bragt dem
evangeliet.

Hvor betydningsfulde er søster Ciardo,

Tony Ridden, Tracy McFall og mange an-

dre som dem? Herren giver os svaret på
det spørgsmål: „Kom i hu, at sjæle er af

stor værdi i Guds øjne.

Thi se, Herren, jeres Forløser, led døden
i kødet og led for alle mennesker, for at alle

mennesker måtte omvende sig og komme
til ham . . .

Derfor er I kaldet til at råbe omvendelse

for dette folk.

Og om det skulle ske, at I måtte arbejde

hele jeres liv med at råbe omvendelse til

dette folk og kun førte een sjæl til mig,

hvor stor skal da ikke jeres glæde være
med ham i min Faders rige!" (L&P
18:10-11, 14-15).

I unge af ædel byrd, jeg bærer denne af-

ten vidnesbyrd for jer om, at hvis I vil for-

pligte jer, forberede jer og med et villigt

hjerte gå ud og tjene Jesus Kristus og for-

kynde hans evangelium, så vil jeres vel-

signelser og løn være store. Lyt til vor Frel-

sers ord:

„Dog er I velsignede; thi det vidnes-

byrd, som I har aflagt, er optegnet i himlen

for at beskues af englene, og de glæder sig

over jer, og jeres synder er jer forladt"

(L&P 62:3).

„I er en udvalgt slægt, et kongeligt præ-

steskab" (1 Pet. 2:9).

Bliv på Herrens side, og I vil finde evig

glæde og opfyldelse af jeres ønsker. Jeg

bærer mit vidnesbyrd for jer, at Jesus er

Kristus, Guds Søn. Dette er hans kirke.

Præsident Ezra Taft Benson er vores le-

vende profet. I Jesu Kristi navn. Amen.
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Gode minder
er virkelige velsignelser

Ældste Joe J. Christensen
De Halvfjerds' Første Kvorum

Gode minder skaber en , Edens Have, som vi aldrig skal fordrives fra.

'

"

Brødre, det er et privilegium at være

sammen med jer i aften. Jeg har vir-

kelig glædet mig over de budskaber,

som vi har hørt.

En person, der var lidt mere poetisk end
teologisk, har sagt: „Minder er en Edens

Have, som man aldrig skal fordrives fra"

.

Gode minder er virkelige velsignelser. I

aften vil jeg gerne fortælle om nogle min-

der, som har haft betydning for mig.

Da jeg var dreng omtrent i samme alder,

som nogle af jer diakoner, var min far bi-

skop for wardet i vores lille Banida i det

sydøstlige Idaho. Jeg mindes første gang

han tog mig med til Salt Lake City for at

overvære præstedømmemødet ved gene-

ralkonferencen. Dengang virkede min far

meget gammel. Når jeg regner efter nu,

må han have været omkring 38 år. Jeg var

lykkelig for at være sammen med ham.

Jeg kan huske, at vi sad på balkonen -

derovre på nordsiden. Før mødet begynd-
te, fortalte far mig, hvem af brødrene på
forhøjningen der var præsident Heber J.

Grant, og hvem der var hans rådgivere.

Jeg så de tolv apostle og de andre brødre.

Og den aften kom en varm følelse af kær-

lighed og respekt for Kirkens ledere over

mig, og denne følelse er vokset lige til i

dag.

Den aften besluttede jeg, at jeg ville gøre

alt, hvad jeg kunne, for at støtte min far

som biskop. Jeg ønskede ikke at gøre no-

get, som kunne gøre ham forlegen eller

skuffe ham. I dag er jeg stadig taknemme-
lig for disse følelser, som jeg fik den aften.

Ingen af os ved, hvor længe vi skal leve.

I Mormons Bog stiller Alma spørgsmålet:

„Kan I se op til Gud på den dag med rent

hjerte og rene hænder?" (Alma 5:19). Jeg

kan huske engang, hvor behovet for at ha-

ve „skyldfri hænder og hjertet rent" (SI.

24:4) fik stor betydning for mig.

Det var kort efter, at min ven David

Carlson og jeg havde bestået eksamen fra

Preston High School. Vi var stolte over, at

det var den samme skole, som præsiden-

terne Ezra Taft Benson og Harold B. Lee

havde gået på, da de voksede op. Selv om
de havde ændret navnet fra Oneida Stake

Academy til Preston High School, foregik

nogle af vores klasser stadig i den samme
bygning.

Vi mente, at 1946 var det „gyldne år" for

sport på Preston High. Det år vandt vores

hold distriktsmesterskaberne i hver ene-

ste sportsgren, og i basketball vandt vores

hold statsmesterskabet - og det var den-

gang, hvor små skoler spillede mod de

store.

David var en af mine gode venner, og

jeg tror, at han var ven med næsten alle i

skolen. Han var en god elev. Han arbejde-

de hårdt og fik gode karakterer. Han yde-

de gode præstationer som spejder og i se-

minar, og han var en sportsmand der var

god til alle former for sportsgrene. David

var på basketballholdet, og hans spil var

en af årsagerne til, at vores hold vandt

statsmesterskabet

.

Kort efter afgangseksamen kom David

på hospitalet for noget, som alle troede var

en rutinemæssig operation, men der op-

stod komplikationer. Der kom infektion,

og det næste vi hørte var, at han var død.

Vi kunne ikke tro det. I en alder af 18 år var

David død. Hvilket chok! Jeg kan stadig

huske, hvor ondt det gjorde at miste en

god ven.

Hans begravelse foregik i stavscenteret.

Alle syntes at være til stede. Det var stu-

vende fuldt som ved en stavskonference.

Der var kun var ståpladser tilbage.

Biskop Eberhard fremsatte i sin tale en

udtalelse, som gjorde stærkt indtryk på
mig. Han pegede over på nadverbordet og

sagde: „Når David knælede for at velsig-

ne nadveren, vidste jeg, at han knælede

med , skyldfri hænder og hjertet rent' . Jeg

behøvede aldrig at bekymre mig over,

hvad han havde gjort lørdag aften."

Jeg syntes, at det var en af de bedste

komplimenter, han kunne have givet min

ven. Og jeg ønskede at leve på en sådan

måde, at min biskop ikke behøvede be-

kymre sig over, hvad jeg havde gjort afte-

nen før. Jeg er sikker på, at det vil være

godt for alle at træffe en lignende beslut-

ning.

Et andet minde lærte mig mere om vær-

dien og betydningen af at udføre en mis-

sion.

For nogle år siden, da jeg var præsident

for Missionærernes Træningscenter i

Provo i Utah, havde jeg en dejlig samtale

med en af missionærerne, somkom ind på

mit kontor. Han var klart ældre end gen-

nemsnittet af de unge ældster. Han var

omkring 25 år, og han fortalte mig om sin

omvendelse.

Da han var 16, blev han døbt i Europa

sammen med sin mor. Hans far havde ik-

ke noget imod, at hans hustru og søn til-

sluttede sig Kirken, selv om han ikke selv

var interesseret. Han var bankmand og

ønskede, at hans søn forberedte sig på en

karriere inden for samme område.

Den unge mand elskede at studere i

skrifterne, men havde nu og da lidt prob-

lemer, når hans far forstyrredeham under

seminarstudierne og sagde: „Spild ikke

din tid med at studere sådan noget. Læs
dine lektier, så du kan komme ind på
universitetet."

Ældsten sagde: „En nat nogen tid sene-

re, da jeg var omkring 18 år, havde jeg en

drøm. Jeg drømte, at jeg var blevet kaldet

på mission til Japan. Det føltes så rart. Jeg

ønskede virkeligt at tage afsted. Men næ-

ste dag, hvor jeg fortalte mine forældre

om min drøm, indvendte min far kraftigt:

,Nej, nej! Spild ikke to år af dit liv på en

mission. Du skal fortsætte dine universi-

tetsstudier.'"

Da han alligevel var for ung til at tage på
mission, fortsatte han sine universitets-

studier. Han valgte at komme til Brigham

Young University. Han studerede finansi-
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ering og bankvidenskab, fortsatte og fik

en MBA (Master of Business Administra-

tion).

Han blev ansat af en international bank-

virksomhed i Tyskland og klarede sig

meget fint som en lovende ung erhvervs-

leder, men ønsketom at udføre en mission

ville ikke forlade ham, så han gik til sin bi-

skop og stavspræsident. Da han fortalte

sin stavspræsident om den levende drøm,

hanhavde haft for flere år sidenom at tage

på mission til Japan, smilede stavspræsi-

denten og sagde: „Tja, jeg tror ikke du
kommer til Japan. Missionærer herfra kal-

des som regel til et andet land på konti-

nentet, og nogle få kommer til Storbritan-

nien."

Da han modtog sin kaldelse, og faderen

hørte om det, forsøgte han at få sønnen til

at ændre mening, fordi han mente, at en

afbrydelse på to år ville være en katastrofe

for sønnens professionelle karriere. En af

lederne fra banken kom fra Frankfurt og

forsøgte at tale ham fra at rejse ved at sige

noget i retning af dette: „Min dreng, ved

du, hvor meget dette vil koste dig i løn og

tabte muligheder? Du burde sætte dig ned
og regne det ud."

Ældsten fortalte, at det havde han gjort,

og han havde fundet ud af, at missionen

ville koste ham et meget stort beløb - over

1,1 million kr. Der kom tårer i hans øjne,

og han sagde: „Men præsident, om det

skulle koste flere gange det beløb, så ville

jeg stadig være her, fordi jeg ved, at det,

Herren ønsker at jeg skal gøre, er at tage

på mission."

Ældsten var en af de få, jeg kan huske,

som forlod Missionærernes Træningscen-

ter talende det japansk, han havde lært,

med tysk accent. Han blev kaldet til Japan.

Han udførte en vellykket mission, og jeg

er sikker på, at da han var færdig, var der

mange internationale firmaer, som gerne

ville ansætte en ung erhvervsleder, der

kunne tale engelsk, tysk og japansk - de

mest betydningsfulde sprog i den økono-

miske verden. Selv om han ikke tjente en

krone mere, ved han stadig, at han har

gjort det, som Herren ønskede, han skulle

gøre.

Gennem profeten Joseph Smith har

Herren åbenbaret det skriftsted, som vi al-

lerede har hørt fra ældste Banks i aften -

„det, der vil være til størst gavn for dig, vil

være at forkynde omvendelse for dette

folk, så du kan bringe sjæle til mig" (L&P

15:6; 16:6).

I årenes løb er jeg blevet dybt imponeret

af de tusinder af missionærer, vi har set på
Missionærernes Træningscenter, på Ricks

College og andre steder, som har vist de-

res villighed til at tage på mission - og

nogle af dem med store personlige ofre.

Brødre, må vi i vores liv i almindelighed

Præsident Ezra Taft Benson og hans andenrådgiver, præsident Thomas S. Monson.

og i vores præstedømmeansvar i særde-

leshed være et eksempel, som David, min
gode ven, så vores biskopper ikke behøv-

er at spekulere eller bekymre sig over,

hvad vi har gjort lørdag aften.

Jeg er taknemmelig for mine sønner,

som stadig følges med mig til præstedøm-

memøder ved generalkonferencen. I unge
brødre, som uanset grunden ikke er her

sammen med jeres fædre i aften, kan be-

slutte lige nu, at når I bliver velsignet med
sønner, vil I følges med dem med til præ-

stedømmemøderne ved generalkonferen-

cen, ligegyldigt hvor de bliver vist.

Når jeg ser op på balkonen i aften, ser

jeg nogle af jer unge mænd, som sidder

sammen med jeres fædre, og jeg mindes -

jeg kan huske den første gang for så længe

siden. Min far døde for fire år siden, og

især ved præstedømmemøder ved gene-

ralkonferencen mindes jeg hvor meget vi

savner ham. Må vi stræbe efter aldrig at

gøre noget, som kunne gøre vor himmel-

ske Fader eller vores forældre forlegne el-

ler skuffede. Det vil bidrage til at flere af

vores minder bliver gode, fordi gode min-

der skaber den „Edens Have, som vi ald-

rig skal fordrives fra."

Unge brødre, vi respekterer jer. Vi har

tillid til, at I vil opnå det bedste, I har i jer,

og vi elsker jer.

Vor himmelske Fader lever. Han elsker

også jer og kender jer ved navn. Jesus er

Kristus, og dette er hans kirke, som ledes

af levende profeter, der præsiderer ved

dette præstedømmemøde ved general-

konferencen. Jeg bærer dette vidnesbyrd i

Jesu Kristi hellige navn. Amen.

STJERNEN

41



Den tjeneste, der tæller

Præsident Thomas S. Monson
Andenrådgiver i Det Første Præsidentskab

„Alle, der er engageret i Herrens værk, har ansvar for at nå ud til

dem, der er mindre aktive, og føre dem tilbage til Herrens tjeneste.

Deres sjæle er så umådelige kostbare.
"

Da jeg kørte til kontoret en morgen,

kom jeg forbi et renseri, hvor der

ved siden af indgangen var et skilt,

hvorpå der stod: „Det er service, der tæl-

ler" . Jeg formoder at det på meget konkur-
renceprægede områder, som fx renserier

eller andre virksomheder er service, der

adskiller en butik fra en anden.

Jeg kunne simpelt hen ikke få budskabet

på dette lille skilt ud af mine tanker. Plud-

selig forstod jeg hvorfor. Det er rent fak-

tisk service, der tæller - i Herrens tjeneste

.

Vi beundrer og respekterer alle den æd-
le og kendte konge i Mormons Bog - ja,

kong Benjamin. Hvor må folket dog have

respekteret ham, for de samledes i stort tal

for at høre hans ord og få hans råd. Jeg fin-

der det meget interessant, at folkeskaren

„opslog teltene rundt omkring templet,

hver mand med sin teltdør vendt mod
templet, så de kunne blive i teltene og dog
høre de ord, som kong Benjamin ville tale

til dem" (Mosiah 2:6). Der måtte tilmed

rejses et højt tårn, for at folket kunne høre

hans ord.

Med en inspireret leders sande ydmyg-
hed berettede kong Benjamin om sit øn-

ske om at tjene sit folk og føre dem på ret-

færdige veje. Så sagde han til dem:
„Fordi jeg sagde til jer, at jeg havde til-

bragt mine dage for at tjene jer, ønsker jeg

ikke at rose mig, thi jeg har kun stået i

Guds tjeneste.

Og se, jeg siger jer dette, for at I kan få

visdom og lære, at når I er i jeres medmen-
neskers tjeneste, tjener I blot Gud" (Mosi-

ah 2:16-17).

Det er den form for tjeneste, der tæller,

brødre - den form for tjeneste, som vi alle

er blevet kaldet til, nemlig Herren Jesu

Kristi tjeneste.

Når han inddrager os i hans sag, opford-

rer han os til atkommeham nær . Han taler

til dig og til mig:

„Kom hid til mig, alle I, som er trætte og
tyngede af byrder, og jeg vil give jer hvile.

Tag mit åg på jer og lær af mig, thi jeg er

sagtmodig og ydmyg af hjertet; ,så skal I

finde hvile for jeres sjæle.'

Thi mit åg er gavnligt, og min byrde er

let" (Matt. 11:28-30).

Han giver denne forsikring til alle, som
drager i hans tjeneste: „Jeg vil gå foran jer

.

Jeg vil være på jeres højre og venstre side;

min And skal være i jeres hjerter og mine
engle rundt omkring jer til at styrke jer"

(L&P 84:88).

Der er mange, der er til stede her i aften,

der har ansvar for at være ledere for dem,
der bærer Det Aronske Præstedømme. Til

jer siger jeg: Den bedste undervisning, I

kan give, er et godt eksempel. Ungdom-
men har brug for færre kritikere og flere

eksempler, de kan følge. Alle, der er enga-

geret i Herrens værk, har ansvar for at nå

ud til dem, der er mindre aktive, og føre

dem tilbage til Herrens tjeneste. Deres

sjæle er så umådelige kostbare.

I en åbenbaring til profeten Joseph

Smith, Oliver Cowdery og David Whit-

mer, belærte Herren:

„Kom i hu, at sjæle er af stor værdi i

Guds øjne.

Thi se, Herren, jeres Forløser, led døden

i kødet og led for alle mennesker, for at alle

mennesker måtte omvende sig og komme
til ham . . .

Og hvor stor er ikke hans glæde over

den sjæl, der omvender sig!

Derfor er I kaldet til at råbe omvendelse

for dette folk.

Og om det skulle ske, at I måtte arbejde

hele jeres liv med at råbe omvendelse til

dette folk og kun førte een sjæl til mig,

hvor stor skal da ikke jeres glæde være

med ham i min Faders rige!

Og dersom jeres glæde kan være så stor

over en eneste sjæl, som I har ført til mig i

min Faders rige, hvor meget større glæde

ville I da ikke have, om I kan føre mange
sjæle til mig!" (L&P 18:10-11, 13-16).

For nogle år siden overværede jeg præ-

stedømmets lederskabsmøde ved stavs-

konferencen i Monument Park West stav,

og dette skriftsted blev temaet for den be-

søgende fra Velfærdskomiteen, min tidli-

gere stavspræsident, Paul C. Child. På sin

sædvanlige måde forlod bror Child forhøj-

ningen og begyndte at gå ned langs ræk-

kerne af de forsamlede præstedømmebæ-
rere. Han citerede verset: „Kom i hu, at

sjæle er af stor værdi i Guds øjne" (L&P

18:10). Så stillede han spørgsmålet:

„Hvem kan sige mig, hvad et menneskes

sjæl er værd?"
Alle dem, der var til stede begyndte at

tænke på et svar, hvis bror Child skulle

spørge ham. Jeg var vokset op under hans

ledelse, og jeg vidste, at han aldrig ville

spørge et medlem af højrådet eller et med-
lem af biskoprådet; han ville pege på én,

som mindst ventede det. Ganske rigtigt,

ved hjælp af en liste, han havde, kaldte

han på en af ældsternes kvorumspræsi-

denter. Lamslået stammede denne bror,

mens han spurgte: „Vil du venligst genta-

ge spørgsmålet?" Spørgsmålet blev gen-

taget fulgt af en endnu længere pause.

Pludselig kom svaret: „Værdien af et

menneskes sjæl er dets evne til at blive

som Gud."
Bror Child lukkede sin bog, gik tilbage

til forhøjningen og sagde hviskende, da

han passerede mig: „Et dybsindigt svar;

et dybsindigt svar."

Med dette perspektiv i vores sind er vi

rede til at udføre den store mission, at

bringe sjæle til ham.
Mange af jer bærer Det Aronske Præste-

dømme. I forbereder jer på at komme til at

tjene som missionærer. Begynd nu i jeres

ungdom at lære glæden ved at tjene Me-
sterens sag.

Efter taksigelsesdagen for et år eller to

siden fik jeg et brev fra en enke, som jeg

havde kendt i den stav, hvor jeg tjente i

præsidentskabet. Hun var lige kommet
hjem fra en middag, som var arrangeret af
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Det Første Præsidentskab, fra venstre: førsterådgiver, præsident Gordon B. Hinckley, præsident Ezra Taft

Benson og andenrådgiver, præsident Thomas S. Monson.

hendes biskopråd. Hendes ord afspejler

den fred, hun følte, og den taknemmelig-

hed, som fyldte hendes hjerte:

„Kære præsident Monson.

Jeg bor nu i Bountiful. Jeg savner men-
neskene i vores gamle stav, men lad mig
fortælle dig om noget vidunderligt jeg har

oplevet, jeg havde. I begyndelsen af nov-

ember modtog alle enkerne og de ældre en
invitation til en dejlig middag. Vi fik at vi-

de, at vi ikke behøvede at bekymre os om
transporten, da de lidt yngre i wardet ville

sørge for det.

På det aftalte tidspunkt ringede en meg-
et venlig ung mand på døren og kørte mig
og en anden søster til stavscenteret. Da vi

ankom, ledsagede to unge mænd os til kir-

kebygningen, og de unge piger fulgte os

til garderoben og derefter ind i aktivitets-

salen, hvor vi sad og talte sammen nogle

minutter.

Derpå førte de os til bordene, hvor der

på hver side af os sad enten en ung mand
eller en ung pige. Der blev så serveret en
god taksigelsesmiddag for os, og bagefter

var der dejlig underholdning.

Efter underholdningen fik vi dessert -

enten æbletærte eller græskartærte. Da vi

skulle hjem, fik vi en plastikpose med en

skive kalkunkød og to boller. Så kørte de

unge mænd os hjem. Det var en virkelig

dejlig aften. De fleste af os fældede en tåre

eller to ved den kærlighed og respekt, som
blev vist os.

Præsident Monson, når man ser unge
mennesker behandle andre, som disse

unge mennesker gjorde, mener jeg, at Kir-

ken er i gode hænder."

Jeg tænkte tilbage på min forbindelse

med denne søde enke, der nu er blevet

gammel, men stadig tjente Herren. Orde-
ne fra Jakobs Brev kom til mine tanker:

„En ren og ubesmittet gudsdyrkelse for

Gud, vor Fader, er dette: at besøge fader-

løse og enker i deres trængsel og bevare

sig selv uplettet af verden" (Jak. Brev

1:27).

Jeg tilføjer min egen ros: Gud velsigne

de ledere, de unge mænd og unge piger,

som så uselvisk bragte en sådan glæde til

de ensomme og en sådan fred til deres

sjæle. Ved denne oplevelse lærte de be-

tydningen af tjeneste og mærkede Her-

rens nærhed.

En af de fremragende missionærer fra

Kirkens begyndelse var Joseph Millett,

som var på mission i Canadas provinser

ved Atlanterhavet, da han kun var 18 år

gammel. Hans mission var præget af skuf-

felser, dog afbrudt af trosfremmende op-

levelser - tilmed mirakuløs indgriben fra

Herrens side. Denne mand, som hele livet

tjente Herren, lærte på sin mission, hvad
det vil sige at mangle og at give. Med sine

egne ord beskriver han sig selv for os. Føl-

gende er taget fra hans dagbog:

„En af mine børn kom ind og sagde, at

bror Newton Halls familie ikke havde me-
re brød. De havde ikke fået noget den dag.

Jeg hældte . . . vores mel i en sæk for at

give det til bror Hall. Netop da kom bror

Hall ind. Jeg sagde: ,Bror Hall, hvor meget

mel mangler I?'

,Bror Millett, vi har ingenting.'

,Bror Hall, der er noget i den sæk. Jeg

har delt melet op og ville give det til dig.

Dine børn fortalte mine, at I ikke havde

mere.'

Bror Hall begyndte at græde. Han sag-

de, at han havde forsøgt hos andre, men
han havde ikke fået noget. Han gik hen til

cedertræerne og bad til Herren, og Herren

fortalte ham, at han skulle gå til Joseph

Millett.

Ja, bror Hall, du behøver ikke give mig
det tilbage igen, hvis Herren sendte dig ef-

ter det. Du skylder ikke mig noget for

det.'"

Hans dagbog fortsætter: „Man kan ikke

forestille sig, hvor dejligt det var at vide, at

Herren vidste, at der var en person, der

hed Joseph Millett" (i Eugene England,

New Era, juli 1975, s. 28).

Brødre, Herren kender hver eneste af

os. Tror I blot et øjeblik, at han, der lægger

mærke til spurven, der falder, ikke ville

være opmærksom på vores behov og vo-

res tjeneste. Vi kan ganske enkelt ikke til-

lade os at tillægge Guds Søn de samme
egenskaber, som vi finder i os selv.

For nogen tid siden kom min gode ven

G . Marion Hinckley fra Utah County , som
jeg rider sammen med, med to af sine bør-

nebørn, der var brødre op på mit kontor.

Den ene havde udført en hæderlig missi-

on i Japan og den anden i Skotland. Bror

Hickley sagde: „Lad mig fortælle om en

dejlig oplevelse, som mine børnebørn

havde." Han var lige ved at revne af

stolthed.

I det fjerne Japan standsede en professi-

onel gadefotograf den ene af de to brødre,

fordi han havde taget et billede afhambæ-
rende på et lille barn. Han tilbød at sælge

billedet til missionæren og hans kamme-
rat. De forklarede, at de levede efter et

stramt budget, at de var missionærer, og
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de gjorde fotografen opmærksom på de-

res navneskilte. De købte ikke billedet.

Nogle måneder senere spurgte brode-

ren, som tjente i Skotland, to missionæ-

rer, hvorfor de var kommet for sent til et

zonemøde. De fortalte så denne historie:

En meget påtrængende gadefotograf hav-

de forsøgt at sælge dem et billede af en

missionær i Japan, som bar på et lille barn.

De havde ingen interesse i billedet, men
for at undgå at komme endnu mere for

sent til deres zonemøde, købte de billedet.

„En usandsynlig historie," svarede

ældste Lamb, hvorpå de gav ham billedet.

Han kunne ikke tro sine egne øjne. Det var

et billede af hans egen bror i det fjerne

Japan.

Den dag på mit kontor viste de mig bille-

det og erklærede, mens deres bedstefar

strålede: „Herren ihukommer sine tjene-

re, missionærerne."

Da de forlod mit kontor, tænkte jeg: „Ja,

Herren ihukommer sine missionærer - og
deres fædre, deres mødre, deres bedste-

forældre og alle, som ofrer for at støtte

missionærerne, så kostelige sjæle kan
blive undervist og modtage hans evange-

lium."

Nuvel, der er ikke mange, der befinder

sig i frontlinien inden for missionering i de

kaldelser, de har. Husker Gud også dem?
Ihukommer han også deres behov og de-

res hjertes længsler? Hvad med dem, som
har været i rampelyset, men er blevet

gamle, mens de trofast tjente, er blevet af-

løst og er gledet ud i anonymiteten i kirke-

medlemmernes store forsamlinger? For

alle sådanne personer vidner jeg, at Her-

ren virkelig husker dem og velsigner dem.

For mange år siden fik jeg til opgave at

dele en stav i Modesto i Californien. Lør-

dagsmøderne var afholdt, de nye stavs-

præsidentskaber valgt og forberedelserne

til bekendtgørelserne, der skulle gives

næste morgen ved søndagsmødet, af-

sluttet.

Da søndagsmødet skulle til at begynde,

for den tanke gennem mit hoved, at jeg

havde været i Modesto før. Men hvornår?

Jeg lod min tanker gå tilbage gennem åre-

ne for at bekræfte tanken, jeg havde.

Pludselig huskede jeg det. Modesto hav-

de for mange år siden været en del af San
Joaquin stav. Stavspræsidenten var Clif-

ton Rooker. Jeg havde boet hos ham ved
en konference. Men det var for mange år

siden. Kunne mine tanker spille mig et

puds? Jeg spurgte stavspræsidentskabet,

som sad på forhøjningen: „Er dette den
samme stav, som Clifton Rooker engang
præsiderede over?"

Brødrene svarede: „Ja, det er det. Han
var tidligere vores præsident."

„Det er mange år siden, jeg sidst var

her," sagde jeg. „Er bror Rooker her i

dag?"

De svarede: „Bestemt. Vi såham tidlige-

re, da han kom til konferencen.

"

Jeg spurgte: „Hvor sidder han i dag,

hvor staven skal deles?"

„Det ved vi ikke helt præcis," svarede

de. Det var et godt svar, for bygningen var

helt fuld.

Jeg trådte hen til talerstolen og spurgte:

„Er Clifton Rooker til stede?" Der var han
- helt bagest i aktivitetssalen, næsten
usynlig fra talerstolen. Jeg følte mig inspi-

reret til offentligt at sige til ham: „Bror

Rooker, vi har en plads til dig her på for-

højningen. Vil du være venlig at kommer
herop."

Hvert eneste øje var vendt mod Clifton

Rooker, da han banede sig vej helt nede
fra den bageste del af bygningen op til for-

højningen, hvor han kom til at sidde ved
min side. Jeg fik lejlighed til at bede ham,
en af stavens pionerer, om at bære sit vid-

nesbyrd og fortælle forsamlingen, som
han elskede, at det i virkeligheden var

ham, der havde nydt glæde af den tjene-

ste, han havde ydet sin himmelske Fader

og stavens medlemmer.

Da mødet var færdigt, sagde jeg: „Bror

Rooker, kunne du tænke dig at komme
med mig ind i højrådsværelset og hjælpe

mig med at indsætte de to nye præsident-

skaber i disse stave?"

Han svarede: „Det ville være et højde-

punkt for mig."

Vi gik til højrådsværelset . Der forenedes

vores hænder, hans og mine og det afløste

stavspræsidentskabs, da vi indsatte de to

nye stavspræsidentskaber i deres kaldel-

ser. Bror Rooker og jeg omfavnede hinan-

den, da han sagde farvel og tog hjem.

Tidligt næste morgen, da jeg var kom-
met hjem, ringede Clifton Rookers søn.

„Bror Monson," sagde han, „jeg vil gerne

fortælle dig noget om min far. Han døde i

morges; men før han gjorde det, sagde

han, at i går var den lykkeligste dag i hele

hans liv."

Da jeg hørte, hvad bror Rookers søn sag-

de, standsede jeg op for at takke Gud for

den inspiration, jeg fik til at indbyde den-

ne gode mand, mens hans stadig var i live

og kunne nyde det, til at træde frem og

modtage anerkendelse fra den stavs med-
lemmer, som han havde tjent.

Til alle, som tjener Herren ved at tjene

deres medmennesker, og til dem, som
modtager denne uselviske tjeneste, synes

Forløseren at tale, da han erklærede:

„Men når Menneskesønnen kommer i

sin herlighed, og alle englene med ham,
da skal han sætte sig på sin herligheds

trone.

Og alle folkeslag skal samles foran ham,

og han skal skille dem fra hverandre, lige-

som hyrden skiller fårene fra bukkene.

Og han skal stille fårene ved sin højre si-

de og bukkene ved den venstre.

Da skal Kongen sige til dem ved sin høj-

re side: ,Kom hid, min Faders velsignede!

arv det rige, som har været jer beredt fra

verdens grundvold blev lagt.

Thi jeg var sulten, og I gav mig at spise;

jeg var tørstig, og I gav mig at drikke; jeg

var fremmed, og I tog jer af mig;

jeg var nøgen, og I gav mig klæder; jeg

var syg, og I så til mig; jeg var i fængsel, og

I besøgte mig.'

Da skal de retfærdige svare ham og sige:

,Herre! når så vi dig sulten og gav dig

mad, eller tørstig og gav dig at drikke?

Når så vi dig fremmed og tog os af dig,

eller nøgen og gav dig klæder?

Når så vi dig syg eller i fængsel og besøg-

te dig?'

Og Kongen skal svare og sige til dem:

,Sandelig siger jeg eder: hvad I har gjort

imod en af mine mindste brødre dér, har I

gjort imod mig.'" (Matt. 25:31-40).

At hver eneste af os må være kvalificeret

til at modtage denne velsignelse fra vor

Herre er minbøn i Jesu Kristi navn. Amen.
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Narkotikaens svøbe

Præsident Gordon B. Hinckley
Førsterådgiver i Det Første Præsidentskab

„Kan nogen tvivle på, at indtagelse af disse stoffer, der ødelægger

forstanden og legemet, er en vanhellig handling? Tror nogen,

at Guds And kan dvæle i legemets tempel, når dette legeme

er forurenet af disse ødelæggende elementer?"

Brødre, det har været et dejligt møde,
hvor vi er blevet rørt, opløftet og
motiveret, og jeg beder om, at Her-

rens Ånd fortsat må være tilstede.

Dette halvårlige møde for titusinder

drenge og mænd er en enestående og vid-

underlig religiøs konference. Jeg ønsker at

tale om to emner i aften.

Det første er en tak til mine brødre

blandt De Halvfjerds, som blev hæderligt

afløst fra aktiv tjeneste i eftermiddags.

Andre vil med tiden blive kaldet til at tage

deres pladser. Ingen, der er til stede her,

behøver at få at vide, at Kirken vokser.

Den spreder sig over hele jorden på en be-

mærkelsesværdig måde. Det giver mange
administrationsproblemer. Tempoet er

højt, og kravene er mange. Sammen med
denne vækst er der et voksende antal

mænd, der har tro og evner, og som i en

periode kan tjene på fuld tid. Som det blev

bekendtgjort for nogle år siden, vil der

være udskiftning blandt brødrene i De
Halvfjerds. Tilsvarende vil alder og hel-

bredstilstand være faktorer, der afgør

hvor lang en periode, brødrene bliver bedt

om aftjene.

Må jeg til dem, der lige er afløst eller har

modtaget emeritusstatus, udtrykke tak på
hele Kirkens vegne. Uden undtagelse har

I udført et strålende stykke arbejde. Da I

blev kaldet, viede I jer til dette arbejde. I er

rejst derhen, hvor I er blevet bedt om, og
har aldrig beklaget jer. I har haft lange og
trættende arbejdsdage. I har taget jer af al-

vorlige problemer. I har været fuldstæn-

dig loyale over for Kirken og dens med-
lemmer. I har til tider tjent med fare for je-

res helbred. I har rejst, når den menneske-
lige forstand ville have sagt, at I burde

blive hjemme. I har ofret personlige mid-

ler ved at afse jeres fulde tid til værket.

I har udøvet apostolsk myndighed ved
at bringe evangeliet til jordens nationer. I

har udøvet den guddommelige beseg-

lingsmagt i Herrens templer. I har talt fra

snesevis af talerstole med kraft og overbe-

visning, og forsikret jeres tilhørere med
dyb oprigtighed, som vælder frem fra de

stærke og sikre vidnesbyrd, som I har i je-

res hjerte. Jeres hustruer har været en del

af alt dette. De har også ydet ofre. I mange
tilfælde er de blevet hjemme, mens deres

mænd har været ude at rejse i deres tjene-

stegerning. De har kendt til ensomhed, ja,

tilmed bekymring. Til dem giver vi udtryk

for vores dybe og oprigtige taknemmelig-

hed. Vi takker hver eneste af jer inderligt.

Selv om disse brødre afløses fra tjeneste

i Kirken, har de stadig meget at tilbyde . De
ermænd, som har vist dømmekraft og vis-

dom. De kender evangeliet. De ved, hvor-

dan man taler om det. De ved, hvordan
man underviser i det. De ved, hvordan
man efterlever det. De er ikke rede til at

lægge sig ned og dø. De har så meget vær-
difuldt i sig, at de stadig kan yde væsentli-

ge bidrag. Nogle har fysiske begrænsnin-

ger, så det ikke kan anbefales, at de kaldes

til visse opgaver, mens andre ikke be-

grænses tilsvarende, med undtagelse af

de skavanker alderen bringer, sommed ti-

den vil gøre os alle langsomme. I stavs-

præsidenter og biskopper bør tale med
dem og finde frem til deres ønsker og lade

jer vejlede deraf.

De har tjent som generalautoriteter med
verdensomspændende myndighed. Man
skylder dem meget taknemmelighed, stor

respekt og forståelse. Vær opmærksom-
me på deres helbredstilstand og forhold.

De forlader de aktive generalautorite-

ters rækker med vores anbefaling for vel

udført arbejde, med vores kærlighed på
grund af det vidunderlige samarbejde vi

har haft med dem og deres hustruer, med
vores respekt for deres godhed og styrke,

med vores gode ønsker om sundhed og
styrke og en smule afslapning fra det meg-

et hektiske liv, de har levet under, samt

vores bønner om, at Herren vil velsigne

dem og deres hustruer og forsøde deres

dage i årene fremover. Det er ikke let at

trække sig tilbage fra noget hverv, som
man fuldt ud har helliget sig i en længere

periode. Selve arbejdet blandt menne-
sker, som er kommet til at kende dem og

elske dem, gør en pludselig afbrydelse i en

krævende indsats vanskeligere.

Må Gud velsigne jer, kære brødre. Jeres

vidnesbyrd om sandheden af dette værk
er stærkt og levende. Vi har hørt jeres ud-

talelser. Jeres kærlighed til Herren er ægte

og personlig. Vi ved det. Jeres ønske om at

tjene er oprigtigt og prisværdigt. Vi ved
det, fordi vi har arbejdet ved jeres side. I

skal vide, at I fortsat vil være med i vores

bønner, og at vi aldrig vil glemme jer, fordi

vi har tjent sammen med jer ved frontlini-

erne i dette store og livsvigtige værk.

Nu vil jeg gerne sige nogle ord om et an-

det emne. Det behandles meget i de of-

fentlige medier i denne tid. Det er den ud-

bredte brug af narkotika med alt, hvad

deraf følger.

Forleden dag modtog jeg et brev fra en

embedsmand, som i årevis har været in-

volveret i kampen mod narkotika. Han
skrev: „Jeg ved af egen erfaring, hvilken

svøbe narkotika er for dette land og for an-

dre lande. Det tab af verdens menneskeli-

ge og økonomiske ressourcer, der forårsa-

ges af dette problem, er umådeligt og truer

selve frihedens grundvold. Jeg har set fa-

milier blive opløst, moralen bryde sam-

men og menneskeliv gå tabt, både direkte

og indirekte på grund af narkotikamis-

brug."

Jeg er sikker på, at denne mand ved,

hvad han taler om. Han beder om hjælp,

om offentlighedens hjælp, om Kirkens

støtte imod denne forfærdelige svøbe,

som ødelægger så mange. Wall Street Jour-

nal fremkom for nogle dage siden med re-

sultaterne af en landsdækkende under-

søgelse, som angav, at „tre ud af fire ame-
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rikanere var blevet personligt berørt af

narkotika. Halvdelen har selv anvendt

narkotika eller også havde et medlem af

familien gjort det. 43% siger, at de anser

narkotika for at være nationens væsentlig-

ste problem."

Artiklen fortsætter og siger: „En overra-

skende stor del af de adspurgte vælgere

(70 %) tror, at mindst halvdelen af de for-

brydelser, der begås i deres nabolag har

forbindelse med narkotika. Tilsvarende

siger 70% af dem, der har børn i alderen

mellem 13 og 17, at der sælges narkotika

på deres børns skoler."

Som de fleste af jer ved, har USA's præ-

sident beskrevet narkotikaproblemet som
den største indre fare, der truer vores

land. Han har igangsat en kampagne mod
narkotika, hvori der anvendes omkring 8

milliarder dollars på at styrke politiet, på
at bygge flere fængsler og af andre foran-

staltninger.

På trods af dette „var de, der svarede i

undersøgelsen meget skeptiske over for,

om kampen kunne vindes. Kun en tredje-

del troede, at et føderalt program kunne
gøre ,meget' eller ,en hel del' ved narkoti-

kaproblemet."

En kvinde sagde: „Ikke nogen sum af

penge kan standse det. Det er nødvendigt

med en ændring i menneskers hjerte og
sind. Unge mennesker må tænke: Jeg har

kun ét legeme, og jeg får brug for det hele

livet'" (Wall Street Journal, 22. september

1989, s. 1-2).

Jeg er tilbøjelig til at være enig med den-

ne kvinde. Det kan være nødvendigt med
strengere midler til at håndhæve loven.

Men jeg tror, at kun dér, hvor langt flere

mennesker i deres hjerte og sind konklu-

derer, at frugterne af stofmisbrug kun er

sorg, vanskeligheder, selvbebrejdelser og

tilmed død, vil der ske ændringer af be-

tydning.

Jeg ville ønske, at jeg kunne sige, at vi al-

le, og især vores unge mænd, var fri for

denne svøbe. Det er de ikke, selv om jeg

glæder mig ved, at anvendelse af stoffer er

gået tilbage blandt unge i nogle områder,

herunder i Utah.

Mange af jer unge mænd, som jeg taler

til, går i gymnasiet. Vikan måske ikke lave

om på landet eller hele på verden. Men vi

kan hver især fjerne problemet hos os

selv, og i denne proces skubbe andre i

samme retning.

Nogle har som undskyldning brugt, at

narkotika ikke nævnes i visdomsordet.

Hvilken ynkelig undskyldning. Tilsva-

rende er der heller ingen advarsel mod at

hoppe ned i et tomt svømmebasin eller

hoppe fra en bro ned på en motorvej . Men
hvem tvivler på de livsfarlige konsekven-

ser af dette? Sund fornuft vil fraråde en så-

dan adfærd.

Bortset fra visdomsordet er der gud-

dommeligt givne årsager til at undgå disse

illegale stoffer.

Jeg er overbevist om, at deres anvendel-

se er en krænkelse af Gud. Han er vores

Skaber. Vi er skabt i hans billede. Disse

utrolige og vidunderlige legemer er hans

værk. Tror nogen, at man bevidst kan be-

skadige og svække sit legeme uden at

krænke dets Skaber? Vi får igen og igen at

vide, at legemet er åndens tabernakel. Vi

får at vide, at det er et tempel, der er helligt

for Herren. På et tidspunkt med forfærde-

lige konflikter mellem nephiterne og la-

maniterne får vi at vide, at nephiterne,

somhavde været stærke, blev „svage lige-

som deres brødre, lamaniterne, og at Her-

rens ånd ikke mere beskyttede dem; ja,

den havde forladt dem, thi Herrens ånd

dvæler ikke i vanhellige templer" (Hela-

man 4:24).

Alma belærte Zarahemlas folk om, at

Herren „bor heller ikke i vanhellige temp-

ler, og intet smudsigt eller urent får indpas

i Guds rige" (Alma 7:21).

Kan nogen tvivle på, at indtagelse af dis-

se stoffer, der ødelægger forstanden og

legemet, er en vanhellig handling? Tror

nogen, at Guds Ånd kan dvæle i legemets

tempel, når dette legeme er forurenet af

disse ødelæggende elementer? Hvis der er

nogen ung mand, uanset hvor, der lytter i

aften, og som eksperimenterer med disse

ting, så lad ham straks bruge den største „

viljestyrke, han kan mønstre, og beslutte

sig til at han aldrig vil røre det igen.

I bærer den almægtige Guds præste-

dømme, og åbenbaringen siger klart, at

dette præstedømme ikke kan udøves i no-

gen grad af uretfærdighed. Ved at bære
Det Aronske Præstedømme har I del i

nøglerne til „omvendelsens evangeli-

um" . Begynd straks at iværksætte denne

omvendelse i jeres eget liv. Det er mulig-

vis ikke så let at modstå jeres venner. Det

er sandsynligvis yderst vanskeligt at mod-
stå jeres legemes krav om mere af dette

narkotikum. Bed om styrke. Søg hjælp.

Gud vil velsigne jer, hvis I anstrenger jer.

Og jeg lover jer, at I vil være taknemmeli-

ge resten af livet for den beslutning, I traf.

Jeg ved, at det er svært ikke at følge

med, når jeres omgangskreds trækker jer

og andre ned i narkotikaens sump. Det

kræver sin mand med lidt stål i rygraden

at sige nej, og derefter holde sig til sin be-

slutning.

For nylig anså vi det for klogt af hensyn

til de amerikanske missionærers personli-

ge sikkerhed, at tage dem ud af et land i

Sydamerika. Det var ikke nogen let be-

slutning. Vi har mange vidunderlige og

trofaste sidste dages hellige i det land. Be-

folkningen i området er modtagelige for

evangeliet. Stort set er det gode menne-
sker, de er lovlydige og ønsker at gøre det

rette. Men selve landets eksistens trues af

mægtige mænd i narkotikakartellet. Der

ville ikke være nogen problemer, hvis be-

folkningen iUSA og andre lande nægtede

at være marked for deres narkotika. Det er

et spørgsmål om udbud og efterspørgsel.

Der er en stor efterspørgsel og et villigt ud-

bud til at klare denne efterspørgsel. En-

hver, som tager del i denne handel, har på
sine hænder blod fra dem, der er blevet

dræbt eller såret i kampen for at standse

dyrkningen og eksporten af disse ødelæg-

gende produkter.

I har ikke råd til blot at røre ved disse

stoffer. I bør i høj grad være taknemmelige

for jeres legeme og forstand, selve grund-

laget for jeres liv på jorden. I bør med sik-

kerhed vide, at sundhed er et dyrebart ak-
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En udsigt over tempelpladsen: Assembly Hall, forrest, hvor besøgende kan se konferencen via tv;

tabernaklets kuppel; Salt Lake-templets spir og Kirkens kontorbygning, til højre. Bygningen i baggrunden
med kuplen er Utah State Capitol, hjemstedet for statens lovgivningsmagt.
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tiv. I bør forstå, at i de kommende år vil I få

brug for et sundt legeme og en klar for-

stand, hvis I skal kunne yde noget og leve

med jeres fællers respekt. I ville ikke med
vilje brække en arm eller et ben bare for

sjov. Brækkede knogler vil heles og funge-

re normalt igen, men et sind, der er for-

drejet af narkotika eller et legeme, der er

svækket eller forvrænget af disse ond-

skabsfulde ting kan ikke så let repareres.

Den ødelæggelse, som narkotika forårsa-

ger af værdifølelse og selvtillid er næsten
umulig at genskabe.

Til jer, der muligvis indtager disse stof-

fer, gentager jeg: Stands øjeblikkelig. Og
jer, der engang i fremtiden måtte blive fri-

stet, tilskynder jeg til at modstå det. Tænk
over, at du er søn af Gud, vores evige Fa-

der, velsignet med hans hellige præste-

dømme og begavet med egenskaber i lege-

me og forstand, som vil gøre det muligt for

dig at indtage en betydningsfuld plads i

den verden, hvor du bor. Kast ikke din

fremtid bort. Bring ikke dine efterkomme-

res velfærd i fare.

Forleden aften så jeg i fjernsynet en do-

kumentarudsendelse om det, der kaldes

kokain-børn. Jeg har ikke set noget mere
ynkværdigt. Disse børn, der er født af af-

hængige mødre, kommer til verden med
et forfærdeligt handicap. Deres fremtids-

muligheder er håbløse. Mange af dem
bliver uden tvivl forsørget af det offentlige

resten af deres liv. I vil bære denne byrde

som skatteydere. Det er selvfølgelig alvor-

ligt. Men alvorligere er måden, hvorpå liv-

ets gave så ugudeligt er blevet misbrugt af

forældre, som ikke havde viljestyrke til at

modstå de stoffer, som næsten har øde-

lagt deres børn.

I tidligere århundreder var der pest,

som fejede hen over England og andre

lande i Europa. Den slog ned som lyn og
førte titusinder i døden.

Denne moderne svøbe, narkotika, er

blevet en pest for verden. Men for det me-
ste er den død, den bringer, ikke hurtig,

men der følger snarere en lang periode

med elendighed, smerte og fortrydelse. I

modsætning til fortidens pest, som der ik-

ke var noget kendt middel imod, er be-

skyttelse klar og relativ let, når det gælder

narkotika. Beskyttelsen består ganske en-

kelt i at lade være med at røre dem.
Når jeg ser på jer unge mænd i Taber-

naklet i aften, erkender jeg, at i løbet af en
kort periode over de næste 10 år vil de

yngste af jer være 22 år. Forhåbentlig vil I

have udført ærefulde missioner. I præ-

ster, som er her i aften, vil for de flestes

vedkommende have fuldendt jeres ud-

dannelse og være beskæftiget i det er-

hverv, I vælger. Ti år går så hurtigt. De er

næsten som fra solopgang til solnedgang.

Ødelæg ikke jeres fremtid. Forring ikke je-

res evner. Krænk ikke Gud, i hvis billede

I blev skabt.

Selv om jeg anerkender, at narkotika ik-

ke specifikt er nævnt i visdomsordet, er

jeg sikker på, at det løfte, der gælder den
åbenbaring, også gælder dem, der afstår

fra disse ondskabsfulde og voldsomme
ødelæggere.

Jeg gentager derfor disse forunderlige

ord fra Herren:

„Alle hellige, der erindrer sig disse ord,

følger dem og vandrer i lydighed mod dis-

se bud, skal få sundhed i navlen og marv i

benene.

De skal finde visdom og store skatte af

kundskab, ja, endog skjulte skatte.

De skal løbe og ikke blive trætte; de skal

gå og ikke blive matte. Og jeg, Herren,

giver dem den forjættelse, at dødens en-

gel skal gå forbi dem, ligesom Israels børn,

og ikke slå dem ihjel" (L&P 89:18-21).

Lad intet medlem af denne kirke, det

være sig mand eller dreng, pige eller kvin-

de, blive offer for denne frygtelige svøbe.

Nogle ting er rigtige; nogle er forkerte. Det

ved I, lige så vel som jeg gør. Må Gud give

jer styrke til at undgå det slaveri og den

personlige udryddelse, som uvægerligt er

resultatet af denne svøbe.

Må Gud velsigne jer i dette, beder jeg

ydmygt om, som én, der elsker jer, i Jesu

Kristi navn. Amen.
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Mødet søndag formiddag,

den 1. oktober 1989

Et banner for nationerne

Præsident Gordon B. Hinckley
Førsterådgiver i Det Første Præsidentskab

„Når I udfører det arbejde, hvortil I er kaldet, må I aldrig miste den

overordnede vision af dette majestætiske og vidunderlige værk.

"

Men præsident Young bad dem ind-

trængende om ikke at overtræde sabbats-

loven, hverken dengang eller fremover.

Den næste morgen blev folket opdelt i

grupper, som skulle udforske omgivel-

serne.

Brigham Young, Wilford Woodruff og

nogle få andre, gik en tur fra deres lejr-

plads, som lå lidt syd for det sted, hvor vi

befinder os, forbi grunden her og op på
bjerget nord for os. De klatrede op ad en

knoldet bjergtinde, men det var svært for

præsident Young, da han lige havde været

syg-

Da Brødrene stod på bjergtoppen, kig-

gede de ud over dalen syd for dem. Den lå

gold og næsten øde, bortset fra piletræer-

ne og sivene, der voksede langs de små
floder, som dannedes af det vand, der løb

fra bjergene og ned i søen. Der var ingen

huse af nogen art, men Brigham Young
havde om lørdagen sagt: „Dette er ste-

det!"

Den bjergtop, hvorpå de stod, kom til at

hedde Ensign Peak (Bannertoppen) efter

profeten Esajas' profetiske ord: „I det fjer-

ne løfter han (Gud), banner og fløjter (et

folk) hid fra jordens ende; og se, det kom-
mer hastigt og let" (Esajas 5:26).

„For folkene rejser han banner, samler

Israels bortdrevne mænd, sanker Judas

spredte kvinder fra verdens fire hjørner"

(Esajas 11:12).

Der er visse ting, som tyder på, at Wil-

ford Woodruf tog et stort, broget lomme-
tørklæde op af sin lomme og vinkede med
det som et flag eller et banner for folket,

som et tegn på, at Herrens ord skulle udgå

herfra, og at jordens folkeslag ville kom-
me til dette sted.

Jeg tror også, at de ved denne lejlighed

har talt om at bygge templet, som i dag

står ca. hundrede meter øst for dette sted,

som en opfyldelse af Esajas' ord:

„Det skal ske i de sidste dage, at Her-

rens huses bjerg, grundfæstet på bjerge-

nes top, skal løfte sig op over højene. Did

Kære søskende, jeg påskønner meg-

et bror Cuthberts bøn.

Det er altid et stort og ærefrygtind-

gydende ansvar at tale i dette historiske ta-

bernakel. Jeg beder om Helligåndens vej-

ledning.

Må jeg et øjeblik tage jer 142 år tilbage i

tiden, da der på dette sted hverken fand-

tes et tabernakel, et tempel eller en tem-

pelplads. Den 24. juli 1847 kom et pioner-

kompagni af vort folk til denne dal. Der

var et par dage i forvejen allerede ankom-

met én gruppe. Brigham Young kom om
lørdagen. På den næste dag, på sabbatten,

blev der afholdt møder både om formid-

dagen ogom eftermiddagen. Der var intet

lokale af nogen art, hvor folk kunne mø-
des. Jeg formoder, at folk i den stegende

hede har siddet på siden af deres vogne,

lænet op ad hjulene, mens Brødrene talte.

Det var sent på året, og folket stod pludse-

lig over for en enorm opgave, der skulle

udføres omgående, hvis de skulle nå at

dyrke noget, så de havde til det næste år.

skal folkene strømme og talrige folkeslag

vandre: ,Kom, lad os drage til Herrens

bjerg, til Jakobs Guds hus; han skal lære

os sine veje, så vi kan gå på hans stier; thi

fra Zion udgår åbenbaring, fra Jerusalem

Herrens ord" (Esajas 2:2-3).

Hvis nogen havde hørt disse mænd sige

dette denne julimorgen i 1847, ville de nok

have sagt, at det lød tåbeligt. De lignede jo

ikke ligefrem politikere med store frem-

tidsdrømme. De lignede ikke regenter,

som sidder fordybet over landkort og læg-

ger planer for et verdensrige. De var land-

flygtige, som var drevet ud af deres smuk-

ke by ved Mississippifloden til dette øde

område mod vest. Men de havde frem-

syn, hentet fra skrifterne og åbenbarin-

gens ord.

Jeg er dybt forundret over denne lille

gruppe menneskers forudseenhed. Det

var både vovet og modigt. Det var nær-

mest utroligt. Her stod de, mere end 1500

km fra den nærmeste koloni mod øst og

godt 1300 km fra Stillehavet. Klimaet var

ukendt for dem. Jorden var anderledes

end den sorte lermuld i Illinois og Iowa,

hvor de sidst havde boet. De havde aldrig

dyrket en afgrøde her. De havde aldrig op-

levet en vinter her. De havde aldrig opført

en bygning af nogen slags. Disse profeter,

der endnu var klædt i deres gamle rejsetøj

og slidte støvler, som de havde haft på un-

der hele deres rejse de tusinder af kilome-

ter fra Nauvoo til denne dal, drøftede en

åbenbaringom tusindårsriget. De talte om
en profetisk åbenbaring, om denne sags

forunderlige skæbne. Da de kom ned fra

bjergtoppen denne dag, begyndte de at

arbejde på at gøre deres drømme til virke-

lighed.

Når vi i vore dage vandrer ad vore snæv-

re stier og udfylder vores små ansvar, mis-

ter vi somme tider perspektivet ihele dette

storslåede billede. Da jeg var en lille

dreng, var det ikke ualmindeligt at anven-

de hestekraft. Noget af det vigtigste ved

seletøjet var hovedtøjet. På hver side af

hovedtøjet sad en skyklap. Skyklapperne

var anbragt, så hesten kun kunne se lige

frem. Den kunne ikke se til nogen af sider-

ne. Skyklapperne skulle forhindre hesten

i at blive forskrækket eller distraheret, så-

ledes at den kunne bevare opmærksom-
heden på vejen foran.

Nogle af os udfører vores arbejde, som
om vihavde skyklapper ved øjnene. Viser

kun vores eget lille, snævre spor. Vi har ik-

ke noget særlig bredt udsyn. Vores an-

svarsopgaver i Kirken er måske ikke så

store. Det er godt at udføre disse ansvars-

opgavermed omhu . Og det er også godt at

vide, hvordan vore ansvarsopgaver bidra-

ger til det store overordnede program i

Guds voksende rige.

Præsident Harold B. Lee citerede en-
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gang fra denne talerstol en ukendt forfat-

ter og sagde: „Kig ud over de store marker
og dyrk de små."

Jeg fortolker denne sætning således, at

vi bør kunne se noget af bredden og dyb-

den og højden og det vidunderlige, stor-

slåede og altomfattende i Herrens prog-

ram, og derpå arbejde flittigt på at imøde-

komme de ansvar, vi har fået tildelt i dette

program.

Vi har allesammen en lille mark, som vi

skal dyrke. Under dette arbejde må vi ald-

rig miste overblikket som helhed, det

storslåede mål med dette guddommelige
værk. Vi har fået det overdraget af vor evi-

ge Fader, og vi er hver især en tråd, som er

vævet ind i denne gobelins forunderlige

mønster. Vores personlige bidrag er må-
ske ikke så stort, men det er ikke uden be-

tydning. Som børn lærte vi dette bør-

nerim:

„Små, små bitte vanddryp,

små, små korn af sand,

bli'r til store have

og til meget land.

"

Og sådan er det også med arbejdet i

Guds rige. Mange små anstrengelser og
småtjenester er dele af mønstret i en stor

og verdensomfattende organisation.

Den 26. marts 1907 udsendte Det Første

Præsidentskab et budskab til verden. Det
var et svar på en ondskabsfuld kritik, hvor

Kirken og dens ledere blev angrebet for på
snæversynet og blind måde at pleje selvi-

ske interesser. Budskabet lød: „Vi har in-

gen selviske motiver, vore hensigter er ik-

ke småtskårne og jordbundne. Vi betrag-

ter den menneskelige race - både den for-

tidige, den nuværende og de, der endnu
vil blive født - som udødelige væsener, og
det er vor mission at arbejde for deres frel-

se. Og det er dette værk, der er lige så

bredt som evigheden og lige så dybt som
Guds kærlighed, vi har helliget os nu og i

al evighed" (Improvement Era, maj 1907,

s. 495).

Vi arbejder som lærere i kvorummer og
hjælpeorganisationer, vi arbejder som
missionærer hjemme og i udlandet, vi ar-

bejder med vores slægtshistorie og vi ar-

bejder som tempeltjenere - flittigt og ful-

de af håb, hver i vores lille hjørne - og ud
af alt dette fremtræder et bemærkelses-

værdigt og smukt mønster, noget så stort

at det er næsten ufattelig, så omfattende

som jorden og omsluttende alle menne-
skeslægter.

Hvis vi ikke udfører vores pligter or-

dentligt, så vil hele mønstret flyde ud. He-
le gobelinen vil blive ødelagt. Men hvis vi

hver især gør vores del godt, vil gobelinen

blive stærk og smuk.

Jeg behøver ikke at minde jer om, at den

sag, som vi er engageret i, ikke er nogen
almindelig sag. Det er Kristi sag. Det er

Guds, vor evige Faders rige. Det er opbyg-
ningen af Zion på jorden, opfyldelsen af

gamle profetier og åbenbaringer, som er

givet i denne uddeling.

I dens nuværende organisering er vær-

ket skredet fremad i kun lidt over halvan-

det hundrede år. Det vil fortsætte fremad,

stadig vokse og spredes over hele jorden,

som led i et stort tusindårigt mønster, ind-

til den tid kommer, hvor han, som har ret

til at regere, skal herske som kongernes

Konge og herrernes Herre.

Da præsident Young og Brødrene stod

på bjergtoppen nord for os og talte om et

banner for nationerne, fik de hurtigt sat et

program sammen, som kunne gøre dette

til virkelighed, trods de omstændigheder
de befandt sig i. Kun fem år efter - i august

1852 - blev der afholdt en særlig konferen-

ce i det gamle tabernakel på denne plads.

Heber C. Kimball indledte med at sige:

„Vi er samlet her i dag efter aftale, for at

afholde en særlig konference og ordne
Kirkens anliggender. Det er en måned før

tiden, eftersom der er ældster, som skal

kaldes til at udføre deres mission på jor-

den, og de vil gerne afsted tidligere . . .

De missioner, vi kalder til under denne
konference, vil generelt ikke vare særlig

længe. Det vil formodentlig kun blive fra

tre til syv år, nogen mand skal være borte

fra sin familie."

Derpå oplæste sekretæren 98 navne på
mænd, som var foreslået til at udføre en

mission i det fremmede (Joseph I. Earl Fa-

mily History, side 1).

Jeg synes, at det er forunderligt, at vort

folk satte udbredelsen af evangeliet før fa-

miliens bekvemmelighed, sikkerhed og

velbefindende samt før alle andre hensyn

på et tidspunkt, hvor de måtte kæmpe for

at få fodfæste i disse bjerge. På prærien

mellem de vestlige bjerge og Missouri og
Missippifloden, kom to grupper sidste da-

ges hellige rejsende fra hver sin retning.

Missionærer, som rejste til de østlige sta-

ter og Europa, passerede omvendte, som
var indsamlet i disse lande og drog til Zion

mod vest. Der kom også rejsende østfra til

vestkysten, ældster som drog over Stille-

havet til Hawaii - ja selv til Hong Kong,

Kina, Siam, Ceylon og Indien. Det var alt-

sammen et led i den store åbenbaring om
et banner for folket. Sådan er det gået lige

siden, og det fortsætter i dag i et endnu
hurtigere tempo. I over hundrede natio-

ner har Kirken missionærer, som undervi-

ser i frelsens lærdomme.
De opbygger riget over hele verden. De

øver en god og evig indflydelse på alle de

menneskers liv, som de arbejder med, og

efterfølgende slægter vil blive berørt af

det, som de gør i dag. De opfylder de ord,

som fordums profeter sagde i Herrens

navn om „et stort og forunderligt værk",

der skulle komme frem i tidernes fyldes
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uddeling. (Se Esajas 29:14 og 1 Nephi
14:7).

Jeg tænker på denne smukke tempel-

plads, hvor vi mødes i dag. Jeg tænker på
alle de besværligheder, der gik forud for

dens tilblivelse.

Sidste år havde vi omkring 3 1/2 million

besøgende her. De kom fra alle stater i

USA og Canada. De kom fra andre lande i

verden.

Deres åbne og ligefremme skriftlige

kommentarer minder os om Esajas' ord,

som blev skrevet i gamle dage og handler

om, at folkeslagene i de sidste dage ville

komme for at lære om Guds veje og vand-

re på hans stier. Hør nogle af disse kom-
mentarer:

Fra en protestant i New Jersey: „Jeg har

ofte hørt nogen sige mormoner, og jeg har

forbundet det med en fanatisk religion.

Jeg kunne ikke have taget grundigere

fejl!"

Fra en congregationalist i Massachu-
setts : „Jeg har altid ment, at religion skulle

være noget glædeligt, og det har I så san-

delig vist, at det er!"

Fra en kristen i Maine: „Det er meget
smukt, det er første gang i mit liv, at jeg

har spekuleret på, om min religion mon
var den sande."

Fra en katolik i Pennsylvanien: „Jeg
misunder jer jeres levemåde."

En presbyterianer fra Canada: „Gud er

på dette sted, vi ser ham overalt."

En kristen fra Tyskland: „Jeg har virke-

lig nydt at være her. Jeg kan ikke forstå, at

der kan eksistere et sådant sted, hvor der

tilbydes så meget uden at forlange penge

for det."

Og sådan fortsætter det i tusindvis.

Mange giver udtryk for tvivl og forudind-

tagethed. De går bort i påskønnelse og

med nysgerrighed. Det store arbejde, der

gøres her, er altsammen tråde i den forun-

derlige gobelin, som vi kalder Guds rige

på jorden.

Og så tænker jeg på det arbejde, som
foregår i dette tempel og i alle Kirkens an-

dre templer.

Vi bliver somme tider betragtet som
provinsielle. Findes der mon noget folk i

verden med så bredt et udsyn og et så de-

taljeret værk? Jeg kender ikke noget folk,

der er så bekymret for Guds sønner og

døtres evige velfærd gennem alle slægter.

Det arbejde, der udføres i disse hellige hu-

se, er bestemt det mest uselviske af alt ar-

bejde. De, som arbejder her, gør det ho-

vedsagligt for mennesker, der befinder sig

bag dødens slør.

De gør det, fordi de ved, hvor vigtige de

evige ordinanser og pagter er. De gør det,

for at også de døde kan benytte deres

handlefrihed til at acceptere eller afvise de

hellige ordinanser.

Det er altsammen et led i den himmelske
Guds store mønster, han, der er vor evige

Fader, og hans Søn, der er vor Frelser og

Forløser, ophav til vores frelse, og hvis of-

fer tilvejebragte verdensomfattende op-

standelse fra de døde samt mulighed for

ophøjelse for dem, hvad enten de i livet el-

ler døden vælger at vandre i lydighedmod
Guds bud.

Kære søskende, præstedømmet findes

på jorden. Det er Guds kraft, som er over-

draget mennesker, så de kan handle i hans

navn og hen imod hans mål. Det indehol-

der „rigets nøgler som et banner til ind-

samlingen" af Herrens folk i de sidste da-

ge (se L&P 113:6).

Kære medarbejdere i denne store sag og

dette storslåede rige, I og jeg holder dette

store banner som et tegn for folket. Det

vajer for hele verden. Det siger til mænd
og kvinder overalt: „Kom med os, og lær

Herrens veje. Her er præstedømmet, som
er overdraget menneskene i de sidste da-

ge. Her er de fantastiske nøgler til de dø-

des forløsning. Her er myndigheden til at

bringe evangeliet ud til verdens folke-

slag."

Det siger vi ikke for at være indbildske.

Vi siger det ikke for at være egoistiske. Vi

siger det ikke for at prale. Vi siger det, for-

di vi har fået overdraget en stor og nød-

vendig ansvarsopgave. Vi siger det i kær-

lighed til Gud i Himlen og til den opstand-

ne Herre og i kærlighed til menneskenes

børn overalt.

Jeg udfordrer jer, der tilhører Kirken, al-

le inden for min stemmes rækkevidde, til

aldrig, under udførelsen af det I er kaldet

til, at miste den overordnede vision i dette

majestætiske og vidunderlige værk eller i

dets formål i tidernes fyldes uddeling.

Væv jeres tråde smukt ind i den store go-

belin, det mønster som Gud i Himlen har

fremsat for os. Hold fanen højt under jeres

vandring. Vær flittige, vær sandfærdige,

vær dydige og trofaste, så banneret ikke

bliver flosset.

Åbenbaringen om dette rige er ikke en

overfladisk drøm i natten, og den falmer

ikke ved solopgang. Det er virkelig Guds,

vor evige Faders plan og værk. Det vedrø-

rer alle hans børn.

Alt imens vore forfædre kæmpede med
de vildtvoksende salviebuske i disse vest-

lige dale for at lægge grundvolden til en

stat, samtidig med at de udførte deres

daglige gerninger for at bevare livet og ud-

vikle sig. Imens så de bestandigt for sig

denne store sag, den største af alle, i hvil-

ken de var engageret. Det er et arbejde, vi

må udføre med samme vision som de. Det

er et arbejde, som vil fortsætte, efter vi har

forladt denne scene. Må Gud hjælpe os til

at gøre vores allerbedste som tjenere, der

er kaldet efter hans guddommelige vilje til

at føre værket fremad og opbygge riget

med vores ufuldkomne hænder og i fore-

ning skabe et fuldkomment mønster. Det

beder jeg om, idet jeg bærer vidnesbyrd

om disse ting i Jesu Kristi navn. Amen.
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Nadveren - og offeret

Ældste David B. Haight
De Tolv Apostles Kvorum

„ Det mest værdifulde ved nadvermødet er den hellige

nadverordinanse, hvor vi får mulighed for at koncentrere

os i tanker og hjerte om Frelseren og hans sonoffer.

"

Jeg
appellerer til jeres tro og bønner, så

det, jeg siger, vil blive modtaget og for-

stået „gennem sandhedens ånd", og
at mine ord vil blive udtrykt „gennem

sandhedens ånd" så alle „bliver opbygget

og glæder sig med hinanden" (se L&P
50:21-22).

Når jeg står her i dag - sund og rask -

har jeg ikke ord for den taknemmelighed
og anerkendelse jeg føler i min sjæl for den
hjælp, jeg har fået fra Gud.
Ved aprilkonferencen for et halvt år si-

den, var jeg undskyldt fra at tale, da jeg

var ved at komme mig efter en alvorlig op-

eration. Mit liv blev skånet, og jeg har nu
mulighed for at anerkende de velsignel-

ser, den støtte og beredvillige hjælp, jeg

har modtaget fra mine brødre i Det Første

Præsidentskab og De Tolvs Kvorum samt
fra andre venner og bekendte, som jeg

skylder så meget. De gav sig tid til at være
omkring min kære hustru, Ruby, og mine
børn og skænke dem deres opmærksom-
hed og bede for os. Jeg vil gerne sige dybt-

følt tak til de inspirerede læger og de be-

tænksomme sygeplejersker samt for de

tankevækkende breve og budskaber om
tro og håb, som jeg har modtaget fra man-
ge steder i verden. Mange udtrykte: „Vi

beder for dig" eller „vi beder vor himmel-
ske Fader om at bevare dit liv." Jeres og

mine bønner er blevet besvaret - og det er

jeg taknemmelig for.

Jeg fik et usædvanligt kort, som fik mig
til at tænke på det hele i al sin majestæt.

Det var et originalt maleri, af Arta Romney
Ballif . Det skildrede himlen ved nattetid

og dens myriader af gyldne stjerner. Hun
havde taget billedets titel fra Salmernes

Bog. Der stod:

„Lovsyng vor Gud . . .

Han læger dem, hvis hjerte er sønder-

knust, og forbinder deres sår;

Han fastsætter stjernernes tal og giver

dem alle navn.

. . . hans indsigt er uden mål" (Salmer-

nes Bog 147:1, 3-5).

Mens jeg lå dér i min hospitalsseng,

mediterede jeg over det, der var sket mig,

og studerede det filosofiske billede, som
præsident Marion G. Romneys søster

havde lavet og de linier, hun havde taget

fra Salmernes Bog: „Han fastsætter stjer-

nernes tal og giver dem alle navn. " Da fik

jeg dyb ærefrygt for Skaberens godhed og
majestæt - og det har jeg stadig. Han ken-

der ikke blot stjernernes navne, men han
kender også dit og mit navn - vi er hver

især hans sønner og døtre!

Salmisten David skrev:

„Når jeg ser din himmel, dine fingres

værk, månen og stjernerne, som du
skabte,

hvad er da et menneske, at du kommer
ham i hu? . . .

Du gjorde ham lidet ringere end Gud,
med ære og herlighed kroned du ham"
(Salmernes Bog 8:3-5).

Det at blive husket er en vidunderlig

ting.

Den aften, da jeg blev syg, vidste jeg, at

der var ved at ske mig noget alvorligt. Be-

givenhederne skete så hurtigt - smerterne

tog til med en sådan voldsomhed, at min
kære Ruby ringede til lægerne og til vores

børn, mens jeg lå på mine knæ, lænet over

badekarret, i håb om at finde en smule

lindring for mine smerter. Jeg tryglede

min himmelske Fader om at skåne mit liv

lidt endnu, og give mig tid til at udføre

hans arbejde, hvis det var hans vilje.

Under bønnen mistede jeg langsomt be-

vidstheden. Det sidste jeg husker, før jeg

helt mistede bevidstheden, var ambulan-

cens udrykningshorn. Jeg var derefter be-

vidstløs i flere dage.

De forfærdelige smerter og folks uro tog

af. Jeg befandt mig nu i stille og fredfyldte

omgivelser; alt føltes fredeligt og roligt.

Jeg var bevidst om to personer, der be-

fandt sig lidt borte på en bjergskråning,

den ene stod lidt højere oppe end den an-

den. Jeg kunne ikke rigtigt skelne detaljer-

ne. Men den, der stod højest, pegede på
noget, som jeg ikke kunne se.

Jeg hørte ingen stemmer, men jeg havde

en fornemmelse af, at jeg befandt mig i

nærheden af noget helligt, i en hellig at-

mosfære. I timerne og dagene derefter

blev mit sind atter og atter indprentet

Menneskesønnens evige mission og op-

højede stilling. Jeg vidner for jer, at han er

Jesus Kristus, Guds Søn, alles Frelser,

menneskehedens Forløser, som skænker

os uendelig kærlighed, barmhjertighed

og tilgivelse. Han er verdens liv og lys. Jeg

vidste forinden, at dette er sandheden -

det har jeg aldrig været i tvivl om. Men nu
har jeg vished for disse guddommelige
sandheder, fordi Ånden har indprentet

det i mit hjerte og i min sjæl på en højst

usædvanlig måde.

Jeg så i et syn et panorama over hans jor-

diske mission: Hans dåb, hans undervis-

ning, hans helbredelse af syge og lamme,
den spottene rettergang, korsfæstelsen,

hans opstandelse og himmelfart. Derpå
fulgte nogle scener fra hans jordiske mis-

sion, som detaljeret blev indprentet i mit

sind, og jeg fik bekræftet øjenvidners be-

retninger af skriften.

Jeg blev undervist, og min forstands

øjne blev åbnet af Guds hellige ånd, såle-

des at jeg så mange ting.

Den første scene var Frelseren og hans

apostle i det øverste værelse den aften,

hvor Herren blev forrådt. Derpå fulgte på-

skemåltidet. Jesus gav instruktioner og til-

beredte sit måltid for sine kære venner til

erindring om sit kommende sonoffer.

Frelserens overvældende kærlighed til al-

le mennesker, blev skildret så levende for

mig. Jeg var vidne til hans hensynsfulde

omtanke for betydningsfulde detaljer - da

han vaskede støvet af hver eneste apostels

fødder, da han brød og velsignede det

mørke brød og velsignede vinen, og da det

i al sin gru stod ham klart, at der var én,

som ville forråde ham.

Han forklarede, hvorfor Judas gik, og
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fortalte de andre om de begivenheder,

som snart ville finde sted.

Derpå fulgte Frelserens højtidelige be-

retning, hvor han sagde til de elleve:

„Dette har jeg talt til jer, for at I skal have

fred i mig. I verden har I trængsel; men
vær frimodig, jeg har overvundet verden"

(Johannes 16:33).

Vor Frelser bad til sin Fader og aner-

kendte Faderen som sin magts og myn-
digheds kilde - som ham, der skænker al-

le værdige evigt liv.

Hanbad: „Og dette er det evige liv, at de

kender dig, den eneste sande Gud, og

ham, som du har sendt, Jesus Kristus."

Derpå tilføjede Jesus ærbødigt:

„Jeg har herliggjort dig på jorden ved at

fuldføre den gerning, du har givet mig at

gøre.

Og nu, Fader! herliggør du mig hos dig

selv med den herlighed, jeg havde hos

dig, før verden blev til" (Johannes 17:3-5).

Han bad ikke kun for disciplene, der var

kaldet ud af verden og som havde været

trofaste over for deres vidnesbyrd om
ham, „men også for dem, som ved deres

ord kommer til at tro på mig" (Johannes

17:20).

Da de havde sunget en salme, gik Jesus

og de elleve ud til Oliebjerget. Derude i

haven påtog Frelseren sig, på en måde der

går langt over vor forstand, hele menne-
skehedens syndebyrder - lige fra Adams
tid til verdens ende. Lukas siger, at Frelse-

rens smerter var så intense, at „hans sved

blev til bloddråber, der faldt ned på jor-

den" (Lukas 22:44). Han led smerte og på-

tog sig en byrde, som intet menneskeligt

væsen nogensinde ville kunne udholde at

bære. I denne smertens time overvandt

vor Frelser Satans magt.

Den herliggjorte Herre gav i en åbenba-

ring Joseph Smith denne befaling til hele

menneskeheden

:

„Derfor befaler jeg dig at omvende dig

Thi . . . . jeg, Gud, har lidt dette for alle,

for at de, som vil omvende sig, ikke skal li-

de .. .

. . . mine lidelser gjorde, at selv jeg,

Gud, den største af alle, skælvede af smer-

te og blødte fra hver pore . . .

Derfor befaler jeg dig atter at omvende
dig, så jeg ikke skal ydmyge dig med min
almægtige kraft, og bekende dine synder,

at du ikke skal lide de straffe ..." (L&P
19:15-16, 18, 20).

I de dage, hvor jeg var bevidstløs, fik jeg

ved Helligåndens gave og kraft en mere
fuldkommen viden om hans mission. Jeg

fik også en mere fuldkommen forståelse

for, hvad det vil sige i hans navn at udøve
myndighed til at lukke op for Guds riges

hemmeligheder til frelse for alle de trofa-

ste. Min sjæl blev atter og atter belært om

begivenhederne omkring forrådeisen,

forhånelserne i retten, og hvordan selv et

medlem af Guddommen blev mishandlet

i kødet. Jeg var vidne til, hvordan han i sin

fysisk svækkede tilstand kæmpede sig op
adbakkenmed korset på ryggen, hvordan

han blev udspændt på korset, der lå på
jorden, og naglet fast med store spigre,

der blev slået ind i hans hænder, håndled

og fødder, for at hans legeme kunne blive

hængende på korset, til udstilling for of-

fentligheden.

Korsfæstelsen - denne forfærdelige og

smertefulde død, som han led - var be-

stemt fra begyndelsen. Det var ved denne
uudholdelige død, at han steg ned under
alle ting, som der står skrevet, ligesom

han gennem sin opstandelse steg op over

alle ting (se L&P 88:6).

Jesus Kristus døde i bogstavelig for-

stand, ligesom vi allesammen skal dø.

Hans legeme blev lagt i graven. Jesu udø-

delige ånd, der blev valgt til at være men-
neskehedens Frelser, tog hen til de myria-

der af ånder, som havde forladt dette jor-

diske liv mere eller mindre retfærdige

over for Guds love. Han underviste i de

„herlige nyheder om, at dødens bånd var

brudt, og at der var mulighed for frelse . . .

(hvilket var) et led i den enestående tjene-

ste, som (vor) Frelser var forudordineret

til at yde den menneskelige familie" (Ja-

mes E. Talmage: Jesus the Christ, Deseret

Book Company, Salt Lake City, Utah,

1977, s. 622-623.

Jeg kan ikke videregive det dybe ind-

tryk, som disse scener gjorde på min sjæl.

Jeg fornemmede den evige betydning og

indså, at „intet i hele frelsesplanen på no-

gen måde kan sammenlignes med denne,

den vigtigste af alle begivenheder - vor

Herres sonoffer. Det er det vigtigste, som
nogensinde er sket i al skabningens histo-

rie. Det er den klippe, som evangeliet og

alt andet hviler på," således som det er

blevet sagt (Bruce R. McConkie: Mormon
Doctrine, Bookcraft, Salt Lake City, 1966,

s. 60).

Fader Lehi lærte sin søn, Jakob, og os i

dag følgende:

„Derfor kommer forløsningen i og ved
den hellige Messias, thihan er fuld af nåde

og sandhed.

Se, han hengiver sig selv som et sonof-

fer for synd for at fyldestgøre loven for alle

dem, som har et sønderknust hjerte og en

angergiven ånd, og for ingen andre kan

loven fyldestgøres.

Af hvor stor vigtighed er det derfor ikke

at kundgøre disse ting for jordens beboe-

re, for at de kan vide, at intet kød kan bo i

Guds nærværelse uden ved den hellige

Messias' fortjenester, barmhjertighed og

nåde; han, som nedlægger sit liv efter kø-

det og tager det igen ved Andens kraft, så

at han, som er den første, der skal opstå,

må kunne tilvejebringe de dødes opstan-

delse.

Derfor er han førstegrøden af det, som
tilhører Gud, eftersom han skal gå i forbøn

for alle mennesker; og de, der tror på ham,
skal blive frelst" (2 Nephi 2:6-9).

Det mest værdifulde ved nadvermødet

er den hellige nadverordinanse, hvor vi

får mulighed for at koncentrere os i tanker

og hjerte om Frelseren og hans sonoffer.

Apostlen Paulus advarede de første hel-

lige mod at spise af dette brød og at drikke

Herrens kalk uværdigt (se 1 Korinter

11:27-30).

Frelseren gav selv nephiterne befalin-

gen og sagde: „. . . thi den, der spiser og

drikker mit kød og blod uværdigt . . . (gør

det) til sin sjæls fordømmelse" (3 Nephi

18:29).

De, som deltager værdigt i nadveren, er

iharmoni med Herren og indgår pagtmed
ham om altid at erindre hans offer for ver-

dens synder, at de vil påtage sig Kristi

navn og altid erindre ham og holde hans

bud. Frelseren lover i pagten, at de, der

gør dette, vil have hans ånd hos sig, og at

de kan arve evigt liv, hvis de er trofaste til

enden.

Vor Herre åbenbarede til Joseph Smith,

at „der findes ingen større gave end

frelsens gave", en plan der blandt andet

omfatter nadverordinansen, som en sta-

dig påmindelse om Frelserens sonoffer.

Han sagde, at „det er gavnligt at menig-

heden ofte samles for at nyde nadveren til

minde om den Herre Jesus" (L&P 6:13;

20:75).

Vi bliver alle udødeliggjort. Det er en

gratis gave, vi har fået alene ved Guds nå-

de, og den er ikke afhængig af retfærdige

gerninger. Men evigt liv er belønningen

for lydighedmod evangeliets love og ordi-

nanser.

Jeg vidner for jer allesammen, at vor

himmelske Fader besvarer vore retfærdi-

ge bønner. Den yderligere kundskab, som

jeg har fået, har haft stor indvirkning på
mit liv. Helligåndens gave er en dyrebar

gave, og den åbner døren til stadig mere

kundskab om Gud og til evig glæde. Det

bærer jeg vidnesbyrd om i Jesu Kristi

navn. Amen. D

JANUAR 1990

56



Vores åndelige ure skal

også trækkes op
Ældste Dean L. Larsen
De Halvfjerds' Præsidium

„På samme måde som motion, god ernæring og hvile er nødvendig

for vores fysiske velbefindene, således er det også nødvendigt

regelmæssigt at bede, studere skrifterne, holde sabbaten hellig, deltage

i nadveren og tjene andre, for at vores ånd kan være livskraftig.

"

kærlighed, vores bønner, vores dybe re-

spekt, vores beundring og evige taknem-

melighed.

Hjemme i køkkenet har vi et ur hængen-
de på væggen. Det skal trækkes op. Det vil

sige, at vi hver syvende eller ottende dag
skal trække urværket op med en nøgle.

Hvis vi ikke gør det regelmæssigt, vil uret

tabe tid. Klokkeslaget vil blive svagere og
uret vil til sidst gå i stå, indtil det igen bliv-

er trukket op.

Somme tider, når jeg trækker uret op,

tænker jeg på, hvor dejligt det ville være,

hvis jeg på samme nemme måde kunne
genvinde de fysiske kræfter, som jeg hav-

de iungdommens dage. Jeg tror, at vi alle-

sammen af og til får sådanne tanker, efter-

hånden som vi nærmer os de sidste år i vo-

res liv.

Jeg kan på forskellige måder og til en vis

grad opnå delvis foryngelse ved at motio-

nere, hvile og få den rette ernæring. Jeg er

dog klar over, at mit fysiske ur gradvis

bliver slappere i fjederen. Mekanismen
bliver svækket efterhånden. Klokkeslaget

bliver mindre levende og somme tider slår

det ude af takt. En dag vil uret gå helt i stå,

trods alle mine ønsker og anstrengelser

for fortsat at få det til at gå.

Sådan går det for os allesammen med
vores fysiske ur. Det hørermed til Herrens

plan. Vores liv her er blot et stadium i en
evig eksistens. Når vores fysiske ur ikke

kan trækkes op mere, ved vi med sikker-

hed, at noget nyt begynder, og at der føl-

ger endnu større muligheder, når vi får

adgang til andre stadier.

Når jeg overvejer disse nøgterne kends-

gerninger, kommer jeg i tanke om et andet

figurativt ur, der fungerer indeni mig. Det
er mit åndelige ur. Det har en vis lighed

med det fysiske ur. Det trænger også

jævnligt til at blive trukket op for at gå rig-

tigt, og for at bevare den rette klokke-

klang. Men i modsætning til det fysiske

Lige siden det i går blev bekendtgjort,

at nogle medlemmer i De Halv-

fjerds' Kvorum fik en ændring af

deres status, har jeg forsøgt at komme i

tanke om nogle ord, som kunne være en
passende hyldest til disse gode mænd. Jeg

kom til den konklusion, at ord ikke er til-

strækkelig fyldestgørende, men at man
kan finde en ægte hyldest til dem ved at se

sig om i verden på de mennesker, der er

blevet berørt af den indflydelse, som disse

mænd har øvet, og som fortsat vil påvirke

kommende slægter. Vi elsker disse mænd
og vores kærlighed til dem vil ikke blive

mindre, selv om vi ikke vil have så stor

kontakt med dem som tidligere. Vi erken-

der, at de har været pionerer på mange
områder i Kirkens arbejde mange steder i

verden. Og nu fortsætter de deres pioner-

virksomhed på et nyt område, som de
øvrige af os snart også vil træde ind på. De
forlader os, men de vil blive fulgt af vores

ur, så er det åndelige ur ikke nødvendigvis

bestemt til at gå i opløsning. Hvis det får

den rette opmærksomhed og omsorg, vil

detkunne udvikle sig og blive endnu mere
livskraftigt - komme til at fungere mere

fuldkomment og blive mere klangfuldt.

Men det sker ikke automatisk. Hvis vær-

ket ikke trækkes op jævnligt, opstår der

åndelig svækkelse, ligesom med vores

køkkenur; åndeligheden kommer ud af

slag. Hvis ikke der gøres noget for at rette

op på det, går uret i stå.

De forhold, vi lever under i verden i dag,

gør at åndelige ure, der ikke får den rette

opmærksomhed, meget hurtigt begynder

at tabe.

For nøjagtigt fyrre år siden - ved okto-

berkonferencen i 1949 - sagde ældste Al-

bert E. Bowen et medlem af De Tolvs Råd,

disse ord:

„Mennesker er jordiske og udstyret

med menneskelige svagheder. De fristes

af deres umiddelbare ønske om at afvige

fra de høje standarder i den fuldkomne

lov. Når de er under indflydelse af en op-

højet situation, træffer de beslutninger af

en højere standard. De tager en fast be-

slutning om at undgå tidligere fejltagelser

og blive bedre. Men når fortryllelsen ved

denne indflydelse er ophævet, og de op-

sluges af livets besværligheder, er det

svært for dem at holde fast ved deres ædle

hensigter. . . . Derfor er det nødvendigt,

at denne indflydelse ofte vender tilbage

og tænder den åndelige gnist, der påny

kan give ånden den varme, som afføder

gode beslutninger, så mennesket kan vin-

de styrke til at modstå det pres, som lok-

ker dem ind på forkerte veje. Hvis det

jævnligt fornyr sig tilstrækkeligt under

denne forædlende indflydelse, vil omven-

delsens ånd heldigvis samarbejde med
dem, og de vil overvinde nogle fristelser,

hæve sig over dem, og på den måde gå

fremad mod deres endelige mål" (Confe-

rence Report, oktober 1949, s. 139).

Vi har allesammen brug for denne „for-

ædlende indflydelse", som ældste Bowen
talte om, for at trække vores åndelig ur op.

På samme måde som motion, god ernæ-

ring og hvile er nødvendig for vores fysi-

ske velbefindene, således er det også nød-

vendigt regelmæssigt at bede, studere

skrifterne, holde sabbaten hellig, deltage i

nadveren og tjene andre, for at vores ånd

kan være livskraftig. Hvis vi ikke hele ti-

den modtager åndelig indflydelse på disse

måder i vores liv, vil vores åndelige ur be-

gynde at tabe.

Nephi sagde: „Dersom I vil give agt på
Ånden, som lærer mennesket at bede, da

vil I vide, at I bør bede, thi den onde ånd
lærer ikke mennesket at bede men lærer,

at det ikke skal bede.

Men se, jeg siger jer, at I altid bør bede

STJERNEN

57



og ikke blive trætte" (2 Nephi 32:8-9).

Amulek forstod, hvor vigtigt det er at

bede for at få den nødvendige indflydelse

for at blive åndeligt forynget. „Ja, ydmyg
jer," sagde han til zoramiterne, „og ved-

bliv at bede ... I må udøse jeres sjæl i løn-

kammeret og på lønlige steder og i ørke-

nen" (Alma 34:19, 26).

Amulek rådede folk til at bede for deres

hjorde, deres hus og deres marker (se Al-

ma 34:20-21). „Ja," sagde han, „og når I

ikke råber til Herren, lad da hjertet være

fyldt og opløftet ibøn til ham bestandig for

jeres velfærd, og ligeledes for deres vel-

færd, som er omkring jer" (Alma 34:27).

Ærlige og oprigtige bønner er nødven-
dig for at bevare åndens toner rene.

Ingen af Kirkens ledere i denne udde-

ling har lagt større vægt på at studere

skrifterne end præsident Ezra Taft Ben-

son. Hans inspirerede råd til Kirkens

medlemmer og til alle mennesker har ført

til, at mange er kommet skrifterne, især

Mormons Bog, nærmere. Der kan bæres

utallige vidnesbyrd om værdien i at læse

skrifterne. Der er en særlig kraft i skrifter-

ne. Daglig læsning i skrifterne, kombine-

ret med daglige, målbevidste bønner, kan
bidrage til de beslutninger, som er nød-

vendige at træffe i vore dage for at opveje

de påvirkninger, der er så fremherskende

i verden, og som fører os ud på forbudte

stier.

Alma sammenlignede ordet med sæde-
korn. „Nu vil vi sammenligne ordet med
et sædekorn," sagde han. „Hvis I giver

plads til, at et sædekorn kan sås i jeres

hjerter, og det er ægte eller godt, og I ikke

kaster det ud ved jeres vantro og derved

sætter jer op imod Herrens ånd, da vil det

begynde at svulme i brystet, og når I mær-
ker denne svulmen, vil Ibegynde at sige til

jer selv: Detmå sandelig være en god sæd,
eller ordet er godt, thi det begynder at fyl-

de min sjæl, ja, det begynder at oplyse

min forstand, ja, det begynder at blive mig
behageligt" (Alma 32:28).

Jeg kan vidne om, at Almas analogi er

velbegrundet. Et menneske, der regel-

mæssigt søger Guds ord for at få åndelig

styrke og oplysning, vil opdage, at det be-

kommer ånden vel.

Alma lovede, at sæden, som sås ved at

studere og anvende Guds ord, vil vokse

op og blive til et træ. Men han advarer

dem, der begynder at slække på deres ind-

sats:

„Men dersom I forsømmer træet og ikke

drager omsorg for det, vil det ikke slå rod

Det er ikke, fordi sæden ikke var god, og

det er heller ikke, fordi dets frugter ikke

ville være ønskværdige, men det er, fordi

jeres jord er ufrugtbar, og I ikke vil drage

omsorg for træet . . .

Men dersom I vil pleje ordet, ja, passe

træet, når det begynder at vokse ved jeres

tro, med stor flid og tålmodighed og med
glæde se hen til frugten deraf, da vil det slå

rod, og det skal blive et træ, der vokser op

til evigt liv" (Alma 32:38, 39, 41).

En af de mest effektive måder at trække

sit åndelige ur op på, er ved gudsdyrkelse

på sabbatsdagen og deltagelse i nadveren.

„For at du kan holde dig fuldstændig

uplettet afverden, skal du gå til bedehuset

og ofre dine sakramenter på min hellige

dag" (L&P 59:9). Herren har befalet os

det. Han ved, at vores åndelige ur hurtigt

begynder at tabe, hvis vi ikke regelmæs-

sigt gør dette.

Det har en vis betydning atkomme sam-

men med andre troende og tilbede Gud,

synge, bede, lære Guds vilje med os og er-

kende hans godhed imod os. Han har be-

falet os at gøre det.

Det ville måske være godt også at un-

derstrege, at vores kirkebygninger ikke er

det eneste sted, hvor vi kan tjene Gud.

Det kan vi også gøre i vores hjem. Det ville

være godt, hvis vi hver dag kunne „kom-

me hjem til Kirken" . Der burde ikke være

noget sted, hvor Guds ånd var mere vel-

kommen og lettere tilgængelig end i vores

eget hjem.

Til sidst vil jeg gerne sige lidt om at tjene

andre, og hvilken indflydelse det har på,

at vi kan trække vores åndelige ur op. En-

hver, der uselvisk har ofret sig i tjenesten

for andre, kan vidne om, hvordan det op-

løfter giveren. Vi har brug for denne styr-

ke af hensyn til vores åndelige velbefin-

dende. Når vi på denne måde kaster vores

brød på vandet, vil vi uundgåeligt få det

tilbage i rigere mål.

Præsident Spencer W. Kimball sagde

engang: „Jeg har opdaget, at vi ved at tje-

ne lærer, hvordan vi skal gøre det. Når vi

tjener vores medmennesker, vil vi ikke

alene gøre dem en tjeneste, men vi vil også

se vores egne problemer i et nyt perspek-

tiv. Hvis vi interesserer os mere for andre,

får vi mindre tid til at bekymre os om os

selv. I mirakletved at tjene ligger Jesu løfte

om, at den, der mister sit liv, skal finde

det". Præsident Kimball tilføjede: „Der er

stor tryghed i åndelighed, og vi kan ikke

være åndelige uden at tjene vores med-

mennesker" (Ensign, december 1974, s. 2,

5).

I denne som i alle andre dyder var Me-

steren det fuldkomne eksempel. Han er

vor Herre, vor Frelser og vor Forløser og

det fuldkomne eksempel i alting.

Jeg vidner for jer, at alt dette er sandt.

Må vi opleve den „forædlende indflydel-

se", som ældste Bowen talte om, regel-

mæssigt i vort liv, så vores åndelige ur må
være stærkt og fortsat gå rigtigt. Det er

min oprigtige bøn. I Jesu Kristi navn.

Amen.
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Vor tids pionerer

Ældste Dallin H. Oaks
De Tolv Apostles Kvorum

„Der er skjulte heltinder og helte blandt de sidste dages hellige,

,dem i den sidste vogn', som -pålideligt udfører deres pligter,

og hvis trofasthed og retfærdighed ikke bemærkes af andre end ham,

hvis iagttagelse virkelig betyder noget.

"

s. 69). Men præsident Clark bemærkede:
„De bageste, dem i den sidste vogn, kun-

ne ikke altid se brødrene forude, og ofte

kunne de ikke få øje på den blå himmel for

tætte støvskyer. Alligevel sled de sig frem-

ad dag efter dag, udslidte og trætte, med
sår på fødderne og somme tider næsten

modløse. De blev kun holdt oppe af deres

tro på, at Gud elskede dem, at det gengiv-

ne evangelium er sandt, og at Herren lede-

de og styrede Brødrene foran" (samme).

Guds formål blev opfyldt ved den faste

loyalitet og det hårde arbejde, som blev

ydet af de titusinder, der sled sig afsted,

som præsident Clark sagde: „uden meg-
en anerkendelse og beundring" (samme,

s. 69-70).

„Tusinder og atter tusinder af disse . .

.

levede lige så fuldt ud op til deres besked-

ne kald og skæbne, som bror Brigham og
de andre brødre levede op til deres, og
Gud vil belønne dem for det. De var pio-

nerer i tanke, ord, tro og gerning, som var

de af ophøjet status . . . Gud holder dem i

frisk erindring blandt os . . . for at hjælpe

os til at imødekomme vore pligter, lige-

som de imødekom deres" (samme, s.

73-74).

Præsident Clarks hyldest gælder også

medlemmerne af Jesu Kristi Kirke af Sid-

ste Dages Hellige i vore dage. I ethvert

land, inden for ethvert værdigt erhverv og
inden for ethvert ædelt gøremål har denne
kirke medlemmer, der møder modgang,
overvinder forhindringer og følger Her-

ren, Jesu Kristi ledere, lige så tappert som
pionerer har gjort det i enhver tidsalder.

De betaler deres tiende og offerydelser.

De arbejder som missionærer, med frivil-

ligt arbejde i Kirken eller støtter andre,

som gør det. Ligesom de ædle, unge mød-
re udsatte deres personlige mål for at op-

fylde deres børn behov, ofrer de umiddel-

bart deres glæder for at overholde evige

forpligtelser. De accepterer kaldelser og
giver villigt af deres tid, og de ofrer somme
tider deres liv for at tjene andre.

De gør, som Frelseren lærte - „fornæg-

P
ionerernes tid er ikke forbi. I vor tid

har vi pionerer, hvis bedrifter er in-

spirerende for os alle.

I et budskab om de pionerer, der drog

over prærien for mere end hundrede år si-

den, sagde præsident J. Reuben Clark

nogle ord, som kunne siges om pionerer i

enhver tidsalder. I sin beskrivelse af „dem
i den sidste vogn" hyldede præsident

Clark de almindelige mennesker, „disse

storartede sjæle . . . ukendte af navn, som
ikke blev husket, som ikke fik nogen ær-

værdig plads i historiebogen, men som
ærværdigt koncentrerede deres kærlig-

hed om børn og børnebørn ..."(/. Reuben

Clark: Selected Papers on Religion, Education,

and Youth, redigeret af David H. Yarn jun.,

Provo, Utah: Brigham Young University

Press, 1984, s. 67-68. Også i Improvement

Era, november 1947, s. 704-705, 747-748).

Alle store sager har sine ledere og til-

hængere. I vogntogene befandt lederne

sig „foran, hvor luften var klar og ren, og
hvor de kunne se op i himlens blå hvæl-

ving" (J. Reuben Clark: Selected Papers,

ter sig selv og tager dagligt deres kors op
og følger" ham (se Lukas 9:23). Det var

dem, Frelseren sammenlignede med den

sæd, der faldt i god jord - „som hører or-

det og gemmer det i et smukt og godt hjer-

te og bærer frugt i udholdenhed" (Lukas

8:15).

Evangeliets frugter udgår fra ethvert ær-

ligt og godt hjerte uden hensyn til dets op-

rindelse eller nuværende stilling i Kirken.

Som præsident Clark sagde: „Der findes

ingen, som er født adelig i denne kirke.

Kirken tilhører lige så vel den højeste som
den laveste" (samme, s. 73).

Lad mig komme med nogle illustratio-

ner af vor tids pionerer. Mine eksempler

er ikke nødvendigvis de meste bemærkel-

sesværdige, men jeg tror, at de er typiske

for det folk og de ledere blandt sidste da-

ges hellige, som er hjerte og hånd i dette

storslåede sidste dages værk.

Vore ældre missionærægtepar, hvoraf

der nu er mere end 2.600 over hele verden,

viser et uforligneligt eksempel på kristen

tjenestegerning. Hvem kan regne ud,

hvilke bidrag disse ægtepar yder for at

fremme Kirkens missionering? De forkyn-

der evangeliet, styrker ledere og medlem-
mer i grene, der kæmper sig fremad, ar-

bejder i templer og besøgscentrer og på
utallige andre måder, for at udføre det

nødvendige arbejde i riget, både det vigti-

ge og det rutinemæssige.

Ved et missionærmøde i én af verdens

fjerne afkroge, hørte søster Oaks og jeg en

trofast bror i en tale sige: „Jeg har aldrig

troet, at jeg kunne undervise i evangeliet.

Jeg troede kun, at jeg kunne fiske. Men
nu, hvor jeg er her, er jeg så optaget af at

fortælle folk om evangeliet!"

Et øjeblik efter sagde hans kone, der og-

så er en trofast missionær:

„Jeg synes, at det er så synd for dem, der

ikke har noget at interessere sig for, som
ikke har andre bekymringer, end hvor

mange skridt der er ned til svømmebassi-

net eller til golfbanen."

Præsident Clark udtrykte gang på gang

sin anerkendelse for dem, der forlod deres

hjem, læssede deres vogne og flyttede ud
til nye vanskeligheder efter deres profets

anvisninger. I vore dage er der mange æg-

tepar, der udfører den ene mission efter

den anden. Enkær veteran sigerom sin fa-

milies reaktion: „Vores børn siger: Vi hå-

ber i det mindste, at I vil komme forbi og

spise en enkelt middag hos os, før I tager

afsted på mission igen."

Hver dag er der andre tusinder, der tilsi-

desætter deres eget for at hellige sig arbej-

det som lærere og ledere, som tempeltje-

nere, som navneuddragere og andet.

Apostlen Paulus skrev, at Kristi tilhæn-

gere var „glade i håbet, tålmodige i træng-

selen" (Romerne 2 : 12) . Vi får afprøvet dis-
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Wasatchbjergene er baggrunden for tempelpladsen og Salt Lake Citys bymidte. Fra venstre: Tabernaklet, Salt Lake-templet, Kirkens høje kontorbygning,

det tidligere hotel Utah, nu benyttet af Kirken samt Assembly Hall, til højre i forgrunden.

se karakteregenskaber på andre måder og

på andre tidspunkter.

For et par uger siden besøgte nogle i min
familie kirkegården i Winter Quarters i

Florence, Nebraska. Der så de Avard T.

Fairbanks betagende statue af pionerfo-

rældrene, der kigger ned på liget af deres

baby, som de kort efter forlod i en grav ved

vejsiden. Disse pionerer fik nogle af deres

sværeste prøvelser ved gravsteder. Nogle

af vor tids pionerer bliver prøvet ved sen-

gekanten. En søster skrev:

„Min mor passede sin mor (min bedste-

mor) til hun var 98 år. Min far lider nu af

Alzheimers syge (tidlig senilitet), og min
mor passer ham tålmodigt . . . Det forbløf-

fende ved det hele er min mors indstilling.

Hun har altid troet, at hun skulle ud at rej-

se, når hun blev pensioneret. Hun har al-

tid holdt sit hjem smukt og har elsket at

holde sit hus åbent for andre. Hun holder

sit hjem så godt, som hun kan, men hun
må tilsidesætte meget af det, som glæder

hende. Det er utroligt at se den glæde, min
mor udstråler. Hun har den smukkeste

indstilling. Hun finder virkelig glæde i de

små ting i livet. Hun er hele familiens støt-

te, fordi hun opløfter os allesammen med
sin positive holdning."

Der er skjulte heltinder og helte blandt

de sidste dages hellige, „dem i den sidste

vogn", som pålideligt udfører deres plig-

ter, og hvis trofasthed og retfærdighed ik-

ke bemærkes af andre end ham, hvis iagt-

tagelse virkelig betyder noget.

Andre, blandt andet dem, der er kaldet

til fremstående stillinger, bliver der lagt

mere mærke til, men de er bestemt ikke

mere ædle. Jeg er én af dem. Ved et offent-

ligt møde præsenterede en mor mig for sin

unge søn: „Ved du, hvem det er?" spurg-

te hun ham.
„Selvfølgelig," svarede drengen. „Han

er én af de fyre, der hænger på væggen i

seminarklassen.

"

En fremstående stilling - „at hænge på
væggen i seminarklassen" - hjælper in-

gen ind på den lige vej til ophøjelse. Betin-

gelserne for at nå dette endelige mål er de
samme for alle mennesker - ledere eller al-

mindelige medlemmer, fremstående eller

ubetydelige.

Har vi modtaget frelsens ordinanser og
holder vi vores pagter? Et medlem af Kir-

ken i Storbritannien sagde, at det er bedst

at gøre det. Han havde været stavspræsi-

dent. Da denne fremstående tjenesteger-

ning var slut, fortalte han ældste Boyd K.

Packer, hvorfor han ikke var ked af at blive

afløst:

„Jeg virkede, fordi jeg har indgået en

pagt. Jeg holde mine pagter som hjemme-
lærer, såvel som at tjene som stavspræsi-

dent" (se Stjernen, juli 1987, s. 19).

Utallige ledere, lærere, rådgivere og
sekretærer holder på samme måde deres

pagter. Deres arbejde ses næsten ikke,

undtagen af ham, der ser alting og lover

alle, som gør det gode, at de „ingenlunde

(skal) miste deres løn" (L&P 58:28; Mattæ-

us 10:42).

De pionerer, der gik over sletterne, fulg-

te de spor, som deres ledere havde sat.

Disse pionerer rejste i grupper af sikker-

hedsgrunde. En pioner, der kom bort fra

sit kompagni og det afmærkede spor, ville

dengang som nu komme til at vandre ale-

ne på farefulde veje, indtil han atter tilslut-

tede sig sin gruppe. Således er det også i

dag. I et brev står der således:

„Jeg blev udelukket af Kirken for halv-

andet år siden. Jeghavde gjort mig skyldig

i hykleri og bedrag over for Gud. På lørdag

skal jeg døbes og vil modtage Hellig-

åndens gave. Efterhånden, som dagen

nærmer sig, øges min taknemmelighed

over for Herren for hans barmhjertighed

mod mig, fordi han gav mig lov til at om-

vende mig og opleve denne store forand-

ring i hjertet. Jeg er bedrøvet over det store

bidrag, jeg har givet til Herrens lidelser i

Getsemane, men jeg glæder mig over det

tilbud, som jeg har fået, og som gør, at jeg,

som følge af denne lidelse, kan omlægge
mit liv og gøre hans mål til mit mål."

Den, der skrev dette, udtrykker tak-

nemmelighed for „Herrens omvendelses-

princip", som nu „giver mig lov til at blive

den far, den søn og den præstedømmebæ-
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rer, som jeg altid har givet det udseende af

at være. Det er en ubeskrivelig følelse om-
sider at være et ærligt, helt ærligt menne-
ske."

En af de bedste egenskaber hos Guds
sønner og døtre er at kunne beslutte sig til

at blive bedre, uanset leveforhold. Efter-

som vi allesammen har brug for at forbed-

re os, bør vi altid være parate til at aner-

kende godhed og appellere til det gode i

enhver.

Noget af det mest guddommelige, som
menneskesjælen kan give udtryk for, er

tilgivelse. Enhver bliver fra tid til anden
uretfærdigt behandlet af andre, og mange
lider under alvorlige forurettelser. Kristne

overalt betragter med ærefrygt de pione-

rer, som har besteget det stejle bjerg til

den åndelige tinde, som de der fulgte Frel-

serens befaling, nåede ved at tilgive alle

mennesker (se Mattæus 6:14-15; L&P
64:9-10). Tilgivelse er et jordisk spejlbille-

de af Guds barmhjertighed.

En søster har skrevet til mig om sine fø-

lelser for en slægtning, der mishandlede

hende som barn og efterlod hende i en
smertelig tilstand. Sagt med hendes egne
ord: „Jeg måleve med smerten og prøve at

fungere med det." Hun skrev: „Jeg var til

tider vred og spekulerede på, hvorfor jeg

mon først skulle lide under mishandlin-

gen og siden fortsætte med at betale pri-

sen for den."

En dag i Kirken hørte hun en tale, som
rørte hendes hjerte. Ånden bar vidnes-

byrd for hende om, at hun skulle tilgive

denmand, derhavde gjort hende fortræd,

og at hun kunne gøre det, med Herren, Je-

su Kristi hjælp. I brevet forklarede hun:

„Kristus havde allerede betalt prisen for

denne synd i Getsemane. Jeg havde ingen

ret til at tilbageholde den og kræve retfær-

dighed, så jeg overlod det med glæde til

Kristus og nød hans kærlighed og barm-
hjertighed."

I brevet skriver hun om resultatet af sin

beslutning: „Mit hjerter er fyldt med glæ-

de, fred, taknemmelighed og kærlighed!

Er Herrens værk ikke vidunderligt? Hvor
jeg dog elsker ham! Jeg har ikke ord til at

beskrive mine følelser."

Ligesom denne søster, der tilgav, er

mange af vor tids hellige pioner i deres

egen følelsesverdens grænseegne. I Ord-
sprogenes Bog står der: „Større end helt

er sindig mand, større at styre sit sind end
at indtage en stad" (Ordsprogenes Bog
16:32). Vor tids hellige ved, at den, der be-

hersker sin ånd, er lige så meget pioner,

som den der besejrer et kontinent.

Vor tids pionersti er ikke nem at vandre.

Det kan være lige så tungt at bære hjertets

byrder som at trække en håndkærre. Og
ligesom de første pionerer kæmpede til

gavn for andre, såmå nogle af vor tids pio-

nerer bære byrder, som de bliver pålagt af

andres overtrædelser og tankeløshed.

Ligeledes kom der et brev fra en dame,
der er blevet skilt. Hun fortalte, at selv om
de 10 år efter skilsmissen har været en

prøvelse, har gjort hjerteondt, været en
kamp og en række af ensomme år, så be-

skriver hun alligevel denne oplevelse som
„en velsignelse" , „en forædlingsproces"

.

Hun udtrykker taknemmelighed „for det

jeg har nu".

Det har bragt mig nærmere min him-

melske Fader og især Herren, Jesus Kri-

stus. Det er en følelse som jeg ikke er sik-

ker på, at jeg kan udtrykke i ord. Jeg hen-

vendte mig bogstavelig talt til Herren med
et sønderknust hjerte og en angergiven

ånd. Jeg har aldrig oplevet nogen fysisk

smerte, der gjorde så ondt som de følelses-

mæssige smerter, jeg havde. Hver gang

jeg får disse følelser, kommer jeg Herren
nærmere, fordi jeg tænker på alt det, som
han led, og det gør, at jeg er taknemmelig.

„Jeg elsker ham af hele mit hjerte og sind

for hans offer og for alt, hvad han står

for."

Mange afvore medlemmerkæmper tap-

pert i deres forsøg på at klare det hele. De
forsørger sig selv og deres børn. De be-

stræber sig på at udføre deres ansvarsop-

gaver i Kirken. De bruger mange timer på
at transportere deres børn til utallige

kirke- og skoleaktiviteter. De forsøger

gavmildt at give af deres penge og deres

tid til værdige formål i samfundet. De be-

stræber sig på at forbedre sig. Efter alt det-

te håber de på at få lidt tid til overs til sam-
vær med andre og til fritidsinteresser.

En søster skrev: „Vi har svært ved bare

at prøve på at klare os
.

" Mange kunne sige

det samme. Alligevel klarer de det. De kla-

rer det uden at beklage sig, skønt de har

god grund til at gøre det. Og selv når de

kommer til kort, velsigner Herren dem for

deres retfærdige ønsker (se Mosiah
4:24-25), for kong Benjamin lærte os: „Det
forlanges ikke, at et menneske skal løbe

hurtigere, end det har styrke til" (se Mo-
siah 4:27).

Vi er meget taknemmelige for disse tro-

faste medlemmers tjenesteydelser og eks-

empler! Ligesom alle mine brødre blandt

generalautoriteterne ser også jeg op til de

almindelige medlemmer af denne kirke,

de er mine eksempler på trofasthed og

ædelhed. Når jeg deltager i en konference
og blander mig med de hellige, får jeg altid

mere, end jeg giver. Jeg tilslutter mig det,

som præsident Gordon B. Hinckley sag-

de. Efter at have beskrevet de trofaste hel-

lige, som han havde mødt ved en konfe-

rence, tilføjede han: „Det er vores ansvar

at lede dem, og faktisk kan vi lære meget
af dem."
Vores tro og beslutsomhed bliver styr-

ket gennem almindelige sidste dages hel-

liges åndelige resultater og tjenesteger-

ninger. Vi har tusindvis af sådanne inspi-

rerende eksempler, men de bliver sjæl-

dent udgivet med undtagelse i Church

News og Kirkens tidsskrifter - Ensign, New
Era, Friend og Stjernen. Jeg vil derfor op-

fordre enhver til at abonnere på Kirkens

fortrinlige blade.

Nogle af de ubesungne helte og heltin-

der i vore dage er de trofaste hjemmelære-

re og besøgslærerinder, der vogter Meste-

rens får. Da apostlen Paulus sammenlig-

nede Kirken med et legeme, omtalte han

de mindre iøjnefaldende lemmer - såsom

hænder og fødder - og sagde, at vi skulle

„klæde dem med ære" (1 Korinter 12:23).

En sidste dages hellig pige, hvis foræld-

re ikke deltog i Kirkens aktiviteter, skrev

senere følgende til en ældste, som havde

været hendes hjemmelærer:

„Du var mit lysende håb under mine

mange vanskeligheder i livet. Der findes

ingen større kaldelse end en hjemmelæ-
rers. Du viste mine forældre kærlighed og

respekt. Du ærede dem, samtidig med at

du støttede mig. Du var der bare\ . . . Når

jeg tænker tilbage, kan jeg se, at du, og

den sandhed du fortalte mig om, var min
støtte i livet.

Bag de lukkede døre gemte sig årevis af

smerter, tårer og frygt. Det lykkedes dig at

komme ind i vores hjem og jage det bort

for en kort tid. Ingen andre kunne have

gjort det."

Det er på samme måde i vore dage, som
det var i de første pionerers tid, at de, der

sidder i ledernes vogne, sætter kursen og

giver signal til at gå fremad, men det er de

trofaste mænd og kvinder i de efterfølgen-

de vogne, der er drivkraften i dette store

arbejde.

Mens vor tids pionerer bevæger sig

fremad, lider de modgang og bringer ofre.

Men de opretholdes af en sikkerhed, som
de får fra Herren selv. Følgende ord, første

gang sagt til de hellige i Ohio, som kæm-
pede for tilværelsen, gælder også de trofa-

ste i vore dage:

„Sandelig siger jeg jer, mine venner:

Frygt ikke, lad jeres hjerter trøstes. Ja,

glæd jer altid og vær taknemmelige i alt.

Og vent tålmodigt på Herren, thi jeres

bønner er kommet op for den Herre Zeba-

oths øren og er blevet optegnet med dette

segl og testamente: Herren har svoret og

besluttet, at de skal opfyldes.

Derfor giver han jer den forjættelse med
en uigenkaldelig pagt, at de skal opfyldes,

og alle jeres sorger skal samvirke til jeres

bedste og mit navns forherligelse, siger

Herren" (L&P 98:1-3).

Dette er Herrens værk. Vi er hans børn

og han elsker os, alle som én. Dette vidner

jeg om i Jesu Kristi navn. Amen.
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Vinduer
Præsident Thomas S. Monson
Andenrådgiver i Det Første Præsidentskab

„Han kalder os alle og indbyder os kærligt til ikke alene at se det

smukke gennem de vinduer, han åbner, men også til at komme
indenfor og få del i de kostelige muligheder, han giver os,

for at vi kan velsigne andres tilværelse.

"

sjæl. Manglende vinduer - som for eks-

empel mørke fængselsceller - lukker ver-

den ude. Hvis vi berøves lys, kryber et de-

primerende mørke ind på livet af os.

Gennem vinduer får vi lektier, som vi

aldrig glemmer. Jeg glemmer aldrig et be-

søg i præsident Hugh B. Browns hjem.

Der var dimissionsfest på Brigham Young
University. Han skulle lede aktiviteterne,

og jeg skulle holde talen. Jeg kørte hjem til

præsident Brown og fulgtes med ham hen
til min bil. Men før vi kørte, sagde han til

mig: „Vent et øjeblik, min kone, Zina,

kommer hen til vinduet."

Jeg kiggede hen mod vinduet og be-

mærkede, at gardinet var trukket til side.

Der så jeg Zina Brown sidde i sin kørestol

og vinke kærligt med et lille hvidt lomme-
tørklæde til sin smilende ægtemand. Præ-

sident Brown greb ned i sin jakkelomme

og tog et hvidt lommetørklæde frem,

hvorpå han vinkede blidt med det til stor

glæde for sin hustru. Derpå kørte vi lang-

somt ud fra fortovskanten og påbegyndte

turen til Provo.

„Hvad betyder det hvide lommetørklæ-

de, som I vinkede med?" spurgte jeg.

Han svarede: „Det er en skik, Zina og

jeg har haft, siden vi blev gift. Det er en

slags symbol mellem os, om at alt vil gå os

godt den dag, indtil vi mødes igen ved af-

tenstid."

Den dag så jeg gennem et vindue ind til

hjertet.

Nogle vinduer er tillukkede af sorg og

smerter og forsømmelse. De glemte fød-

selsdage, de manglende besøg, de overse-

te løfter, altsammen noget, der kan så sor-

gens frø og lukke fortvivlelsens uvelkom-

ne gæst ind i menneskehjertet.

En af landets skribenter kaldte en dag en

af sine artikler: „Hvad en glemt fødsels-

dag kankomme til at betyde" , hvorpåhun
citerede et brev, hun havde modtaget:

„Jeg har aldrig skrevet til dig før, men
måske vil følgende interessere dig og dine

læsere. Jeg har fundet det i et gammelt

ugeblad. Forfatterens navn var ikke

Da jeg under en rejse ventede på, at

det skulle blive min tur i et luftfart-

selskabs kontor i London, lænede

jeg mig frem i min stol og udvalgte mig en

annoncebrochure, der lå på et lille bord

med forskelligt læsestof. Brochuren hav-

de overskriften: Vinduer til verden. På hver
side var der et indrammet billede af et vel-

kendt, smukt sted med en fin beskrivelse,

så man fik lyst til at besøge dem alle. Der

var et billede af Matterhorn i Schweiz,

New Zealands bjerge, ja selv af Taj Mahal
i Indien - altsammen for at give læseren et

ønske om at besøge stedet omgående.

Vinduer er pragtfulde. De indrammer
noget, som vi retter vor opmærksomhed
imod. De giver os et glimt af Guds skaber-

værk. Den azurblå himmel, bølgende,

hvide skyer, de grønklædte skove - alt-

sammen billeder, vi har indrammet i vor

erindring. Gennem vinduer kan vi også se

en ven nærme sig, storme, der trækker

op, en forunderlig solnedgang - ja hele

livet passere revy.

Vinduer bringer lys i vort liv og i vor

nævnt - der stod kun: ,En meget bedrøvet

tilskuer.'

„I går havde en mand fødselsdag. Han
blev 91 år. Han vågnede tidligere end han

plejede, gik i bad, barberede sig og tog sit

pæneste tøj på. De ville selvfølgelig kom-

me i dag, tænkte han.

Han gik ikke sin daglige morgentur hen

til benzintanken for at mødes med byens

ældre, for han ville gerne være hjemme,

når de kom.
Han satte sig på verandaen foran huset,

hvor han havde klar udsigt over vejen, så

han kunne se, når de kom. De ville selvføl-

gelig komme i dag.

Han bestemte sig til at snyde for mid-

dagssøvnen, for han ville gerne være vå-

gen, når de kom. Han havde seks børn. To

af hans døtre og deres gifte børn boede 7-8

km væk. De havde ikke besøgt ham i læn-

gere tid. Men i dag var det hans fødsels-

dag. De ville selvfølgelig komme i dag.

Om aftenen nægtede han at skære ka-

gen i stykker, og han sørgede for, at der

var is i fryseren. Han ville hellere vente

med desserten og spise den sammen med
dem, når de kom.

Ved 21-tiden gik han ind i sit soveværel-

se for at gøre sig klar til at gå i seng. De sid-

ste ord han sagde, før han slukkede lyset,

var: ,1 må love at vække mig, når de

kommer.'
Det var hans fødselsdag - han fyldte

91."

Da jeg læste denne rørende beretning,

fik jeg tårer i øjnene. Jeg tænkte på en op-

levelse, jeg selv har haft, og som endte

godt.

Hver gang jeg besøgte en ældre enke,

som jeg havde kendt i mange år, og som
jeg havde været biskop for, blev jeg be-

drøvet, over hendes store ensomhed.

Hendes yndlingssøn boede langt væk, og

han havde ikke besøgt sin mor i flere år.

Mattie tilbragte lange ensomme timer

med at våge ved vinduet ud til gaden. Bag

det frynsede gardin, som ofte blev trukket

til side, sagde den skuffede mor til sig

selv: „Dick kommer; Dick skal nok kom-

me."
Men Dick kom ikke. Det ene år gik efter

det andet. Men som et glimt af en solstråle

blev Dick aktiv i Kirken. Han kom til Salt

Lake for at besøge mig. Han ringede, da

han ankom, og fortalte ivrigt om forand-

ringen i sit liv. Han spurgte, om jeg havde

tid til at mødes med ham, hvis hankom di-

rekte hen på mit kontor. Jeg kunne kun

glæde mig. Men jeg sagde: „Dick, besøg

først din mor, ogkom så hen til mig. " Han
gik med glæde ind på mit krav.

Inden han kom hen til mig på kontoret,

blev jeg ringet op af Mattie - hans mor. En

hjertensglad stemme fremstammede, af-

brudt af tårer: „Tom, jeg vidste at Dick vil-
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le komme. Jeg sagde jo til dig, at han ville

komme. Jeg så ham gennem vinduet."

Ved Matties begravelse flere år efter, tal-

te Dick og jeg blidt sammen om denne op-

levelse . Vihavde set et glimt af Guds helb-

redende kraft gennem vinduet ind til en
mor, som troede på sin søn.

De hellige skrifter er fyldt med åndelige

beretninger om vor Mesters kærlighed til

denne verdens nedbrudte og fattige.

Skønt mange af dem er glemt af menne-
sker, så husker Gud dem, og de ses ofte i

de personlige eksemplers vindue.

Mon nogen af os kan glemme den tidlø-

se lektie, som Herren gav, da han, „mens
hele folket hørte på det, sagde ... til sine

disciple:

Vogt jer for de skriftkloge, som gerne vil

gå omkring i lange klæder og ynder at lade

sig hilse på torvene og at have de fornem-

ste sæder i synagogerne og at sidde øverst

til bords ved gæstebudene; de, som op-

æder enkers bo og for et syns skyld beder

længe" (Lukas 20:45-47).

„Og da han så op, fik han øje på de rige,

som lagde deres gaver i tempelblokken.

Han så da en fattig enke, der lagde to

småmønter i den.

Og han sagde: , Sandelig siger jeg eder:

denne fattige enke lagde mere deri end al-

le de andre.

Thi de lagde alle i gavebøssen af deres

overflod; men hun lagde af sin fattigdom

alt, hvadhun havde i eje' " (Lukas 21:1-4).

Denne smukke lektie blev givet gennem
eksemplets vindue.

I en by, der hed Nain, åbnede Herren et

vindue for sine disciple og mange andre

mennesker, som fulgte ham, hvorigen-

nem de kunne se ægte kærlighed: „Men
da han nærmede sig byens port, se, da
blev en død båret ud, en moders eneste

søn, og hun var enke. Og en hel skare fra

byen fulgte med hende.

Da Herren så hende, ynkedes han ind-

erligt over hende og sagde til hende:

,Græd ikke!'

Og han gik hen og rørte ved båren; og
de, som bar den, standsede. Da sagde

han: ,Unge mand, jeg siger dig: stå op!'

Og den døde satte sig op og begyndte at

tale; og han gav ham til hans moder" (Lu-

kas 7:12-15).

Herrens disciple vidnede gennem de

vinduer, som Jesus åbnede til Guds kraft,

og de fik del i den samme kraft, når de ret-

færdigt betjente den Almægtiges børn.

Der står en smuk beretning i Apostlenes

Gerninger. Den handler om en discipel,

som hed Tabita. Hun boede i Joppe. Hun
beskrives som en kvinde, der var rig på
gode gerninger og gav mange almisser.

„Men det skete i de dage, at hun blev

syg og døde; og de vaskede hende og lag-

de hende i salen ovenpå.

Da nu Lydda var nær ved Joppe, og da
disciplene havde hørt, at Peter var dér,

sendte de to mænd til ham og bad ham:
,Kom uden tøven over til os!'

Peter brød så op og fulgte med dem. Og
da han kom derhen, førte de ham op i sa-

len ovenpå, og alle enkerne stod græden-
de omkringham og viste ham alle de kjort-

ler og kapper, som ,Hinden' havde syet,

medens hun endnu var hos dem." (Kan

man ikke sige, at Peter her gennem et vin-

due fik et glimt af den flid, Tabita havde
udøvet i sit liv?) „Peterbød dem alle gå ud,

og han faldt på knæ og bad. Så vendte han
sig til det døde legeme og sagde: ,Tabita,

stå op! ' Og hun slog øjnene op, og da hun
så Peter, satte hun sig op.

Han gav hende hånden og rejste hende
op, og han kaldte på de hellige og enkerne

og viste dem, at hun levede.

Dette blev kendt over hele Joppe, og
mange kom til tro på Herren" (Apostlenes

Gerninger 9:36-42).

Ville det ikke være meget bedrøveligt,

hvis et sådant vindue til præstedømmets
kraft, til tro og til helbredelse var begræn-

set alene til Joppe? Er disse hellige og rø-

rende beretninger kun skrevet for at op-

løfte og oplyse os? Kan vi ikke anvende så-

danne storslåede lektier i vort eget liv?

Når vi ser perspektivet og fatter menne-
skesjæles værdi, når vi indser sandheden
i det ordsprog, der siger, at „Guds skøn-

neste velsignelser altid løber gennem
hænderne på dem, der tjener ham herne-

de", så vil vi blive besjælet af ønsket om at

gøre godt, af villighed til at tjene, og vi vil

længes efter at løfte Guds børn op på et

højere plan.

Det var en sådan oplevelse, som Willi-

am Norris, tidligere bestyrelsesformand

for et større computerselskab og min ven
gennem mange år, havde. Mr. Norris be-

sluttede sig til at opføre en fabrik i et områ-

de med meget stor fattigdom. Nabolaget

bestod hovedsageligt af en minoritet -

ugifte kvinder med børn, uuddannede og
uden nogen til at forsørge dem. De havde
brug for hjælp. Disse kvinder blev ar-

bejdsstyrken i fremstillingen af højtekno-

logiske computere.

Jeg fik det privilegium at besøge mr.

Norris og blev vist omkring i hans nye om-
givelser. Jeg blev imponeret over det ar-

bejde, han havde sat i gang, men endnu
mere imponeret over firmaets børnehave,

som optog en hel fløj i bygningen. Mens
mødrene arbejdede, fik børnene skoleun-

dervisning og lærte blandt andet at betje-

ne computere. Eftersom de færreste af

børnene havde fædre eller bedstefædre,

somkunne tage sig af dem, blev pensione-

rede bedstefædre i omegnen inviteret til at

spise frokost sammen med dem. Børnene

fik gavn af det, og bedstefædrene fik en

ekstra velsignelse i deres liv.

Og som følge af mr. Norris drøm, blev

fattigdomskæden brudt. Børnene lærte at

fortjene deres goder. Det var som om, at

William Norris personligt havde velsignet

hver eneste af sine arbejdere. Jeg så selve-

ste kærligheden i funktion gennem dette

vindue, sommr. Norris havde fremstillet,

og jeg så hvordan følgende filosofiske

sandhed blev praktiseret: Det vigtigste i

livet er at yde.

I vort daglige liv møder vi utallige mulig-

heder for at følge Frelserens eksempel.

Når vort hjerte er i harmoni med hans lær-

domme, opdager vi hans guddommelige
hjælp i umiskendelig nærhed. Det er næ-

sten som om, at vi går Herrens ærinde, og

vi finder ud af, at går vi Herrens ærinde, er

vi berettiget til hans hjælp.

I de kontorer jeg har haft gennem årene,

har jeg haft malerier med smukke og fred-

fyldte pastorale scener hængende på væg-
gene. Men der er ét bestemt billede, som
jeg altid hænger på væggen, så jeg kan se

det fra mit skrivebord. Det er mig en sta-

dig påmindelseom ham, jeg tjener, for det

er et billede af vor Herre, Jesus Kristus.

Når jeg står over for skiftende problemer

eller skal træffe vanskelige beslutninger,

kigger jeg altid på dette billede af Meste-

ren og spørger indvendigt mig selv:

„Hvad ønsker han, at jeg skal gøre?" Så er

jeg ikke længere i tvivl eller ubeslutsom.

Vejen er klar og stien forude kalder.

For nogle måneder siden sad jeg i min
kontorstol og læste dagens post. Jeg åbne-

de et brev fra Martha Sharp fra Wellsville i

Utah, og læste hendes indtrængende an-

modning om en velsignelse til sin voksne

søn, Steven, som lå på universitetshospi-

talet i Salt Lake City. Hun beskrev Steven

som værende i åndelig og fysisk nød og

nævnede sandsynligheden for, at han

måtte have sin ene fod amputeret. Jeg

kunne fornemme hendes tårer i hvert ene-

ste ord, og hendes kærlighed til sønnen

lyste igennem hver eneste sætning. Hen-

des anmodning var af en sådan art, at Ån-

den simpelthen ikke tillod mig at betro

denne opgave til andre.

Da jeg den aften kom ind på hospitals-
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stuen til Steven, så jeg en mand, der var

som skabt til at ride på en hest. Denne for-

nemmelse fik mig til at sludre med ham
om en westernfilm, jeg netop havde set.

Jeg beskrev for ham de smukke heste som
hovedpersonerne red på. Steven smilede

varmt. Først i dét øjeblik så jeg, at der på
hans sengebord lå en bog, han var ved at

læse. Det var den bog, som filmen, jeg om-
talte, var bygget over. Fra dette øjeblik tal-

te vi varmt og frit med hinanden.

Steven beskrev sin tilstand således:

„Jeg håber, de lader så meget af min fod

blive tilbage, at jeg kan få den ind i en stig-

bøjle." Jeg forsikrede ham om, at Det Før-

ste Præsidentskab og De Tolvs Råd ville

huske ham i deres bønner, når de mødtes
i det hellige tempel, og at min hustru og
jeg ville erindre ham i vores personlige

bønner. Jeg sagde, at han havde en vidun-
derlig mor, som elskede ham og erindrede

sig hans behov, samt en himmelsk Fader,

der også elskede ham og huskede ham.
Steven begyndte at græde. Stuen fyldtes

med en helt speciel ånd. Steven fik en vel-

signelse, et hjerte blev renset, minder om
hjem og familie blev opfrisket og en mor
blev trøstet.

Da jeg forlod hospitalet, som ligger højt

oppe i den østlige udkant af Salt Lake

City, så jeg et smukt panorama udover da-

lene foran mig. Afstanden forsvandt;

stjernerne kom nærmere. Jeg kunne næ-
sten se ud ad dødelighedens vinduer og
videre ind i evigheden. En stjerne lyste

særlig klart. Det var som om, den viste vej-

en til Wellsville. Jeg kom i tanke om et vers

fra min primarytid:

Lille stjerne lys og klar,

jeg i aften skuet har.

Lad dog det jeg ønsker mig,

ske, fordi jeg ser på dig.

Hvad ønskede jeg mig? At Martha
Sharp ville modtage det dejlige budskab:

„Din søn elsker dig."

Fra den hellige jord langt borte og fra en

tidløs sandhed, som mennesker blev un-

dervist i for længe siden, lød budskabet:

„For Gud er alle ting muligt" (Mattæus

19:26).

Endnu engang havde en mild, men uset

hånd åbnet et vindue for sjælen, så et vær-

difuldt liv kunne modtage himlens velsig-

nelser.

Han kalder os alle og indbyder os kær-

ligt til ikke alene at se det smukke gennem
de vinduer, han åbner, men også til at

komme indenfor og få del i de kostelige

muligheder, han giver os, for at vi kan vel-

signe andres tilværelse.

Jeg beder ydmygt til, at vi hver især må
opleve dette privilegium, i Jesu Kristi

navn. Amen. D

Mødet søndag eftermiddag,

den 1. oktober 1989

Kristi fredelige tilhængere

Ældste L. Tom Perry
De Tolv Apostles Kvorum

„Missionærerne går ud med de reneste motiver, uden skjulte hensigter

efter at have ydet store, personlige ofre . . . De er ægte ambassadører,

der spreder velvilje for folkene i de lande, hvor de har boet og arbejdet.

"

ge, grønne haver, som strakte sig ud fra en

prægtig høj af form som en kuppel, hvor-

på der tronede en smuk marmorbygning
med et højt spir, som strålede i hvidt og

guld. Det viste sig, at byen dækkede et

areal på adskillige miles, og bagved igen

dannede bølgende marker et ternet møn-

ster af omhyggeligt indrammede, frugtba-

re marker. Der var overalt et væld af umi-

skendelige tegn på flid, foretagsomhed og

rigdom, hvilket gjorde billedet til noget

enestående og slående i sin skønhed . . .

Jeg mødte ingen. Jeg kiggede mig om-

kring, men så ingen. Jeg hørte ikke en ene-

ste bevægelse, skønt stilheden overalt var

så gennemtrængende, at jeg kunne høre

fluernes summen og lavvandets skvulpen

ind imod flodbredden. Jeg gik igennem de

tomme gader. Byen lå som en drøm, nær-

mest underlagt en dødlignende ensom-

hed, hvorfra jeg næsten frygtede dens op-

vågnen, for den havde tilsyneladende ik-

ke sovet så længe . Der var ingen græs mel-

lem fliserne, regnen havde endnu ikke

udvisket de støvede fodspor på jorden, og

alligevel kunne jeg gå uset omkring. Jeg

gik ind i de tomme værksteder, rebslageri-

er og smedjer. Spinderokken arbejdede

ikke, tømreren havde forladt sin høvle-

bænk og spånerne, de ufærdige rammer
og paneler, garveren havde frisk afbark-

ning i sit kar, der stod friskhugget brænde

i stabler ved siden af bagerens ovn. Der

var koldt i smedjen, men hans kulbunke,

støbeske og krogede tragt var der stadig,

som om han bare holdt hviledag . . .

På mark efter mark lå det gode korn og

rådnede op . . . Der var ingen til at bringe

den rige høst i lade" (Memoirs of John R.

Young, Utah Pioneer 1847, Salt Lake City:

Deseret News, 1920, s. 31-33).

Oberst Kane kunne ikke forstå, hvorfor

en så smuk by var forladt. Han vidste ikke,

at de hellige var blevet uddrevet af deres by

af pøbelhobe. Hans nysgerrighed fik ham
til at søge efter de mennesker, som havde

Oberst Thomas L. Kane, som ikke

var medlem af Kirken, talte til den
historiske forening i Philadel-

phia, som nævnt i John R. Youngs erin-

dringsværk. Oberst Kane fortalte, at han
under en rejse nogle år før var kommet
igennem en meget usædvanlig by, der

hed Nauvoo - et samfund, der var opret-

tet ved Mississippiflodens bred. Han for-

talte, at da han havde rejst ad floden en

tid, forlod han floddamperen og rejste

over land på grund af de kraftige strøm-

ninger i floden.

På vejen havde han kun set uopdyrkede
landområder, hvor dagdrivere og lovov-

ertrædere havde bosat sig. Så kom han til

Nauvoo, og her følger et citat af ham:

„Jeg var på vej over den sidste bakketop

på min rejse, da en vidunderlig kontrast til

det øvrige landskab tonede frem for mit

blik. Halvt indrammet af en bøjning i flo-

den lå en smuk by og strålede i den tidlige

morgensol. De nye huse lyste op i de køli-
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forladt byen. Da han fandt dem, bemær-
kede han, at selv om de led meget og var

ved at dø af sult og overanstrengelser, så

var de fredelige og sunde. Hvorfor var et

så uskadeligt folk i den grad blevet for-

fulgt?

Situationen har på mange måder ikke

ændret sig væsentligt i dag. Kirken kom-
mer stadigud for visse situationer, som på
mange måder ligner dem i Nauvooperio-

den. Vi møder naturligvis ikke fjendtlig-

hed i samme grad, som i den første tid.

Men vi må ligesom oberst Kane stadig

undre os, når det somme tider går direkte

ud over vores store missionærskare, som
nu for nylig. Jeg kan kun gætte på, at det

må være på grund af omfattende misfor-

ståelser af de grundlæggende hensigter,

hvormed, at vi kalder missionærer til at

tjene.

Hensigten med at missionere har ikke

ændret sig med tiden. Vi husker beretnin-

gen om Ammon i Mormons Bog. Han var

kaldet til at være missionær i lamaniternes

land - det var en farlig opgave. Når en ne-

phit kom ind i lamaniternes land, var hans

skæbne totalt overladt til landets konge,

som kunne slå ham ihjel, sætte ham i

fængsel eller tvinge ham til at forlade

landet.

„Og således blev Ammon ført for kon-

gen, som herskede over Ishmaels land; og

hans navn var Lamoni, og han var en ef-

terkommer af Ishmael.

Og kongen spurgte Ammon, om det var

hans ønske atbo dér i landet mellem lama-

niterne, hans folk.

OgAmmon sagde til ham: Ja, jeg ønsker

at bo blandt dette folk i nogen tid, ja, må-

ske til min dødsdag.

Og kong Lamoni fandt behag i Ammon
og lod hans bånd løse; og han ville, at Am-
mon skulle tage en af hans døtre til hustru.

Men Ammon sagde til ham: Nej, men
jeg vil være din tjener; derfor blev Am-
mon kong Lamonis tjener. Og han blev sat

mellem andre tjenere til at vogte Lamonis

hjorde efter lamaniternes skik" (Alma

17:21-25).

Vor hær af missionærer i dag ønsker kun

at tjene deres næste ligesom Ammon.
Det er nu mere end 160 år siden, Samuel

Smith drog hjemmefra med en vadsæk på
ryggen fyldt med nytrykte eksemplarer af

Mormons Bog. Han tog afsted for at bære

sit vidnesbyrd om de sandheder, som står

i denne bog, og for at bede alle interessere-

de om at læse den, så de for sig selv kunne
finde ud af, om den er sand. Siden Samuel

Smiths tid har tusindvis af missionærer

givet deres tid og midler og forladt deres

hjem en tid for at forkynde et budskab,

som de tror, er sandt.

I dag har vi en stor international missio-

nærskare, der kommer fra mange forskel-

Assembly Hall på tempelpladsen i Salt Lake City.

lige lande og fordeler sig rundt omkring i

mange andre af verdens lande. Missionæ-

rerne går ud med de reneste motiver,

uden skjulte hensigter og efter at have

ydet store, personlige ofre. De er ikke ude

på at ødelægge nogens tro eller lægge

uretfærdigt pres på nogen. De er lærere,

som beder interesserede om at lytte til de-

res budskab og for sig selv afgøre, om det

er sandt. De går ikke ud og repræsenterer

nogen regering eller politisk retning. De
vil desuden heller ikke være aktive i eller

på anden måde deltage i, opfordre til eller

udtrykke deres mening om de politiske

forhold i nogen af de lande, som de er kal-

det til at arbejde i.

Når missionærerne kommer hjem, er

det med kærlighed til de mennesker, de

har tjent og undervist. De er ægte ambas-

sadører, der spreder velvilje for folkene i

de lande, hvor de har boet og arbejdet. De

er ikke interesseret i statussymboler og

har ingen racefordomme. De er ikke ude

på at oprette verdslige kongeriger. De er,

sagt med Mormons ord: „Kristi fredsom-

melige tilhængere" (Moroni 7:3). Det ene-
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ste rige, der interesserer dem, er vor Herre

og Frelsers rige, som han vil oprette, når

han kommer igen. Deres eneste håb er at

berede os til denne store dag. Men indtil

da vil vore missionærer, såvel som alle

Kirkens andre medlemmer, være „loyale

over for konger, præsidenter, herskere og

øvrighedspersoner og adlyde, ære og hol-

de lovene" (12. Trosartikel).

Nu vil jeg gerne skifte emne og slutte

min tale med nogle råd til Kirkens med-
lemmer. Vi har lært om vor Herre og Frel-

sers mission, og at vi ved at følge ham vil

modtage de største glæder og den største

lykke, som findes her på jorden. Vi har op-

levet glæden ved at arbejde i vor himmel-

ske Fader rige og kender den tilfredshed i

sjælen, som det giver os. Jeg tænker tit på
den udfordring, som Alma stod overfor,

da han indså, hvor nødvendigt det var, at

folk blev belært om betydningen af at for-

stå vor Herre og Frelsers evangelium. På

dette tidspunkt sad han i to stillinger - han
var overdommer og den øverste højpræst

i hele Kirken. Han måtte vælge mellem de

to stillinger, hvis han effektivt skulle kun-

ne betjene folket. I Almas bog står der:

„Og han udvalgte en klog mand blandt

kirkens ældster og gav ham magt ifølge

folkets stemme, så han havde myndighed
til at udstede love i overensstemmelse

med de love, der var blevet givet og at

håndhæve dem efter folkets ugudelighed

og forbrydelser . . .

Men Alma indsatte ham ikke i embedet
som højpræst for kirken; han forbeholdt

sig selv embedet som højpræst, men han
overdrog dommersædet til Nephihah.

Og dette gjorde han, for at han selv kun-

ne gå ud blandt Nephis folk og prædike

Guds ord for dem for at erindre dem om
deres pligter, og for at han måske gennem
Guds ord kunne nedbryde al den stolt-

hed, underfundighed og uenighed, der

herskede blandt hans folk, idet han ikke så

anden udvej til at vinde dem igen end ved
at bære det rene vidnesbyrd for dem"
(Alma 4:16, 18-19).

Han valgte den stilling, hvorved han
kunne gøre mest godt for sit folk.

Men somme tider kaster vi vores perler

tilfældigt i vores begejstring for evangeli-

et, og vi kan oven i købet blive så fristet til

at øge vor kostbare perles strålen ved at

Ældste Jack H. Goaslind fra De Halvfjerds ' Første Kvorum og rådgiver i områdepræsidentskabet

for Storbritannien/Irland/Afrika, og ældste Albert Choules, jun. fra De Halvfjerds' Andet Kvorum

og rådgiver i det europæiske områdepræsidentskab.

sætte den ind i for attraktive rammer. Det

kan kun forringe den sande værdi af vores

perle. Vores perle kan godt stå alene i al

sin skønhed og enkelhed. Vibehøver ikke

at berige den med glimmer og stads, som
blot vækker afsky og står i modforhold til

Kirken. Vi må tale mindre om vore bedrif-

ter og i vore gerninger vise, hvilket rige vi

stræber hen imod.

Må jeg give jer et lille råd? I Kirkens kon-

torbygning har vi flere elevatorer, og her

sætter vi skriftsteder og profetiske ord op,

for at den tid, folk tilbringer i elevatorerne,

kan udnyttes fornuftigt. Dette forslag

kunne også bruges i vores hjem. Derhjem-

me har vi noget, som vi bruger alt for ofte

- nemlig køleskabet. Vi kan sætte opslag

på køleskabsdøren, som kan give os ædle-

re tanker.

Gør vi det, kan vi erindre skriftsteder,

mens vi udfører vores daglige pligter samt

hvem vi er og hvad vi repræsenterer. Lad

mig foreslå et par skriftsteder, som I kan

begynde med. Det første står i Mattæus
5:43-44:

„I har hørt, at der er sagt: Du skal elske

din næste og hade din fjende.

Men jeg siger jer: Elsk jeres fjender og

velsign dem, som forbander jer, gør godt

imod dem, der hader jer og bed for dem,

som forfølger jer."

Måske skulle vi tage det andet fra Lukas

6:35:

„Nej, elsk jeres fjender, og gør godt, og

lån uden at vente noget igen, så skal jeres

løn være stor, og I skal være den Højestes

børn; thi han er god imod de utaknemme-

lige og onde."

Og i Jakobs Brev 1:27 læser vi:

„En ren og ubesmittet gudsdyrkelse for

Gud, vor Fader, er dette: at besøge fader-

løse og enker i deres trængsel og bevare

sig selv uplettet af verden."

Og endelig kunne I benytte et af de sto-

rartede skriftsteder fra Mormons Bog -

Moroni 7:47:

„Men den kærlighed, som er Kristi rene

kærlighed, forbliver evindelig; og den,

som på den yderste dag findes i besiddelse

af den, med ham er alt vel."

Jeg elsker vor Herre og Frelsers evange-

lium. Det har givet mig den største fred i

sindet, de største glæder og den største

lykke jeg kunne drømme om at finde her

på jorden. Jeg beder til, at vi hver især må
være villige og i stand til at dele denne

kostbare perle med alle vor himmelske Fa-

ders børn, så vi kan gå fremad, udrustet

med vor Herre og Frelsers evangelium -

en perle, hvis skønhed og enkelhed vil be-

stå. Dette arbejde, vi er engageret i, er

Herrens værk. Gud lever. Jesus er Kri-

stus, verdens Frelser. Dette er mit højtide-

lige vidnesbyrd til jer, i hans hellige navn.

Amen.
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Dit maratonløb

Ældste Joseph B. Wirthlin
De Tolv Apostles Kvorum

„Livet er som et maratonløb, det kræver en god start samt kræfter

og udholdenhed hele vejen igennem, for at vi kan nå målet.

"

de Alan, løb for nylig sit første marthonløb
- en distance på omkring 42 km. Han hav-

de sat sig dette mål flere måneder i forvej-

en. Han havde fundet ud af, hvad der

krævedes, og han havde opøvet selvdi-

sciplin ved at følge et strengt træning-

sprogram. Han søgte råd hos erfarne løbe-

re og læste artikler om maratonløb. Han
trænede ved at løbe ruten og lagde en tek-

nik for gennemløb af turen.

Endelig oprandt dagen, hvor maraton-

løbet skulle finde sted. Det ville blive høj-

depunktet efter måneders træning, selv-

diciplin og opofrelse. Han fik en god start

blandt enmængde andre løbere. Han følte

sig stærk og fyldt med selvtillid. Han fulg-

te den planlagte strategi. Cirka 15 km efter

start indhentede han en erfaren løber på
vej ned ad en bakke. Han hed Brent og
havde givet Alan gode råd under trænin-

gen. Alan besluttede sig til at følge Brents

veldisciplinerede og erfarne tempo.

Da de passerede 30-km skiltet, måtte

Alan kæmpe for at holde trit med Brent, så

han vidste, at han havde én ved siden af

sig, hvis han begyndte at „nå muren" . At
nå muren vil sige at få en umådelig trang

til at opgive, den er næsten som en bogsta-

velig forhindring, som kræver en umåde-
lig anstrengelse at overvinde. Det sker of-

te efter 35 km.

De næste par kilometer holdt Alan trit

med Brent. Så følte han sig slået ud. Det

var som om, at han pludselig mistede sine

kræfter, og han fik en enorm lyst til at

standse op eller begynde at gå. „Hold dig

til mig," sagde Brent. „Vi får det allesam-

men sådan på et eller andet tidspunkt. Du
kan sagtens klare det. Jeg skal nok få dig

igennem det."

På én eller anden måde lykkedes det

Alan at fortsætte. Han og Brent nåede der-

til, hvor tilskuerne stod. Han vidste, at

hans kone, hans børn og andre familie-

medlemmer stod og kiggede langs vejen

et par kilometer fremme. Nu kunne han
trække på den styrke, han fik ved at tænke

på sin familie, og det lykkedes ham at hol-

de ud indtil lysten til at stoppe var væk.

Efterhånden som de nærmede sig må-

Kære søskende, jeg beder til, at jeg

må have den Ånd hos mig, som vi

i den grad har nydt under hele den-

ne konference. I dag vil jeg gerne henven-

de mig til de unge, til de af jer som stadig

har det meste af denne rejse, som vi kalder

livet, foran jer. Jeg håber, at I har besluttet

jer til at følge den kurs, som er afstukket af

vor Frelser og hans lærdomme. Skal I føl-

ge denne kurs, kræves der en stor indsats

af jer, og I får brug for Herrens hjælp, for

hvert skridt I tager. Jeg lover jer, at hjæl-

pen altid er rede.

I de senere år er det over hele verden

blevet populært at løbe for at få motion.

Mange løber udelukkende for at motione-

re, mens andre løber for at forberede sig til

at deltage i offentlige løb på forskellige di-

stancer. Det løb, der kræver mest udhol-

denhed, er måske maratonløbet, som er

moderne nu, men har sin rod i det gamle

Grækenland. I dag har ordet fået en bre-

dere betydning, så det også omfatter kon-

kurrencer eller aktiviteter af længere va-

righed, der kræver ekstra anstrengelser

og udholdenhed.

En af mine unge venner, som jeg vil kal-

iet, blev Alan klar over, at den sidste kilo-

meter var den sværeste af dem alle. Alan

og Brent krydsede målstregen med 5 se-

kunders forskel. Alan var mere udmattet,

end han nogensinde havde været, men
han følte sig opløftet, fordi han var mere

end et kvarter forud for sit mål, og fordi

han var med blandt de 25 bedste løbere.

På nogle måder er vejen fremad i livet

som et maratonløb. I unge mennesker er

næsten lige startet jeres rejse på jorden. I

valgte atkomme til denne jord og prøve at

bestå jeres eksamen. I synes måske, at må-

let er så langt borte, at det ikke bekymrer

jer lige nu. Men livet er som et maraton-

løb, det kræver en god start samt kræfter

og udholdenhed hele vejen igennem, for

at vi kan nå målet.

Maratonløbere sætter sig tydelige mål. I

må se fremad lige nu og beslutte jer til,

hvad I ønsker at gøre med jeres. Tænk
nøje over, hvad I ønsker at være om et år,

om fem år, om ti år og fremdeles. Modtag
jeres patriarkalske velsignelse og bestræb

jer på at være værdige til at få opfyldt de

løfter, den giver jer. En patriarkalsk vel-

signelse er den vigtigste vejledning, som
Kirkens medlemmer kan nyde gavn af.

Nedskriv jeres mål og gennemgå dem reg-

elmæssigt. Hold jer dem hele tiden for øje,

skriv jeres fremskridt ned og revidér måle-

ne når forholdene byder det. Jeres ende-

mål bør være evigt liv - den slags liv, som
Gud lever, og den største af alle Guds
gaver.

Når I har forestillet jer, hvordan I ønsker

at være om tyve år, så find ud af, hvordan

I skal forberede jer til at blive det. Beslut

jer til at betale prisen i form af indsats,

penge, studier og bøn. Sørg for, at I for-

står, hvilken kurs I skal følge. Det er ikke

altid så let at følge den bedste kurs i livet.

Det er kun få, der finder den og gennem-

fører den. Det er ingen velafmærket mo-

torvej, men en snæver sti, med kun er én

tilkørsel. Vejen til evigt liv er lige og snæv-

er. Når jeg tænker på at forblive på den

rette sti, mindes jeg Lehis drøm om livets

træ. I denne drøm blev Guds kærlighed

sammenlignet med et træ, der bar dejlige

frugter, som var mere ønskværdige end

nogen anden frugt. Nephi nedskrev sin

fars ord således: „Og jeg så også en lige og

snæver sti, som løb langs med jernstan-

gen lige til træet ... og jeg så utallige fol-

keskarer, hvoraf mange trængte sig frem

for atkomme til den sti, der førte til træet"

(1 Nephi 8:20-21). Mange af disse menne-

skerkom senere „på forbudne stier og gik

fortabt" (vers 28). Men de, som ignorere-

de verdens hån og latterliggørelse og

holdt sig tæt til jernstangen, kunne nyde

af træets frugt. Jernstangen repræsenterer

Guds ord, der fører til Guds kærlighed (se

1 Nephi 11:25). I må holde godt fast i jern-
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stangen på vejen gennem mørke og tåge,

som er livets trængsler og prøvelser. Hvis

I slipper grebet og kommer bort fra stien,

vil I måske ikke kunne se jernstangen i

mørket for en tid, før I omvender jer og at-

ter får fat i den.

Husk, at de gode resultater opnås, når

forberedelsen står mål med muligheder-

ne. Man kan aldrig helt præcist vide, hvil-

ke muligheder, der opstår, eller hvornår

de kommer. Men man kan være sikker på,

at deres værdi afhænger af, i hvilken ud-

strækning vi er forberedt til at reagere på
dem. I kan se, hvordan forberedelser sam-

men med muligheder giver succes, når I

betragter det liv, som ledere i Kirken, i reg-

eringen, i forretningslivet, i andre erhverv

og forhåbentlig også I selv fører.

Det er yderst nødvendigt at være forbe-

redt i Kirken, for at I kan gøre jeres del, når

I kaldes dertil, således at Herren kan be-

nytte jer, når han får brug for jer.

Imå søge den hjælp, I behøver, både når

det gælder livet og maratonløb. Lad være
med at stole udelukkende på jeres egne
kræfter. I har aldrig gjort alt, hvad I kan for

at fuldføre en opgave, før I har søgt hjælp

fra Herren, jeres kære, Kirkens ledere og
jeres venner.

Jeg er sikker på, at det mirakel, der er

Ældste Jacob de Jager fra De Halvfjerds' Første Kvorum taler med en konferencebesøgende.

sket i vores dal, har gjort indtryk på os al-

le. Den 10-årige Joshua Dennis er kun le-

vende i dag, fordi han bad så indtrængen-

de, havde tro og utrolig optimisme, og for-

di han havde lyttet til sin mor og adlydt

hendes råd. Vi husker også den følelse,

John Skinner omtalte, ja, jeg kalder det in-

spiration, da han var leder for det hold,

der søgte efter Joshua. Jeg håber, at I på je-

res vej gennem livet altid vil huske denne

fantastiske lektie om bøn.

Når man kun stoler på sig selv og sine

egne evner, vil det føre til stolthed. I det

indledende afsnit til Lære & Pagter be-

skriver Herren den gudløse tilstand hos

mange i verden. Jeg citerer: „De søger ik-

ke Herren for at indføre hans retfærdig-

hed, men enhver vandrer på sin egen vej

og efter sin egen verdens lignelse" (L&P
1:16). Hvis vi praler af vores egen styrke

og „vandrer på vores egen vej", så kan vi

nemt komme bort fra den lige og snævre

sti og ind på verdens brede veje . Lad jer ik-

ke forlede til at tage den vej, der tilfældig-

vis er nemmest, den bakke der går nedad
i maratonløbet. Hold jer nær Herren og
stol på ham, når det går let, såvel som når

I skal kæmpe jer op ad bakke.

Maratonløbere passerer nogle poster på
vejen. Her får de vand, opmuntring og

hjælp. Mange løbere kunne ikke fortsætte

uden denne hjælp. I unge mennesker har

også „hjælpeposter", hvor I kan få styrke

til at fortsætte fremad på jeres vej . Det bør

blandt andet være jeres forældre, andre

familiemedlemmer, wardsledere og lære-

re, som har „løbet flere løb" og er kommet
længere på livets vej . Drag nytte af den er-

faring, som de har. Hav tillid til dem. Søg
deres råd, vejledning og støtte, og lyt så til

dem. De vil hjælpe jer til at holde kursen.

I unge mænd må være taknemmelige

for det store privilegium og den velsignel-

se I har, at I har fået overdraget Det Aron-

ske Præstedømme. Pas trofast jeres præ-

stedømmepligter, det vil kunne hjælpe jer

til at yde en større indsats. Jeg vil gerne

kraftigt opfordre jer lærere og præster til

at være trofaste hjemmelærere, for det er

en kaldelse, vi alle har fået, og den varer

hele livet. I unge piger bør deltage i Unge
Pigers program. Lær værdien af dette

program at kende, og anvend det i jeres

liv. Det Aronske Præstedømmes og Unge
Pigers ledere er en støtte for jeres forældre

i deres indsats for at vejlede jer igennem
denne vigtige periode i jeres liv, hvor de

beslutninger, I træffer, får så vidtrækken-

de betydning.

Vær altid villig - ja ivrig - efter at hjælpe

andre. Intet andet kan give jer den samme
ægte tilfredsstillelse og glæde indvendig,

fordi - og jeg citerer - „når I er i jeres med-
menneskers tjeneste, tjener I blot Gud"
(Mosiah 2:17). Det er en alvorlig synd at
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ignorere andres behov. Tænk på Almas
ord til Kirkens medlemmer i Zarahemla.

Han spurgte: „Vil I stadig blive vedmed at

gå med kostbare klæder og sætte jeres hu
til verdens tomme ting og til jeres rigdom-

me? Ja, vil I blive vedmed at tro, at den ene
af jer er bedre end den anden? . . .

Og vil I blive ved med at vende den fatti-

ge og trængende ryggen og tilbageholde

jeres ejendele fra dem?" (Alma 5:53-55).

Kong Benjamin lærte os, at vi skal tage

os af folk i nød - af de fattige, sultne, nøg-

ne og syge, både åndeligt og timeligt -

hvis vi skal have forladelse for vore synder

dag efter dag, eller med andre ord, hvis vi

vil vandre skyldfri for Gud (se Mosiah
18:29).

Jeg tror, at nogle af jer tid efter anden sy-

nes, at I løber „ind i en mur", og næsten
føler jer tvunget til at opgive eller give ef-

ter for fristelse. I vil møde udfordringer,

modgang og fristelser, som I vil synes, at I

ikke kan klare. Når I møder sygdom, død,

økonomiske besværligheder og andre

prøvelser, vil I spekulere på, hvordan I

mon skal få styrke, mod eller evner til at

fortsætte.

I unge mennesker vil blive udsat for de
samme fristelser, som har været alminde-

lige til enhver tid plus mange andre, som
tidligere generationer ikke kendte til. Men
sørg for, at I forstår, atGud ikke tillader, at

I bliver fristet over evne (se 1 Korinter

10:13). Han giver jer ingen udfordringer,

som I ikke kan klare. Han beder jer ikke

om mere, end I kan klare, men han vil må-
ske kræve noget, som er på grænsen til

det, for at I kan bevise, hvem I er. Herren
vil aldrig forlade eller afvise nogen. I kan
afvise ham, men han vil ikke afvise jer. I

behøver aldrig at føle jer alene.

Grunden til, at I må bevare kursen i et

maraton, er ikke til at tage fejl af. Grunden
til, at I må bevare en kurs, som fører til ret-

færdig livsførelse, er mindre synlig, men
den er langt vigtigere. En retfærdig leve-

vis er ganske enkelt denne kurs - den ene-

ste vej, der fører til lykke, glæde og fred.

Profeten Joseph Smith sagde:

„Lykke er formålet og hensigten med
vort liv og vil blive det endelige resultat,

dersom vi vandrer ad den vej, der fører

dertil, og denne vej eller sti er dyd, oprig-

tighed, trofasthed, hellighed og efterle-

velse af alle Guds bud og befalinger . .

.

I lydighed er der glæde og fred ... og da
Gud har planlagt vor lykke . . . har han
aldrig og vil aldrig . . . give folk en befa-

ling, som ikke i sin natur er beregnet på at

fremme den lykke, som han har planlagt"

(„Profeten Joseph Smiths lærdomme",
s. 306-08).

I Mormons Bog læser vi: „Menneskene
er til for at kunne nyde glæde" (2 Nephi
2:25).

Det Første Præsidentskab, fra venstre: førsterådgiver, præsident Gordon B. Hinckley, præsident Ezra Taft

Benson og andenrådgiver, præsident Thomas S. Monson.

Vor himmelske Fader ved, hvilken vej I

skal gå for at få evig lykke og fred. Evange-

liets principper er skiltene på jeres vej . Det

er en gave fra ham til jer, hans børn.

På den anden side vil Satan forsøge at få

os ud af kurs, under hvert eneste skridt på
vejen. Hans hensigt er at gøre jer lige så

ulykkelige og elendige, somhan selv er (se

2 Nephi 2:27). Der ofres hvert år utallige

summer på at indpakke og forklæde syn-

der og ondskab for at gøre dem tillokken-

de. Men uanset hvordan de ser ud, så har

„ugudelighed . . . aldrig været lykke" (se

Alma 41:10) og vil heller aldrig blive det.

Sæt jer aldrig i samme situation som ne-

phiterne var, lige før Frelserens fødsel. De
„tragtede efter det, som (de) ikke kunne få

. . . (efter) glæde ved at begå synd, hvad
der strider mod vort store og evige Over-

hoveds retfærdighed" (Helaman 13:38). I

kan ikke finde lykken i synd og misger-

ning.

Herren har skænket jer handlefrihe-

dens gave (se Moses 7:32) og givet jer til-

strækkelig undervisning, så I kan skelne

mellem godt og ondt (se 2 Nephi 2:5). I

kan frit vælge (se 2 Nephi 2:27), og I har

lov til at handle for jer selv (se 2 Nephi
10:23; Helaman 14:30), men I kan ikke

vælge konsekvenserne af jeres valg. I kan
være helt sikre på, at gode og rigtige valg

fører til lykke og fred, mens syndige og
onde valg i den sidste ende vil føre til ulyk-

ke, sorg og elendighed.

Et tydeligt lighedspunkt mellem livet og

et maratonløb er nødvendigheden af at

være flittige til at løbe og at holde ud til en-

den. Nephi sagde som noget af det sidste

til sit folk: „Og nu . . . efter at I er kommet
ind på den lige og snævre sti, vil jeg spør-

ge, om I har gjort alt? Se, jeg siger jer, nej;

... I må stræbe fremad med standhaftig-

hed i Kristus . . . indtil enden" (2 Nephi
31:19-20). Jeg tænker på dette løfte, som
Herren har givet: „Ny kraft får de, der bier

på Herren, de får nye svingfjer som ørnen;

de løber uden at mattes, vandrer uden at

trættes" (Esajas 40:31). Det er et løfte, som
I har fået.

Mine kære unge venner. Jeg beder til, at

Herren vil vejlede og styrke hver eneste én

af jer i jeres personlige maratonløb. Så kan

I sige, som Paulus skrev til Timoteus:

„Den gode strid har jeg stridt, løbet har

jeg fuldført, troen har jeg bevaret" (2 Ti-

moteus 4:7). Jeg ved, at I kan leve retfær-

digt, og at I med Herrens hjælp kan gøre alt

det, I skal. Jeg bærer vidnesbyrd om, at

vor himmelske Fader og Jesus Kristus el-

sker enhver af jer og ønsker, at I skal være

lykkelige. Joseph Smith er evangeliets ge-

noprettelsesprofet i disse sidste dage, og

præsident Ezra Taft Benson er profeten i

dag.

Dette er vor Herre og Frelsers Kirke.

Jeg er ét af hans vidner. Jeg bærer dette

ydmyge vidnesbyrd i Jesu Kristi navn.

Amen.
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Vi lærer hele livet igennem
Ældste Victor L. Brown
Emeritusmedlem af De Halvfjerds' Første Kvorum

,,]eg er blevet velsignet med at møde mange af Kirkens unge

mennesker, der , vandrer i sandheden', og de har lært mig så meget

i deres stilfærdige måde at adlyde Herrens bud på.

"

nært sammen med fire af Kirkens præsi-

denter - præsidenterne David O. McKay,
Joseph Fielding Smith, Harold B. Lee og

Spencer W. Kimball. I de fireogtyve år, jeg

sad som medlem af Det Præsiderende Bi-

skopråd, var jeg med til ugentlige møder
med det Første Præsidentskab, og jeg hav-

de det privilegium at blive undervist af

disse Guds profeter. Jeg blev afløst fra Det

Præsiderende Biskopråd, før præsident

Ezra Taft Benson blev kaldet til at være
præsident for Kirken. Selv om jeg ikke har

haft mulighed for at mødes regelmæssigt

med præsident Ezra Taft Benson, påskøn-

ner jeg hans ledelse og har nydt stor gavn
af de udfordringer, han har givet alle Kir-

kens medlemmer til at studere og medite-

re over sandhederne i Mormons Bog.

Hver eneste af disse fem præsidenter,

som jeg har virket under som generalauto-

ritet, har haft deres egen personlighed og

stil. Alligevel kan jeg vidne om, at de hver

især har været Guds profeter. I min om-
gang med dem lærte jeg at forstå, hvorfor

vi opretholder dem som profeter, seere og

åbenbarere.

Under de oplevelser, jeg har haft sam-

men med disse Brødre og andre mænd og

kvinder mange steder i verden, har jeg op-

daget, at man ikke nødvendigvis kan vur-

dere en mand efter hans titel eller stilling,

men snarere efter hvordan han behandler
andre - sine arbejdskammerater, overord-

nede, taxachauffører og sekretæren i luft-

havnen, når han kom for sent til en vigtig

flyforbindelse.

Det gælder især med hensyn til, hvor-

dan et menneske behandler sine nærme-
ste - sin hustru og sine børn.

Jeg overværede engang en samtale mel-

lem to af mine venner, der er noget ældre

end jeg og meget succesrige inden for de-

res felt. Den ene sagde stille og roligt til

den anden, uden at vide at jeg kunne hø-

re, hvad han sagde: „Du tror, at du elsker

din kone, men jeg elsker Elizabeth dobbelt

så meget, som du elsker Rachel." De hav-

de begge to været gift i over halvtreds år.

Deres største succes havde de efter min

I
dag for 28 år siden, skete der til min
store overraskelse en total ændring i

mit professionelle liv. Jeg havde til-

bragt enogtyve år inden for flyindustrien,

og jeg nød det. Vi var lige flyttet ind i et nyt

hus i Chicago, da jeg blev ringet op fra Kir-

kens hovedsæde og inviteret til Salt Lake

City for at tale med præsident David O.
McKay. Alle mine planer blev aflyst, da
jeg blev kaldet til at være rådgiver til den
nye præsiderende biskop, John H. Van-

denberg. Jeg havde aldrig hverken tænkt

på eller aspireret til at blive generalautori-

tet, men jeg kendte kun ét muligt svar, da
præsident McKay, en Guds profet, kaldte

mig til dette arbejde.

I disse 28 år, efter denne oplevelse i

1961, har jeg haft mulighed for at tjene på
en måde, som jeg aldrig havde drømt om.

Jeg har været velsignet med trofaste med-
arbejdere i mange forskellige lande og i

Kirkens hovedsæde, mennesker, som har

arbejdet flittigt på at opbygge Guds rige -

ofte med store, personlige ofre som ind-

sats.

Jeg har haft det privilegium at arbejde

meningmed den kærlighed og respekt, de

viste deres ægtefæller.

Jeg ærer min hustru, Lois, som har haft

det største ansvar med at opdrage vores

børn, eftersom mine opgaver betød, at jeg

måtte rejse meget omkring i verden. På

grund af hendes vidunderlige indflydelse

„har jeg ikke større glæde end at høre, at

mine børn vandrer i sandheden" (se 3 Jo-

hannes 1:4).

Jeg er blevet velsignet med at møde
mange af Kirkens unge mennesker, der

„vandrer i sandheden", og de har lært

mig så meget med deres stilfærdige måde
at adlyde Herrens bud på. Lad mig delag-

tiggøre jer i et par eksempler:

• En 15-årig koreanerdreng, som er læ-

rer i Det Aronske Præstedømme, brugte

hver uge sine lommepenge til at købe avi-

ser. Bagefter solgte han og hans venner

dem på gadehjørner i Seoul for at tjene

penge til en klassekammerat, som ikke

kunne fortsætte skolen uden at få denne

økonomiske hjælp. Denne dreng ville ger-

ne vide, hvordan det var at være en barm-

hjertig samaritaner. Han ville ikke lade sig

nøje med en intellektuel forståelse af det,

han havde lært ved at studere skrifterne.

• En anden lærer, en 14-årig dreng fra

Tonga, havde lige så stor tro, som profeten

Joseph Smith havde som 14-årig. Han
tænkte: „Hvis Joseph Smith i dén alder

kunne bede til Gud og få svar på sine bøn-

ner, hvorfor skulle jeg så ikke også kun-

ne?" Han bad om, at han på en eller anden

måde måtte få en uddannelse, som kunne
forberede ham til at hjælpe mennesker.

Svaret kom i form af et fuldt stipendium til

Kirkens universitet på Hawaii, uden at

han havde ansøgt om det. Lige siden har

han benyttet sin uddannelse til velsignel-

se for sit folk.

• En 8-årig pige, som var opdraget i et

godt hjem, hvor forældrene ikke troede på

Gud, lærte på eget initiativ „Fader vor" og

bad den for sig selv hver eneste dag. Efter-

hånden begyndte hun at tilføje noget selv

for til sidst at bede sine egne personlige

bønner til sin himmelske Fader. Hun vid-

ste, at han levede, selv om hendes foræld-

re ikke troede på det. For nogle dage siden

havde jeg den ære at vie hende i templet.

Hendes mor var der også som følge af sin

datters eksempel.
• En af diakonernes kvorumspræsiden-

ter forbløffede sine voksne ledere ved at

bede en dreng, som ikke var vant til at

komme i Kirken, om at bede bøn til et kvo-

rumsmøde. Da han bagefter blev spurgt,

om han virkelig synes, at det var klogt at

bede en dreng, der blot var i Kirken for an-

den gang, om at bede bøn, svarede han:

„Jamen jeg har brugt tre dage i denne uge

til at lære ham at bede."

• En pige, som var langt forud for sin al-
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Dirigeret afjerold D. Ottley, sang Mormontabemakelkoret ved konferencens to søndagsmøder.

der i sin forståelse af evigt liv, sagde, at det

eneste hun ønskede sig til sin 12-års fød-

selsdag var at komme i templet og gøre

dåb for de døde.

Disse dejlige, unge sidste dages hellige,

som jeg holder så meget af - ligesom jeg

holder af alle andre unge mennesker - har

været nogle af mine helte og heltinder i de
sidste 28 år. De giver mig større tro på
fremtiden, selv om der er meget at bekym-
re sig om i vore dage.

Kronen på værket, med hensyn til alle

mine oplevelser i Kirkens tjeneste, var vel-

signelserne ved at tjene i Salt Lake temp-

let. Her havde søster Brown og jeg, sam-

men med trofaste tempeltjenere, det priv-

ilegium, at vi hver dag kunne være sam-

men med trofaste medlemmer, der kom-
mer til Herrens hus for at yde denne helli-

ge tjeneste.

Jeg har altid med min forstand forstået

og accepteret formålet med templet og
tempelordinanserne, men nu kender jeg i

mit indre den skønne, fredelige ånd, som
ligger i dette arbejde.

Når vi er i templet, fordi vi ønsker at væ-

re der, og ikke fordi det er en pligt, når vi

er der med en tilbedende og andægtig

holdning over for Gud og hans søn Jesus

Kristus og med taknemmelighed for Frel-

serens offer, når vi giver os tid nok til at la-

de verdslige bekymringer blive udenfor,

sker der vidunderlige ting, som ikke kan

beskrives. Herrens Ånd falder som dug på
vore sjæle i disse hellige huse, som i sand-

hed er de mest hellige steder på jorden. Vi

ser os selv i et nyt perspektiv, vi ser, hvad

dette liv i virkeligheden handler om, og vi

ser mulighederne for at opnå evigt liv og

mulighederne i vort forhold til Frelseren.

En afmine venner, en ung, italiensk stu-

derende, som nu er hjertekirurg, har ud-

trykt sine følelser for templet således:

„Udførelsen af tempeltjeneste er så op-

løftende og åndeligt, især når man udfører

det for sin egen slægt. Så føler man, at

evangeliet virker, man fornemmer Guds
kærlighed og fatter den vidunderlige

plan, han lagde for vores skyld, os, der er

hans børn.

For et par dage siden, da jeg arbejdede

på hospitalet, henvendte en 18-årig ung
mand sig til mig og spurgte, om der var

noget nyt om hans far, der netop havde

gennemgået en hjerteoperation. Klokken

17komnyheden - hans fars hjerte var hørt

op med at slå. Jeg vil aldrig nogensinde i

mit liv glemme, hvor elendigt og håbløst

et liv forekommer uden denne sikre for-

trøstning om opstandelsen, om at være

beseglet som evig familie, om at have mu-
lighed for atter at være sammen med vor

himmelske Fader."

Herren indbyder alle til atkomme til Kri-

stus gennem templets ordinanser og pag-

ter, så vi kan modtage de største af alle

Guds gaver til sine børn, velsignelsen ved

evigt liv og ophøjelse.

Ved afslutningen af disse 28 år, bærer

jeg vidnesbyrd om, at vor himmelske Fa-

der elsker os. Faderen og Sønnen nærer i

sandhed betingelsesløs kærlighed til os.

Frelseren beder os uophørligt om at

„komme til sig og få del i hans godhed"

(2 Nephi 26:33).

Hele evangeliets budskab ligger i et kort

skriftsted, som taler til os alle: „Mine el-

skede brødre, jeg ønsker, at I skal komme
til Kristus, som er den Hellige i Israel, og få

del i hans salighed og i hans forløsnings

kraft. Ja, kom til ham og giv ham jeres hele

sjæl som et offer til ham og vedbliv i faste

og bøn og hold ud til enden; og så sandt,

som Herren lever, skal I blive frelst" (Om-
ni 1:26).

Jeg bærer vidnesbyrd om, at han lever,

han elsker hvert eneste af sine børn - og

det betyder hver eneste menneskesjæl -

hver eneste mand, hver eneste kvinde,

hver eneste pige, hver eneste dreng. I Jesu

Kristi navn. Amen. D

STJERNEN

71



Lammenes sommer
Jayne B. Malan
Første Rådgiver i Unge Pigers hovedpræsidentskab

„I dejlige unge mennesker . . . ler ikke meget forskellige fra vores lam.

I hungrer også - hungrer efter det åndelige, som kan styrke jer og

beskytte jer mod de ulve, der er ude på at ødelægge jer . . . vi ønsker at

hjælpe jer.

"

Og det eneste, vi skulle gøre, var at sørge

for, at de fik mad.
Men der var noget, som min far havde

glemt at sige. Ingen aflammene havde de-

res mor hos sig. Lige efter, at fårene var

klippet, blev det så voldsomt et stormvejr,

at de nyklippede får døde. Min far mistede

tusind får det år, blandt andet mødrene til

vores lam.

En ting er at made et eller to lam, men
noget er at made 350 lam! Det var hårdt.

Der var masser af græs, men lammene
kunne ikke spise selv. De havde ingen

tænder. De skulle have mælk. Så vi lavede

nogle store v-formede trug af træ. Så fik vi

fat i en stor vaskebalje, kværnede noget

korn og blandede det med mælk til en

tynd masse. Min bror hældte massen ned
i trugene, mens jeg fik lammene hen til

trugene og anbragte dem rundt omkring

dem og så sagde jeg:,, Spis
!

" Men de stod

bare og kiggede på mig. De ville stadig ik-

ke spise, selv om de var sultne og maden
stod lige ved siden af dem. Jeg forsøgte at

skubbedemhen til trugene . Ved I, hvad der

skete, da jeg prøvede at skubbe til lamme-

ne? De løb deres vej . Og hvis man mistede

et af dem, kunne man miste dem allesam-

men, for de andre ville følge efter. Sådan

er det med lam og får.

Vi forsøgte at stille lammene op i rækker

ved trugene og trykke deres næser ned i

mælken, i håb om at de ville få smag for

maden og ønske sig noget mere. Vi dyp-

pede vores finger ned i mælken og lod

dem sutte på dem. Nogle af dem begyndte
at drikke, men de fleste løb deres vej.

Mange aflammene var ved at sulte ihjel.

Den eneste måde, hvorpå vi kunne sikre

os, at de fik mad, var at tage dem i armene

og made dem som små børn, to ad

gangen.

Og så var der prærieulvene. Om natten

sad de oppe på bakken og hylede. Den
næste morgen så vi resultatet af deres nat-

arbejde, og vi kunne begrave 2-3 lam me-

re. Prærieulvene sneg sig ind på lamme-
ne, spredte flokken og udvalgte sig dem,

Hvert år ved sommerferiens begyn-

delse, flyttede min familie og jeg

ud til vores landsted i Wyoming.
Det var her, sammen med mine forældre,

søskende og et par fætre og kusiner, jeg

lærte om familieloyalitet, om kærlighed

og omsorg, om fødsel og død, om at gøre

det arbejde færdigt, som man er begyndt

på, og, for at citere min far: „Der er kun to

ting, som betyder noget - familien og Kir-

ken."

Et år tog min far derud først og ventede

på, at vi skulle komme. Han sagde, at han
havde et stort arbejde til min bror, Clay,

og mig, som vi skulle udføre den sommer.

Jeg var omkring 12 år dengang, og min
bror var to år ældre. Min far pegede på
marken, der lå ved siden af huset, og sag-

de: „Kan I se alle lammene ude på mar-

ken? Når vi sælger dem, så får I halvdelen

af de penge vi får, for dem I opdrætter. " Vi

var meget spændte på det. Nu havde vi ik-

ke alene et vigtigt stykke arbejde at udfø-

re, men vi ville også blive rige! Der var en

masse lam ude på marken - der var ca 350.

de ville jagte. De tog først dem, der var

svage og adskilt fra flokken. Om natten,

når prærieulvene kom og lammene blev

urolige, tog min far ofte sit gevær og skød

op i luften for at skræmme dem væk. Vi

var mere trygge, når min far var hjemme,

for vi vidste, at vores lam var beskyttede,

når han vogtede dem.

Clay og jeg glemte snart alt om at blive

rige. Det eneste, vi ønskede, var at redde

vores lam. Det sværeste var at se dem dø.

Vi fandt hver morgen fem, syv, ti lam,

som var døde i nattens løb. Nogle af dem
have prærieulvene taget og andre lå døde

af sult omkring deres mad, fordi de enten

ikke kunne eller ikke ville æde.

Det hørte med til vores job at samle de

døde lam op og komme af med dem. Jeg

blev vant til det, og det blev lettere efter-

hånden, indtil jeg gav et af lammene
navn. Det var et lille lam med en sort plet

på næsen. Den løb altid efter mig og den

kendte min stemme. Jeg elskede mit lam.

Det var et af dem, jeg holdt i mine arme og

madede med en flaske ligesom en baby.

En morgen kom mit lam ikke, da jeg

kaldte. Senere på dagen fandt jeg det død

under piletræerne ved bækken. Jeg sam-

lede lammet op, mens tårerne løb mig ned

ad kinderne og gikhen for at finde min far.

Jeg kiggede op på ham og sagde: „Far, er

der ikke én, somkan hjælpe os med at ma-

de vores lam?"

Efter en længere pause sagde han: „Jay-

ne, engang for længe, længe siden, var

der en anden, der sagde næsten de sam-

me ord. Han sagde: ,Vogt mine lam . .

.

vær hyrde for mine får . . . Vogt mine får'

"

(Johannes 21:15-17). Min far lagde sin arm

om mig og lod mig græde ud, så gik han

med mig hen for at begrave mit lam.

Det var først mange år senere, at jeg for-

stod, hvad min fars ord betød. Jeg medite-

rede over skriftstedet i Moses, hvor der

står: „Thi se, dette er min gerning og her-

lighed - at tilvejebringe udødelighed og

evigt liv for (alle mennesker)" (Moses

1:39). Alt imens jeg overvejede Frelserens

mission, kom jeg i tanke om den sommer
med lammene, og jegkunne et kort øjeblik

fornemme, hvordan Frelseren må føle

det, når han har så mange lam at passe, så

mange sjæle at frelse. Og da vidste jeg i

mit hjerte, at han havde brug for min
hjælp.

I dejlige unge mennesker, I er, så vidt

jeg kan se, ikke meget forskellige fra vpres

lam. I hungrer også - hungrer efter det ån-

delige, som kan styrke jer og beskytte jer

mod de ulve, der er ude på at ødelægge

jer. I kan og vil gøre jeres del til at opbygge

riget, når I lærer hvordan. Og vi ønsker at

hjælpe jer.

Vi ved, at I har brug for nogen, som hol-

der af jer, nogen som lytter og forstår. I
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on, og derpå vende hjem til ham sammen
med jeres familie og venner. Han ønsker,

at I skal være lykkelige. Gå på knæ hver

dag og tal med jeres himmelske Fader.

Fortæl om jeres glæder. Fortæl om det,

som er svært for jer. Jeres himmelske Fa-

der vil forstå, ligesom min far gjorde. Han
vil være der, og vandre sammen med jer;

han vil trøste og beskytte jer, for han har

lovet dem, der søger ham, at „være på je-

res højre og venstre side; min And skal

være i jeres hjerter og mine engle rundt

omkring jer til at styrke jer" (L&P 84:88).

Vores profet, præsident Benson, har

sagt: „Symbolet på den gode Hyrde har

sit vigtige sidestykke i Kirken i vore da-

ge."

Fårene har brug for at blive ledet af vagt-

somme hyrder. „Hvis en hyrde viser kær-

lig omsorg, så vil vores unge, vores små
lam, ikke være så tilbøjelige til at komme
på afveje. Og hvis de alligevel gør det, så

vil hyrden bruge sin stav, en kærlig arm og

et forstående hjerte, til at hjælpe dem til-

bage." (Regionalrepræsentanternes semi-

nar, 3. april 1987).

Forældre, præstedømmeledere, lærere,

vejledere - vær „vagtsomme hyrder", og

I gode unge mennesker, hold sammen
ved hjælp af Herrens styrke og vend jer

udad i retfærdighed. Vær udadvendte i

kærlighed, med forstående hjerter over

for dem, der er svage eller er kommet på
afveje. Hjælp dem tilbage til folden, hvor

de kan lære af den gode Hyrde og komme
ham nærmere. Og - vil I ikke nok omhyg-

geligt vælge den sti, I vil vandre ad, og

som andre kan følge. Sådan er det med
får.

Vi reddede kun en trediedel af vores lille

flok. Men hvad med Frelserens flok? Han
har sagt: „Vogt mine lam . . . Vær hyrde

for mine får."

Jeg ved, at han har brug for vores hjælp.

Jo flere mennesker der er til at hjælpe,

desto flere lam vil blive reddet. En en-

kel, men sand kendsgerning. Dette bærer

jeg vidnesbyrd om i Jesu Kristi navn.

Amen.

trænger til, at der er brug for jer. I har brug

for mulighed for at komme sammen un-

der trygge forhold, så og sige i en sikker

fold, hvor I kan være fælles om tingene og

udvikle sunde venskaber, der bygger på
søskendeforhold fremfor romantik. I har

brug for mulighed for at opleve glæden

ved at ofre og tjene andre, for at vise hin-

anden omsorg og kærlighed, således som
Frelseren viser os kærlighed. Vi har, hvad
I har brug for, i evangeliet, men I bliver

nødt til at række hånden ud og tage imod
det.

Det havde været meget nemmere at red-

de vores lam, hvis deres mødre havde væ-
ret der og kunne give dem mad. Unge pi-

ger, I er morgendagens mødre. Unge
mænd, I bliver fædre. Tilsammen bliver I

forældre, lærere og vejledere, som skal

være med til at passe og made små lam og

føre dem hjem. Forbered jer til dette helli-

ge ansvar allerede nu. Studér skrifterne.

Sørg for at udvikle jeres gudgivne talen-

ter. Lær alt, hvad I kan, om det rene og det

gode i verden omkring jer. Forbered jer til

at komme i Herrens tempel og være vær-

dig til at modtage dets ordinanser og vel-

signelser ved at efterleve og undervise i

evangeliet og delagtiggøre andre i det.

Jeres himmelske Fader kender jer og er

interesseret i, hvad I gør. Han ønsker, at I

skal fuldføre jeres guddommelige missi- Dirigeret afjerold D. Ottley, sang Mormontabernakelkoret ved konferencens to søndagsmøder.
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Bevar troen

Ældste F. Arthur Kay
Afløst medlem af De Halvfjerds' Andet Kvorum

„Mit højeste ønske er at være et stadig,

trofast og godt eksempel for min familie.

Kære søskende, dette er virkelig en

udfordring og en mulighed, et

privilegium, som jeg ikke havde
forventet og endnu én af disse store mu-
ligheder for at gøre det, som jeg har været

kaldet til at gøre de sidste fem år - nemlig

at bære vidnesbyrd om vor Herre og Frel-

ser, Jesus Kristus.

Disse fem år har været fyldt med ople-

velser, hvor jeg yderligere har fået bekræf-

tet det, jeg har lært i de foregående fyrre år

i forskellige lederstillinger i Kirken - at

Gud virkelig hører og besvarer vore bøn-

ner, at præstedømmet har magt og kraft,

og at der ved denne kraft og myndighed til

at handle i Guds navn sker store ting i

folks liv.

Jeg mindes i dag en velsignelse, som
blev givet et menneske, der står mig nær
og betyder meget for mig, og som af sin

læge fik at vide, at det barn, hun ventede,

utvivlsomt ville blive født som mongol-

barn. Lægen anbefalede abort. Hun af-

slog, og i løbet af de næste par uger blev

hun ringet op af hospitalet og andre, som
opfordrede hende til at lade det lille foster

fjerne. Til sidst ringede hun desperat til

sin læge og sagde: „Få de mennesker til at

lade mig være i fred. Mit lille barn har ret

til at leve uanset dets tilstand." Hun hav-

de fået en præstedømmevelsignelse af sin

far, og han havde lovet, at det lille barn vil-

le blive sundt og normalt. Da det lille barn

blev født, viste det sig at være sandt. I dag

er hun et ualmindelig smukt, intelligent

og charmerende barn.

Jeg har spekuleret på, hvor mange gan-

ge i sit liv den mor mon har haft anledning

til at tænke på, hvad der var sket, hvis hun
havde fulgt det råd, som gik imod det,

som hendes far gav hende.

Jeg mindes, at jeg for ikke så længe si-

den hørte om en sød ung pige, der hedder

Sharon og bor i Brisbane i Australien. Hun
har cystisk fibrose og har tilbragt næsten

lige så meget tid på hospitalet som hjem-

me i de sidste fem år. Hun var nedtrykt og

desperat, og hun syntes, at Gud have

glemt hende og at hun ingen som helst

chancer havde. Men i en præstedømme-
velsignelse blev hun bedt om at stole på
Herren af hele sit hjerte og ikke på sin for-

stand. Hun fik løfte om, at Gud ville lede

og styre hendes vej.

Og så kom det, der var så svært at få

frem i velsignelsen: „Sharon, der vil i dit

liv ske sådanne fremskridt indenfor læge-

videnskaben, at dit problem vil blive løst,

og de udfordringer, som du nu står over-

for, vil blive fjernet."

I løbet af en måned fremkom der i Mel-

bourne i Australien et nyt lægemiddel.

Det var stadig et eksperiment, men det vi-

ste sig at kunne bekæmpe cystisk fibrose.

Sharon søgte om at blive behandlet med
det, og hun blev hjulpet. I dag er hun ikke

ret tit på hospitalet. Den øvrige tid bruger

hun til at uddanne sig.

Kære søskende, dette er kun to af de

gange, hvor jeg har set Guds kraft virke.

Jeg ønsker, at I skal vide, at jeg fik mit vid-

nesbyrd som lille dreng hjemme hos mine

forældre. Jeg elskede mine forældre. De
lærte mig om sandhedens og retfærdighe-

dens veje. Jeg lærte beretningen om evan-

geliets gengivelse, som jeg troede på af he-

le mit hjerte, fordi mine forældre troede

på den.

I Lære & Pagter afsnit 46 siger Herren:

„Nogle er det gennem den Helligånd giv-

et at vide, at Jesus Kristus er Guds Søn . . .

Andre gives det at tro på deres ord" (vers

13-14). Jeg var én af dem, der troede på mi-

ne forældres ord. For mig var læren om Jo-

seph Smiths første åbenbaring, Moronis

og andre engles besøg lige så virkelige,

som om jeg selv havde oplevet dem. Jeg

kan ikke huske en eneste dag i mit liv,

hvor jeg ikke har vidst, at dette var sandt.

Jeg vil gerne i dag ære min hustru for de

mere end halvtreds år, hun har stået ved

min side og opmuntret, støttet og opret-

holdt mig, og holdt ud når det har været

hårdt. Jeg ønsker, at hun og mine børn

skal vide, at jeg elsker hende og dem af he-

le mit hjerte.

I de sidste par uger har jeg hilst på de fle-

ste af mine børnebørn. Jeg har givet dem
hånden, set dem ind i øjnene og sagt: „Be-

var troen, mit barn. Det er sandheden."

Og deres svar har næsten været enslyden-

de: „Det skal jeg nok, bedstefar, det skal

jeg nok."

Deres ord: „Ja, bedstefar, det skal jeg

nok, " har givet mig anledning til at tænke

nærmere over det. Mit højeste ønske er at

være et stadigt, trofast og godt eksempel

for min familie. Jeg har tillid til at deres

svar en dag vil være: „Ja, bedstefar, det

har jeg gjort."

Jeg bærer mit vidnesbyrd for jer om, at

Jesus er Kristus, den levende Guds Søn.

Joseph Smith var Guds profet. Ezra Taft

Benson er Guds profet. Jeg efterlader jer

dette vidnesbyrd i Jesu Kristi navn.

Amen.
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Se hen til Frelseren

Ældste John Sonnenberg
Afløst medlem af De Halvfjerds' Andet Kvorum

„Vi har . . . en nordstjerne' som leder os i vore dage - en elsket Guds
profet. Se på ham. Han vil visejer vejen til sandhed og retfærdighed.

Se på Frelseren, for han vil skænke jer evigt liv.

"

Ved I hvad, Bedstemor og Bedstefar, bi-

skoppen sagde, at jeg kunne få overdraget

Det Aronske Præstedømme, fordi jeg var

12 år, og han spurgte, om jeg vidste, hvad
Det Aronske Præstedømme var. Jeg sag-

de, at jeg vidste en lille smule, og at jeg

godt kunne blive ordineret til diakon.

Ugen efter spurgte han, hvem jeg gerne

ville have til at ordinere mig. Jeg sagde, at

jeg gerne ville ordineres af min far. Så lag-

de min far sine hænder på mit hoved, og

biskoppen stod sammen med mine onkler

rundt omkring mig, mens min far over-

drog mig Det Aronske Præstedømme og
ordinerede mig til diakon.

Og - Bedstemor og Bedstefar, I er så

langt væk, men jeg ved, at I er generalau-

toriteter, og at I vil komme hjem en dag.

Jeg kan næsten ikke vente, til du kommer
hjem, Bedstefar, for jeg ved, at du skal sid-

de på forhøjningen, og så vil jeg dele nad-

veren ud til dig."

Jeg tror, at det er, hvad der menes med
ægte kærlighed i familien.

Jeg vil gerne erklære min trofaste elske-

de og evige ægtefælle min kærlighed. Jeg

er taknemmelig for, at hun er vores hjems

matriark. Jeg er taknemmelig for hver ene-

ste af vores børn. Jeg er taknemmelig for

deres familier. Jeg er taknemmelig for

Herren, Jesus Kristus, for hans sonoffer.

Jeg har lært ham bedre at kende, fordi jeg

har siddet i råd med jeres store ledere. Jeg

vidner om, at de er Guds mænd.

Kære søskende. Jeg er taknemmelig

for den mulighed, jeg har fået for at

bære vidnesbyrd om dette store

værks guddommelighed, og vidne for he-

le verden om at vi ledes af en Guds profet.

Jeg tror ikke, at jeg har hørt mere overbevi-

sende og kærlige ord end dem, som jeg

har hørt præsident Benson og hans trofa-

ste rådgivere sige i templet. Han siger:

„Jeg elsker jer, mine Brødre. Jeg elsker

hver eneste én af jer
.

" Han har fra sit hjer-

tes dyb forkyndt næstekærlighedens san-

de betydning for os.

Da min hustru og jeg for et par år siden

var i Sydney, Australien, modtog vi et

brev fra et af vore børnebørn. Han skrev:

„Kære Bedstemor og Bedstefar. Jeg er lige

fyldt 12 år, og biskoppen kaldte mig ind på
sit kontor og sagde til mig: Jeg har nogle

spørgsmål, som jeg gerne vil stille dig,

Bruce. Du er nu 12 år, så jeg må vide, om
du elsker Herren. ' Jeg sagde, at det gjorde

jeg. ,Bander du, Bruce?' ,Nej, biskop, det

gør jeg aldrig.
' ,Elsker du din mor og far?'

Ja, biskop, det gør jeg.' ,Betaler du tien-

de, Bruce?' Ja, biskop, det gør jeg.'

Jeg elsker et skriftsted, som jeg ofte

mediterer over, og jeg tænker på det, når

jeg tænker på dem: „De var sat til at være

et lys for verden og menneskenes frelse-

re" (L&P 103:9). Jeg bærer vidnesbyrd

om, at de, som kommer ind i riget, til sidst

vil sige til dem, der har hjulpet demmed at

komme ind i riget: „Du var et lys for mig,

og jeg betragter dig som en bogstavelig

frelser for mig."

Der er endnu et af mine yndlingsskrift-

steder, som jeg gerne vil delagtiggøre jer i:

„Søg flittigt, bed altid og hav tro, så skal

alting tjene jer til gode, dersom I vandrer

retskaffent og holder de pagter, I har ind-

gået med hinanden" (L&P 90:24).

I templets granitmure her i Salt Lake Ci-

ty er stjernebilledet Store Bjørn indgra-

veret.

Hvis I trækker en lige linie gennem de

nederste to stjerne på den anden side af

håndtaget, vil den pege direkte op igen-

nem Nordstjernen. De søfarende og an-

dre, som er faret vild på havet eller på
landjorden, har benyttet Nordstjernen til

at finde deres kurs.

Jeg vidner for jer, at vi billedligt talt bliv-

er ledet af en , nordstjerne' i vore dage - en

elsket Guds profet. Se på ham. Han vil vi-

se jer vejen til sandhed og retfærdighed.

Se på Frelseren, for han vil give jer evigt

liv.

Jeg vil endnu engang sige, at jeg elsker

dig, præsident Benson, og dine trofaste

rådgivere, generalautoriteterne og alle

Kirkens medlemmer for jeres kærlige,

styrkende indflydelse. Vi er kommet til at

holde af jer, der bor på øerne i Stillehavet.

Vi er kommet til at holde af jer i Europa,

hvor vi har arbejdet, vi er kommet til at

holde af de hellige i hele verden. Min el-

skede hustru og jeg vil altid huske jer, som
vi har fået kontakt med, mens vi fortsat

bærer vort vidnesbyrd om vor Herre og

Frelsers, Jesu Kristi sonoffer.

Jeg bærer vidnesbyrd om, at Kirken er

blevet genoprettet, at Joseph Smith er

Guds profet, ligesom vores profet i dag,

præsident Ezra Taft Benson, i Jesu Kristi

navn. Amen.
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//Knur ikke //

Ældste Neal A. Maxwell
De Tolv Apostles Kvorum

,,De, der knurrer, synes at håbe på at de kan omforme Kirken efter

deres ønsker i kraft af deres knurren. Men hvorfor skulle man ønske at

tilhøre en kirke, som man kan omdanne i sit eget billede, når det er

Herrens billede, vi bør have prentet i vores bevidsthed?"

mangler vand (se 4 Mos. 21:5). Tiltrængte

militærforstærkninger kom ikke (se Alma
60). „Hvorfor drog vi dog ud af Ægyp-
ten!" (4 Mos. 11:20). „Hvorfor forlod vi

dog Jerusalem" (se 1 Nephi 2:11). Nogle
knurrede måske forståeligt nok over for-

følgelse fra de ikke-troende, og andre

knurrede endda over, det, Kristi kirke

skulle hedde (se Mosiah 27:1; 3 Nephi
27:3-4). Det mest ironiske er, at fremkom-
sten af mere hellig skrift fra Gud var årsag

til knurren (se 2 Nephi 29:8).

Et meget tidligt tilfælde af knurren i

skriften var Kains offer til Herren, som vi-

ser, at vores hensigter er mindst lige så

vigtige som vores handlinger (se Moses
5:20-21). Kain blev vred over, at Abels of-

fer blev respekteret, men ikke hans. Sø-

skende, sommetider bekymrer vi os også

over, om andre virker mere begunstigede

end vi. Endnu værre, vi ønsker at blive re-

spekteret af Herren - men på vores betin-

gelser, ikke hans!

En fundamental årsag til knurren er, at

alt for mange synes at forvente, at livet

skal forløbe ubesværet som en ubrudt

række af grønne lys og med en ledig par-

keringsplads lige ved bestemmelses-

stedet!

Knurren afspejler i sin yderste konse-

kvens ikke blot de utilfredses følelser,

men også de meget splittedes følelser:

„Deres sorg . . . var snarere de fordøm-

tes sorg, fordi (de ikke kunne) boltre sig i

synd.

Og de kom (alligevel) ikke til Jesus med
et sønderknust hjerte og en angergiven

ånd, men de forbandede Gud og ønskede
at dø. Dog kæmpede de med sværdet for

livet" (Mormon 2:13-14).

I Jesu lignelse om arbejderne i vingår-

den, kommenterede han, hvordan de di-

sciple, som havde arbejdet fra den første

time og havde „båret dagens byrde og he-

de", knurrede, fordi de fik den samme løn

som dem, der kun havde arbejdet den sid-

ste time (se Matt. 20:11-12). Vi tiggere er så

bekymrede for vores rettigheder.

Sammen med jer udtrykker jer be-

undring for disse vidunderlige

mænd, der nu bliver afløst, og hvis

kaldelser ændres. De var eksempler, da
de blev kaldet; det er de i endnu højere

grad i dag. De er omvandrende prædike-

ner for os alle. Min tale blev i det væsentli-

ge forberedt i juni måned. Den er til mig
selv såvel som til Kirkens medlemmer.
At knurre kan defineres som halvt un-

dertrykt modvilje eller mumlende misfor-

nøjelse. Fra Spillemand på en tagryg husker

vi alle Tevyes sidebemærkninger til Gud.
Men ligesom „en gaben (kan være) et

stille råb" 1
, kan knurren være meget me-

re end stum mumlen. Den virkelige

„modtager" til noget af vores knurren er

helt klart Herren, som da folket beklagede

sig over Moses (se 2 Mos. 16:8; 1 Nephi
16:20). I det mindste anerkendte Tevye

ærligt, hvem han talte til.

At knurre falder tilsyneladende helt na-

turligt for det naturlige menneske. Det
findes overalt i skriftens spekter af ned-

skrevne beklagelser. Vi mangler brød. Vi

Laman og Lemuel knurrede mod deres

fader, Lehi, fordi han førte dem ud i ørke-

nen på grund af „sit hjertes tåbelige ind-

bildninger" (se 1 Nephi 2:11; 3:31; 4:4).

Denne samme deprimerende duo erklæ-

rede, at Lehi havde dømt Jerusalems ind-

byggere for hårdt. Alligevel skulle Jerusa-

lem snart falde.

Lehi irettesatte de knurrende brødre,

Laman og Lemuel for at beklage sig over,

at Nephi talte „hårdt" til dem (1 Nephi

16:3). Lehi bemærkede: „Det, som I kal-

der vrede, var sandheden" (2 Nephi 1:26).

Hvor ofte, brødre og søstre, gør I og jeg ik-

ke den samme fejl! Sandheder kan være

sårende og gøre ondt, men som en lancet

kan de bortskære stolthed.

Der var også knurren, da Nephi bræk-

kede sin stålbue, og da han ikke kunne
bygge et skib (se 1 Nephi 17:17), og fordi

man opfattede Nephi som én, der „ville

herske over os" (2 Nephi 5:3). Men de

samme personer, som knurrede, fyldte

sig snart med kødet, som Nephis nye bue

skaffede, og de sejlede med skibet, som
Nephi byggede. Hvor belejlige er ikke in-

spirerede, men ufuldkomne kirkeledere

som skydeskive for vores irritation, især

hvis omstændighederne kræver, at de må
lide i stilhed! At have tillid til ledere, som
bevarer fortroligheden, er en del af opre-

tholdelsen.

Oliver Cowdery opnåede ikke det efter-

tragtede privilegium at oversætte. Han fik

at vide: „Knur ikke, min søn; thi det er vis-

dom for mig, at jeg har handlet således

mod dig" (L&P 9:6). Tilsvarende blev Em-
ma Smith fortalt „knur ikke", da visse

ting blev holdt skjult forhende (L&P 25 : 4)

.

Når vi grunder over disse og andre eks-

empler på knurren, bliver flere ting tyde-

lige.

For det første mangler den, der knurrer,

tit mod til åbent at give udtryk for sine be-

tænkeligheder. Hvis klagen gælder en li-

gemand, følger den, der knurrer, sjældent

Jesu råd: „Hvis din broder forsynder sig,

så gå hen og sæt ham i rette under fire

øjne. Hører han dig, så har du vundet din

broder" (Matt. 18:15).

For det andet er de, der knurrer, gode

verbale bagmænd. Selv om de ikke selv

samler sten op, provokerer de andre til at

gøre det.

For det tredje insisterer én, der knurrer,

på at lufte sine egne meninger, men han

anser ethvert svar på dem som fjendtligt

(se 2 Nephi 1:26). Ydermere tager de, der

knurrer, sjældent hensyn til, hvad deres

tilhørere evner at bære.

For det fjerde glemmer de, der knurrer,

hurtigt. Israel kom til Sinaj, rejste derfra

videre til det Hellige Land, selv om de til

tider var sultne og tørstige. Men Herren

reddede dem, uanset om det var ved vagt-
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lernes mirakuløse tilsynekomst eller ved
vandet der flød fra klippen, da der blev

slået på den (se 4 Mos. 11:31; 2 Mos. 17:6).

Er det ikke mærkeligt, brødre og søstre,

hvordan de, der glemmer hurtigst, har

den længste liste med krav! Men hvis man
ikke kan huske tidligere velsignelser, har

man ingen idé om, hvad der virkelig

foregår.

Dette stærke vers i Det Gamle Testa-

mente minder os om, hvad der i virkelig-

heden foregår:

„Og du skal komme i hu, hvorledes

HERREN din Gud i disse fyrretyve år har

ført dig i ørkenen for at ydmyge dig og

sætte dig på prøve og for at se, hvad der

boede i dit hjerte, om du ville holde hans

bud eller ej" (5 Mos. 8:2).

Perspektiv skaber en enorm og konstant
forskel i vores liv . Det bør derfor ikke over-

raske os, at Satan, som vi får at vide, ikke

kender Guds tanker (se Moses 4:6).

Når vi knurrer, beklager vi os måske
ubevidst over, at vi ikke kan indgå en spe-

cialaftale med Herren. Vi ønsker de fulde

velsignelser, men uden at skulle vise fuld

lydighed over for de love, som disse vel-

signelser er baseret på. Nogle, der knur-

rer, synes fx at håbe på at kunne omforme
Kirken efter deres ønsker i kraft af deres

knurren. Men hvorfor skulle man ønske at

tilhøre en kirke, som man kan omdanne i

sit eget billede, når det er Herrens billede,

som vi bør have prentet i vores bevidst-

hed? (Se Alma 5:19).

Brødre og søstre, lærdommene er hans,

ikke vores. Magten er hans og han kan de-

legere den. Den er ikke vores for at vi kan
manipulere med den!

En særlig væsentlig kendsgerning om
knurren findes i dette vers: „Og således

knurrede Laman og Lemuel . . . fordi de

ikke kendte den Guds handlemåde, som
havde skabt dem" (1 Nephi 2:12).

Ligesom Laman og Lemuel forstår vi ik-

ke altid Guds handlemåde i vores liv og i

vor tid (se 1 Nephi 2:12; 17:22).

Præsidenterne Brigham Young og He-

ber C. Kimball forsøgte at modvirke Tho-

mas B. Marshs knurren, men uden held.

En angrende bror Marsh sagde senere:

„Jeg må have mistet Herrens Ånd i mit

hjerte . . .

Jeg blev misundelig på profeten ... og
overså alt, der var ret, og brugte al min tid

på at se efter det dårlige; . . . Jeg troede jeg

så en bjælke i broder Josephs øje, men det

var blot en splint, og mit eget øje var fyldt

med bjælken; . . . Jeg blev gal og ønskede,

at alle andre skulle blive gale . Jeg talte med
bror Brigham Young og bror Heber C.

Kimball, og jeg ønskede, at de skulle være
gale, ligesom jeg var; og jeg så, at de ikke

var gale, og derfor blev jeg endnu mere ra-

sende. Bror Brigham Young sagde med et

Kuinise V. Matagi dirigerede det polynesiske kor fra Salt Lake-dalen ved konferencens møde lørdag

eftermiddag.

advarende blik: ,Bror Thomas, er du Kir-

kens leder?' Jeg svarede: ,Nej.' ,Så,' sag-

de han, ,hvorfor lader du så ikke proble-

met ligge?'
"2

Jesus sagde, at arbejdere i Herrens vin-

gård, som knurrer over livets uretfærdig-

heder, knurrer „mod husbonden" (Matt.

20:11). Herrens godhed er bevist på så

mange måder - boliger venter! - og dog
beklager vi utaknemmelige gæster os til

stadighed over den nuværende indkvar-

tering.

De med stor tro knurrer ikke. De er gav-

milde af indstilling, og de er tilbagehol-

dende med at knurre, selv midt under sto-

re vanskeligheder. Som en trofast gruppe

udtrykte sig:

„Se, (måske) har (I) haft uheld; . . . om
så er, ønsker vi ikke at klage . . .

Det gør intet til sagen; vi stoler på, at

Gud vil befri os til trods for vore få trop-

per" (Alma 58:35, 37).

Den eksemplariske Job, som gennemgik
så meget, viste tydeligt, at han ikke ankla-

gede Gud (se Job 1:22).

De brændende bønner fra én person,
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der er fyldt med tro og som er bekymret
for andres velfærd, som det var tilfældet

med Joseph Smith i Fængslet i Liberty Jail,

er ikke knurren. Det var ikke knurren fra

en overfladisk tilhænger, som er hurtig til

at beklage sig, og som ikke holder ud. Be-

roligelse og yderligere instruktioner fulg-

te, idet Joseph blev fortalt: „Min søn, fred

være med din sjæl! Din modgang og dine

lidelser skal blot vare et øjeblik" (L&P
121:7).

At vi skader os selv er tilstrækkelig

grund til at modstå knurren, men en an-

den åbenlys fare er smittefaren. Selv den
trofaste Lehi blev et øjeblik fanget af smit-

ten og knurrede (se 1 Nephi 16:20). Da
Moses tilsvarende, ganske kort, faldt i,

var det under fortvivlende pres fra oprøre-

re (se 4Mos . 20 : 7-12) . Ingenved bedre end
modstanderen, hvordan man skal hånd-

tere en folkemængde.
I stedet for at knurre skal vi være glade,

og glæde er lige så smittende. Vi har en
klar forpligtelse til at styrke hinanden ved
at gøre tingene „med glade hjerter og
åsyn" (L&P 59:15; se også 81:5).

Det grundlæggende blandt det, som
skriften siger, vi skal være ved godt mod
over, er den altoverskyggende velsignel-

se, at vores synder kan blive tilgivet, og at

Jesus har overvundet verden! Det er vid-

underlige velsignelser. Yderligere er vi

forsikret om, at Herren er i vores midte.

Han vil lede os frem. Han vil stå os bi. (Se

Joh. 16:33; Matt. 9:2; L&P 61:36; 68:6;

78:18). Når vi ved, at disse evige sandhe-

der er urokkelige, kan vi så ikke bedre ud-

holde irritationer over eksempelvis en for-

svunden rejseplan? Desuden, brødre og

søstre, hvordan kan det regne på både ret-

færdige og uretfærdige, uden at det nu og
da også regner på vores egen lille parade

(se Matt. 5:45).

Selvfølgelig er der sørget for måder -

formelle og uformelle - hvorpå man kan

give udtryk for sine reelle bekymringer og
beklagelser og gøre det på en positiv må-
de. Disse boulevarder er tit ubenyttede,

især hvis ens virkelige ønske er at fremvi-

se sin utilfredshed. At slippe damp løs

giver altid mere varme end lys (se Matt.

18:15). Det er sandt, at vi blot mukker og
laver vrøvl i forbifarten. Vi gør det måske
tilmed på en dygtig måde. Men selv en
mild knurren kan stadig være mere spids,

end vi ønsker at indrømme.
Nogle betvivler faktisk Guds evner på

trods af hans forsikring til os om: „Jeg for-

mår at gøre min egen gerning" (2 Nephi
27:20, 21) . Derfor kan knurrenvære en an-

den måde at håne Guds frelsesplan på (se

3 Nephi 29:6). Ja, sådanne personer siger i

virkeligheden: Gud har en overordnet

plan, men vi er ligeglade med, hvornår

han gør tingene (2 Nephi 27:21; Enos 1:16;

Ether 3:24, 27). Alligevel fortæller skriften

os direkte, at „alt må ske til sin tid" (L&P
64:32; se 24:16).

Ja, sådanne personer anerkender mulig-

vis Gud, men de kritiserer hans handle-

måde (se Jakobs Bog 4:8; L&P 1:16; 56:14).

Vi ønsker tingene gjort på vores måde,

selv om vores veje er meget lavere (se Es.

55:8-9).

Eftersom Gud har fortalt os, at han har

til hensigt at prøve vores tro og tålmodig-

hed, er stressede situationer da ikke præ-

cis der, hvor en sådan knurren kan opstå?

(Se Mosiah 23:21). Selvfølgelig - med-
mindre vi er forsigtige.

Brødre og søstre, Gud udfører tingene

„hen ad vejen". Det kræver vores tålmo-

dighed. Endvidere er det, at udføre tinge-

ne hen ad vejen, ofte hans måde enten at

beskytte vores handlefrihed på eller at

give os de nødvendige muligheder. Fak-

tisk er visse oplevelser, som vi forståeligt

nok knurrer over, i virkeligheden til vores

eget bedste (se L&P 105:10; 122:7; 1 Mos.

30:27). På den måde tror I og jeg muligvis,

at Gud blot trækker tiden ud, når han i vir-

keligheden markerer muligheder for os;

muligheder, som er stærkt tiltrængte.

Selv i sådanne situationer er vi langsom-

me til at benytte disse muligheder for at

undslippe egoismens velkendte celle.

Knurren kan også være så støjende, at

den overdøver forskellige åndelige signa-

ler til os; signaler, som i nogle tilfælde for-

tæller os, at vi skal holde op med eftergiv-

ende atbade os i selvmedlidenhedens var-

me karbade! At knurre over vægten af vo-

res kors fratager os ikke blot den energi,

som vi behøver for at bære korsene, men
det forårsager måske også, at en anden
slipper taget i sit kors fuldstændigt. Desu-

den, brødre og søstre, ville vores kors væ-

re meget lettere, hvis vi ikke bar på så

meget andet. Den tungeste byrde er ofte

vægten af løfter, vi ikke har holdt, eller

synder, vi ikke har afklaret, som uaflade-

ligt presser os ned. I enhver oprigtig over-

givelse til Gud siger man: „Jeg vil aflægge

alle mine synder for at kende dig" (Alma

22:18). Hvem skal vi da give vores synder?

Kun Jesus er både villig og i stand til at

modtage dem!
Endelig får de, der ikke knurrer, lov til at

se så meget mere. Det fordums Israel var

engang omgivet af „en stor hærskare" af

fjendtlige heste og vogne. Elisas rådede

sin bekymrede unge tjener: „Frygt ikke,

thi de, der ermed os, er flere end de, der er

med dem!" Profeten bad derpå, om Her-

ren ville „åbne" den unge mands øjne,

„og han så, at bjerget var fuldt af ildheste

og ildvogne rundt om Elisa" (2 Kong.

6:14-17).

Elisas råd kan hjælpe Kirkens medlem-
mer i dag med at standse deres knurren.

Uanset hvordan det ser ud eller vil se ud i

vanskelige tider, er „de, der ermed os, fle-

re end de, der er med dem! " Mine brødre

og søstre, hvis vores læber er lukkede for

knurren, så kan vores øjne åbnes. Det be-

der jeg om for os alle i Jesu Kristi hellige

navn. Amen.

Noter

1. G. K. Chesterton, i The Concise Columbia

Dictionary of Quotations, red. Robert

Andrews, New York: Columbia University,

1987.

2. Testimonies of the Divinity of The Church

of Jesus Christ of Latter-day Saints by Its

Leaders, samlet af Joseph E. Cardon og

Samuel O. Bennion, Independence,

Missouri: Zion's Printing and Publishing

Go., 1930, s. 103, 105.

Præsident Ezra Taft Benson, i midten, giver en særlig hilsen til præsident Howard W. Hunter,

præsident for De Trilr* Kvorum, siddende.
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Til Guds ære

Præsident Gordon B. Hinckley
Førsterådgiver i det Første Præsidentskab

„Må I erindre jer alt det pragtfulde, vi har hørt, mens vi, Guds
hellige, har siddet her sammen og fået del i hans evige sandheder.

al den kærlighed, som Herren ønsker, at

hans børn skal have del i.

„Vi be'r til Gud for dig, o, vor profet!"

Gud velsigne dig for din storartede ledel-

se, for din trofaste indsats, for dit gode
eksempel for os, for din kærlighed til

Gud, som du giver udtryk for i dit arbejde

for hans børn.

Nu, hvor vi afslutter denne konference,

vil vi gerne sige et oprigtigt tak tilMormon
ungdomskoret, det polynesiske kor, Ta-

bernakelkoret samt korenes dirigenter og

organister for deres smukke og inspire-

rende musik.

Lad mig fortælle jer, at dette store Taber-

nakelkor, som har sunget for jer i dag, er

blevet en institution i Kirken og, som én af

nationens store ledere har sagt, en natio-

nal skat. Korets medlemmer er trofaste og

dejlige mennesker. De bliver dirigeret af

dygtige og gode ledere. De synger til

Guds ære hver uge for en kæmpe forsam-

ling fra kyst til kyst, tværs over denne nati-

on (USA), og det har de gjort nu i 60 år.

Sidste år i juli fejrede de denne milepæl,

også her i Tabernaklet. Tænk engang -

seks årtier har Mormon Tabernakelkoret

sunget uden afbrydelser og repræsenteret

Jesu Kristi Kirke af Sidste Dages Hellige.

Der findes ikke noget tilsvarende pro-

gram, hverken i radioens historie her i lan-

det eller i noget andet land. De har nu ud-

sendt 3127 programmer ud i ét, det var

netop dertil koret var nået her til morgen.
Vi ønsker dem tillykke. Vi ærer dem. Vi

priser dem. Vi takker dem for deres trofa-

ste indsats og deres uforlignelige bidrag.

Koret har sine rødder i jorden under
denne bygning. For 140 år eller mere si-

den, først i det gamle Bowery og siden i

det gamle Tabernakel, der lå lige syd for

dette sted, hævede en gruppe sangere for

første gang deres røst i denne dal for at pri-

se Gud. Det kor, som de startede, er fort-

sat lige siden og har vokset sig større og
bedre med alderen. Vi siger jer så mange,
mange tak.

Vi takker byens ledere for godt samar-

bejde ved denne konference, hjælpefore-

ningen, lægerne og Kirkens sygeplejer-

Vi er nu nået til afslutningen på den-

ne storslåede konference. Præsi-

dent Benson bad præsident Mon-
son om at læse et budskab fra ham ved det

indledende møde. Det var smukt og ind-

holdsrigt og af stor værdi for os. Han har

ikke følt trang til at tale til os ved dette

møde.
Vi fejrede præsident Bensons 90-års

fødselsdag her den 4. august med en stor

fest i dette Tabernakel, som blev videre-

bragt til Kirken over hele USA - ja endog
til fremmede områder. Præsident Benson
har haft et rigt og forunderligt liv. Han har

ydet en enorm og uophørlig indsats. Hans
kærlighed til folket har altid været dyb og
stor.

Jeg ved, at han gerne vil have, at jeg på
hans vegne fortæller jer om hans dybe
kærlighed til enhver af jer, til Kirkens

medlemmer over hele verden, hvor I end
bor.

Han vil ligeledes gerne udstrække sin

kærlighed til dem, der ikke er medlemmer
af Kirken, for han står som profet for Her-

ren, Jesus Kristus, og tilføjer personligt og
i kraft af sin myndighed som denne profet

sker, som har stået til tjeneste, samt dør-

vogtere og tolke. Vi takker den lokale og

nationale presse, fordi de har dækket kon-

ferencen. Vi takker indehaverne af de

mange radio og tv-stationer, samt kabel-

og satellit-tv, som har ofret deres tid og

stillet deres faciliteter til rådighed for at

bringe udsendelser af denne konferences

møder ud i mange lande.

Koret vil nu synge „A Gaelic Blessing",

og afslutningsbønnen vil blive bedt af

ældste Malcolm S. Jeppsen fra De Halv-

fjerds' Første Råd. Der vil nu ikke blive

holdt flere konferencemøder før om et

halvt år.

Må"jeg til afslutning, før vi skilles, som
en bøn citere nogle af Herrens åbenbarede

ord:

„Afstå derfor fra al letfærdig tale, al

latter, alle kødelige lyster, al stolthed og

letsindighed og fra alle jeres onde gernin-

ger .. .

Se til, at I elsker hinanden. Hold op med
at være begærlige, lær at give hinanden,

som evangeliet fordrer.

Hold op med atvære lade; vær ikke læn-

gere urene, hør op med at finde fejl hos hi-

nanden . . .

Og fremfor alt, ifør jer kærlighedens

bånd som en kåbe, thi det er fuldkommen-

hedens og fredens bånd.

Bed altid, at I ikke trættes, førend jeg

kommer. Se, jeg kommer snart og skal ta-

ge jer til mig. Amen" (L&P 88:121,

123-26).

Vi vil bede for jer. Må I til stadighed

erindre jer det dejlige vi har hørt, mens
vi, Guds hellige, har siddet her sammen
og fået del i hans evige sandheder. Det be-

der jeg ydmygt om i Jesu Kristi navn.

Amen. D
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Kvindernes møde,

den 23. september 1989

En ung piges identitet

Elaine L. Jack
Andenrådgiver i Unge Pigers hovedpræsidentskab

„ Det hører med til at være en sidste dages hellig, at man i sin sjæl

kender sin evige værdi, at man ved, hvem man virkelig er, og hvorfor

man er her på jorden.

"

tige I er. Kan I ikke se, hvilke muligheder

I har liggende foran jer?"

Jeg kan huske, da jeg var 14 år og havde
nogle af de samme følelser af tvivl og usik-

kerhed, og jeg spekulerede på, hvad jeg

skulle gøre med mit liv. Min mor sagde til

mig: „Du kan blive, hvad som helst du vil

i dit liv, Elaine, hvis du arbejder på det."

Nu er det længe siden, at jeg var fjorten,

men jeg har lært, at min mor havde ret. I

14-16-årige lever et liv, der er meget ander-

ledes, end mit var dengang. I lever i

computer- og rumalderen. Jeg skriver sta-

dig med blyant og undrer mig, når en sa-

tellit bliver sat i omløb. Verden er helt an-

derledes nu, men de principper, min mor
lærte mig, er stadig de samme.
Hver søndag står unge piger over hele

verden sammen og siger Unge Pigers te-

ma. I siger: „Vi er vor himmelske Faders

døtre. Han elsker os og vi elsker ham."
Dette tema har jeg optaget i mit livs motto

.

Jeg har gjort det personligt og siger: „Jeg,

Elaine Jack, er vor himmelske Faders dat-

ter. Han elsker mig og jeg elsker ham."
Når jeg hører jer sige det, mindes jeg de

følelser, jeg havde i jeres alder. Somme ti-

der har jeg de samme følelser. Selv om jeg

nu er bedstemor, så har jeg stadig brug for

at vide, at jeg er noget. Vi har allesammen
brug for at blive mindet om, at vi er vor

himmelske Faders døtre.

Denne evige sandhed er så vigtig.

Paulus har talt om dette i Romerne 8:16,

hvor han skrev, at vor himmelske Faders

ånd vil lære os, at vi virkelig er Guds døt-

re. Paulus siger det på denne måde:
„Ånden selv vidner sammen med vor

ånd, at vi er Guds børn."

En rosenpige på Filippinerne har sagt

noget lignende:

„Jeg spurgte gerne mig selv: ,Er jeg én af

vor himmelske Faders udvalgte døtre?' og

,skabte Gud alle mennesker?' Disse

spørgsmål fik mig til straks at læse i skrif-

terne ihåb om at få et hurtigt svar. Men det

Det, jeg holder mest af ved min kal-

delse som rådgiver i Unge Pigers

hovedpræsidentskab, er at lære

jer unge piger at kende, når jeg besøger jer

under aktiviteter, på lejre og ved konfe-

rencer og hører jer fortælle om det, der be-

tyder mest for jer - om jeres mål, projekter

og venner, og hvad I synes er svært. Jeg el-

sker at høre jer synge „Jeg går i tro". Jeg

får en klump i halsen, når jeg hører den.

Jeg synes, at I er vidunderlige, jeg ser jeres

store muligheder.

I aften vil jeg gerne tale om at tro på vor

himmelske Fader, om de guddommelige
egenskaber, som I har arvet, og om jeres

uendelige værdi.

Selv om jeg har tillid til jer, så ved jeg, at

nogle af jer føler jer usikre, ulykkelige, en-

somme og ikke tror, at I er lige så gode og
dygtige som jeres veninder, eller at I ikke

er så smukke eller betydningsfulde som
dem. Jeg vil gerne fortælle jer: „I er vidun-

derlige! I ved ikke hvor gode, og hvor dyg-

varede længe, før jeg fik svaret. Jeg be-

gyndte at arbejde i Unge Pigers organisati-

on, og ved hjælp af Helligåndens inspira-

tion udviklede jeg en stærk tro på, at jeg

virkelig er Guds datter, og at han har skabt

os allesammen."

Jeg har hørt nogle af jer sige : „Jeg ved ik-

ke, om jeg har et vidnesbyrd eller ej. Jeg

har aldrig følt Ånden." Det kan godt væ-

re, at I ikke har opdaget den, men I har for-

modentlig følt den. I føler den måske lige

nu! Det er ofte Åndens inspiration, der

giver jer en varm følelse under en oplevel-

se, den får et budskab til at lyde rigtigt og

sandt, og somme tider får den jer til at

græde. Den bringer altid fred. Hør en-

gang, hvad jeg har hørt, at en ung pige har

skrevet til en veninde:

„Jeg har i de sidste par måneder haft

det, som om mit vidnesbyrd var ved at for-

svinde, og at jeg ikke var så nær min him-

melske Fader, som jeg burde være. Så

kom du og talte til os. Du fortalte, hvordan

du hver eneste aften bad om, at du måtte

få den velsignelse, at Ånden ville være
med dig i din stræben, og så tænkte jeg:

,Hvad i alverden, det kunne jo ikke skade

at prøve, vel?' Og i den første uge følte jeg

Ånden hver eneste dag. Det fik mig virke-

lig til at føle fred."

Jeg har også oplevet det, som Paulus be-

lærte om, da han sagde: „Ånden selv vid-

ner om, at vi er Guds børn."

Når I har dette vidnesbyrd, så ved I, at I

hører med til Guds familie, at Jesus Kri-

stus er jeres ældre bror, og at I har arvet

egenskaber som f.eks. evnen til at vise

kærlighed, tilgivelse, tålmodighed,

tjenstvillighed, tolerance og lydighed.

Kristus er vores eksempel. Hvis I spekule-

rer på, hvilke andre karakteregenskaber I

mon har arvet, så kan jeres patriarkalske

velsignelse være jer en hjælp til at opdage

jeres personlige egenskaber.

Vores profet, præsident Ezra Taft Ben-

son, har givet os dette råd:

„Jeg opfordrer jer, unge søstre, til at få

en patriarkalsk velsignelse, når I nærmer
jer teenageårene. Studér den omhyggeligt
og betragt den som jeres personlige, helli-

ge skrift - for det er faktisk det, den er be-

regnet til" (Ensign, nov. 1986, s. 82).

Har I fået en patriarkalsk velsignelse?

Forbereder I jer til snart at få én? Tænk
over hvad der står i en patriarkalsk velsig-

nelse? Har I nogen sinde hørt, at der står i

en velsignelse:

„Jeg er ked af at måtte sige det, men du

er en taber. Gør det så godt du kan, mens
du er på jorden, og lad os så ses om halvf-

jerds år. " Naturligvis ikke! Og det vil I hel-

ler aldrig høre, for alle Guds børn har

modtaget guddommelige egenskaber. En
patriarkalsk velsignelse er som et vejkort,

en vejledning, som anviser jer vejen i
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livet. Den fortæller om jeres talenter og
om det gode, I kan få del i.

I min velsignelse har jeg fået lovning på
gaven at være forudseende, på evnen til at

kunne genkende hjertets tanker og ud-
skille de onde kræfter. Ansvaret er derfor

lagt op til mig: „Disse evner må du udvi-

kle, så du ikke bliver bedraget. " Jeg var ik-

ke ret gammel, da jeg fik denne velsignel-

se. Jeg fik den under usædvanlige om-
stændigheder, men jeg er sikker på, at jeg

ville have fået løfte om de samme gaver og
velsignelser, ligegyldigtom jeg var 16 eller

36 år.

Har I nogensinde fået at vide, at I ligner

jeres mor meget, eller at I har jeres fars

smil, eller at alle i jeres familie har samme
øjenfarve? De fysiske træk, vi arver fra vo-

res forældre, er meget tydelige. De åndeli-

ge træk, vi arver fra vores himmelske for-

ældre, må udvikles. I er født med de sam-
me guddommelige talenter som Kristus. I

har dem i jer, men I skal selv vælge at ud-
vikle dem. Vi får ikke uden videre åndelig

udvikling, vi må gøre alt, hvad vi kan, for

at få den. Jeg ved godt, at I forstår dette.

En ung pige skriver:

„En ikke særlig populær pige i skolen

havde brug for hjælp i naturvidenskab.

Mine veninder i den anden gruppe sagde,

at jeg skulle lade hende passe sig selv, el-

lers ville jeg ødelægge mit gode rygte.

Derpå kom jeg i tanke om engang, hvor
jeg selv havde brug for én til at hjælpe mig
i matematik. Jeg satte mig selv i den an-

dens sted.

Jeg nøjedes ikke kunmed at hjælpe hen-

de, jeg fik også en ny ven."

En anden unge pige i England er ved at

udvikle sin evne til at være fredsstifter.

Hun siger:

„Jeg elsker at spille og lytte til musik, og
det er noget af det, som beroliger mig
mest. Hvis jeg er i dårligt humør, går jeg

ofte hen til klaveret og spiller min vrede

væk. Det er ikke særlig godt for klaveret,

men jeg får det hurtigt godt igen, og det

ender oftest med at jeg spiller en salme. På
den måde bliver jeg i bedre humør og alle

de andre får også glæde af min musik, så

vi genopretter harmonien i hjemmet - for

en tid i det mindste."

En laurbærpige siger:

„Jeg kan huske, hvordan jeg som yngre

beundrede laurbærpigerne og forsøgte at

efterligne dem. Jeg blev nervøs, når de tal-

te til mig. Da jeg blev ældre, opdagede jeg,

at de yngre piger så op til mig. En af biku-

bepigerne havde i skolen fået til opgave at

skrive om ,Den person, jeg beundrer
mest'. Hun skrev om mig! Jeg blev klar

over, hvor stor betydning min indflydelse

havde, og at jeg havde pligt til at være et

godt eksempel."

I udvikler jer måske helt anderledes end

Ældste Richard G. Scott fra De Tolvs Kvorum, til højre, taler med Unge Pigers hovedpræsidentinde,

Ardeth G. Kapp.

alle andre, men I har det særlige ansvar at

udvikle jer åndeligt og hjælpe andre. Vi

har betydning som børn af vor himmelske
Fader. Gud vil aldrig holde op med at væ-
re vores Fader, men somme tider holder vi

op med atvære hans børn, fordi vi ikke ad-

lyder hans befalinger, og når vi ikke viser

ham respekt.

Ved I, hvad uendelig betyder? Uendelig

betyder, at der ingen grænser er. „Jeg har

uendelig værdi for min egen guddomme-
lige mission, som jeg vil bestræbe mig på
at udføre." Tror I på dette. Denne unge pi-

ge gør? Hun siger videre:

„Jeg ved, at jeg er sendt herned på dette

tidspunkt (hvor der er mest ondskab), for-

di jeg er stærk og kan modstå fristelser."

Og en anden fortæller:

„Jeg ved, at jeg udfylder en plads i Her-

rens plan. Jeg, der nu er en ung pige, er

velsignet med muligheder for en dag at

blive mor."

Desværre vil Satan forsøge at overbevi-

se jer om noget andet. Han vil have jer til

at tro, at „I ikke er gode nok, så hvorfor

forsøge?" Hvis I har den slags tanker, så

tro dem ikke. Ældste Neal A. Maxwell si-

ger: „Satan fryder sig over de mindre-
værdskomplekser vi giver os selv. Selv-

foragt kommer fra Satan. Noget sådant

findes ikke i Himlen." I skriften står der,

at Satan vil have os til at blive „ulykkelige,

ligesom han selv er" (2 Nephi 2:27), og at

han „begærer jer" (3 Nephi 18:18). Han
forsøger også at overbevise jer om, at der

ikke er noget, der hedder omvendelse, at

der ikke er nogen vej tilbage, og at ingen er

interesseret i jer.

Et ungt menneske, der havde været

borte fra Kirken, men som kom tilbage,

blev spurgt: „Hvad var det i grunden,

som fik dig til at komme tilbage?" Hun
svarede; „Jeg havde en veninde, som jeg

vidste, bekymrede sig for mig. Jeg ønske-

de hjælp. Jeg havde brug for hjælp. Jeg

vidste, at jeg kunne få hjælp af vor him-

melske Fader. " Vi gør fejltagelser her i liv-

et, men de kan løses gennem omvendel-

sens og forsoningens velsignelser.

Omvendelse vil sige, at man vender sit

hjerte til Gud og gør hans vilje. Det bety-

der en ændring i sindelaget, et nyt syn på
Gud, på sig selv og på verden. (Se King

James Bibelen, Bible Dictionary, s. 760).

Omvendelse er en lutringsproces. Det er

vejen tilbage. Der findes én, som er inte-

resseret, som vil hjælpe. Man kan enten

vælge at dykke ned i fortvivlelse eller at

foretage den ændring, som bringer evig

lykke.
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I får større selvtillid, når I træffer de rette

valg. Når I er sammen med jeres venner,

så udveksl tanker og følelser om at gøre

godt og være god.

Michelle opdagede, athun var af uende-

lig værdi for et andet menneske. Hun var

en populær pige i gymnasiet og fik derfor

et brev fra en tidligere nabo, en pige, hun
betragtede som „uheldig". Pigen bad om
nogle gode råd om, hvordan man får dren-

gene til at kunne lide sig. Michelle svarede

blandt andet: „Du skal bare være dig selv,

så vil folk - og ikke kun drengene - kunne
lide dig for det, du er. " Senere fik Michelle

endnu et brev fra „sin nye veninde". (Er

det ikke interessant - da Michelle hjalp

denne pige, fik hun sig en ny ven i stedet

for en uheldig nabo).

Michelle sagde: „I hendes måde at

skrive på og i hendes ord kunne jeg for-

nemme spændingen. Jeg havde tilsynela-

dende ændret et andet menneskes tilvæ-

relse blot ved hjælp af nogle få venlige

ord. Jeg tror, at jeg kan gøre næsten alt,

hvad jeg sætter mig for."

Verden vil have jer til at tro, at I kun er

noget værd, hvis I har penge, ser godt ud,

går i smart tøj eller har en stilling i samfun-

det. Evangeliet forsikrer os om, at vores

værdi ikke afhænger af udseendet eller

verdslige ejendele. Det, som betyder no-

get, er det, du tror i hjertet. Det, min mor
lærte mig, er sandt. Når jeg arbejder

utrætteligt, uden at give op for små tilba-

geslag, så bevæger jeg mig fremad og bliv-

er det, som jeg ønsker at være. Det hører

med til at være en sidste dages hellig, at

man i sin sjæl kender sin evige værdi, at

man ved, hvem man virkelig er, og hvor-

for man er her på jorden.

Næste gang I bliver spurgt om, hvem I

er, så husk at nævne de guddommelige
muligheder, I har fået, og de løfter, du kan
indfri. Husk, at vi har tillid til jer. Sig sam-

men med mig: „Jeg er min himmelske Fa-

ders datter. Han elsker mig."

Det tror jeg på, i Jesu Kristi navn. Amen.

Kom Ham i hu
Søster Joanne B. Doxey
Andenrådgiver i Hjælpeforeningens præsidentskab

„Herren er afhængig af at vi erindrer ham og lærer vore børn at

erindre ham, så de er forberedt på at lære deres børn at erindre ham.

"

på denne jord, gjorde han det i den hen-

sigt at lære dem, hvordan de kunne kom-
me tilbage til ham. Vor Fader lovede dem
en Frelser, som ville forløse dem fra deres

faldne tilstand. Han gav dem frelsespla-

nen og bad dem lære deres børn at tro på
Jesus Kristus og omvendelsen" (Ezra Taft

Benson, Ensign, august 1985, s. 8).

Vi, som lever i denne verden i de sidste

dage, har ansvar for at lære vore børn dis-

se samme sandheder. Sådan har det altid

været. Som én sagde: „Kvinden har fået

betroet denne og kommende generatio-

ners skæbne."

Vi har en vigtig opgave, søstre! Og øver

vi ikke også evig indflydelse på vort hjem

og vor familie? Herren er afhængig af, at vi

erindrerham og lærer vore børn at erindre

ham, så de kan være forberedt på at lære

deres børn at erindre ham, således at vi al-

lesammen kankomme tilbage tilham i ret-

færdighed.

Vor første opgave må være at sørge for

vore børns rette ernæring og oplæring.

Hvilken mor ønsker ikke, at hendes børn

skal opleve glæde og lykke i dette liv og

evigt liv i det næste?

Det vil altid kræve ofre at arbejde mod
langsigtede mål, på samme måde som når

man arbejder på at få olympisk guld, gode

karakterer i skolen, fejlfri optræden eller

andet, som kræver en ekstra indsats. Bør-

neopdragelse er ikke så meget ander-

ledes.

Modstanderen, der er en fjende af al ret-

færdighed, forsøger at ændre den ret-

ning, som Herrens folk arbejder hen

imod. Hans dræbende kræfter rettes imod
vort hjem. Han tilrettelægger enhver be-

vægelse nøjagtigt og præcist. Der er intet

tilfældigt eller ligegyldigt i hans planer.

Kan vi således tillade os at være skødes-

løse i vore planer og vor indsats for at lære

denne generation retfærdighed? Hvordan
kan vi ruste os til at lære vore børn evange-

liets sandheder og hjælpe dem til at hu-

ske, at de er af kongelig slægt, udvalgt fra

verdens grundlæggelse?

En kærlig himmelsk Fader vidste, at vi

ville få brug for hjælp til atter at lære det

Mine kære søstre - I som tilhører

dette verdensomspændende sø-

sterskab i Kirken, og I som end-

nu ikke er blevet medlemmer, I som er

kvinder, og I som er unge piger, men end-

nu ikke er blevet mødre - trods vor for-

skellige baggrund, status og ståsted, så

ligner vi allesammen hinanden på et meg-
et vigtigt punkt. Vi er alle søstre. Vi er

Guds døtre og har et fælles mål - nemlig at

kunne vende ærefuldt hjem til ham efter

vort liv på jorden.

I vor førjordiske liv blev vi undervist om
frelsesplanen. Vi accepterede og støttede

denne guddommelig plan, som indebar

privilegierne og ansvarene ved at blive

døtre, søstre, hustruer, mødre og bedste-

mødre. Vi vidste, at når vi kom til jorden,

så ville vi blive prøvet, for at vi kunne vise,

om vi ville gøre alt det, som Herren ville

befale os (se Abraham 3:25). Derpå blev et

glemslens slør trukket for, så vi blev af-

hængige af at tro på, at en Frelser ville vej-

lede os tilbage til vort himmelske hjem.

En af vore dages profeter, som har talt

på Frelserens vegne, har sagt til os: „Da
vor himmelske Fader satte Adam og Eva
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fundamentale, som vi engang havde lært i

de himmelske råd. Derfor gav han os Hel-

ligåndens gave, som kan vække alting i

vor hukommelse, og nutidsprofeter til at

lede os. Han gav os også skrifterne til at

lære af, befalinger til at hjælpe os med at

blive ligesom Frelseren, og pagter, som
kunne minde os om vor højtidelige ansvar

for at ihukomme ham.
Lad os se på, hvordan skrifterne, befa-

lingerne og pagterne kan ruste os i vore

anstrengelser for at komme tilbage til

ham.

1. Vi kan erindre Herren ved hjælp afskrif-

terne. Det er under store omkostninger, at

skrifterne er blevet skrevet og opbevaret,

for at vi kan „samle os" evangeliets rige

sandheder. Vi har et ansvar for at vide,

hvad disse skrifter indeholder.

Jeg vil citere præsident Spencer W. Kim-
ball:

„Jeg vil atter understrege det store be-

hov, som enhver kvinde har for at studere

evangeliet . . .

Når I lærer skrifternes sandheder bedre

og bedre at kende, vil I blive mere og mere
effektive . . . Ingen har trods alt større be-

hov for at , samle sig' evangeliets rige

sandheder end mødre, der gør en så stor

indsats for at nære og undervise. (De kan
benytte evangeliet i de øjeblikke, de har

brug for det)" (Ensign, november 1979,

s. 102).

Hvis vi behandler skrifterne ligegyldigt,

lader dem stå uåbnede og ulæste og samle

støv på hylderne, vil de ikke give os de

lovede velsignelser i vort liv. Vi vil gå glip

af Andens hviskende vejledning i vort

eget og vor families liv, medmindre vi be-

taler prisen i form af at studere og tænke
over skrifterne og bede om at forstå dem.

Hvis vi dagligt fordyber os i skrifterne,

isærMormons Bog, vil vi øge vore evner til

at skelne mellem tingene. Vi får kræfter til

at gøre godt og til at modstå det onde, og
vi vil få større evner til at løse problemer.

Herren forudså, hvilke budskaber vi ville

få brug for i vore dage, og de blev gud-

dommeligt anbragt i skrifterne, for at

hjælpe os og vor familie.

I Mormons Bog har kong Benjamin

fremsat et vidunderligt eksempel på,

hvordan forældre kan undervise deres

børn ud fra skrifterne. Se Mosiah 1 fra vers

3 og læg mærke til, hvor mange gange der

står huske.

„Mine sønner, jeg vil, at I skal huske, at

havde det ikke været for disse plader, som
indeholder disse optegnelser og disse bud
og befalinger, ville vi nu have levet i uvi-

denhed, da vi ikke ville have kendt Guds
hemmeligheder.

Thi det var ikke muligt for vor fader Lehi

at have husket alle disse ting eller have be-

lært sine børn derom . . . så at de også kun-

PK2

ne lære deres børn og således opfylde

Guds bud indtil denne tid.

Jeg siger jer, mine sønner, havde det ik-

ke været for disse ting, der er blevet ført og

bevaret ved Guds hånd, for at vi kunne
læse om hans hemmeligheder og forstå

dem og altid have hans bud for øje, da ville

vore fædre være nedsunket i vantro . . .

O, mine sønner, jeg ville ønske, at I ville

huske på, at disse ord er sande . . .

Mine sønner, jeg ville ønske, at I ville

huske at ransage dem flittigt, så at I kan

drage nytte deraf, og jeg ønsker, at I skal

holde Guds bud" (Mosiah 1:3-7, frem-

hævelse tilføjet).

Jeg vidner om, at det er udbytterigt altid

at have skrifterne „for øje"! Vi har opda-

get Andens søde indflydelse i vort hjem,

når vi dagligt tager ved lære af skrifterne

sammen med vore børn - vi begyndte da

børnene var helt små. Nogle morgener
skulle vi tage os meget sammen, idet vi

stod tidligt op for at få samlet familien, så

vi sammen kunne læse i skrifterne, men
„offer og lydighed palmen os bringer"

(„Priser profeten", Sange, nr. 97).

2. Vi kan ihukomme Herren ved at holde

hans bud. Vi har fået bud og befalinger, for

at vi kan komme Herren nærmere og til

sidst blive som han. „Hvor nådig er Guds
lov, hvor lette er Guds bud" (Sange, nr.

17). Er der noget mærkeligt i, at Gud viser

sin kærlighed til os gennem de regler, han

har sat for os? Kunne vi forældre ikke be-

nytte den samme metode til at undervise

vore børn?

Herren har sagt til forældrene: „Du skal

indprente dine børn dem (budene), både

når du sidder i dit hus, og når du vandrer

på vejen, både når du lægger dig, og når

du står op" (5 Mosebog 6:7). Lad mig også

tilføje - når du stryger dit tøj, når du reder

jeres senge, og når du arbejder i din have
- det vil sige, at du skal tale om evangeliet

hver eneste gang, du står i en undervis-

ningssituation.

Jesu Kristi evangelium lærer os en leve-

vis, som, hvis vi følger den, kan hjælpe os

til at undgå de forhindringer, som slår os

ud af kurs, og det, der lokker os ud på ver-

dens veje. Tænk over det! Hvilken beskyt-

telse opnår vi ikke, hvis vi efterlever Guds
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love - såsom visdomsordet, kyskhedslov-

en, tiendeloven og de andre befalinger?

Selv små børn kan lære det sikkerheds-

princip, som siger, at „man skal holde sig

fra brændpunktet" eller „lade være med
at gå helt hen til kanten af klippen" . Hvor-
for skulle de udsætte sig for farer, når de
kan undgå det ved at holde sig fra farezo-

nerne? Lær dem at holde sig fra alt, hvad
der ligner det onde - såsom at bruge
slangord, som kan føre til at tage Herrens
navn forfængeligt; eller klæde sig en smu-
le uanstændigt, hvilket kan føre til andet,

som er upassende; eller nyde noget, der

ikke er nævnt i visdomsordet, men allige-

vel skader legemet; eller tilbageholde en
smule af tienden eller offerydelserne; eller

fortælle halve sandheder.

„Hold Guds befalinger! Thi det giver

tryghed, thi det giver fred" (Flere børnesan-

ge, s. 14). Selv om der ikke er megen sik-

kerhed og fred i verden som helhed, så vil

der findes fred i vort hjerte og i vort hjem,

hvis vi gør retfærdigheds gerninger (se

L&P 59:23).

I Almas bog kan vi se, at Helamans søn-

ner huskede deres mødres belæringer og
adlød dem, hvorpå de udførte deres arbej-

de meget nøjagtigt. De huskede nøje Her-

ren deres Gud, de holdt hele tiden bude-
ne, og derfor blev de udfriet af deres fjen-

ders hænder (se Alma 56:47-48; 57:20-21).

Deres mødre havde virkelig lært dem nog-

le sandheder, som kunne skåne deres liv.

Vi har fået befaling om at lære vore børn
at bede og at vandre oprigtigt for Herren.

I husker måske den historie, som ældste

Robert L. Simpson fortalte om en 3-års

dreng, der knælede ned sammen med sin

far for at bede aftenbøn. De lukkede øjne-

ne og bøjede hovedet, men der blev ikke

sagt et ord i lang tid. Så kravlede den lille

dreng i seng. Faderen åbnede sin øjne og
sagde: „Hvad blev der af bønnen?"
Drengen svarede: „Jeg har bedt min

bøn!"

„Men jeg kunne ikke høre, at du sagde

noget," sagde faderen.

Derpå lød barnets klassiske svar: „Ja-

men far, jeg talte ikke til dig." (Proven

Paths, Salt Lake City: Deseret Book Co.,

1974, s. 148).

Vi kan somme tider lære noget om vort

himmelske hjem afbørn, som er så rene og
hellige. Men efterhånden som de vokser

op, må vi minde dem om at efterleve reg-

lerne, selv om de måske betragter dem
som værende strenge. De vil opdage, at

Guds åg er gavnligt og hans byrde er let

(se Mattæus 11:29-30) i sammenligning
med ulydighedens konsekvenser.

3. Vi kan erindre Herren ved at holde vore

pagter. Herren indgik pagter med sine

børn i gamle dage for at hjælpe dem til at

huske, hvem de var, oghvad der forvente-

des af dem.
Israelitterne indgik pagter, og de fik be-

stemte tegn, som kunne hjælpe dem til at

erindre sig Herren, deres Gud. Men de

glemte dem på grund af deres ulydighed,

ligesom nephiterne også gjorde det, og de

høstede følgerne deraf.

Primarys hovedpræsidentskab, Betty Jo Jepsen, førsterådgiver, præsident Michaelene P. Grassli og

Ruth B. Wright, andenrådgiver.

I vore dage har vi atter fået en chance for

at indgå pagter til erindring om, at vi er

Guds sønner og døtre, og at vi ønsker at

komme tilbage til ham.
Sidste dages hellige må ikke tage lem-

fældigt på det at undervise i ordinanser-

nes og pagternes betydning. Ældste Boyd
K. Packer har fortalt om sin forståelse af

disse ting, idet han sagde: „Ordinanser og

pagter giver adgang til Gud. Det kræves,

at man hele sit liv er værdig til at modtage
dem, og det er en jordisk udfordring der-

efter at holde dem" (Ensign, maj 1987,

s. 24).

Vi har fået det privilegium, at vi kan ind-

gå hellige pagter i dåben og i de hellige

templermed en indbydelse til ofte at forny

dem. Vi deltager i nadveren hver uge, så

vi altid kan „erindre ham" (Moroni 4:3,

5:2). Hvis vi så ofte som muligt vender til-

bage til templet, kan vi bedre huske de

pagter, vi har indgået dér.

At vi holder vore pagter betyder en æn-

dring i vor levevis - i måden vi opfører os

på, taler, klæder os, og hvordan vi be-

handler hinanden. Hvis vi altid „erindrer

ham", vil „hans And altid være hos" os

(Moroni 4:3). Når vi har denne Ånd hos

os, vil verden betragte os som specielt gla-

de og anderledes på en god måde. Ingen

af os har et fuldkomment hjem, og hos de

fleste af os er der god brug for forbedring.

Selvom en mor sjældent bryder ud i jubel-

sang over det, kan hun glæde sig, føle en

ustyrlig glæde, når hver eneste familie-

medlem forsøger at efterleve evangeliet

og erindre sig Frelseren.

Hvilken stor glæde er det ikke for en

mor, når hendes nydøbte, 8-årige datter

bærer vidnesbyrd om, at hun er parat til at

påtage sig Kristi navn, eller når en søn på
12 år afstår fra at spise morgenmad, fordi

han vil faste, før han, der er diakonernes

kvorumspræsident, vælger sine rådgive-

re? Eller når hendes voksne døtre ivrigt

kommer til Hjælpeforeningen, Herrens

organisation for kvinderne, for at lære det

samme som deres mor om tro, familieliv

og tjenestegerninger? - altsammen fordi

lærdommene er blevet en del af dem, og

fordi de sætter kærligheden til Herren

først i deres liv.

Herren elsker jer, fordi I tager del i hans

plan. Værved godt mod, når I udfører den

opgave, som I har fået overdraget af Gud
til at lede denne generations skæbne, så

de kan videregive retfærdighedens stafet

til endnu ufødte generationer.

Søstre, når vinu kommer hjem, lad os så

tænke over det, der er sagt. Hvordan kan

vi, Guds døtre, bringe sjæle til Kristus?

Hvordan kan vi lære Frelseren at kende og
huske ham? Hvordan vil børnene lære

dette, hvis vi ikke underviser dem i det? I

Jesu Kristi navn. Amen.
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Følg ham
Michaelene P. Grassli
Præsidentinde i Primarys hovedpræsidentskab

„I skal ikke være bangefor Satan eller for fremtiden. Følg hellere vor

himmelske Faders Søn, vor Frelsers, Jesu Kristi eksempel. Så vil I blive

så stærke, at I roligt kan sige: ,Vig bort, Satan 1/ "

kun én slags mad - det ligner altsammen
desserter. Jeg synes, at det lyder godt. Og
atter andre borde er fyldt med meget for-

skelligt lækker mad, som er varieret og
næringsrigt. Hvilken mad vil I vælge?

Uanset hvad fremtiden har til jer, så er

den, ligesom de opdækkede borde, fyldt

med mad, der venter på at blive smagt på.

Livet er et eventyr af oplevelser, som blot

venter på, at I skal vælge dem og udforske

dem. Lige nu er I sultne og vil vide alt om
livet, og der er så mange borde, i kan væl-

ge fra. Noget af det ser godt ud, men er

skadeligt. Noget af det er morsomt, men
fører ikke til noget. Noget af det kan øde-

lægge jer. Men ligesom maden på bordet

med varieret kost er bedst for det fysiske

legeme, således findes også den bedste

mad i livet på Herrens bord.

Hvad er Herrens bord? Kærlighed,

sund morskab, opløftende musik, fredelig

bøn, skrifterne, smil, belæringer, glade

stemmer, kærlige omfavnelser, gode ven-

ner og tjenestegerninger. Det er her man
finder evig glæde. Det er derfor, Primarys

motto er: „Jeg vil følge Guds plan med
mig. " Selv om I vil få dage fyldt med skuf-

felser, mismod og sorg sammen med gode
dage, så kan I, hvis I følger Guds plan, spi-

se mad fra Herrens bord, hvor I kan opnå
en åndelig mæthedsfølelse, der varer læn-

gere end fysiskmæthed når man har spist.

Kære søstre, Satan begærer jer virkelig

meget. Før verden blev til, svor han, at

han ville prøve alt for at fange jer, gøre jer

til slaver og ødelægge jer. Han ønsker især

at få fat i jer, fordi I har sandheden. I er

dem, som kan påvirke hjerter, ændre
folks liv og føre andre til vor himmelske
Fader. Herren har overdraget os kvinder i

Kirken et betydningsfuldt og vigtigt arbej-

de. Det er derfor, at Satan ønsker at få fat

ijer. Hvis han kan få jer med på sin side, så

har han vundet den bedste sejr, fordi han
ikke alene vil snyde jer for jeres evige vel-

signelser, men han vil også snyde andre,

som I kunne havde påvirket ved jeres go-

de eksempel.

Det, der står på Satans bord, virker som-

Har I primarypiger nogensinde spe-

kuleret på, hvordan jeres liv bliv-

er, efterhånden som I bliver voks-

ne? Hvilke drømme har I? Den 10-årige

Amy sagde til mig: „Jeg drømmer om,

hvad jeg vil være, hvor jeg kommer hen,

og hvad jeg vil gøre. " Den 11-årige Kristi-

ne sagde: „Jeg er bekymret for alt det

væmmelige, der sker i skolen. Noget af

det gør mig bange!"

Hvilken fremtid er der for jer? Bliver det

et eventyr? Bliver det farligt? Får I sorger?

Møder I kærlighed og får I en familie?

Kommer der skuffelser? Vil I opleve mor-

skab og latter?

Svaret på alle spørgsmålene er ja! Ja! Ja!

Ja! Det altsammen er muligt.

Forestil jer, at I er meget sultne og bliver

vist ind i et lokale, fyldt med opdækkede
borde med mange forskellige slags retter.

I får lov at spise, lige hvad I vil. På et af bor-

dene er der mad, der smager godt, men
uden megen næring. På et andet er der

mad, som er virkelig skadeligt for jeres

legeme og som kunne blive årsag til syg-

dom eller død. På nogle af bordene er der

me tider meget indbydende. Det virker

måske morsomt og uskadeligt. Satan kan

faktisk få os til at føle, at det er helt i orden

at gøre det mest forfærdelige.

Hvis han nu kom til jer og så grim og

skrækindjagende ud og sagde: „Kom
med mig, " så ville I vende jer om og løbe,

så stærkt I kunne. Men Satan ved, at I er

klogere end som så, så han er nødt til at

narre jer. En af hans metoder går ud på at

få det forkerte til at se rigtigt ud. Hør jer:

„Alle de andre gør det." „Ingen får noget

at vide." „En enkelt gang kan ikke ska-

de." „Det er slet ikke så slemt."

I har hørt det før, ikke? I siger så: „Jamen

det var ikke Satan, der sagde det." Dertil

svarer jeg: „Det var Satan, der afleverede

sit budskab til jer, måske gennem en an-

den, som på en eller anden måde er i hans

magt." Sådanne udtryk er advarsler. Når

I hører dem, så er det, at I skal vendeom og

løbe bort fra faren.

Somme tider prøver vi at sige til os selv,

at det forkerte er rigtigt. Det gør vi for at fø-

le os bedre tilpas ved at gøre det forkerte.

I et tv-spil for nylig var der en pige, som
blev grebet i en alvorlig overtrædelse ved

at bryde en af familiens regler . Hun sagde

:

„Jeg var ikke ulydig. Jeg vil bare lære at

være uafhængig." Men uanset hvad hun
sagde, eller hvor meget hun forsøgte at

retfærdiggøre det, hun havde gjort, så var

sandheden den, at hun havde overtrådt

en regel, der var lavet for at beskytte hen-

de. Da hun var ulydig, var hun ikke læn-

gere beskyttet. Det er vigtigt at huske, og

derfor vil jeg gentage det - da hun var uly-

dig, var hun ikke længere beskyttet.

Satan ønsker, at vi skal miste vores be-

skyttelse - det vil sige, Helligåndens

hjælp - for så kan han få magt over os. Når

vi adlyder, så vil Helligånden beskytte os.

Herren har sagt: „Jeg, Herren, er forplig-
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tet, når I gør, hvad jeg siger, men når I ikke

gør, hvad jeg siger, har I intet løfte" (L&P
82:10).

Satan vil være efter os hele livet igen-

nem. Efterhånden som vi bliver ældre, til-

føjer han andre sætninger - som for ek-

sempel, når han siger: „Jeg er ikke noget

værd. " „Jeg har gjort min del, nu er det de
andres tur." „Det er for sent for mig."

„Brødrene forstår det ikke. Jeg ved bedre

end de. " Når sådanne tanker eller følelser

bemægtiger sig os og vores hjerte, så er

det også advarsler, og så kan vi vide, at vi

er i fare - i fare for at miste Anden, vores

vidnesbyrd og gå glip af evig glæde. Så er

det også på tide at vende om og løbe bort

fra den fare, der ligger foran os.

Hvor skal vi løbe hen? Til vor himmelske
Fader.

Lad os sige, at du havde et meget vigtigt

stykke arbejde, som skulle udføres, og der

var flere mennesker, som du kunne bede
om at gøre arbejdet for dig. Hvem ville du
så vælge? Ville du så ikke vælge den, der

var bedst forberedt til at udføre dette ar-

bejde?

Det er sådan, vor himmelske Fader gør

det. Det vigtige arbejde, som han skulle

have udført, var, at frelse os fra synd og
åndelig død, og vise os, hvordan vi kunne
komme tilbage til ham. Vor himmelske Fa-

der ønsker jer, fordi han elsker jer, i mod-
sætning til Satan, som ønsker at ødelægge
jer. Vor himmelske Fader har givet jer må-

der, som kan beskytte jer imod Satan. Og
hvem valgte han til at vise os vejen? Sin

Søn, Jesus Kristus. „Se, jeg er den, som
fra verdens begyndelse var udset til at for-

løse mit folk" (Ether 3:14).

Dette er vor himmelske Faders gerning.

Det er vores gerning at leve, så vi er værdi-

ge til komme tilbage til ham og at hjælpe

andre til det samme.
Da Jesus var ude i ørkenen, lovede Sa-

tan, at Jesus ville få magt og ære, hvis han
ville tilbede ham. Jesus, der vidste, at Sa-

tans løfter var falske, sagde: „Vig bort, Sa-

tan!" - hvilket betyder: „Gå din vej. Lad
være med at genere mig. Jeg vil ikke lytte

til dig" (se Mattæus 4:8-10).

Satan kan kun påvirke os, hvis vi lader

ham gøre det. Hver gang vi modstår det

onde, velsigner Herren os med yderligere

styrke til at modstå. Når jeg gør noget,

som jeg ikke burde, så bryder jeg mig ikke

om mine følelser. Men den første gang jeg

i tankerne eller med det, jeg gjorde, sagde:

„Vig bort, Satan!" følte jeg en bølge af

styrke og kraft til at modstå. Det var Hel-

ligånden, der hjalp mig. Det giver en vid-

underlig tryghed. Det, som vækker appe-

titten ved Herrens bord, er kraften til at

modstå Satan. Den forbereder os til at tage

imod mere af den livgivende næring, som
Herren har til os.

Selv om det er vigtigt for os at være op-

mærksomme på Satans ønske om at få fat

i os, så er det ikke nødvendigt at leve i

Idet præsident Ezra Taft Benson, tredje fra højre, kommer ind i tabernaklet til et konferencemøde hilses

han af ældste Neal A. Maxwell, og andre medlemmer af De Tolvs Kvorum. Sammen med præsident

Benson ses hans to rådgivere i Det Første Præsidentskab, præsident Gordon B. Hinckley og præsident

Thomas S. Monson.

frygt. I Lære & Pagter lærer vi: „Er I be-

redt, behøver I ikke at frygte" (L&P 38:30).

Når vi forbereder os på at modtage Her-

rens velsignelser og gør os værdige til at

tjene ham, så samler vi styrke - magt fra

Helligånden - og bereder os til at overvin-

de det onde.

Omvendelse er et led i forberedelserne.

Hvis du har gjort noget forkert, så håber

jeg, at du ved, at det var forkert, og at du
vil omvende dig fra det. Tal med dine for-

ældre eller din biskop. De elsker dig, og de

kan hjælpe dig til at vide, hvad du skal gø-

re for at omvende dig, så du kan blive ren

igen og begynde forfra.

Små søstre, I skal ikke være bange for

Satan eller for fremtiden. Følg hellere vor

himmelske Faders Søn, vor Frelsers, Jesu

Kristi eksempel. Så vil I blive så stærke, at

I roligt kan sige: „Vig bort, Satan!"

Da jeg var en lille pige og vågnede om
morgenen i sommertiden, så var lærkens

sang det første jeg hørte gennem mit åbne

vindue. Jeg elskede at høre hjejlens kal-

den, chikadernes sang og skadens skræp-

pen. Men sanglærken var det smukkeste,

jeg vidste, og jeg trænede mit øre til at

kunne høre den blandt de andre lyde.

På samme måde kan vi træne vores san-

ser, så vi kan fornemme vor himmelske

Fader vilje med os. Vi træner vores åndeli-

ge sanser ved at gøre godt. Vi har lært, at

vi „flittigt (skal) ransage i Kristi lys, så (vi)

kan skelne godt fra ondt; og dersom I vil

antage alt, hvad der er godt og ikke for-

dømme det, skal I visselig blive Kristi

børn" (Moroni 7:19).

At „antage alt, hvad der er godt" vil si-

ge, at være opmærksom på det gode og

gøre godt. Så vil I have gode følelser. Så

kan I vide, hvad I skal vælge. Selv om I ik-

ke vil høre et svar lige så nemt, som jeg

hørte lærkens sang, vil I alligevel kunne
fornemme, at det, I gør, er rigtigt.

Præsident Benson talte til alle børnene

ved den sidste generalkonference, og han
fortalte jer, hvordan I kan blive lykkelige.

Han fortalte jer om det, vor himmelske Fa-

der ønsker, at I skal vide . Få fat i en kopi af

hans budskab og læg det ved jeres stan-

dardværker. Læs det om og om igen. Gør

som profeten siger, og I vil kende Guds
plan for jer, og vide hvordan I skal følge

den.

Følg gode kvinders eksempel. I aften

har I set kvinder, som forsøger at følge

Guds plan. Søster Jepsen, der leder mø-

det, og søster Doxey og søster Jack, der

har talt, er gode eksempler til efterfølgel-

se. Jeg bærer vidnesbyrd om, at det, de

sagde, er sandt. Søstrene Joy Evans, Jayne

Malan og Ruth Wright, som også er råd-

givere - i henholdsvis Hjælpeforeningen,

Unge Piger og Primary, er meget åndelige

og dygtige ledere. Medlemmerne af Pri-
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marys, Unge Pigers og Hjælpeforenin-

gens præsidentskaber, som I ser her på
forhøjningen, har valgt at arbejde uselvisk

for Herren. Disse kvinder har haft drøm-
me, bekymringer og har udviklet sig, nøj-

agtigt som I er ved. De har gjort meget
godt på stille måder såvel som i deres offi-

cielle kirketjeneste.

Og mine kære venner, Hjælpeforenin-

gens præsidentinde, Barbara Winder, og
Unge Pigers præsidentinde, Ardeth
Kapp, er sande heltinder. Da søster Kapp
var en lille pige, som mange af jer, kæm-
pede hun med sine lektier i skolen. Senere

tog hun eksamen og fik ærespræmie og
tog en højere eksamen. Og da søster Win-
der var i den alder, som mange af jer, var

hun bekymret, fordi hendes forældre ikke

var aktive i Kirken. Nu er de beseglet i

templet. Men søster Kapp og søster Win-
der har stadig mange bekymringer at slås

med, ligesom I og jeg. De ved, at alting ik-

ke altid går, som man kunne ønske det,

men vor himmelske Fader vil altid hjælpe

os, hvis vi gør vores bedste og er lydige . Så
vil vi få det, som er bedst for os. De har for-

beredt sig. De følger Frelseren, og de føl-

ger profeten, og ved at gøre det har de op-

daget, hvilken plan Gud har for dem, og
de forsøger trofast at følge denne plan.

De var almindelige piger ligesom jer, og
de havde de samme drømme, den samme
frygt og de samme oplevelser, som I har.

Nu er de almindelige kvinder, der lever et

usædvanligt liv, fordi de udfører noget af

det meget vigtige arbejde for Herren, som
også Ikommer til at udføre. Barbara og Ar-
deth, hvor holder jeg dog meget af jer! I er

værdige eksempler, som vi alle kan følge.

I piger kan følge disse kvinders eksem-
pel. I kender også mange gode kvinder,

som står jer nær. Læg mærke til det gode,

som jeres mødre gør. Jeres bedstemødre,

søstre, tanter, ledere og lærere har også

mange gode egenskaber og kan lære jer en
masse godt. De ved, hvor vigtigt det er, at

de følger Frelseren og er gode eksempler

for jer.

Men fremfor alt, følg Guds plan med
dig. Forbered dig og frygt ikke, for Gud
kender dig og elsker dig, og han passer på
dig.

De sidste ord, vi skal høre i den sang,

som dette fantastiske kor nu vil synge,

handler om, hvordan vor himmelske Fader
ønsker, at vi skal følge hans plan. De lyder

således:

„Hvad beder han om? Lev som hans
Søn."

Ligesom vi kan stille vores sult ved at

spise mad, således kan vi blive mættet og
fryde os over alt det, Faderen har til os, når

vi lever som hans Søn og mætter os ved
Herrens bord. Dette vidner jeg om i Jesu

Kristi navn. Amen.

Hæv jer op til det

guddommelige i jer

Præsident Gordon B. Hinckley
Førsterådgiver i det Første Præsidentskab

„Lær at arbejde med hænderne og med forstanden. Se ægteskab og

moderskab i dets rette perspektiv - bed og hav tro, barmhjertighed og

kærlighed.

"

Dette Tabernakel har aldrig været så

smukt at se på, som det er her ved
dette, kvindernes møde. Tak fordi

I kom. Det er svært at tale efter tre dygtige

og trofaste kvinder. Jeg synes, at det er

godt, det de har sagt her i aften. Det var

meget inspirerende.

Jeg taler fordi præsident Benson har

bedt mig om det. Jeg er taknemmelig, for-

di han kan være sammen med os. Jeg vil

gerne overbringe jer hans kærlighed, lige-

som jeg også vil overbringe jer præsident

Monsons og alle Kirkens generalautorite-

ters kærlighed. I skal vide, at vi virkelig el-

sker jer, og at vi er interesseret i jeres lykke

- I, Guds døtre og vore søstre i Kirken.

Jeg havde en interessant oplevelse for

en uge siden. Jeg overværede en stavs-

konference i et landbrugsområde i det

sydøstlige Utah, uden nogen officiel op-

gave. Stavspræsidenten og hans hustru

havde inviteret søster Hinckley og mig til

at bo hos dem. Mens han ledede mødet
lørdag eftermiddag, kørte vi rundt i sta-

ven og besøgte et halvt dusin småbyer,

hvor der alle steder lå en kirkebygning. Vi

bemærkede, at græsplænerne var grønne

og bygningerne velholdte, selv om de var

små og nogle af dem var gamle. Vi kørte

rundt og så på husene, de så beskedne ud,

men næsten alle var pæne med smukke
blomster foran. Da jeghavde fri denne lør-

dag-søndag, ønskede jeg at tage denne
tur, simpelthen for at takke disse menne-
sker for deres tro og trofasthed, og for at

udtrykke min kærlighed til dem. De fleste

af dem er landmænd, der arbejder hårdt

uden at få ret meget ud af det. Men de ken-
der én stor sandhed. De kender høstens

lov - „hvad I sår, skal I også høste" (L&P
6:33).

De ved, at man ikke kan høste hvede,

når man har sået havre. De ved, at man ik-

ke kan få en væddeløbshest ud af et øg. De
ved, at hvis man skal opfostre en god ge-

neration, skal man arbejde med forudse-

enhed og i tro. Man må have drømme og

lægge planer, tjene og ofre, bede og arbej-

de. Da vi havde tilbragt to dage hos disse

dejlige mennesker, bemærkede søster

Hinckley: „Det er den slags mennesker,

som er den lim, der holder sammen på
Kirken."

Det hjem, vi boede i, var enkelt, men be-

kvemt, rent og dejligt. Jeg tror ikke, at

manden havde nogen særlig stor indtægt,

men han vidste, hvordan man bruger sine

penge klogt - først betaler han sin tiende

og offerydelser og sætter lidt til side til op-

sparing. Hans hustru var smuk og mor til

seks sønner og en datter. Man behøvede
ikke lang tid for at se, at der i det hjem her-

skede kærlighed og respekt for hveran-

dre. Man viser påskønnelse og taknem-

melighed. De har haft modgang gennem
årene - tider med afsavn og livstruende

sygdom.

STJERNEN

87



Jeg gentager - jeg gik rundt mellem dis-

se mennesker og gav udtryk for min tak-

nemmelighed og kærlighed. Jeg fornem-

mede en overvældende kærlighed til gen-

gæld. Her i denne stav i de små landbo-

ward, mellem mennesker, der ikke fore-

gav atvære noget særligt, fandt jeg styrke,

tro og dyd. Jeg fandt mænd med hænder,

der var barkede og rynkede af solens var-

me gennem mange somre - mænd med
hjerter, der evnede at nære stor kærlighed
- kærlighed til jorden, himlen og frem for

alt til hustru og børn, kærlighed til Kirken

og dens evige formål, kærlighed til Gud
og hele menneskehedens Frelser.

Jeg så ind i kvindernes smukke øjne -

dydige, stærke og dygtige kvinder, ældre

kvinder, der havde kendt til megen kamp
og mange skuffelser og smerter, unge pi-

ger, som kendte en hel del til formåletmed
at være god, til kunst og uddannelse. Jeg

så ind i børnenes øjne - så smukke, uskyl-

dige og dejlige.

Jeg vil ikke antyde, at man ikke kan fin-

de det samme i andre byer i verden. Så-

danne mennesker findes overalt, men på
én eller anden måde, så der ud til at være

en større procentdel af dem blandt disse

mennesker, vi besøgte. De stod med beg-

ge ben solidt plantet i jorden. De vidste,

hvad det vil sige at arbejde uden at tage

hensyn til timer og årstider.

Jeg havde også lyst til at besøge dem,
fordi jeg har mødt deres sønner og døtre i

missionerne i flere lande. De var effektive

missionærer, fordi de havde lært at stå op
om morgenen og få udført deres pligter.

Det var trofaste missionærer, fordi de på
deres mors skød lærte at bede, mens de

var små, og fordi de havde hørt deres far

bære vidnesbyrd om sandheden af dette

store sidste dages værk. Disse menne-
skers sønner og døtre havde ikke alene

været på mission, men de havde også ydet

store ofre for at kunne rejse bort og gå i

skole, og de har vundet hædersbevisnin-

ger over hele nationen i deres arbejde i for-

retningslivet og i andre professioner.

Jeg havde medbragt en mappe fyldt

med papirer, som jeg ville læse under den
lange køretur frem og tilbage. Blandt disse

papirer var der tre breve, som kvinder i

andre områder havde sendt til Kirkens

hovedsæde. De handlede om noget, som
jeg ikke havde bemærket under mit besøg
- om bekymringer og hjertesorger, om
mishandling og egoistiske, krævende æg-
temænd, om utaknemmelige børn, som i

deres barndom var blevet mishandlet, om
længsel efter kærlighed, opmærksomhed
og muligheder for at anvende sine ta-

lenter.

Jeg føler med dem, der har skrevet disse

breve, og med mange andre, der lever un-

der forhold, hvor de føler sig undertrykt

og tyraniseret - altsammen ødelæggende.

Jeg beklager, at der er nogle mænd, der er

egoistiske og onde, som er ufølsomme, ja

endda brutale. Man kan både fordømme
dem og synes, at det er synd for dem. Jeg

tror, at de mænd, der forsynder sig mod
en Guds datter, en dag skal stå til regn-

skab, og tiden vil komme, hvor de skal stå

for domstolen, og da vil de fortryde det og

være bedrøvede. Men det kommer ikke

denne tale ved, for det skal siges til Kir-

kens mænd.
Jeg vil gerne give jer kvinder en udfor-

dring i aften. Jeg udfordrer jer til at hæve
jer op til det guddommelige, som bor i jer.

I har arvet noget guddommeligt, som I er

blevet mindet om. „Jeg er Guds kære
barn" er ikke en meningsløs floskel. I var

til stede „mens morgenstjernerne jubled

til hobe" (Job 38:7). I tog noget af den arv,

I fik, med jer, da I kom „hertil i skyen af

herlighed ... fra Gud, som vort hjem"
(William Wordsworth: „Ode: Intimations

of Immortality from Recollections of Early

Childhood", vers 5). I var til stede, da
„der (var) kamp i Himmelen: Mikael og
hans engle stred mod dragen . . .

Så blev den store drage nedstyrtet, den
gamle slange, som kaldes Djævelen og Sa-

tan, hele verdens forfører; han blev ned-

styrtet på jorden, og hans engle blev ned-

styrtet sammen med ham" (Johannes

Åbenbaring 12:7, 9). I var med blandt

dem, der valgte at følge den plan, som
han, der blev vores forløser, havde lagt,

fremfor den plan, som han, der blev vores

modstander, havde lagt. Stor og forun-

derlig er jeres plads i Guds, vor evige Fa-

ders plan.

Findes der noget smukkere, noget stør-

re udtryk for guddommelighed, end en
kær, lille pige? Nogle af mine børnebørn

er småpiger, med smukke, lyse øjne. De
synger og smiler og giver mig inspiration

fra Himlen. Når jeg ser dem, i al deres

uskyldighed, så mindes jeg Herrens ord:

„Hvis I ikke . . . bliver som børn, kommer
I slet ikke ind i Himmeriget" (Mattæus

18:3. Se også 3 Nephi 11:37-38).

Jeg ser unge piger, som udstråler ung-

dommens skønhed, hvis dyd er mere
kostbar end perlers - unge, glade piger,

der studerer med begejstring og flid for at

lære Herrens ord, således at de kan ruste

sig til at indtage deres plads med ære og
dygtighed i den verden, de lever i. Jeg ser

unge piger, der kender Guds ord og kan

citere dem, piger som kender Kirkens

standarder og efterlever dem, som har

sans for værdier og er forunderligt følsom-

me over for det skønne i livet - for natu-

ren, musik og kunst, som sætter pris på
sandhed og søger at forstå det hele bedre,

som har besluttet sig til at være værdige til

at komme i Herrens hus og få en guddom

melig begavelse og blive beseglet, hvilket

er det mest ønskværdige af alle mål. Mon
nogenkanvære i tvivl om, at der ligger no-

get guddommeligt i dette?

Jeg ser unge mødre. Jeg har tre døtre og

to svigerdøtre, som hver især elsker og

ærer deres mand, som passer og værdsæt-

ter og oplærer deres børn, som underviser

og leder i Kirkens organisationer, som går

i Herrens tempel med uselviskhed i hjer-

tet, som elsker livet og imødekommer dets

udfordringer og vanskeligheder. Og dertil

kommer, at de så inderligt nyder den

skønhed og rige erfaring, livet giver.

Jeg nyder at høre deres latter og deres

glade samtaler med hinanden, og jeg tak-

ker Herren for dem og mange som dem,

for det stænk af guddommelighed, der

bor i dem.

Jeg ser ældre kvinder, modnet af deres

mange leveår. De er endnu i besiddelse af

en stabil og urokkelig tro i deres hjerte. De
har en stor indre reserve af kærlighed til

overs, som de strør om sig til velsignelse

for andre. De tænker med taknemmelig

på det gode, det sande og det smukke. De
forstår Gud og har kærlighed i hjertet til

ham, vor evige Fader og hans elskede

Søn, vores forløser.

De hører til blandt dem, der hæver sig

op til det guddommelige, som de har fået

i arv.

Lad mig hurtigt give tre forslag, som I al-

le kan anvende, både I, der er unge, og I,

der er ældre. Jeg giver jer disse forslag

uden at forlange, at I skal overskride jeres

evner. I må endelig ikke få samvittig-

hedskvaler, ved tanken om, at I gør noget

forkert. Sæt jer ikke mål, som I ikke har ev-

ner til at nå. Gør det simpelthen så godt,

som I kan, og Herren vil acceptere jeres

indsats.

For det første - lær at arbejde med hæn-
derne og med jeres forstand. I tilhører en

kirke, som går ind for uddannelse. Lad

mig foreslå jer unge piger, at I får al den

uddannelse, som I kan få. Øv jer i at hjæl-

pe til i det samfund, hvor I bor. Der ligger
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En e«//g mand i et hav af kvindeansigter ved kvindernes hovedmøde.

noget guddommeligt i at udvikle forstan-

den. „Alt, hvad vi i dette liv opnår på in-

telligensens område, skal følge med os i

opstandelsen" (L&P 130:18).

Næsten alle områder inden for menne-
skelig formåen er nu åben for kvinder, i

modsætning til hvad det var for bare nogle

få år siden.

Jeg vil ønske, at alle I unge kvinder får

den velsignelse det er, at være lykkeligt

gift og have et lykkeligt hjem, og at I ikke

behøver at gå på arbejde for at tjene pen-

ge. Men jeg ved, at det kan blive nødven-
digt for nogle af jer, og så vil I være bedre
rustet til at gøre det, hvis I har lært at arbej-

de med jeres hænder og forstand. Hvad
enten uddannelsen anvendes til at tjene til

livets ophold eller ej, så er en uddannelse
desuden en god investering, som altid vil

give renter på den ene eller den anden
måde.
Mens I uddanner jeres forstand, så op-

byg en større følsomhed for det smukke
og det kunstneriske og dyrk det talent,

som I har fået, hvad enten det er stort eller

lille.

Jeg var iManti-templet forleden dag. Jeg
kan ikke komme ind i dét tempel uden at

tænke på den kvinde, som har malet en
stor del af de vægmalerier, som smykker
dets vægge med ynde. Hun hed Minerva
Teichert. Jeg mødte hende ved adskillige

lejligheder for nogle år siden. Hunkom fra

et lille landbrugssamfund i Wyoming.
Hun havde et talent, og hun dyrkede det.

Et af Herrens smukke huse er prydet med
hendes bemærkelsesværdige værker.

Selv om nogle af jer måske har rigeligt at

gøre medbørn og kun har en lille smule tid

til overs til andre ting på nuværende tid-

spunkt i jeres liv, så kan I altid udvikle je-

res forstand og udvide jeres forståelse ved
at læse gode bøger. Der er meget godt at se

i tv. Det skal jeg være den første til at er-

kende. Men jeg er også opmærksom på
det enorme tidsspilde, det er for mange
mennesker at se tv, især for dem, der bru-

ger timer på at se ophidsende snavs. En
god bog er nu en forunderlig ting! Er det

ikke stimulerende at læse og få del i en stor

forfatters tanker, at blive opbygget og få

udvidet sin horisont? I synes måske, at I

har for travlt til at læse. 10-15 minutter om
dagen med skrifterne, og især Mormons
Bog, vil give jer en forunderlig forståelse

for de store, evige sandheder, som er ble-

vet bevaret ved den Almægtiges kraft, til

velsignelse for hans børn. Når I læser om
Herren Jesu Kristi liv og lærdomme, så vil

I komme nærmere ham, der er ophav til

vores frelse.

Mit andet forslag er: Se ægteskab og
moderskab i dets rette perspektiv. Et lyk-

keligt ægteskab må være enhver ung pi-

ges mål. Jeg ved, at nogle ikke vil få denne
mulighed. Jeg beder jer indtrængende om
ikke at spilde jeres tid på selvmedliden-

hed. I må hellere bevare jeres livskraft ved
at komme sammen med andre, som med
liv og lyst stræber efter at nå høje mål.

Glem aldrig, at I ikke står alene. Der er tu-

sindvis, der har det som jer. Og I er ikke

hjælpeløst overladt til skæbnen. I kan i høj

grad styre jeres egen skæbne og styrke je-

res selvagtelse, hvis I når ind til de menne-
sker, som trænger til jeres hjælp og vil på-

skønne jeres talenter, jeres bidrag og
hjælp.

Til dem, der er gift - gør jeres ægteskab

til et partnerskab. Som jeg før har sagt fra

denne talerstol - jeg er sikker på, at Gud,
vor evige Fader, ikke elsker sine døtre

mindre, end han elsker sine sønner. Hu-
struen går hverken foran eller bagved sin

mand, ifølge evangeliets plan, men ved si-

den af ham i et ægte partnerskab for

Herren.

Jeg ser på min egen partner gennem 52

år. Vil Herren acceptere min hustrus bi-

drag mindre end mine? Det er jeg sikker

på, at han ikke vil. Hun har stille og roligt

vandret ved min side, støttet mig i mine
ansvar, opdraget og velsignet vore børn,

tjent i forskellige stillinger i Kirken og

spredt umådelig glæde og godhed, hvor

hun end har været. Jo ældre jeg bliver, de-

sto mere påskønner jeg det - ja, desto stør-

re kærlighed føler jeg for denne lille kvin-

de, som jeg knælede sammenmed ved alt-

ret i Herrens hus for mere end et halvt år-

hundrede siden.

Jeg ønsker af hele mit hjerte, at ethvert

ægteskab må være lykkeligt. Jeg ønsker,

at ethvert ægteskab må være et evigt part-

nerskab. Jeg ønsker det og tror, at det kan

lade sig gøre, hvis viljen er til stede til at

yde en indsats for at få det til at ske. Gud
velsigne jer, mine kære søstre, der står

som dronninger i jeres hjem, at I må have

den lykke, der kommer i bevidstheden

om, at I er afholdt, agtet og værdsat.

Som det tredje foreslår jeg jer at bede og

have tro, barmhjertighed og kærlighed.

Vor Fader i Himlen har begavet sine døtre

med en enestående og vidunderlig evne

til at nå ind til mennesker i nød, til at trøste

og lindre, til at forbinde sår og helbrede

hjertesår.

Et af de sorteste kapitler i vort folks hi-

storie fandt sted i 1838, da de hellige blev

uddrevet af Missouri. Den hændelse, jeg

henviser til, er kendt som massakren ved

Hauns Mill. Under denne tragedie miste-

de Amanda Smith sin mand og sin søn,

Sardius. Hendes yngre søn, Alma, blev al-

vorligt såret. I mulm og mørke bar hun
ham fra møllen ud i et krat for at søge ly.

Hans hofteben var skudt bort. Hun anråb-

te hele natten Gud i bøn: „Ah, himmelske
Fader . . . hvad skal jeg gøre? Du kan se, at

min stakkels dreng er såret, og du ved, at

jeg er uerfaren. Åh himmelske Fader, vis

mig, hvad jeg skal gøre!" Senere skrev

hun i sin mindebog, hvad der skete: „Jeg

fik vejledning, og det var som en røst, der

talte til mig.

Der var stadig glødende aske tilbage i

det bål, som vi havde tændt. Vi havde

brændt den yderste bark fra et pecantræ.

Jeg fik besked på at lave en lud af asken,

gennemvæde en klud med det og lægge

den direkte ind i såret. Det gjorde ondt,

men lille Alma var for nær ved at dø til at

lægge mærke dertil. Jeg gennemvædede
atter og atter kluden og lagde den ind i det

hul, hvor hoftebenet havde siddet . .

.

Da jeg havde gjort, som jeg fik besked

STJERNEN

89



på, bad jeg atter til Herren, og fik atter in-

struktioner, lige så direkte som var det en

læge, der stod og talte til mig.

Der stod et elmetræ i nærheden. Jeg fik

besked på at lave et grødomslag af træet,

som jeg skulle lægge i såret" (I Edward W.
Tullidge bog: The Women of Mormondom,
New York, 1877; reprint, Salt Lake City,

1957, 1965, s. 124).

Det lykkedes hende at få den sårede

dreng ind i et hus. Med en mors kærlighed
og tro, sagde hun til ham: „Herren kan la-

ve noget, som du kan få i stedet for din

hofte
.

" Hun fikham til at lægge sig på ma-
ven, og således blev han liggende, mens
miraklet skete. Om dette mirakel skrev

hun: „Så lå Alma på maven i fire uger,

indtil han var helt rask - da var der vokset

et elastisk stykke brusk ind på det sted,

hvor ledet og hofteskålen manglede, og

den sidder der endnu i dag, til stor forun-

dring for lægerne.

Den dag han begyndte at gå igen, var jeg

udenfor efter en spand vand, da jeg hørte

børnene skrige. Jeg løb rædselsslagen ind

igen, og da jeg kom ind, var Alma ude på
gulvet. Han dansede rundt, mens børne-

ne jublede af forbløffelse og glæde.

Det er nu næsten fyrre år siden," slutter

hun, „men Alma har aldrig være den
mindste smule invalideret i hele sit liv, og
han har rejst rundt i temmelig lang tid som
missionær, som et levende mirakel, ud-

ført ved Guds kraft" (samme, s. 128).

Den høje ældste L. Totn Perry fra De Tolvs Kvorum hilser på konferencebesøgende.

Internationale konferencebesøgende bruger hovedtelefoner for at få oversættelse af konferencetalerne.

Det var muligt at få oversættelse til 30 sprog.

Der er en forunderlig kraft i kvinders

tro. Det har atter og atter vist sig i Kirkens

historie. Det er der også blandt os i vore

dage. Jeg tror, at det hørermed til det gud-

dommelige, I har i jer.

Søstre, hæv jer, så I kommer på højde

med det guddommelige . Og i jeres indsats

for dette, gør så den verden, I lever i, til et

bedre sted at leve både for jer selv og alle

dem, derkommer efter jer. Der er meget at

gøre. Der er mange udfordringer at imø-

degå.

Jeg læste igen forleden noget om den

bog, som en kvinde, der døde for nogle år

siden, har skrevet. Virkningen af hendes

værk kan i stadig større omfang mærkes

over hele jorden.

1 1962 udgav den dengang kun 27-årige

Rachel Carson sin bog Silent Spring („Det

tavse forår", på dansk i 1963). Den gjorde

hele nationen og verden opmærksom på
faren ved kemiske giftstoffer. Hun blev

kritiseret og dadlet for det, hun skrev.

Men folk læste det og begyndte at se de fa-

rer, som opstod omkring dem. Der er solgt

og læst næsten to millioner eksemplarer af

denne bog. Der blev skabt offentlig op-

mærksomhed om problemet. Der er lov-

givet omkring spørgsmålet. Der er sket

bemærkelsesværdige ting med hensyn til

at rense luft og vand. Nogle synes måske,

at man er gået til yderligheder, som det

sker i nogle tilfælde. Men hvem er i tvivl

om, at vi og kommende generationer vil

være bedre beskyttet på grund af denne

kvindes indsats? Hun var uddannet på sit

område og med mod til at stå fremmed sin

erklæring, og hendes bog har ændret mil-

lioners og atter millioners holdning rundt

omkring på hele kloden.

I denne kirkes pionertid, da mændene
gravede salviebuske op og brød jorden,

for at kunne dyrke afgrøde, hvorved de

kunne opretholde livet, plantede mangen
en hustru og mor et par blomster og frugt-

træer, for at sætte kulør og smag på det

trøstesløse pionerliv. I kan gøre meget.

Skønhed er guddommeligt. Når I dyrker

det smukke, giver I udtryk for det gud-

dommelige i jer.

Ja, der er problemer, som skal løses,

endda ikke så få. Der er trængsler, der skal

udholdes. Der er så megen ondskab i

verden og alt for megen kulde, selv i hjem-

mene. Gør hvad I kan for at hæve jer over

det. Rejs jer. Tal imod ondskab og brutali-

tet. Sikr jer imod mishandling. Rens jeres

hus for verdens snavs, der kan føre til så-

danne mishandlinger. Hæv jer til det sta-

de, som er jeres guddommelige arv. Gud
velsigne jer, I vidunderlige piger, I stærke

og dygtige, unge kvinder, I ældre, trofaste

og retskafne kvinder, I mødre i Zion. Det

beder jeg ydmygt om, i Jesu Kristi navn.

Amen.
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En beretning for børn fra oktoberkonferencen 1989

De taler til os

Præsident Ezra Taft Benson: Vi opmun-
trer familierne til at give deres ald-

rende forældre og bedsteforældre

den kærlighed, omsorg og opmærksom-
hed, de fortjener.

At ære og respektere vore forældre om-
fatter, at vi sætter dem højt. Vi elsker og

påskønner dem ... Vi behandler dem
med høflighed og tankefuld hensynsfuld-

hed . . . Lydighed mod forældres retfær-

dige ønsker er i sandhed en del af det at

ære dem.
Ældste Boyd K. Packer fra De Tolvs Kvo-

rum: Alle mænd, kvinder og selv små børn
har ret til at modtage inspireret vejledning

som en hjælp i deres liv - personlig åben-

baring!

Ældste David B. Haight fra De Tolvs Kvo-

rum: Da fik jeg dyb ærefrygt for Skaberens

godhed og majestæt - og det har jeg sta-

dig. Han kender ikke blot stjernernes nav-

ne, men han kender også dit og mit navn
- vi er hver især hans sønner og døtre!

Ældste James E. Faust fra De Tolvs Kvorum:

Vi har fået løfte om, at Kirkens præsident

modtager vejledning for os alle som Kir-

kens åbenbarer. Vor sikkerhed ligger i, at

vi lytter til det, han siger og følger hans

råd.

Ældste Dallin H. Oaks fra De Tolvs Kvo-

rum: En af de bedste egenskaber hos Guds
sønner og døtre er at kunne beslutte sig til

at blive bedre, uanset leveforhold. Efter-

som vi allesammen har brug for at forbed-

re os, bør vi altid være parate til at aner-

kende godhed og appellere til det gode i

enhver.

Ældste M. Russell Ballardfra De Tolvs Kvo-

rum: Missionærerne har brug for vores tro

og bønner. Bed inderligt hver dag for de-

res sikkerhed og beskyttelse, for det er en

meget vigtig måde, hvorpå vi alle kan støt-

te dem, mens de udfører deres væsentlig-

ste opgave med at forkynde evangeliet for

hele verden.

Ældste Dean L. Larsen fra De Halvfjerds'

Præsidium: Der er en særlig kraft i skrifter-

ne. Daglig læsning i skrifterne, kombine-

ret med daglige, målbevidste bønner, kan
. . . [holde os på Herrens sti] og opveje de

påvirkninger, der er så fremherskende i

verden, og som fører os ud på forbudte

stier.

Ældste W. Eugene Hansen fra De Halv-

fjerds' Første Kvorum: Vær opmærksomme
på andres tanker og følelser og altid forsig-

tige med hverken i ord eller handling at

forklejne eller nedgøre. Vær opmuntren-

de, opløftende og forsigtig med ikke at

nedbryde en persons selvtillid.

Ældste Benjamin B. Banks fra De Halv-

fjerds' Andet Kvorum: Lev rent og uplettet.

Studér skrifterne - ikke kun læs, men stu-

dér skrifterne - især Mormons Bog, som
præsident Benson har rådet os til. Vær
stærke nok til at efterleve visdomsordet og

følg jeres forældres og præstedømmele-

deres råd.
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NYHEDER

Nye opgaver til generalautoriteter

To medlemmer af De Halvfjerds'

Første Kvorum blev kaldet til De
Halvfjerds' Præsidium ved gene-

ralkonferencens møde lørdag eftermid-

dag, den 30. september. Endvidere fik 8

medlemmer af De Halvfjerds' Første

Kvorum status af emeritusmedlemmer,

og 8 medlemmer af De Halvfjerds' An-
det Kvorum blev afløst. Disse ændrin-

ger i lederskabet nødvendiggjorde en

reorganisation af Søndagsskolens og

Unge Mænds hovedpræsidentskaber.

Kaldet til at præsidere

Ældste Rex D. Pinegar og ældste Car-

los E. Asay blev kaldet til De Halvfjerds'

Præsidium, efter ældste William Grant

Bangeter og ældste Hugh W. Pinnock.

Både ældste Pinegar og ældste Asay har

tjent i lederskabsstillinger i Kirken i

mange år. Ældste Pinegar har været ge-

neralautoritet i 17 år og ældste Asay i

mere end 13 år.

Foruden at have tjent som rådgiver i

Unge Mænds hovedpræsidentskab, har

ældste Pinegar tjent som områdepræsi-

dent i området, der dækker Nordameri-

kas sydøstlige område. Han blev kaldet

som medlem af De Halvfjerds' Første

Kvorum den 6. oktober 1972, mens han

tjente som præsident for missionen i

Virginia i North Carolina.

Ældste Asay har tjent i tre år som om-
rådepræsident for Kirkens område i Eu-

ropa. Som medlem af De Halvfjerds'

Første Kvorum siden den 3. april 1976;

han har tjent i dets præsidium fra 1980

til 1986. Han er tidligere direktør for

missionærafdelingen og for afdelingen

for udarbejdelse af lektiematerialer.

Søndagsskolens hovedpræsidentskab

Præsidenten for Søndagsskolens

hovedpræsidentskab, ældste Robert L.

Simpson og rådgiverne, ældste Devere

Harris og ældste Derek A. Cuthbert blev

afløst fra deres stillinger i søndagssko-

lens hovedpræsidentskab. Ældste

Hugh W. Pinnock, den nye hovedpræ-
sident for Søndagsskolen, tjente tidlige-

re i denne kaldelse fra 1979 til 1986. Han
blev kaldet som medlem af De Halv-

fjerds' Præsidium den 4. oktober 1986,

og tjente som direktør for afdelingen for

udarbejdelse af lektiematerialer. Han
har virket som generalautoritet i 12 år,

siden 1977.

Ældste Derek A. Cuthbert, nu første-

rådgiver i Søndagsskolens hovedpræsi-

dentskab, har virket i forskellige leder-

Ældste Rex D. Pinegar Ældste Carlos E. Asay

skabsstillinger i sit hjemland, England,

før han blev kaldet til De Halvfjerds'

Kvorum den 1. april 1978, for mere end

11 år siden.

Ældste Ted E. Brewerton, andenråd-

giver i Søndagsskolens Hovedpræsi-

dentskab, er canadier og har boet flere

år i Mellem- og Sydamerika i forbindel-

se med kirkeopgaver. Han blev kaldet

til De Halvfjerds' Første Kvorum den

30. september 1978, for 11 år siden.

Unge Mænds hovedpræsidentskab

Ældste Vaughn J. Featherstone fra De
Halvfjerds' Første Kvorum forbliver

som præsident for Unge Mænd med
ældste Jeffrey R. Holland fra De Halv-

fjerds' Første Kvorum som hans nye

førsterådgiver og ældste Monte J.

Brough fra De Halvfjerds' Andet Kvo-

rum som andenrådgiver. Ældste Pineg-

ar og ældste Robert B. Harbertson blev

afløst som rådgivere i præsidentskabet.

Ældste Featherstone blev kaldet som
præsident for Unge Mænd i november
1985. Før han blev kaldet til De Halv-

fjerds' Første Kvorum i 1976, havde han

virket i mere end 4 år som rådgiver i Det

Præsiderende Biskopråd. Han har vir-

ket som generalautoritet i mere end 17

ar.

Ældste Jeffrey R. Holland, den nye

førsterådgiver i Unge Mænds hoved-

præsidentskab, er forhenværende præ-

sident for Brigham Young University og

forhenværende kommisær for Kirkens

uddannelsessystem. Han blev kaldet til

De Halvfjerds' Første Kvorum i april i

år.

Ældste Monte J. Brough, andenråd-

giver i Unge Mænds hovedpræsident-

skab, virkede som medlem af Unge
Mænds hovedbestyrelse og som præsi-

dent for missionen i Minnesota i Minne-

apolis, før han blev kaldet som genera-

lautoritet i april 1989.

Emeritusstatus

Emeritusstatus til generalautoriteter-

ne blev første gang givet i 1978. Det Før-

ste Præsidentskab sagde dengang, at
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Ældste Theodore M. Burton Ældste Robert L. Simpson

Ældste ]. Thomas Fyans

Ældste Russell C. Taylor

Ældste Philip T. Sonntag

Ældste Victor L. Brown Ældste Paul H. Dunn

Ældste Wm. Grant Bangerter Ældste Royden G. Derrick Ældste Rex C. Reeve

Ældste Robert B. Harbertson Ældste Devere Harris Ældste Spencer H. Osborne

Ældste John Sonnenberg Ældste F. Arthur Kay Ældste Keith W. Wilcox
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„denne udnævnelse vil blive givet fra

tid til anden" til generalautoriteter, som
„ikke bliver afløst, men undskyldt fra

tjenesten". Det blev forklaret, at emeri-

tusstatus ville gives med hensyntagen

til faktorer som alder og helbred.

8 medlemmer af De Halvfjerds' Første

Kvorum blev givet emeritusstatus ved
denne konference:

Ældste Theodore M. Burton, 82, ge-

neralautoritet siden den 8. oktober

1960. Han er forhenværende direktør

for den genealogiske (nu slægtshistori-

ske) afdeling, supervisor for Kirkens

programmer i Europa og forhenværen-

de præsident for den vesttyske mission

og den europæiske mission. Han har

virket som generalautoritet i 29 år.

Ældste Robert L. Simpson, 74, gene-

ralautoritet siden den 30. september

1961, da han blev kaldet som rådgiver i

Det Præsiderende Biskopråd. Han har

tjent som hovedpræsident for Søndags-

skolen og som direktør for tempelafde-

lingen, områdepræsident for Stillehav-

søerne, præsident for templet i Los An-
geles og præsident for missionerne i

New Zealand og London øst. Han har

virket som generalautoritet i 28 år.

Ældste Victor L. Brown, 75, genera-

lautoritet siden den 30. september 1961,

da han blev andenrådgiver til den præ-

siderende biskop. Han tjente som præ-

siderende biskop i 13 år, indtil han blev

kaldet til De Halvfjerds' Første Kvorum
den 6. april 1985. Han var rådgiver i om-
rådepræsidentskabet for Nordutah og
tjente også tidligere som præsident for

templet i Salt Lake City. Han har virket

som generalautoritet i 28 år.

Ældste Paul H. Dunn, 65, generalau-

toritet siden den 6. april 1964. Han var

førsterådgiver i områdepræsidentska-

bet for Sydutah og direktør for præste-

dømmeafdelingen (hjælpeorganisatio-

ner). Tidligere tjente ældste Dunn i De
Halvfjerds' Præsidium, fra 1976 til 1980,

og som præsident for missionen i New
England. Han har virket som generalau-

toritet i 25 år.

Ældste Thomas J. Fyans, 71, genera-

lautoritet siden den 6. april 1974. Han
var præsident for området i Midtutah og
direktør for slægtshistorisk afdeling,

tidligere præsident for områderne i

Nord- og Sydutah, medlem af De Halv-

fjerds' Første Kvorums Præsidium fra

1976 til 1985, og tidligere direktør for af-

delingerne for samordning og genealo-

gi. Han har virket som generalautoritet i

mere end 15 år.

Ældste Wm. Grant Bangerter, 71, ge-

neralautoritet siden den 4. april 1975.

Han har været medlem af De Halv-

fjerds' Præsidium siden 17. februar

1985, hvor han også tjente fra 1978 til

1980. Han var direktør for tempelafde-

lingen og virkede som generalautoritet i

mere end 14 år.

Ældste Royden G. Derrick, 74, gene-

ralautoritet siden den 1. oktober 1976.

Han var rådgiver i områdepræsident-

skabet for Asien, og medlem af De
Halvfjerds' Præsidium fra 1980 til 1984,

tidligere direktør for genealogisk afde-

ling, præsident for templet i Seattle.

Han har virket som generalautoritet i

13 år.

Ældste Rex C. Reeve, 74, generalauto-

ritet siden den 1. april 1978. Han var om-
rådepræsident for det nordvestlige

Nordamerika, direktør for tempelafde-

lingen og tidligere områdepræsident for

det nordøstlige Nordamerika. Han har

virket som generalautoritet i mere end
11 år.

Afløsninger

De 8 medlemmer af De Halvfjerds'

Andet Kvorum, som blev afløst ved ge-

neralkonferencen i oktober, var alle ble-

vet kaldet som generalautoriteter i 1984.

Ved tidspunktet for deres kaldelse, be-

kendtgjorde Det Første Præsidentskab,

at de skulle tjene i 5 år og „dernæst aflø-

ses med ære og påskønnelse. Vi føler at

denne fremgangsmåde vil sørge for en
konstant tilførsel af nye talenter og en

større mulighed for gode og troende

mænd at tjene i disse stillinger."

De, der blev afløst, er følgende:

Ældste Russel C. Taylor, 64, rådgiver i

områdepræsidentskabet for Sydutah,

direktør for missionærafdelingen og

tidligere rådgiver i det europæiske om-
rådepræsidentskab.

Ældste Robert B. Harbertson, 57, råd-

giver i Unge Mænds hovedpræsident-

skab og rådgiver i områdepræsident-

skabet for det nordvestlige Nordame-

rika.

Ældste Devere Harris, 73, rådgiver i

Søndagsskolens hovedpræsidentskab

og rådgiver i områdepræsidentskabet

for det sydvestlige Nordamerika.

Ældste Spencer H. Osborn, 68, råd-

giver i områdepræsidentskabet for det

sydøstlige Nordamerika og en af direk-

tørerne for missionærafdelingen. Han
tjente tidligere som rådgiver i område-

præsidentskabet for Storbritannien/Ir-

land/Afrika.

Ældste Philip T. Sonntag, 68, rådgiver

i områdepræsidentskabet for Filippi-

nerne/Mikronesien, tidligere rådgiver

i områdepræsidentskabet for det cen-

trale område i Nordamerika og rådgiver

i Søndagsskolens hovedpræsident-

skab.

Ældste John Sonnenborg, 68, rådgiv-

er i områdepræsidentskabet for det

centrale Nordamerika og tidligere præ-

sident for området i Stillehavet.

Ældste F. Arthur Kay, 73, præsident

for området i Stillehavet. Han tjente tid-

ligere i områdepræsidentskabet for Me-
xico/Mellemamerika.

Ældste Keith W. Wilcox, 68, rådgiver

i områdepræsidentskabet for det nord-

østlige Nordamerika og direktør for Kir-

kens afdeling for udarbejdelse af lektie-

materiale.

Generalautoriteterne synger sammen med forsamlingen. Bag dem ses det polynesiske kor

fra Salt Lake-dalen. Koret, som sang ved konferencens møde lørdag eftermiddag, blev dirigeret

afKuinise V. Matagi.
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Områdepræsidentskabernes opgaver

Det Første Præsidentskab har be-

kendtgjort opgaverne for med-
lemmerne af De Halvfjerds'

Kvorummer. Disse opgaver blev iværk-

sat den 1. oktober 1989.

31 medlemmer af kvorummerne (med
asterisk) tjener nu i deres nye opgaver.

De andre forbliver i de stillinger de hidtil

har tjent i.
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Emneindeks for 1989

Aronske Præstedømme:
Molisis hvide skjorte, Paula A. Hunt,

maj

I, mine medtjenere! Gordon B. Hinckley,

maj

Barmhjertighed:

De fornyede sædekorn, Joseph B.

Wirthlin, juli

Bøn:

Ægte venner, der opløfter, Richard G.

Scott, januar

Jeg fornemmede deres bønner, Diana

Hudson, marts

En Andens sang, Becky Thomas, april

En nat på Timpanogosbjerget, Scott

Kearin, august

Svaret, Deane E. Hayes, november

Børn:

Til Kirkens børn, Ezra Taft Benson, juli

Død:
Begravelser - et tidspunkt for

ærbødighed, Boyd K. Packer, januar

Noget om døden og om at dø, William

W. Timmins, oktober

Familie:

Børn med fred, Michaelene P. Grassli,

januar

Kendetegnene på et lykkeligt hjem,

Thomas S. Monson, januar

Ude af stand til at få børn, Ardeth G,

Kapp, august

En familie til Peter, Lin Watson, oktober

Forsoningen:

Forsoningen, en gave fra det høje,

James E. Faust, januar

Forældre:

„Væn drengen til den vej, han skal

følge", L. Tom Perry, januar

Mormons Bog som vejledning for

forældre, Geri Brinley, august

Frelseren:

Jeg vidner, Ezra Taft Benson, januar

Opfordre andre til „at komme til

Kristus", Gene R. Cook, januar

Kristi helbredende kraft, Gordon B.

Hinckley, januar

„Hvad mener I om Kristus?" Dallin H.

Oaks, januar

I hans fodspor, Ezra Taft Benson, februar

I det øverste værelse, Marvin K.

Gardner, marts

Den ubekvemme Messias, Jeffrey R.

Holland, marts

Kan noget godt være fra Nazaret?

Thomas S. Monson, april

Tænk på Kristus, Ezra Taft Benson, juni

Ikke et almindeligt barn, Barbara B.

Smith, december

Frelsesplanen:

Modgang og det guddommelige formål

med livet på jorden, Ronald E. Poelman,

juli

Vejen til fuldkommenhed, Royden G.

Derrick, juli

Helligånden:

Velsignet fra det høje, Howard W.

Hunter, januar

I krisetider, A. LaVar Thornock, maj

Helligåndens gave - et sikkert kompas,

James E. Faust, juli

Har jeg fået svar gennem Anden? Jay

Jensen, september

Hjemmelærerarbeide :

Min første dør, Robert F. Jex, december

Kærlighed:

Kristuslignende kommunikation,

L. Lionel Kendrick, januar

Kærlighedens kongelige lov, Marion D.

Hanks, januar

Lad kærlighed være dit livs ledestjerne,

Gordon B. Hinckley, juli

Lydighed:

Følg profeten, Glenn L. Pace, juli

Missionering:

En kaldelse til at tjene, David B. Haight,

januar

Opfordre andre til „at komme til

Kristus", Gene R. Cook, januar

Vi har et værk at udføre, Loyd P. George,

januar

Udfordringerne ved en

missionskaldelse, Janet Thomas, Lisa A.

Johnson, februar

I Herrens egen tid, C. Eric Ott, maj

De bringer evangeliet ud til deres eget

folk, Marvin K. Gardner, juni

Forkynd mit evangelium fra land til

land, L. Tom Perry, juli

Tak til Gud, Thomas S. Monson, juli

Fuld af styrke, F. Enzio Busche, august

Hvorfor missionærer tjener, A. Lynn

Scoresby, november

Modgang:
At leve med ironi, Neal A. Maxwell, juli

„Er du større?" Jennifer Clark, oktober

Mormons bog:

Ægte venner, der opløfter, Richard G.

Scott, januar

Oversvømme jorden med Mormons
Bog, Ezra Taft Benson, januar

Bogen råbte, Marvin K. Gardner, april

Mormons Bog som vejledning for

forældre, Geri Brinley, august

Mormons Bog blev læst på otte år,

Dennis C. Brimhall, oktober

„Vi tilføjer vort vidnesbyrd",

Generalautoriteterne, december

Nadveren:

Forståelse af Herrens nadver, David B.

Haight, marts

Nadverens skønhed, John H. Groberg,

juli

Fred midt i krigen, Robert K. Hillman,

december

Narkotika:

Afhængighed eller frihed, Russell M.
Nelson, januar

Omvendelse:

Universitet for evigt liv, F. Enzio Busche,

juli

Præstedømmet:

Guds præstedømme, Joseph B. Wirthlin,

januar

At forstørre vore kaldelser, Gordon B.

Hinckley, juli

Slægtshistorie:

Min bedstefars tre sønner, Thomas J.

Griffiths, marts

Vor slægt, /. Richard Clarke, juli

Tilgivelse:

Jeg har aldrig kendt min far, Claude

Bernard, juni

Tro:

Åndelige dale, Carolyn J. Rasmus, marts

Troens øje, Robert B. Harbertson, april

Kom i gang! Thomas S. Monson, juli

Stol på Herren, Richard G. Scott, juli

Vidnesbyrd:

Jeg vidner, Ezra Taft Benson, januar

Jordbund og rødder ved vidnesbyrd,

John K. Carmack, januar

Jeg lærte noget af margeritterne, Ann
Laemmlen, marts

„Du gør det rigtige", Julie Hauwiller,

april

Visdomsordet:

At score point for retfærdigheden,

Russell C. Taylor, juli

Ægteskab:

Vor fælles kærlighed, Kathleen

Hardcastle, februar

Tillid i jeres ægteskab, Christie H.

Frandsen, maj
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Tlabernaklet i Salt Lake City (ovenfor

og på forsiden) var rammen om
Kirkens generalkonference den

30. september og den 1. oktober 1989.

Tabernaklet blev første gang benyttet ved en

generalkonference i oktober 1867, da

præsident Brigham Young præsiderede over

møderne, der foregik over 4 dage.


